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PRIŠEL JE SV MIKLAVŽ ■ Danes goduje .sv. Miklavž, ki velja za enega najbolj priljubljenih zim
skih svetnikov. Predvsem ga težko pričakujejo otroci, saj jih za pridnost obdari, medtem ko poredne 
prepusti svojemu spremljevalcu parkeljnu. Toda navadno je že tako, da so otroci od 5. na 6. de
cember, ko jih obišče Miklavž in jim prinese darove v nastavljene posode, še posebej pridni. Kako 
imamo v čislih .sv. Miklavža na Slovenskem, pove podatek, da mu je posvečenih največ cerkva, 
kar okrog 200. Mnogi pa so si ga izbrali za svojega zavetnika, med njimi tudi šolarji, študenti, 
splavarji, mlinarji, žagarji, drvarji. Sicer pa danes .sv. Miklavž ne obdaruje otrok le doma, ampak 
marsikje tudi v cerkvah. Tudi v cerkvi Marije Vnebovzete v Črmošnjicah pri Semiču je Miklavž 
brez izjeme obdaroval vse tamkajšnje otroke, ki so prišli k maši (na fotografiji). Sicer pa bodite 
pozorni na današnje vreme, saj pregovor pravi, da vreme na Miklavževo napoveduje, kakšna bo 
zima. In če je na ta dan mrzlo, bo zima zelo huda. (Foto: M. B.-J.)

Neizbežno čezmejno sodelovanje
Slovenija podprla izdelavo strategije, ciljev in konkretnih projektov sodelovanja s Hrvaško v 
obmejnem pasu - Izdelavo programa zaupala Podjetniškemu centru Novo mesto

NOVO MESTO - Slovenija naj bi pri svojem regionalnem raz
voju prednostno obravnavala obmejna območja, s posebno pozorno
stjo pa še obmejni pas s sosednjo Hrvaško. Tuje namreč nova državna 
meja močno zarezala v pretok blaga in storitev ter kapitala in ljudi, 
približevanje Evropski uniji pa napoveduje še strožji režim. Ker je 
bilo sodelovanja s sosedi doslej malo, država pripravlja skupni pro
gramski dokument za čezmejno sodelovanje do leta 2006.

Nosilec projekta je Podjetni
ški center Novo mesto, vodja 
projekta pa dr. Marko Koščak. 
Kot je v ponedeljek na novinar
ski konferenci povedala dr. Ria- 
na Benko, svetovalka za gospo
darstvo v slovenskem velepo
slaništvu na Hrvaškem, čez
mejnega sodelovanja ob južni 
meji doslej ni bilo, ker Hrvaška 
ni bila prejemnica pomoči iz 
programov Phare. Ob mejah z 
Avstrijo, Madžarsko in Italijo 
so tako lahko zaživeli različni 
projekti, ob južni meji pa Slo
venija nima finančno močnega 
partnerja. “Ker so potrebe po 
sodelovanju močne, je država

Ostali brez plač
DOL PRI HRASTNIKU - 

Sredi preteklega tedna se je 
zapletlo pri izplačilu plač v 
Jutranjki 3, Konfekcija Dol, pod
jetju s 106 zaposlenimi, ki je v 
100-odstotni lasti Jutranjke 
Sevnica. Taje lani začela izvajati 
petletno sanacijo podjetja, v 
letošnjem pa tudi prenovo poslo
vanja hčerinske družbe Jutranj
ka 3. Vodstvo te družbe ni uspe
lo na razpisu za vzpodbujanje 
naložb v Zasavju, čeprav je za
gotavljalo 5 novih in ohranitev 
vseh starih delovnih mest. Kot je 
sporočila direktorica Jutranjke 3 
Jožica Špajzer, so v matični 
družbi prepričani, da bi z zuna
njimi sredstvi in lastnimi kadri 
lahko rešili večino delovnih mest 
v hčerinskem podjetju, poleg 
tega pa tudi zagotovili izpolnje
vanje pogodbenih obveznosti do 
stalnega italijanskega partnerja.

že brez Evropske komisije in 
njenih sredstev odobrila kar 
nekaj projektov. Marsikaj je 
bilo že narejenega, a delalo se 
je nesistematično,” je dejala.

Ministrstvo za gospodarske 
dejavnosti je letos na različnih 
razpisih razvojnim projektom 
na območju JV Slovenije na
menilo skoraj 800 milijonov 
tolarjev ali slabo desetino vseh 
sredstev. Letos je z 90 milijoni

tolarjev sofinanciralo tudi ma
le neinfrastrukturne projekte 
ob hrvaški meji, razpis za fi
nanciranje gospodarskih pro
jektov na območjih s posebni
mi razvojnimi problemi v ob
mejnih območjih pa še traja. Z 
območja ob meji s Hrvaško je 
prispelo 15 vlog, kar je po oce
ni mag. Romane Lavrič Ilc iz 
ribniškega Sklada za regionalni 
razvoj malo. Kot je poudaril 
državni sekretar mag. Igor 
Strmšnik, obmejna območja 
očitno potrebujejo poleg ugod
nih posojil tudi nepovratna 
sredstva, ki naj bi jih v letu 
2002 spet uvedli.

Nadaljevanje na 2. strani

mag. Igor Strmšnik in dr. Riana Benko

Košarka Evroliga
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Pokrovitelj tekme: SLIKOPLESKARSTVO JANKO

Informa 
svetovna revija?
Trimu priznanje za 
najbolj ambiciozno 
interno oz. eksterno 
glasilo v Sloveniji

TREBNJE - V Trimu, d.d., 
so se z revijo Informa v letoš
njem oktobru prijavili na tek
movanje za najbolj ambiciozno 
interno oz. eksterno glasilo v 
Sloveniji, ki gaje priredil časo
pis Splet, in osvojili "priznanje 
za ambiciozno glasilo 2001 - 
najdrznejša ambicija za pri
hodnost.” Revija Informa je na
menjena arhitektom, projek
tantom, poslovnim partnerjem 
in vsem, ki jih zanima gradnja 
montažnih jeklenih zgradb.

Bralcem revije predstavljajo 
Trimove projekte v smislu ce
lovitih rešitev, v katerih so 
združene zamisli arhitektov in 
projektantov s Trimovo teh
nologijo jeklenih konstrukcij 
ter ognjevarnih panelov za stre
he in fasade. Z revijo Informa 
predstavljajo novosti v proiz
vodnem programu, izboljšave 
obstoječih proizvodov, s kateri- > 
mi se stalno ukvarja Trimov f 
razvojni oddelek, v sodelova- J 
nju z zunanjimi strokovnjaki f 
ter opozarjajo na neskončne g 
možnosti, ki jih ponuja upora- z 
ba jekla v gradnji montažnih 
zgradb.

Revijo izdajajo nekajkrat let
no v slovenskem in angleškem 
jeziku, v skupni nakladi 14.000 
izvodov in jo pošiljajo na več 
kot 7.000 naslovov v 52 držav 
sveta. Bralcem ponujajo mož
nost, da s svojimi predlogi, pri
pombami, pohvalami sodeluje
jo pri nastajanju revije, s kate
rimi so se jim že odzvali, kar 
jim je v dodatno pomoč pri 
urejanju revije. V Trimu bi radi 
dosegli, da bi Informa postala 
svetovna revija, nepogrešljiv 
spremljevalec ljubiteljev jekla. 
Revija naj bi nudila navdih ar
hitektom in projektantom, v 
njej predstavljene celostne re
šitve pa njihov izziv.

P. P
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Izid kataloga in otvoritev razstave
V sodelovanju i Skupino DUŠ, Kulturno umetniikim drultvom 

Krka in Mestno občino Hovo mesto

Kongres davčnih 
svetovalcev

ČATEŽ OB SAVI - Društvo 
davčnih svetovalcev Slovenije 
pripravlja ta konec tedna že 5. 
kongres, ki se začne danes ob 13. 
uri v Termah Čatež. Ob 14.15 bo 
udeležencem o trenutnem polo
žaju Slovenije v pogajanjih z EU 
govoril dr. Janez Potočnik, gost 
iz tujine pa o aktualnih proble
mih DDV-ja v EU. Pod večer bo 
občni zbor društva, jutri pa še 
cela vrsta strokovnih predavanj: 
o sporih pri združitvah in delit
vah družb, izpodbojnosti sklepov 
skupščine, odpoklicih članov 
uprave, obdavčitvi premoženja 
družb ter o novih računovodskih 
standardih. Kongres bodo zaklju
čili v soboto dopoldne.

“Vsako zlo ima dvoje 
zdravil: čas in sprehod. ”

Alexandre Dumas ml.

“Mnogo je ver, a samo 
ena morala. ”

John Ruskin

* rnrnG
V petek in soboto bo pre

vladovalo oblačno vreme, v 
petek bo ponekod tudi rah
lo snežilo, v nedeljo pa so 
napovedane razjasnitve. 
Razmeroma hladno bo.

5?U BORZNO POSREDNIŠKA HIŠA, d.o.o. 
H PE NOVO MESTO

Ali ste že razmišljali o varčevanju v vrednostnih papirjih? 
Zdaj je pravi čas za to!

BPH, Trdinova 1 (bivši hotel Kandija) tT 07/33-42-410 
BPH, Rimska cesta 11, Trebnje S 07/34-60-730 
BPH, Kolodvorska ul. 4, Črnomelj “S 07/30-56-480
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'Slikaj se z dedkom!

vo mesto, 10.12. od 16:00 do 19.00, 
11. 12. od 16:00 do 19.00, 
15. 12. od 10:00 do 12.00,

Si.mobil center, Ljubljanska 22
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Ali še jeste govedino?
Potem ko so preiskave pokazale prvi primer bovino spongiformne 

encefalopatije (BSE) v Sloveniji, je-naša država postala še v enem 
pogledu bolj evropska. Z BSE dobiva Slovenija nekaterim državam 
znano posebnost, ki vpliva na način življenja. Potem ko so strokovn
jaki potrdili sum o bolezni norih krav v slovenskem hlevu, bodo na
jbrž mnogi dali prav veterinarjem, ki zahtevajo red v hlevih v naši 
državi. Ali se bodo spremenili tudi jedilniki, bo pokazal čas. Nekaj 
tovrstnih sprememb bo verjetno nedvomno še sledilo, saj so že ob 
izbruhu BSE v evropskih državah Slovenci zmanjšali nakupe gove
dine za domala 40 odstotkov - kaj bo zdaj, ko je nadloga doma? Goveje 
meso, ki ga bo Slovenec jedel, bo mogoče tudi po poreklu drugačno, 
kot je bilo doslej. Tudi če niso slišali pozivov Zveze potrošnikov Slo
venije, Veterinarske uprave in Inštituta za varovanje zdravja, naj ne 
kupujejo mesa na črno ubitih živali, se bodo kupci verjetno odrekali 
nabavam mesa iz črnih zakolov. Jesti govedino ali ne? Anketa spra
šuje, ali goveje meso ostaja na vašem jedilniku.

PAVLA LEVAK, upokojenka, iz Krškega: 
“Pri nas doma jemo mešano hrano, kuham 
npr. tudi fižol in repo in pečem sirov in jabolčni 
zavitek. Tudi družina to rada je. Mislim, da je 
taka hrana zdrava. Mogoče dvakrat na teden 
jemo govedino. Tega ne bomo opustili. Bolezen 
norih krav v Evropi je povzročila tudi pri nas 
strah. Tudi ukrepi so strožji.”

DANICA ROŽMAN, fotografinja, iz Brežic: 
“Goveja juha je na mizi, če se le da, vsako 
nedeljo. Temu jedilniku se ne bomo odpoveda
li. Kupci govejega mesa se zanesemo na našo 
inšpekcijo in kontrolo nad mesom. Meso ku
pujem v trgovini, in to v izbrani mesnici, ki ji 
zaupam. Zato je strah odveč. V Evropi je bil 
preplah zaradi BSE. Ob posnetkih na TV se 
zamisliš.”

MARIJA KREVS, upokojenka, iz Šmarje
ških Toplic: “Pri nas govedino še jemo, pred
vsem za juho jo še skuham. Odkar se je 
bolezen norih krav pojavila tudi ,v Sloveniji, 
sem pri nakupu mesa postala previdnejši. V za- 
kole živali na črno nimam zaupanja, saj nikoli 
ne veš, kaj dobiš. Meso kupujem v mesnici, 
kjer je pregledano."

BORIS JORDAN, univ. dipl. ing. elektroteh
nike, iz Žužemberka: “Še naprej normalno 
uživamo tudi govedino. Tudi v avtomobilih 
vsako leto umre 300 ali 400 ljudi, pa se vsi vo
zimo. Mislim, daje bila bolezen tu že prej. 
Skratka, naša družina je enako kot prej in na
vad ni spremenila. Kupimo tudi od kmetov, če 
vemo, od kod je žival, saj so še črni zakoli.”

VERONIKA ZIDAR, diplomirana pravnica 
na Občini Trebnje: “Bilo je samo vprašanje 
časa, kdaj in v kakšnih razsežnostih se bo 
bolezen pojavila pri živalih, da bomo ljudje 
reagirali. Torej je pojav bolezni prinesel nekaj 
pozitivnega: prepozno, a razvpito je opozoril 
na dolgoletni problem nekontrolirane upora
be škodljivih substanc v prehrani živali.”

FRANC HROVAT, hišnik v osnovni šoli v 
Boštanju, doma v Križu pri Telčah: “Jaz še kar 
naprej jem govedino, ker vem, čigava je bila 
žival. Zaupam našim rejcem živine. Zdi pa se, 
kot da so afero norih krav v Sloveniji nekateri 
preveč napihili, ker bi radi preprečili številne 
črne zakole živine po državi.”

JANA GERZETIČ, poslovodkinja gostišča 
Župančičev hram v Dragatušu: “Povpraševanje 
po jedeh z govedino je pri nas bolj upadlo, ko 1 
se je bolezen BSE pojavila v Veliki Britaniji, j 
Poleg govejega mesa imamo na jedilniku še 
druge jedi. Jaz se nisem ustrašila, ko sem iz
vedela, da je bolezen tudi v Sloveniji, saj za
upam, da je meso pregledano in zdravo.”

MARKO BANOVEC, prodajni inženir v se- 
miški Iskri: “Žal mi je, da je prišlo do te bolez
ni, saj je veliko ljudi uživalo goveje meso. Ker 
smo veliko mesa uvozili, ne vem, če smo bili 
prej manj izpostavljeni kot sedaj, ko je BSE v 
Sloveniji. Sedaj ne jem nič manj govedine, za 
marsikoga pa lahko pomeni ta bolezen pozi
tivne spremembe v prehrani, a tudi pri reji 
krav.”

ANA PEVEC, socialna delavka, iz Kočev
ja: “Ravno v nedeljo smo imeli govejo juho in 
tudi v bodoče jo bomo še vedno kuhali. Mesa 
nikoli nisem jedla veliko in tako bo, kar zade
va mene, tudi vnaprej, bo pa pojav bolezni 
norih krav pri nas verjetno vplival na upad 
prodaje govejega mesa. Predvsem težko bodo 
dobili kupce za meso kmetje, ki bodo klali na 
črno.”

Neizbežno...
Nadaljevanje s L strani:

Po njegovih besedah seje treba pri
praviti na prihod sredstev EU v ta 
obmejni prostor, kajti naša južna meja 
bo tudi zunanja meja EU. Čeprav Hr
vaška nima denarja za projekte čez
mejnega sodelovanja, pa namerava 
začetke sodelovanja podpreti. "Hrva
ška je dobila denarno podporo, ven
dar jo je morala usmeriti na mejo z 
Bosno in Hercegovino, zato za zdaj 
ne bo mogla slediti projektom s toli
ko sredstev kot vi,” je bil jasen pred
stavnik hrvaškega veleposlaništva v 
Ljubljani Berislav Jurčič.

Območje ob slovensko-hrvaški meji 
je opredeljeno po starih občinah oz. 
upravnih enotah in je razdeljeno na 
tri dele. Na našem območju zajema 
Osilnico, Loški Potok, Kostel, Kočev
je, Ribnico, Žužemberk, Dolenjske 
Toplice, Mirno Peč, Semič, Črnomelj, 
Metliko, Novo mesto ter Brežice in 
Krško. Zanj je značilno, da razen 
Kopra in Novega mesta nima večjih 
regionalnih središč, je slabo po gos
podarski moči in izobrazbeni ravni 
ter ima premalo mejnih prehodov za 
dobro čezmejno sodelovanje.

B. DUŠIČ GORNIK

Novo vodstvo LDS 
Novo mesto

NOVO MESTO - Pretekli teden so 
na zboru članov mestnega odbora 
LDS Novo mesto z visoko podporo 
95 odst. glasov ponovno izvolili Adol
fa Zupan za predsednika. Jože Der
ganc, dosedanji podpredsednik, je bil 
izvoljen za predsednika sveta MO 
LDS Novo mesto. Slavko Gegič je 
postal sekretar občinskega odbora. 
Izvolili so tudi člane izvršnega odbo
ra in sveta MO LDS Novo mesto. 
LDS beleži v minulem polletnem ob
dobju v Novem mestu velik porast 
članov, zato so se odločili, da bodo 
povečali število članov sveta MO LDS 
Novo mesto od 9 članov na 11. Števi
lo članov izvršnega odbora MO LDS 
pa so od 20 članov povečali na 26.

Posavska ZLSD 
o regionalizmu

SEVNICA - Pokrajinska organiza
cija ZLSD pod vodstvom Berte Logar 
je v Galeriji Ana v Sevnici pripravila 
tribuno s poslancem Aureliom Jur
ijem o regionalizmu v Sloveniji. Po
savci terjajo, da pri regionalizaciji Slo
venije odgovorni ne dvigujejo praga 
ali slepo upoštevajo zgolj kriterija 
števila prebivalstva (po novem naj bi 
bil pogoj za regijo vsaj 100.000 pre
bivalcev), temveč naj upoštevajo tudi 
nekatere specifičnosti regije, kakršna 
je tudi Posavje z okrog 72.000 pre
bivalci.

JOŽE KUKEC IN MARIJA AHČIČ 
POLICA K - Oba sta občuteno pove
zovala koncerte okteta Jurij Dalma
tin med turnejo po Kanadi, da so se v 
očesu marsikakšnega rojaka zaleske
tale solze. Oba duhovita govorca je 
lahko v soboto nekoliko spoznalo tudi 
številno občinstvo, ki je ob zaključnem 
koncertu okteta napolnilo veliko 
jedilnico Lisce v Sevnici. (Foto: P. P.)

HRVAŠKI VOJAKI V BRŠLJINU - V sredo, 28. novembra, je novomeško vojaš
nico obiskala delegacija hrvaške vojske, ki jo je spremljal hrvaški vojaški ataše 
pri nas polkovnik Željko Došen, vodil pa poveljnik 2. gordijske brigade briga
dir Ivan Mi ha lina (drugi z leve). Delegacijo je v vojašnici sprejel poveljnik 22. 
brigade podpolkovnik Mirko Ognjenovič, ki je gostom po delovnem sestanku 
na poveljstvu predstavil vzorčno pripravljalno streljanje pripadnikov stalne 
posadke novomeške vojašnice, ki se la čas pripravlja na januarski prihod novega 
rodu nabornikov. Predstavniki slovenske in hrvaške vojske se na ta način red
no srečujejo na osnovi sporazuma med obema državama. (Foto: IV.)

Letna konferenca 
ZLSD

ČRNOMELJ - Tukajšnja občins
ka organizacija ZLSD bo imela v 
nedeljo, 9. decembra, ob 10. uri v 
Domu obrtnikov v Črnomlju letno 
konferenco, na kateri bodo izvolili 
tudi novo vodstvo. Konference se 
bodo udeležili tudi glavni tajnik 
stranke Dušan Kumer, podpredsed
nik Miloš Pavlica ter predstavniki 
Mladega foruma ZLSD.

Desetletnica 
Pepcinega doma

KRŠKO - Center za socialno 
delo vabi v petek, 7. decembra, ob 
17. uri v kulturni dom na prireditev 
ob praznovanju 10-letnice zave
tišča Pepcin dom. Pripravljajo pe
ster kulturni program, v katerem 
bo nastopila tudi Nuša Derenda, 
ob koncu pa bo na ogled tudi 
monogroteska Čistoča.

Vržena rokavica
Kdaj večja kulturna dvorana?

Na uradnike v Ljubljani se človek 
pač ne more zanesti. Slabo izkušnjo 
imamo že spet z iskanjem odgovo
ra na vrženo rokavico trebanjskega 
župana Cirila Pungartnika v prejš
nji številki “Dars in MPZ iščeta 
grešne kozle!?” Kljub močnim služ
bam, tudi za stike z javnostmi, niso 
ti škrici rodili ničesar, ker očitno ni
majo kaj pametnega odgovoriti, 
zakaj je Ministrstvo za promet in 
zveze (MPZ) leta 1995 dalo pred
nost pobočni varianti avtoceste 
(AC) mimo Trebnjega, nato pa je 
enostavno iz tega izstopilo s samo 
Finančnimi utemeljitvami. Vemo pa, 
da se AC ne sme graditi le z vidika 
financ, temveč je treba upoštevati 
tudi druge elemente, okoljevarstve
ne in druge. Tako bodo skušali še 
naprej krivdo za zastoj pripisati Tre- 
banjcem in še komu, čeprav je jas
no, da Dars preprosto nima dovolj 
denarja, ker se gradnja AC povsod 
draži, na jugu Slovenije, na Dolenj
skem bi se pa radi šli gospodje na 
Darsu in MPZ racionalizacije in 
varčevanje.

Ker torej od Andreja Ostermana 
iz službe za stike z javnostjo na 
Darsu ni bilo niti opravičila, zakaj 
tega ne zmorejo v Ljubljani niti na 
Prešernov rojstni dan, smo na ta ve
seli dan poklicali predsednika Zve
ze kulturnih društev Sevnica Jožeta 
Novaka. Dolgoletni baritonist okte
ta Jurij Dalmatin, ki seje pred krat
kim vrnil z nadvse uspešne turneje 
po Kanadi, je na vprašanje, kakšne 
so razmere za delo ljubiteljske kul
ture v sevniški občini, odgovoril: 
“Ne bi se mogel ravno pretirano 
hvaliti, čeprav bi se rad. Kultura je 
vedno na jeziku, kadar govorimo o 
narodovi identiteti, samobitnosti in 
prepoznavnosti. Ko pa je treba 
odvezati mošnjiček, da bi bila kul
tura deležna večje gmotne podpore 
za redno dejavnost, kaj šele za 
naložbe v pridobivanje kulturnega 
prostora, vse besede brž zvodenijo.”

Jože Novak

• Se bojite, da bo še slabše, če se bo 
preneslo financiranje ljubiteljske 
kulture zgolj na občine?

“Vsekakor! Saj vemo, da občine, 
predvsem pa take, kot je naša, ki še 
lovi priključek k razvitejšim tudi po 
cestni infrastrukturi, največ denar
ja dajo za naložbe v ceste. Mislim, 
da je že čas, da bi lahko več denar
ja namenili kulturi. Predvsem pa 
pripravam na gradnjo prave kul
turne dvorane z vsaj 300 sedeži in 
dovolj velikim odrom... Te ne potre
buje le mesto Sevnica, temveč bi je 
bili lahko veseli tudi drugi krajani. 
Naposled šteje občina več kot 
18.000 prebivalcev!”
• Saj je bila kulturna dvorana v sev- 
niškem gasilskem domu obnovljena 
šele pred enim letom?

“Žal moram dregniti v osir, če
prav ne bi rad nikogar prizadel, še 
najmanj marljivih gasilcev. Dejstvo 
pa je, da so dobili zelo lepo dvora
no, ki pa ne ustreza za gostovanje 
večjih gledališč in kulturnih skupin, 
celo pevskih zborov ne, kaj šele pi
halnih orkestrov.

Sevniškega župana ali pod
župana bi vprašal, ali ima obči
na strategijo, da pride Sevnica 
do kulturnega doma oz. dvora
ne, kakršno je pred časom 
predstavila študentka arhitek
ture Tina Hočevar?"

PAVEL PERC
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'Lions klub zbral 
2 milijona

NOVO MESTO - Li
ons klub iz Novega mes
ta je minulo soboto pri
pravil že osmi tradiciona
lni dobrodelni ples, kate
rega slavnostni gostje bil 
pisatelj in humorist Tone 
Partljič. Denarne prispe
vke so zbirali s srečelo
vom, dobitke zanj so pri
spevala številna dolenjska 
podjetja. Večino izkupič
ka dobrodelne prireditve, 
ki presega 2 milijona to
larjev, so zbrali na dražbi 
umetniških del Ismarja 
Mujezinoviča in France
ta Miheliča. Denar bodo 
namenili otrokom z mot
njami v duševnem razvo
ju v Varstveno-delovnem 
centru in Centru Dolfke 
Boštjančič.

V novi družbi delo le za izbrane?
Le pol ure za premislek o zaposlitvi v novem podjetju - Kazenska ovadba 
zaradi onemogočanja sindikalnega delovanja

ŠENTJERNEJ - Zveza delavcev Solidarnost je na novinarski 
konferenci predstavila vroče dogajanje v šentjernejskem podjetju 
Hipot Hyb, kjer večina zaposlenih od 1. decembra dela v no
voustanovljeni družbi Hyp, katere večinski lastnik je družba Ter
na. 24 zaposlenih, ki so na čakanju in jim niso povabili k podpisu 
pogodbe o prezaposlitvi, pa čaka negotova usoda. Prav tako se ne 
ve, kaj bo s sedmimi delavkami, ki so na porodniškem dopustu in 
pogodb tudi niso podpisale, ter s predsednikoma obeh sindikatov.

Stvari so se zaostrile, ko je sta Peter Dichlberger zahteval 
24 zaposlenih v oktobru dobi- takojšnjo odpravo sklepov o
lo sklep o šestmesečnem čaka
nju na delo doma zaradi zma
njšanega obsega poslovanja. 
Sklep so dobile večinoma de
lavke, ki so pred nekaj meseci 
omedlevale med delom, in štiri 
sindikalne zaupnice Zveze de
lavcev Solidarnost s predsedni
co omenjenega sindikata v 
podjetju Silvo Robek. Na za
htevo Solidarnosti je po izred
nem inšpekcijskem nadzoru in
špektor za delo iz Novega me-

PRVI MOJSTRI - S približevanjem Slovenije EU so se v obrti 
pokazale potrebe po uvajanju naziva mojster. Obrtna zbornica 
Slovenije je tako po 38 letih lani pripravila izobraževanje izkuš
enih obrtnikov, ki so po nekajmesečnem šolanju dobili naziv 
mojstra. V Obrtni zbornici Novo mesto so naziv mojstra dobili 
avtoelektrikarji Peter Verbič iz Novega mesta (na sliki z diplo
mo), Jože Bradač iz Dolenjega Polja in Tone Kapler iz Šmarjete 
ter avtomehanik Franc Golob iz Šentjerneja. (Foto: S. D.)

KAKO KAŽE NA BORZI?

Bliža se čas farmacije
Kar nekaj komentarjev smo 

že začeli z delnicami Pivovarne 
Union in Pivovarne Laško. Naj 
bo še tokrat tako. V sredo, 28. 
novembra, je belgijska pivovar
na Interbrevv objavila ponudbo 
za odkup delnic Pivovarne Union 
po ceni 73.000 SIT. Zanimivo 
je, da se delnice Uniona po ob
javi prevzema prodajajo in ku
pujejo po ceni, ki je višja od pre
vzemne. To kaže, da kupci pri
čakujejo konkurenčno ponudbo 
s strani Pivovarne Laško.

Še eno prevzemno ponudbo 
smo lahko prebrati v prejšnjem 
tednu. Banka San Paolo IMI 
Italija je ponudila odkup delnic 
Banke Koper po ceni 101.971,72 
SIT. Zanimivost ponudbe je v 
tem, da lahko poleg celotne pro
daje svojih delnic izberete mož
nost tako imenovane put (proda
jne) opcije in delnice prodate do 
junija 2006 po trenutni prevzem
ni ceni, povečani Za obresti, ki jih 
ima Banka Koper za vloge nad 
enim letom, in znižani za izpla
čane dividende. Ob tem prevze
mu se postavlja vprašanje, ali bo 
Centralna banka Slovenije izda
la potrebno soglasje.

Četrtkovo in petkovo dogaja
nje z delnico Krke vliva upanje, 
da se po pivu in bankah bliža 
čas farmacije. Nekaj časa smo 
vztrajno ponavljali, kako je del
nica Krke podcenjena. V zad
njih mesecih je izjemno nizke 
tečaje dosegala tudi delnica 
Leka. Objave še tako ugodnih 
informacij so vplivale zelo krat

koročno in v manjši meri, kot 
smo pričakovali. V četrtek in 
petek smo borzni posredniki 
zaznali, da se nekaj dogaja. Naj
višji tečaj delnice Krke je v petek 
dosege!skoraj 29.000 SIT. Upa
mo, da se bo cena ustalila na 
teh in višjih stopnjah, saj je po
tenciala za rast farmacevtskih 
delnic še veliko.

Med delnicami, ki so se poleg 
farmacevtskih najbolj podražile, 
moramo omeniti še Luko Koper 
(3 odst.), Interevropo (3,85 
odst.) in Zdravilišče Moravske 
toplice (5,9 odst.). Dogajanje na 
prostem trgu je bilo manj zani
mivo, vendar so tudi pidi pri
dobili 0,8 odst. vrednosti. Zvez
da tega trga so bili pokojninski 
boni. Po tiskovni konferenci ka
pitalske družbe (KAD) se je te
čaj pokojninskih bonov (PBON) 
zvišal za več kot 10 odst. Najvišji 
tečaj je znašal približno 54 SIT. 
KAD je ponovno izpostavil more
bitno podaljšanje roka za za
menjavo pokojninskih bonov v 
zavarovalne police in povečanje 
količine bonov, ki se smejo za
menjati za polico (trenutno 
10.000 bonov).

V primeru, da se bo rast teča
jev nadaljevala, bo konec leta 
več veselih dni in manj finanč
nih skrbi. Davčna napoved naj 
vas ne skrbi, saj sledi šele v pri
hodnjem letu.

HERMINA KASTELEC, 
Dolenjska borznoposredniška 

družba, Novo mesto
Tel. 07/371 82 21, 371 82 27

začasni razporeditvi delavcev 
na čakanje, ker so bili sprejeti 
brez zakonsko določenih kri
terijev in soglasja sindikata. 
Brez soglasja sindikata je bila 
med začasno presežne delavce 
uvrščena tudi že omenjena pred
sednica sindikata, čeprav zan
jo velja sindikalna imuniteta.

V Hipot Hybu so se po be
sedah predsednika Zveze de
lavcev Solidarnost Alberta 
Pavliča požvižgali na odločbo 
inšpektorata in ustanovili novo 
družbo z imenom Hyp. V njem 
so prezaposlili večino delavk, 
ki so bile v pisarno klicane po
samično in v samo pol ure so 
se morale odločiti o podpisu 
pogodbe za prezaposlitev v no
vo podjetje. Vsi so seveda po
godbe podpisali. “Delavke, ki 
smo na čakanju, pa k podpisu 
pogodbe nismo bile povab
ljene, čeprav smo v tovarno 
spraševali, kdaj lahko pridemo 
podpisat pogodbo” je poveda
la predsednica sindikata Soli
darnost v Hypot Hybu Silva 
Robek. Tudi predsednik sin
dikata Skei Marjan Riosa ni bil 
povabljen k podpisu pogodbe 
o prezaposlitvi v podjetje Hip. 
“Več kot očitno je, da se hoče
jo z ustanovitvijo novega pod
jetja rešiti sindikalnih zaupnic

V Črnomlju tudi 
ekonomska šola

ČRNOMELJ - V šolskem 
letu 2002/03 bo Srednja šola 
Črnomelj razpisala dva odd
elka 1. letnika gimnazije po 
en oddelek izobraževanja za 
poslovnega tajnika in po
slovnega tehnika, kot novost 
pa en oddelek štiriletnega 
programa za ekonomskega te
hnika. V okviru strojništva bo 
razpisala en kombinirani od
delek preoblikovalca in spa- 
jalca kovin ter oblikovalca 
kovin, ob delu pa tudi izobra
ževanje za strojnega tehnika.

in delavk, ki so pred meseci 
omedlevale, vzrokov, zakaj je 
prihajalo do tega, pa še vedno 
niso odkrili. Staro podjetje naj 
bi še nekaj časa delovalo, nato 
pa ga bodo po vsej verjetnosti 
likvidirali ali poslali v stečaj in 
se s tem znebili nekaterih de
lavk. Izgovor o zmanjšanju ob
sega poslovanja je iz trte zvit, 
saj so nekaj dni po tistem, ko 
so delavke poslali na čakanje, 
v podjetje pripeljali novih 
osem delavk iz Žužemberka” je 
dodal Albert Pavlič.

Zveza delavcev Solidarnost 
je zato proti v.d. direktorici Hi
pot Hyba Zlati Piletič vložila 
kazensko ovadbo zaradi ne
upoštevanja odločbe inšpekto
rata za delo, onemogočanja 
sindikalnega delovanja in krši
tev konvencij o sindikalnem 
delu. O teh kršitvah pa so ob
vestili tudi mednarodno sin
dikalno združenje.

Pred dnevi so delavke na ča
kanju dobile nove odločbe s 
katerimi so ponovno razpore
jene na šestmesečno čakanje. 
Po nekaterih informacijah naj 
bi ta začasna razporeditev tra
jala do 1. januarja 2002, kaj bo 
po tem datumu, ne ve nihče, 
omenja se uporaba novega do-

• Sekretar Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije, območne 
organizacije Dolenjske in Bele 
krajine Jože Miklič je na torko
vi novinarski konferenci pove
dal, da gre v primeru Hipot Hy- 
ba za očitno izigravanje zakono
daje in odpustitve bolnih delav
cev in sindikalistov. S pravočas
nim ukrepanjem pa so dosegli, 
da bo tudi v novem podjetju de
loval sindikat Skei, v katerega 
seje včlanila večina zaposlenih, 
čeprav je vodstvo želelo, da v 
podjetju sindikata ne bi imeli.

pusta. Predsednika obeh sindi
katov Silva Robek in Marjan 
Riosa v torek odločbi o čaka
nju nista dobila, in kot vse ka
že, bosta še naprej hodila v 
službo v Hipot Hyb, vendar v 
torek še ni bilo znano, kaj bo
sta delala. Sprva jima je vodst
vo podjetja ponudilo, da bosta 
brala časopise in tako čakala 
dan, ko bo podjetje vzel hudič.

J.Ž.

TRIMOVE PLOŠČE NA CESTI - Zadnji petek v novembru je 
voznik tovornjaka s priklopnikom okoli poI desete ure po regional- 
ki pripeljal iz Mokronoga proti Boštanju v najdaljši desni ovinek 
pri Jelovcu. Na suhi cesti je izgubiI oblast nad vozilom in se s 
tovorom iz Trima vred prevrnil na levi bok. Pri tem se je voznik 
huje poškodoval (nujno medicinsko pomoč mu je nudilo osebje 
sevniškega zdravstvenega doma), na vozilu in priklopniku ter 
obcestni ograji je nastalo za okrog milijon tolarjev škode.'V Trimu 
Trebnje pa smo zvedeli, da znaša neposredna škoda na njihovih 
izdelkih 4 milijone tolarjev. (Foto: P. Perc)

NASILJE NAD ŽENSKAMI

Vsi moramo spregovoriti!
Danes bolj kot kdajkoli prej doživljamo svet nasilja. 

Nasilje je tudi v civiliziranem svetu vse bolj pogosto sred
stvo za reševanje sporov in problemov, žal tudi v družini.

O tem smo pretekle dni, odkar tudi v Sloveniji poteka
jo mednarodni dnevi proti nasilju nad ženskami, slišali 
marsikaj. Prav je, da nasilje v družini ni več zaprto med 
štiri stene, saj naj bi bila pri nas pretepena vsaka peta, 
posiljena pa vsaka sedma ženska. Grozljive številke. Kaj 
storiti, da se bodo zmanjšale?

V zadnjih desetih letih je bilo tudi pri nas, zlasti po zaslu
gi nevladnih organizacij, marsikaj narejenega. Trenutno 
deluje 13 organizacij - 6 materinskih domov, 5 zatočišč 
in en krizni center ter sorodna organizacija - kjer lahko 
ženske v stiski poiščejo pomoč. Pa je to še premalo, saj je 
potreb več. Brez države bo boj proti nasilju nad ženskami 
ostal boj z mlini na veter. Država lahko ustvari meha
nizme, ki so tu nepogrešljivi, pa naj gre za financiranje 
programov pomoči žrtvam nasilja, povezovanje dela tovrst
nih institucij, represivne ukrepe proti nasilnim osebam ipd. 
Ozreti se je treba tudi po rešitvah drugih držav, kot sta na 
primer Nemčija in Avstrija, kjer je njuna zakonodaja naj
prej usmerjena na zaščito žrtve, ne storilca.

Dokaz, da se je da marsikaj narediti, pa so pravzaprav 
trpinčene ženske same, saj mnoge danes živijo polno, 
človeka vredno in dostojno življenje. Naj torej ne velja 
“Ona ne more. Mi lahko. Spregovorimo. ”, kar je bilo 
nekakšno geslo letošnjih akcij. Naj raje velja: vsi 
more(a)mo spregovoriti o nasilju in ne čakati, da nam 
kdo zapre usta, kot je to na plakatu storiI moški ženski.

LIDIJA MURN

NAJPOMEMBNEJŠA LASTNA AKTIVNOST - Ena od možnosti 
iskanja zaposlitve, ki je od letošnjega maja na voljo vsem brez
poselnim, ne glede na to, če so prijavljeni na zavodu, je tudi 
samopostrežni kotiček z dvema računalnikoma. (Foto: I. Pavlič)

Iskanje dela preko računalnika
Samopostrežni kotiček se je prijel - 20 odst. 
brezposelnih pri iskanju zaposlitve uporabi računalnik

NOVO MESTO - Vsi iskal
ci zaposlitve imajo na območ
ni enoti Zavoda RS za zaposlo
vanje v Novem mestu od spom
ladi možnost samopostrežnega 
iskanja dela s pomočjo raču
nalnika. Gre za del mednarod
nega projekta, ki so ga v sode
lovanju z angleškimi strokov
njaki vpeljali poskusno. Na za
vodu ugotavljajo, da zanimanje 
za samopostrežni kotiček, ki ga 
dnevno obišče 20-25 ljudi, med 
iskalci zaposlitve narašča.

V anketi, ki so jo opravili 
med brezposelnimi, so ugoto
vili, da jih 20 odst. kotiček že 
pozna in uporablja. Na dveh 
računalnikih imajo iskalci za
poslitve ne glede na to, če so 
prijavljeni na zavodu, brez
plačen dostop do interneta, 
lahko napišejo prošnje, jih na
tisnejo, s programom samote- 
stiranja izberejo zase najpri
mernejše poklice itd. Samo
postrežni kotiček je zanimiv in 
uporaben tudi za delodajalce, 
ki lahko dnevno preko računal
nika pregledajo ponudbo de
lovnih mest za celo Slovenijo.

Čeprav se iskanja zaposlitve 
preko računalnika v glavnem 
poslužujejo mlajši, so z anketo 
ugotovili, da bi 15 odst. brez
poselnih rado poiskalo infor
macije preko računalnika, če bi

znali, zato na zavodu organizi
rajo tudi tečaj računalništva. 
“Še vedno je velik problem pri 
brezposelnih miselnost ljudi, ki 
čakajo doma, zavod pa naj bi 
jim našel službo. Brez lastne 
aktivnosti ni želenega uspeha,” 
opozarja vodja oddelka za za
poslovanje na območni službi 
Zavoda RS za zaposlovanje 
Matjaž Verbič.

Kljub novim oblikam obve
ščanja pa je še vedno najbolj 
obiskana oglasna deska, na ka
teri na zunanji steni zavoda visi
jo objave delovnih mest. Infor
mativni kotiček dopolnjuje 
poseben pano, na katerem ob
javijo trenutno aktualne zapo
slitve in izobraževanja. Iskal
cem zaposlitve so na voljo tud: 
različne brošure in zloženke 
Če bodo tovrstne samopostrež 
ne kotičke postavili tudi po dru
gih službah za zaposlovanje po 
Sloveniji, bo odločil Zavod RS 
za zaposlovanje. ( pAVU£

Lenny
NOVO MESTO - Drama SNG 

Maribor bo gostovala v torek in 
sredo, 11. in 12. decembra, ob 
19.30 v Kulturnem centru Janeza 
Trdine s kabaretom-dramo J. Ber- 
ryja in J. Merc Lenny v režiji Zi- 
jaha A. Sokoloviča. Predstavi sta 
za abonmaja B in A ter za izven.
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Portoval ne bo samo športni park
Nasproti avtobusne postaje bo zgrajen trgovsko-zabaviščni center - Bo 
multikino dodatno praznil mestno jedro - Kdaj ureditev športnih objektov

NOVO MESTO - O prepotrebni ureditvi športnega parka Por
toval se je v zadnjih letih v Novem mestu veliko govorilo, bilo je 
kar nekaj strokovnih razprav. Namembnost obsežnega območja 
je zdaj končno določena, saj so svetniki mestne občine Novo me
sto na svoji zadnji seji v drugi obravnavi sprejeli odlok o ureditven
em načrtu za športno-rekreacijski park Portoval. Svetniki so z 
veliko večino sprejeli predlog odloka, proti sta bila le svetnika 
Društva Novo mesto Tone Škerlj in prof. Miha Japelj, ki ne naspro
tujeta ureditvi območja za šport, temveč umestitvi trgovsko-za- 
baviščnega centra, ki bo mestnemu jedru vzel del dejavnosti.

V osnutku prvotno priprav
ljenega ureditvenega načrta, tr
govsko-zabaviščni center ni bil 
predviden, v javnih razgrnitvah 
in razpravah pa je bila predla
gana pozidava zdajšnjih neure
jenih parkirišč ob Topliški cesti 
nasproti avtobusne postaje. 
Svoje je dodalo tudi zanimanje 
novomeškega finančnosveto- 
valnega podjetja Real, kije naj
resnejši interesent za pozidavo 
tega dela kompleksa. V trgov- 
sko-zabaviščnem centru so 
predvideni multikino s štirimi 
dvoranami, trgovini z mešanim 
blagom in športno opremo ter 
administrativno poslovni ob
jekt. V kletnih etažah bi uredili 
parkirišča, ki bodo namenjena 
tudi obiskovalcem športnih 
prireditev.

Tone Škerlj se je v razpravi 
vprašal, komu bo namenjen 
trgovski center, saj imamo že 
dva večja trgovska centra v No
vem mestu, tretji pa bo zgrajen 
Pod topom na Drski. Svetnike 
je opozoril, da bodo štiri kino
dvorane obiskovalce zvabile v 
ta del mesta, mestno jedro pa

bo zgubilo še eno dejavnost. 
Njegovo opozarjanje je bilo 
brez uspeha, svetniki so odlok 
z veliko večino glasov potrdili.

Celotno ureditveno območje 
športno- rekreacijskega parka 
Portoval obsega 118 hektarov 
zemljišč na levem in desnem 
bregu Krke od Irče vasi do že
lezniškega mostu. Največji del 
predstavlja gozd Portovala, 
športu pa je namenjeno skoraj 
10 hektarov zemljišč v okolici 
štadiona. Z novim ureditvenim 
načrtom je predvidena prenova 
štadiona z dvema tribunama in 
dograjeno upravno stavbo, po
možnim nogometnim igriščem, 
atletskim vadbenim metali- 
ščem, nadkritim baliniščem, 
otroškim igriščem, kegljiščem, 
teniškimi igrišči, teniško dvora
no, letnim kopališčem nad reko 
Krko ter čolnarno na obrežju 
Krke. Čez Krko je predvidena 
izgradnja lesenega mostu za 
pešce in kolesarje, s čimer bi 
dobili povezavo športnih igrišč 
na Loki in Portovalu.

Načrtovana ureditev šport
nega parka na papirju izgleda

krasno, vendar je do dejanske 
uresničitve še zelo daleč. No
vomeška občina še nekaj let ne 
bo imela denarja za začetek 
precej zahtevne naložbe, saj je 
samo komunalna opremljenost 
območja ocenjena na 3,7 mili
jona mark. Investitorjev, ki bi 
vlagali v športne objekte, ni, le 
za izgradnjo trgovsko-zabavi- 
ščnega centra je glede na skup
ni interes z občino Real več ali 
manj izbran. Ker gre za izjem
no lokacijo in dejavnosti, ki 
bodo hitro vračale vloženi de
nar, bo zabaviščni center ver
jetno zgrajen kaj kmalu. Hkra
ti z zabaviščnim centrom naj bi 
Real po več kot desetih letih 
dokončal ureditev avtobusne 
postaje, omogočil preselitev 
podjetja Kremen, zaradi pri
ključitve fekalne kanalizacije iz 
trgovsko-zabaviščnega centra 
na Loko pa bo potrebno naj
prej zgraditi leseni most čez 
Krko.

J. Ž.

Razsvetljena
metropola
Začetek Veselega decembra 
v Novem mestu - Pestro 
dogajanje na trgu

NOVO MESTO - Novoletna 
razsvetljava na Glavnem trgu, 
ki jo že dvajset let zapored pri
pravljajo delavci društva Moj
ca, je zagorela na Miklavžev 
večer in naznanila začetek Ve
selega decembra v dolenjski 
metropoli.

Z včerajšnjim obiskom Mik
lavža se je začelo pestro doga
janje na trgu, ki bo še posebej 
zanimivo v drugem delu de
cembra, ko se bodo na odru pri 
vodnjaku odvijali različni na
stopi, med katerimi se bodo 
predstavili šolarji, pevski zbori, 
lutkarji in ansambli. Na Silve
strovo bosta na Glavnem trgu 
nastopila Sašo Hribar in Tulio 
Furlanič s spremljevalnim an
samblom.

Za celoten projekt priprave 
okrasitve in nameščanja svet
lobnih nizov skrbi pet delavcev 
iz programa javnih del, nekaj 
prostovoljcev in strokovni so
delavec. Vsako leto je poseben 
izziv okrasitev starega 33 met
rov visokega rotovža in kandij- 
skega mostu. Ves minuli teden 
so nameščali svetlobne loke in 
nize na spodnje dele stavb, v 
soboto so jim na pomoč z 
dvižnimi vozili priskočili tudi 
gasilci iz Gasilsko reševalnega 
centra.

Peterburški solisti
NOVO MESTO - Danes, 6. 

decembra, se obeta velik in ob
iska vreden glasbeni dogodek. V 
Kulturnem centru Janeza Trdine 
bo ob 19.30 nastopil ruski ko
morni orkester Peterburški soli
sti iz Sankt Petersburga. Zaigra
li bodo znana dela Mozartovo 
Malo nočno glasbo Bachov Kon
cert za violino in orkester s soli
stom Mihailom Gantvargom, 
Rossinijevo Sonato št. 1, Barto
kovih šest romunskih plesov in 
Valček iz Serenade za godalni 
orkester Čajkovskega.

SREČANJE STAROSTNIKOV IN INVALIDOV- Krajevna orga
nizacija RK Center iz Novega mesta je v petek, 23. novembra, v 
telovadnici OŠ Center pripravila srečanje za starostnike in in
valide. V kulturnem programu,ki so ga pripravili učenci OŠ, so 
zbrane pozdravili predstavnica krajevne organizacije RK Mate
ja Črepinšek, ravnateljica OŠ, predstavnik sveta KS Center Lju
bo Murn, sekretarka območne organizacije RK Barbara Ozimek 
in podžupan novomeške občine Anton Somrak.

NE BODI NOR, NE VOZI PIJAN!-Mestni odbor Mladih liberal
nih demokratov iz Novega mesta je v petek, 30. novembra, na 
Novem trgu postavil stojnico, ob kateri so delili kartice, letake, 
"dišeče ” trikotnike... Mladi liberalni demokrati so zaskrbljeni nad 
dejstvom, da po alkoholu posega vse več njihovih vrstnikov, ki si 
ne znajo več predstavljati zabave brez alkohola, vinjeni pa si 
upajo celo voziti avtomobil. Z akcijo Ne bodi nor, ne vozi pijan! 
so želeli vplivati na osveščenost mladih glede vožnje pod vplivom 
alkohola, s tem pa prispevati k večji prometni varnosti med mladi
mi vozniki. (Foto: L Pavlič)

BO NA PARKIRIŠČU ZRASEL NOV TRGOVSKO-ZABAVIŠČ
NI CENTER?-Na neurejenem parkirišču naj bi v prihodnjih letih 
Real zgradil trgovsko-zabaviščni center s štirimi kinodvoranami. 
V kolikšni meri se bo s tem praznilo mestno jedro in kakšen bo 
vpliv na poslovanje občinske kulturne ustanove KC Janez Trdi
na, pa bo pokazal čas. (Foto: A. B.)

Ocenjevanje mladih vin
Vinogradniki poslali na ocenjevanje pod Trško 
goro 178 vzorcev vin - Največ je bilo cvičkov - V 
soboto razglasitev in predavanje

SEVNO - V prostorih Sred
nje kmetijske šole Grm v Sev- 
nem pod Trško goro je v sobo
to društvo vinogradnikov Trš
ka gora - Novo mesto, ki šteje 
okoli 250 članov, pripravilo 
tradicionalno ocenjevanje mla
dih vin. Vinogradniki so v 
ocenjevanje prinesli 178 vzor
cev vin, od tega je bilo 103 
vzorcev rdečih, 75 pa belih vin. 
Med rdečimi je bilo največ 
cvičkov - 70, med belimi vini pa 
je bilo 35 vzorcev dolenjskega 
belega vina. Med cvički sta naj
višjo oceno (15,92 točke) pre
jela vzorca Jureta Murna in To
neta Gorenca, sledijo vzorci 
Leopolda Oklešna in Alojza 
Schvveigerja (oba 15,80) ter 
Alojza Cvelbarja in Avgusta 
Lužarja (oba 15,78). Zmago
valci drugih rdečih sort so: 
modra frankinja - Vinko Bele 
(17,10), dolenjsko rdeče - Ja
nez Bernik (15,90), portugalka
- Alojz Cvelbar (16,18), žamet
na črnina - Milan Barbo (16,02). 
Med belimi vini sta najvišjo 
oceno. 17,90 točke, dobila zna
ni vinogradnik Alojz Cvelbar iz 
kleti Bajnof za traminec in Mi
lan Vrščaj za kerner. Drugi 
zmagovalci med belimi vini: 
dolenjsko belo - Srečko Krnc
(16.20) . laški rizling - Matjaž 
Engel (16,28), šardone - Al
bert Račečič (17,50), beli pinot
- Mari Potočar (17,34), sovi- 
njon - Franc Rifelj (17,32), kra
ljevina - Martin Šuklje (15,84), 
renski rizling - Milan Vrščaj
(17.20) in rumeni muškat - 
Vlasta Oklešen (17,18).

Predsednik strokovne komi
sije za rdeča vina dr. Mojmir 
Wondra je cvičke trškogorskih 
vinogradnikov ocenil za dobre, 
še posebej, ker so vinogradni

ki imeli skozi vse leto veliko 
težav z vremenom, vendar so z 
dobrim kletarskim znanjem iz 
nekoliko slabšega letnika iztis
nili, kar se je dalo.

Predsednica strokovne ko
misije, ki je ocenjevala bela 
vina, Katarina Merlin je vzorce 
dolenjskih belih vin ocenila za 
povprečne, med sortnimi pa je 
bila ponovno prijetno prese
nečena nad kakovostjo nekate
rih vzorcev traminca, sovinjo- 
na, kernerja in belega pinota.

Namen zgodnjega ocenje
vanja mladih vin je ugotavlja
nje napak, ki se pri mladih vi
nih še dajo odpraviti. Na tr- 
škogorskem ocenjevanju je bilo 
največ napak pri cvičkih, kar je 
dokaz več, da je vino ob slab
ših letinah, kot je bila letošnja, 
zelo zahtevno za kletarjenje. 
Člani DV Trška gora bodo v 
soboto, 8. decembra, ob 18. uri 
v SKŠ Grm v Sevnem imeli 
družabno srečanje z razgla
sitvijo rezultatov ocenjevanja 
mladih vin in strokovnim pre
davanjem. Dr. Mojmir Wondra 
bo podal oceno mladih vin 
letošnjega letnika, najpogoste
jše vzroke za napako in odpra
vo le teh.

J. Ž.

Silvestrovanje 
za upokojence

NOVO MESTO - Društ
vo upokojencev Novo mesto 
vabi svoje člane na silvestro
vanje, ki bo v soboto, 15. de
cembra, v prostorih Šolskega 
centra v Šmihelu. Dodatne 
informacije lahko dobite v 
tajništvu društva na tel. šte
vilki 30 21 240.

OCENJEVANJE - Namen zgodnjega ocenjevanja mladih vin je 
ugotavljanje napak, ki se pri mladih vinih še dajo odpraviti. Na 
trškogorskem ocenjevanju je bilo največ napak pri cvičkih. (Foto: 
A. B.)

Novomeška kronika
REGIJE - Evropa, kamor 

se naši velepolitiki tako vneto 
silijo in rinejo, bi za začetek 
ukinila starodavne slovenske 
pokrajine. Za to vzvišeno gos
po, ki seji pri nas vse klanja in 
jo malikuje, bi bile v Sloveniji 
dovolj tri regije: Ljubljana z 
okolico, zahodna in vzhodna 
regija. V to slednjo bi sodilo 
vse od Kočevske preko Dolenj
ske, Posavja in cela Štajerska 
s Koroško. Najbrž so zvedeli, 
daje Novo mesto že sedaj tes
no povezano z Mariborom. 
Dolenjske banke Mariborča
nom sicer ni uspelo pohopsati, 
pri tem so jih “nadmudrili” še 
bolj zviti Ljubljančani, je pa 
Tilio “posvojila” Zavarovalni
ca Maribor, Modna hiša Mari
bor pa je pred nedavnim zased
la vse nekdanje tekstilne trgo
vine nekdanje Dolenjke. Tako 
Dolenjci delamo za Francoze, 
nosimo denar v Ljubljansko 
banko in se za vse nesreče lah
ko zavarujemo pri Maribor
čanih.

CENE - Zakon določa, da 
morajo imeti vsi artikli, ki so 
naprodaj, vidno označeno 
ceno. Pri avtomobilih to ni 
težko narediti, precej bolj ne
rodno pa je na primer pri knji
gah. Tako se zgodi, da v mno
žici knjig listek s ceno odpade 
ali je bila cena na zaščitnem 
ovoju, ki ga je radovedni bra- : 
lec, da bi si lahko ogledal vse
bino, odstranil, z njim pa tudi 
nalepljeno ceno. A inšpektor
ji so sokoljega vida in so neiz
prosni pri kaznovanju takih 
hudih kršitev zakona. Očitno 
pa zahajajo samo v eno novo
meško knjigarno. Ali pa jih v 
drugi zadovoljuje dejstvo, da 
imajo te stvari urejeno enotno: 
knjige so v glavnem brez cen, 
vse pa imajo (cene, ne knjige) 
varno spravljene v - računalni
ku. Da kakšna ne bi slučajno 
odpadla...

LJUBEZEN

Ljubezen je večna...
,..^
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...dokler traja.

Parove grafike
NOVO MESTO - Hrvaško 

kulturno društvo v sodelova
nju z Dolenjskim muzejem pri
redi v sredo, ,12. decembra, ob 
šestih zvečer v mali dvorani 
Dolenjskega muzeja razstavo 
del akademskega grafika Fra
neta Para. Avtorja in razstavo 
bo predstavila prof. Adriana 
Škunca.

Ena gospa je rekla, da bodo 
v novomeški Ljubljanski banki 
in 'Zavarovalnici Tilii po zgledu 
Revoza uvedli jezikovne tečaje: 
za sporazumevanje r ljubljanšči
ni in marihorščini.

Halo, varna hiša!
Ženske, ki doživljate nasilje, 
pokličite v varno hišo na 
telefonski številki:
07/33 26 895 
031/393 614
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Scntjemcjskc črepinje
KONKURENCA - Pod stre

ho ene od starinskih hiš v ple
terskem muzeju na prostem je 
oni dan potekala slovesnost. 
Ker so se gostje mudili v šent- 
jernejskem koncu, se je spo
dobilo, da so v programu zape
li pevci Vinogradniškega okte
ta. Pri Zdravljici je šlo še vse 
gladko, pri drugi zapeti pesmi 
so se prisotne “domačinke” 
začele nesramno oglašati, da 
ne govorimo o tem, kako je 
bilo na koncu, ko je oktet ubra
no zapel “Lepšega kraja nej...” 
Takrat je konkurenca postala 
nevzdržna, jata nestrpnih pa 
se je pevcem približala in za- 
gagala. Bolj so peli pevci, bolj 
so goske gagale. Na koncu pa, 
ko so pevci še zapeli hvalo do
lenjskemu posebnežu cvičku, 
so se gosi spuntale. Obrnile so 
svoje kljune proti bližnjemu 
potočku, presodile po svoje in 
se odločile raje za vodo. V kr
ški cvičkovi kleti bi jih najbrž 
nemudoma obtožili, da jih 
plačuje brežiški vinar, še sreča, 
da smo bili na Šentjernejskem!

DRENAŽA - Šentjernejča- 
ni nimajo sreče z nogometnim 
igriščem. Zadnje in najnovejše 
je v krizi, ker ne dela drenaža, 
za kar seveda odgovarja izva
jalec, ki bo moral zadevo tako 
ali drugače popraviti. Kakšno 
pa je stanje na igrišču? Šent- 
jernejski županje z njim dobro 
seznanjen, saj seje o njem pre
pričal “na lastne noge”.

SKRBEN - Svetnik Albert 
Pavlič, kije na sejah rad glasen 
in občasno napravi tudi malo 
propagande za svoj sindikat, je 
zadnjič priznal, da si je od 
nekdaj prizadeval, celo že te
daj, ko še ni bil svetnik, naj se 
da teža občinskemu svetu in ne 
županu. Seveda, kaj bi dajali 
težo županu, on naj si svoje ki
lograme sam nabira!

Mirnopeško zijalo
VINOGRADNIŠTVO - V 

Mirni Peči je v zadnjih letih 
veliko govora o vinogradnikih 
in vinogradništvu. Nekateri 
nejevoljneži celo pravijo, da 
nekoliko preveč. Pripominjajo, 
da župan kar preveč pozorno
sti posveča tej panogi. To pa 
niti ni čudno, saj je tudi sam vi
nogradnik in član Društva vi
nogradnikov, poleg tega pa je 
z vinogradništvom tesno pove
zan tudi poslovno. Zaradi tega 
bo morda v Mirni Peči v tem 
županovem mandatu res nekaj 
več narejenega na področju vi
nogradništva. Če bodo hoteli 
Mirnopečani razvoj uravnote
žiti, bodo pač morali v bodoče 
izvoliti živinorejca, pozneje 
morda obrtnika, šolnika in 
tako dalje v smiselnem krogu. 
Pa bo v občini počasi vse raz
vito!

ZA LEDENO VINO? - Mor
da se vinogradniški duh širi že 
tudi v sam center Mirne Peči. 
Na eno od zadnjih nedelj so 
obiskovalci cerkve opazili, da 
je hiša nasproti cerkve ali, če 
je komu tako ljubše, nasproti 
gostilne, kjer je bila nekdaj tr
govina, okrašena, na poseben 
način. Visoko gori na balkonu 
se bohotijo lepi grozdi'in se 
posmehujejo Mirnopečanom. 
Morda čakajo, da bodo zreli za 
ledeno trgatev. Pa bo spet 
nekaj novega v mirnopeškem 
vinogradništvu, čeprav zato 
najbrž ni kriv župan!

Dražji vrtci
ŽUŽEMBERK - Z novim 

letom bodo vrtci na območju 
občine Žužemberk zaračuna
vali višjo ceno za svoje pro
grame. Ža vrtec pri OŠ Žužem
berk bo nova ekonomska cena 
62.350 SIT za otroke od 1 do 
3 let in za varstvo v družini ter 
52.940 SIT za otroke od 3 do 
7 let. Ekonomska cena za pred
šolsko vzgojo pri OŠ Prevole 
(od 3 do 7 let) bo 48.840 SIT.
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V ZAVETJU BANIČEVE HIŠE - Predstavitve 8. lokacije v pro
jektu Po poteh dediščine Dolenjske in Bele krajine se je udeležil 
tudi sir John Ramsden iz zunanjega ministrstva Velike Britanije, 
ki je bila partnerica v postavljanju projekta. Označitev turistične 
točke in zloženk so predstavili sodelavci Zavoda za naravno in 
kulturno dediščino, ki so pripravili strokovno zasnovo označe
vanja. Za kulturni program so poskrbeli pevci Šentjernejskega 
okteta in šolarka z recitacijami, gostje pa so si nato ogledali 
muzej na prostem in multivizijo o samostanu. (Foto: B. D. G.)

Kartuzija je promocija
V skladu s celostno podobo vseh bodočih 28 točk 
označili še Kartuzijo Pleterje - Nova zloženka in panoji

Nadomestila bodo plačevali vsi
Občina Šentjernej se je s sprejemom odloka o nadomestilu za uporabo stavbnega 
zemljišča pokorila pritisku ministrstva za finance in dodatno obdavčila svoje občane

ŠENTJERNEJ - Ministrstvo že dalj časa opozarja občine, da 
so dolžne “pobirati” nadomestilo na celotnem območju, saj je to 
izvirni prihodek občin. Mnoge so to vprašanje že uredile. Ministr
stvo je namreč za vse, ki tega ne bodo naredile, uvedlo tudi “ka
zen”, saj jim za tak znesek zmanjša finančno izravnavo. Po 
domače: občina dobi toliko manj državnega denarja, kolikor bi 
lahko zbrala z nadomestilom, pa tega ne stori.

PLETERJE - Turistični pro
jekt Po poteh dediščine Dolenj
ske in Bele krajine, ki ga že pet 
let vodi Območna gospodarska 
zbornica Novo mesto, je bil 
deležen mednarodne podpore 
in naknadno tudi precejšnje 
pozornosti doma. Z oživlja
njem turistične ponudbe je 
povezal občine širše Dolenjske 
in Bele krajine pa tudi Ivančno 
Gorico in Krško, projekt pa se 
danes širi še na Kočevsko in 
Notranjsko.

Koordinacijska skupina pro
jekta in šentjernejska občina 
sta v petek s slovesnostjo v mu
zeju na prostem pri Kartuziji 
Pleterje obeležila označitev 
osme od sicer 28 osrednjih tu-

Moč humanosti
DOLENJSKE TOPLICE, 

MIRNA PEČ - Območno zdru
ženje Rdečega križa Novo mesto 
vabi krvodajalce iz občine Dolen
jske Toplice danes, 6. decembra, 
od 16. uri v gostilno pri Henriku 
v Loški vasi, kjer bo podelitev 
priznanj. Pokrovitelj prireditve je 
občina Dolenjske Toplice. Jutri, 
v petek, 7. decembra, bo ob isti 
uri podobna prireditev tudi v 
Mirni Peči, in sicer v gostilni 
Ogulin, Postaja 33. Tudi tu je 
pokrovitelj prireditve občina.

Tudi v Suhi krajini se zaveda
jo, daje izgradnja kanalizacije 
osnova za bodoče naložbe v 
gospodarsko infrastrukturo in 
tudi za razvoj občine. Ta tre
nutno premore nekaj 100 met
rov kanalizacije samo za Žu
žemberk, odpadne vode pa se 
izlivajo posredno ali celo nepo
sredno v Krko. Kot pravijo, 
obstoječega sistema sploh ne 
uporabljajo razen manjšega 
dela s čistilno napravo na ob
močju nekdanje Iskre.

Po odloku naj bi koncesio
nar zgradil sistem in skrbel za

rističnih točk v projektu. Ob
iskovalci bodo o kartuziji iz
vedeli s panojev in s pomočjo 
zloženke Kartuzija Pleterje. Ta 
v resnici ponuja pet zloženk: o 
stari kartuziji, stari gotski cerk
vi, novi kartuziji, duhovnih raz
sežnostih kartuzije in o muzeju 
na prostem v neposredni bližini.

Danes v kartuziji živi pu- 
ščavniško življenje 17 menihov. 
Kot je povedal Jože Simončič, 
vodja ekonomije kartuzije, na
daljujejo danes tudi tradicijo 
kartuzijanskega gospodarstva, 
saj pridelujejo vino, sadje in 
med ter izdelujejo priljubljene 
sire in izdelke iz voska. Kartu
zija je danes ena najbolj obiska
nih turističnih točk na Dolenj
skem.

Nove cene vrtcev
ŠENTJERNEJ - S L januar

jem 2002 bodo začele veljati za 
13 odst. višje ekonomske cene 
vzgojno-varstvenih programov v 
šentjernejskih vrtcih. Polna 
cena za družinsko varstvo (1-3 
leta) bo 64.080 SIT, za otroke 
3-7 let 55.211 SIT, za malo šolo 
popoldne 25.645 SIT, za otroke 
s posebnimi potrebami (3-7 let) 
103.189 SIT in za take otroke v 
družinskem varstvu 119.572 
SIT.

obratovanje 10 let, nato pa naj 
bi ga predal občini ali pa poda
ljšal pogodbo, medtem ko naj 
bi pogodbo za izvajanje te gos
podarske javne službe sklenili 
pogodbo za 25 let. Na začetku 
naj bi se lotili izgradnje v Žu
žemberku, kjer so že priprav
ljeni projekti, nato pa bo na 
vrsti Dvor.

Žužemberškim svetnikom je 
o dobrih in slabih izkušnjah pri 
gradnji kanalizacije in pode
litvi koncesije govoril Robert 
Bizjak, vodja kanalizacije v 
Kranjski Gori. Povedal je, da

Po izračunih ministrstva bi 
šentjernejska občina že letos 
morala z nadomestili zbrati 15 
milijonov tolarjev, v resnici pa 
jih je le 9 milijonov, saj nado
mestila trenutno plačuje le del 
Šentjerneja, pa še ta na osnovi 
starih in pomanjkljivih podat-

DVOR PRI ŽUŽEMBER
KU - Ogledali so si lahko revi
jo pevskih zborov v organiza
ciji domačega kulturnega dru
štva. Trobilni ansambel Musi- 
cus pod vodstvom Ivana Jerine 
je za uvod v večer zaigral nekaj 
lepih skladb. Med prvimi seje 
gledalcem predstavil tudi do
mači pevski zbor KD Dvor pod

so pričakovali četrtino denarja 
za naložbo iz sredstev Phare, a 
jim je po odštetju stroškov za 
papirje ostalo le kakih 15 odst. 
Občani so plačali priključnino, 
vse ostalo pa je vložil koncesio
nar.

Kranjskogorčane stane či
ščenje in odvajanje voda ter 
odplačevanje koncesionarja 
300 tolarjev za kubik na mesec 
oz. povprečno družino, ki pora
bi 16 kubikov vode na mesec, 
4.800 tolarjev. Morda se zdi 
veliko, toda upoštevati je treba, 
da morajo občani, ki niso pri
ključeni na kanalizacijo, plače
vati že zdaj visoko takso za 
obremenjevanje voda. V na
slednjem letu bo znašala ta tak
sa 150 SIT za 1 kubik, medtem 
ko naj bi se v štirih letih dvigni
la celo na 280 SIT za 1 kubik.

B. D. G.

kov. V občini upajo, da jim bo 
ministrstvo za zdaj, glede na 
to, da so odlok sprejeli, “od
pustilo” manjkajočih 7 mili
jonov. Vsekakor pa naslednje 
leto, ko bi morali zbrati z na
domestili že 18 milijonov tolar
jev, na take odpustke ne more-

vodstvom prof. Franca Može- 
ta, ki je v svojem dveletnem 
delovanju vidno napredoval in 
dosegel lep uspeh na med
občinski reviji pevskih zborov.

Prijetno so presenetili tudi 
pevci moškega zbora iz Am
brusa pod vodstvom Cirila Ho
čevarja in moški pevski zbor z 
Iga pod vodstvom Mirka Mrze
la, ki z velikim uspehom nasto
pa že sedemnajst let. Zavidlji
vo kakovost je v pisani drušči
ni pevcev pokazal tudi naj
številnejši mešani pevski zbor 
“Tabor Kaleč 1869” pod vod
stvom dirigenta Vilka Majeriča 
iz Knežaka, kije predstavil tudi 
nekaj zanimivih izvedb tujih 
skladateljev.

jo računati. Z odlokom, ki ga 
je občinski svet sprejel prejšn
ji četrtek, uvajajo nadomestilo 
za stavbna zemljišča na ob
močju celotne občine Šen
tjernej, s projektom, ki ga je 
pripravila družba Studio Vrti
nec iz Novega mesta, pa bodo 
poskusili zajeti vsa stavbna 
zemljišča ter vse dejavnosti 
pravnih in fizičnih oseb. Ra
čunajo tudi, da bo višja odmera 
nadomestila morda vplivala na 
promet s stavbnimi zemljišči 
na območju planskoizved- 
benih načrtov (PIN-ov), kjer 
zdaj lastniki ohranjajo zeml
jišča nezazidana in zato nič ne 
plačajo, kdo drug bi pa tu mor
da rad zidal.

Svetnik Pavle Turk je menil, 
da je prav, da se to vprašanje 
uredi, saj seje urejenost naselij 
povečala, denar za obnovo in 
izgradnjo infrastrukture pa bo 
občina potrebovala. Predlagal 
pa je nekatere spremembe v 
točkovanju. Predlog so svetni
ki na koncu sprejeli. Tako bo 
višina nadomestila odvisna od 
tega, v katerem območju obči
ne leži stavbno zemljišče. Pred
loga p tem, da bi občino razde
lili le na dve območji (območje 
Šentjerneja in okolica), niso 
podprli. Albert Pavlič je ob 
tem poudaril, da vasi na obron
kih občine, kjer živijo kmetje in 
predvsem ostareli, ne bi smeli 
enačiti z naselji blizu Šentjer
neja. “Javorovice ne moremo 
primerjati z Orehovico,” je 
pojasnil.

Poleg območja, ki bo pred
stavljalo osnovo za izračun na
domestila, bo k višini prispeva
la tudi opremljenost stavbnega 
zemljišča: plinska napeljava 
(20 točk), vodovod (30), elek
trika (20), kanalizacija (40), 
telefon (20),asfaltirana cesta 
(20), makadamska cesta (10), 
pločnik (10) in javna razsvet
ljava (20 točk). Po besedah 
Zorana Leka iz Studia Vrtinec 
bo treba za stavbno zemljišče 
v izmeri 100 kv. metrov v Šent
jerneju plačati letno okrog 
9.000 tolarjev v dveh obrokih, 
na II.območju (27 naselij) ok
rog 6.500 tolarjev in na III. 
območju (29 naselij) do 4.000 
tolarjev. Odlok začne veljati s 
1.januarjem 2002, občanom pa 
je lahko v tolažbo, da mora 
občina nadomestila porabiti 
namensko za obnovo in izgrad
njo infrastrukture.

B. DUŠIC GORNIK

Do kanalizacije samo s koncesijo
Žužemberška občina verjetno ne bo nikoli imela toliko denarja, da bi sama 
gradila kanalizacijo, so razmišljali prejšnji petek zvečer na seji občinskega sveta

ŽUŽEMBERK - Zaradi tega so sprejeli odlok o podelitvi kon
cesije za izgradnjo kanalizacijskega omrežja ter izvajanje gospo
darske javne družbe za zbiranje, odvajanje in čiščenje komunalnih, 
odpadnih in padavinskih voda. Odlok je podlaga za izvedbo jav
nega razpisa za pridobitev koncesionarja, svetniki pa so ob tem 
tudi pooblastili župana, da pripravi razpis in z najugodnejšim 
ponudnikom podpiše koncesijsko pogodbo. O sami podelitvi kon
cesije bo svet še odločal, ko bo čas za to.

V ŽVIRČAH RODETOV BLAGOSLOV- V nedeljo, 18. novem
bra, so v suhokranjski vasi Žvirče blagoslovili obnovljeni zvonik 
podružnične cerkve sv. Maksimilijana Kolbeja. Cerkev so parti
zani porušili leta 1945, vendar so jo leta 1971 spet postavili na 
istem mestu. Vaščani Žvirč so letos zvonik obnovili, blagoslovil 
pa ga je metropolit dr. Franc Rode, ki se je med bogoslužjem 
zahvalil vaščanom, vsem faranom hinjske župnije, domačemu 
župniku Cirilu Murnu in še posebej rojaku Jožetu Kastelcu iz 
Kanade, ki je daroval dobršen del sredstev za obnovo zvonika. 
Po maši se je pred cerkvijo v središču vasi nadaljevalo srečanje. 
(Foto: S. Mirtič)

Revija pevskih zborov
Sobota, 1. decembra, je bila poseben dan za krajane 
Dvora pa tudi za številne druge obiskovalce

S. MIRTIČ

POSEBEN VEČER ZA DVORJANE - Pisano druščino pevcev, 
med katerimi so se predstavili tudi člani domačega pevskega 
zbora z Dvora (na sliki), je pozdravi! tudi žužemberški župan, 
predsednik KD Dvor Bogdan Murn pa se je zahvalil gostom s 
knjižnim darilom. (Foto: S. M.)
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Nepokorščina rešitev za Dragatuš?
Dragatuščani trdijo, da ie skoraj dve desetletji moledujejo za zazidalni načrt, Vinko Kunič 
pa pravi, da gre za spremembo zemljišča iz kmetijskega v zazidalnega - Spremembe bodo

“Veseli smo bili, da nam je 
dr. Prosen nakazal možnosti za 
rešitev problema. Svetoval je, 
da za celotni vaški funkcional
ni prostor izdelajo sanacijski 
načrt za melioracijsko in koma
sacijsko območje, za vas pa na
črt za prenovo in razvoj vasi. 
Šele s celovitim prostorskoraz- 
vojnim načrtom bi po njego
vem lahko odpravili številne 
tako ekološke kot razvojne te
žave. Na podlagi tako izdelane
ga načrta, pri nastajanju kate
rega bi sodelovali prebivalci, bi 
po mnenju dr. Prosena pred
vsem s sporazumno komasaci
jo lažje prišli do novih stavbnih 
zemljišč ter do urejenega Dra- 
gatuša,” je povedal Štefanič.

• Vinko Kunič iz črnomaljske 
občinske uprave je pojasnil, da 
v Dragatušu ne gre za zazidalni 
načrt, ampak za spremembe iz 
kmetijskih v zazidalna zemlji
šča, ki jih pripravljajo za celo 
občino. Naredili so že digitali
zacijo obstoječe kartografske 
dokumentacije prostorskih pla
nov, ki je trajala nekaj let. “O 
strokovnih podlagah smo se 
dogovarjali z Zavodom za varst
vo naravne in kulturne dedi
ščine, vprašanje pa je, kaj nam 
bodo dovolili na Uradu za pro
storsko planiranje. Lahko zatr
dim, da bo v prihodnjem letu 
vsekakor prišlo do sprememb 
tudi v Dragatušu, težko pa re
čem, do kakšnih, saj moramo 
zbrati kar 19 soglasij,” je dejal 
Kunič, ki meni, da bi se morali 
v Dragatušu najprej odločiti za 
pozidavo v naselju, potem šele 
na obrobju vasi.

A četudi je od teh predlogov 
dr. Prosena minilo že skoraj tri 
leta, se vsaj na pogled v Draga
tušu ni kaj veliko spremenilo. 
Dragatuščani niso pozabili, da 
jim je tudi župan Andrej Fab
jan lani spomladi na zboru kra
janov pred referendumom za 
uvedbo samoprispevka oblju
bil, da bodo v dveh letih za 
Dragatuš naredili prostorsko- 
ureditvene pogoje (PUP) in za
zidalni načrt. A roki se izteka
jo in v Dragatušu jim zmanj
kuje potrpljenja. Zato že raz
mišljajo, da bi se, če se zares ne 
bo nič premaknilo, zatekli celo 
k državni nepokorščini.

M. BEZEK-JAKŠE

Mladi glasbeniki 
se predstavijo

METLIKA, SEMIČ - Pred 
koncem leta bodo mladi glasbe
niki Glasbene šole Črnomelj pri
pravili tradicionalne koncerte. V 
torek, 11. decembra, bo ob 17. uri 
koncert v Glasbeni šoli Metlika 
(v stari šoli), naslednji dan ob 
isti uri pa v kulturnem domu v 
Semiču.

0 ureditvi mestnega jedra
ČRNOMELJ - Občina Črno

melj vabi na razstavo o ureditvi 
črnomaljskega mestnega jedra, 
ki je nastala v okviru arhitek- 
turno-urbanistične delavnice. Po 
otvoritvi, ki bo v petek, 7. decem
bra, ob 17. uri v tukajšnjem 
gradu, bo v sejni sobi pogovor o 
rešitvah za mestno jedro, ki so 
jih predlagali udeleženci delav
nice.

DRAGATUŠ - Aprila 1986 je bilo v Dragatušu ustanovljeno 
društvo za varstvo okolja. Dragatuščani, ki so se jim pridružili tudi 
prebivalci drugih krajevnih skupnosti, so se takrat povezali zato, 
da so skupno nastopili proti gradnji deponije komunalnih in poseb
nih odpadkov v bližnji rudniški kadunji, za katero je bila že izdela
na študija.

v bližini krajinski park Lahinja, 
v katerem je zaradi zaščite eko
loška pridelava hrane že sama 
po sebi umevna.

V društvu, ki šteje okrog 100 
članov, pozimi pripravljajo 
tudi predavanja. Tako so imeli 
že februarja 1999 v gosteh dr. 
Antona Prosena, ki je dober 
poznavalec prenove in razvoja 
vasi v evropskih državah. Naj
večji problem v Dragatušu je 
namreč zazidalni načrt, za ka
terega se borijo že skoraj 20 let. 
Ker ga nimajo, v vasi ni mogo
če graditi, mladi pa odhajajo 
drugam. Tako je tudi vse manj 
otrok in čez dve leti bo v šoli

VRTAČA - Tretji, ki je pričel s proizvodnjo v novi poslovno-servis- 
ni coni na Vrtači pri Semiču, je bil Srečko Pust, direktor in last
nik podjetja Unitplast, ki je pričelo z delom pred petimi leti v na
jetih prostorih v Žužemberku. Od tam so pred mesecem dni pre
selili proizvodnjo v 2.000 kv. metrov veliko halo na Vrtači.

“Da sem prišel v Semič, sta 
bila odločilna dva razloga. V 
Žužemberku smo bili utesnje
ni in nismo imeli več možnosti 
razvoja, medtem ko na Dolenj
skem ni bilo primernega pro
stora. Prav takrat pa sem zve
del za semiško ponudbo, ki je 
bila povrh vsega še zelo ugod
na,” pravi Pust. V obratu v 
Žvirčah in na Vrtači ima Unit
plast 25 zaposlenih. V semiško 
občino se jih nekaj vozi iz žu- 
žemberškega konca, ostali pa 
so domačini. “V Semiču bomo 
morda na novo zaposlili še ene
ga ah dva delavca, vnaprej pa 
bo vse odvisno od razvoja pod
jetja. Seveda pa pripravljamo

Srečko Pust

projekte za izdelavo novih iz
delkov,” je povedal Srečko 
Pust.

V Unitplastu izdelujejo iz
delke iz brizgane plastike in 
sestavljajo polizdelke v končne 
izdelke, ki jih včasih kombi
nirajo s kovinskimi deli. V glav
nem gre za izdelke za pohišt
veno in prikolično industrijo 
ter za gospodinjske aparate. To 
so zahtevnejši tehnični izdelki 
večjih velikosti, narejeni z 
opremo, ki je ne more nabavi
ti vsak. Unitplast kar 95 odst. 
izdelkov izvozi v evropske 
države in v Ameriko, a še tis
to, kar proda doma kot pol
izdelke, gre v končnih izdelkih 
na tuje trge. “Tudi nove izdelke 
bomo izvažali, saj je Slovenija 
za proizvodnjo, ki zahteva ve
like serije, premajhna. Sloven
sko gospodarstvo brez evrop
skega trga nima prihodnosti,” 
ve iz izkušenj Pust, ki pravi, da 
bodo tudi v prihodnje iskali še 
nove kupce.

Srečko Pust, po rodu sicer 
Trebanjec, priznava, da so po
leg prednosti, zaradi katerih se 
je odločil preseliti proizvodnjo 
na jug Slovenije, tudi pomanj
kljivosti. “Zame je pomembna 
komunikacijska povezanost, ki

METLIKA - Občinski sveti v 
vseh treh belokranjskih obči
nah so jeseni 1996 sprejeli od
lok o ustanovitvi Belokranjske
ga muzeja v Metliki, s katerim 
so občine postale ustanovite
ljice muzeja. Metliška občins
ka uprava je pripravila statut 
muzeja, ki ga sicer sprejema 
svet zavoda, svetniki pa naj bi 
dali nanj soglasje. V Metliki in 
Semiču so to tudi storili, med
tem ko so v Črnomlju postavili 
pogoj, da v statut vnesejo skrb 
muzeja za nastajajočo črnoma
ljsko muzejsko zbirko.

S črnomaljskim pogojem se 
predstavniki metliške in semi- 
ške občine v svetu Belokranj
skega muzeja niso strinjali, na 
ministrstvu za kulturo pa so 
pojasnili, da širitev dejavnosti 
ni mogoča. A v Črnomlju še 
vedno vztrajajo pri svojem, 
pred časom pa zaradi tega niso 
hoteli dati celo soglasja k ime
novanju Andreje Brancelj Bed- 
naršek za direktorico muzeja. 
V praksi se je torej pokazalo, 
da so zaradi soustanoviteljstva 
treh občin nekateri dogovori 
nemogoči. Ker tudi na mini
strstvu želijo, da postanejo 
ustanoviteljice zavodov matič
ne občine, so v Metliki pri
pravili nov odlok o ustanovitvi 
Belokranjskega muzeja, katere
ga ustanoviteljica bo le metli
ška občina. Podobne odloke so

že sprejeli v mestnih občinah 
Ljubljana in Novo mesto.

A ko so novi odlok dobili v 
razpravo metliški svetniki, niso 
bili vsi nad njim navdušeni. 
Minka Kočevar je menila, da 
gre za enostranski akt z metli
ške strani in da bi ostali občini 
lahko vprašali vsaj za mnenje. 
Branko Matkovič je opozarjal 
na previdnost, predvsem pa naj 
bi z odlokom počakali, dokler 
ne bo sprejet zakon. Jože Ne
manič je bil prepričan, da pri 
muzeju gotovo ne bi bilo pomi
slekov, če bi se v Beli krajini 
lahko zmenili. Dodal je, da ni 
najboljše, da se Metličani izo
lirajo od ostale Bele krajine, 
kajti je že tako, da bodo mora
li živeti s sosedi.

Župan Slavko Dragovan je 
bil prepričan, da se Belokranj
ci že lahko zmenijo med seboj, 
vendar gre v tem primeru za 
problem države, ki želi, da bi 
imele občine, v katerih so se
deži ustanov, z državo pogod
bo o delu teh ustanov. Zanikal 
je, da bi šlo tokrat za merjenje 
moči med belokranjskimi obči
nami. “Če pa mislite, da naj bo 
metliška občina v Beli krajini 
privesek in naj nima svojega 
jaza, potem mi za to dajte po
oblastilo. Sam pri tem ne bom 
prevzemal odgovornosti,” je 
dejal Dragovan.

M. B.-J.

LIKOVNA DELA NAPRODAJ - Na prvi decembrski dan so člani 
KUD Artoteka Bela krajina v Špeličevi hiši v Črnomlju odprli 
drugo novoletno prodajno razstavo. Do novega leta bo naprodaj 
57 del z različno tematiko in v mnogoterih tehnikah, ki jih je 
ustvarilo kar dvajsetih belokranjskih likovnih ustvarjalcev, tako 
da bo gotovo vsak lahko našel kaj zase. Razstava je dobrodošla 
tudi za tiste, ki nimajo ideje, kaj bi bližnjim podarili ob prihaja
jočih praznikih. (Foto: M. B.-J.)

Ne gre za merjenje moči
Tako je zatrdil metliški župan Slavko Dragovan svetnikom, 
ko so razpravljali o novem statutu Belokranjskega muzeja

je sedaj dobro urejena. Druga 
pomembna stvar je zanesljiva 
in kvalitetna oskrba z elek
trično energijo, zato upam, da 
se bo to kmalu uredilo. Naj
večji problem pa je cestna in 
železniška povezava Bele kra
jine s središčem države. Če
prav Semič v resnici ni daleč 
od Ljubljane, ga tovrstna slaba 
povezava zelo oddalji,” pravi 
Pust. Ob nedavnem semiškem 
občinskem prazniku so bili 
vsem gostom z ministrstev ne
prestano na ustih prav obeti o 
enakomernem regionalnem 
razvoju, vendar se Srečko boji, 
da bo ostalo le pri besedah.

M. BEZEK-JAKŠE

le še 128 učencev, medtem ko 
jih je danes 154. Zato šoli celo 
grozi kombiniran pouk, če se 
ne bo nihče priselil.

Rajko Štefanič

IZDELOVANJE ADVENTNIH VENČKOV- Semiško cvetličarka 
Bernarda Kukarsi zadnja leta močno prizadeva, da bi se čimveč 
ljudi naučilo izdelovati adventne vence. Tako o tej spretnosti pred 
prvo adventno nedeljo poduči osnovnošolce, v delavnicah, ki jih 
že vrsto let pripravlja Kulturno društvo Orel iz Semiča, pa tudi 
njihove starše. Zanimivo je, da je bilo tudi na delavnicah, ki so 
jih pretekli petek pripravili v semiškem župnišču, veliko mladih, 
a tudi nekaj očetov in mam. (Foto: M. B.-J.)

Takrat so v svojem boju us
peli, Rajko Štefanič, ki je vsa 
leta predsednik društva, pa 
prizna, da sedaj niso več tako 
zagnani kot v začetku. A še 
vedno bdijo nad naravovarst
venimi dogajanji. V zadnjem 
času dajejo poudarek pred
vsem zdravi pridelavi hrane. V 
Dragatušu in okoliških vaseh 
imajo pri tem prednost, ker je

Prednosti in pomanjkljivosti
Srečko Pust, direktor in lastnik podjetja Unitplast, ki je pred mesecem dni začelo delati 
v poslovno-servisni coni na Vrtači, o tem, zakaj je preselil proizvodnjo na jug države
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Sprehod po Metliki
TEATER - Metliški župan 

Slavko Dragovan je nedavno 
priznal, da je pač šel v teater - 
s tem je mislil občinsko upra
vo - prav pa bi bilo, da bi v tem 
teatru po treh letih kdaj pri
sluhnil tudi prišepetovalcem. 
Zlasti še, ko mu vse pogosteje 
prišepetavajo, naj končno se
znani občinske svetnike, koli
ko minut smejo na sejah raz
pravljati in kako dolge so lah
ko replike. Če pusti demokra
cijo tistim, ki ne znajo nehati 
za govorniškim odrom, bi bilo 
prav, dajo župan nekoliko pri
vošči tudi tistim, ki morajo 
poslušati dolgovezne razprave. 
Tudi v teatru namreč veljajo 
pravila.

ŽLEHTN A - Novinarka Do
lenjskega lista Mirjam Bezek- 
Jakše je velikokrat gostja ru
brike Zlehtne v mesečnem ča
sopisu Belokranjec. A ko se bo 
urednica Belokranjca Andreja 
Milavec naučila, kako se pra
vilno piše novinarka Dolenj
skega lista, bo tudi ona dobila 
nagrado. Lahko tudi dvakrat, 
trikrat, štirikrat...

NADVOZ - Direkcija za ce
ste je podpisala pogodbo za 
idejne rešitve za gradnjo nove
ga železniškega nadvoza na 
Cankarjevi cesti. Most naj bi 
bil zgrajen leta 2003 ali 2004. 
Dobro bi bilo, da bi z gradnjo 
pohiteli, kajti prav lahko se 
zgodi, da bodo prej, preden 
bodo sploh narisali načrte, po 
progi proti Rosalnicam in na
prej proti Hrvaški prenehali 
voziti vlaki.

Črnomaljski drobir
EVRI ALI DINARJI - Kse

nija Khalil je na otvoritvi novo
letne prodajne razstave v Špe
ličevi hiši dejala, da so se to
krat zgledovali po Evropi, kjer 
je otvoritev že sama po sebi 
tako velik dogodek, da ji ne 
pritikajo nobenih nastopajo
čih. Če je bil že govor o Evro
pi, pa prisotnim ni bilo po
vsem razumljivo, zakaj je likov
ni samorastnik Stane Lozar v 
pozdravnem nagovoru govoril 
o izkupičku v dinarjih.

MIKLAVŽ - V Starem trgu 
bodo očitno le dočakali pola
ganje temeljsnega kamna za 
otroški vrtec. Dogodek naj bi 
se zgodil jutri, 7. decembra, 
zato bi, če bi se odrasli za tre
nutek vživeli v otroško dušo, 
lahko rekli, daje kamen prine
sel Miklavž. Starotržani prosi
jo le, naj nihče od odraslih se
daj ne reče, da ne verjame v 
Miklavža.

Semiške tropine
STRATEGIJA - Župan Jan

ko Bukovec je v enem od števil
nih razlaganj strategije razvo
ja v svoji občini dejal, da semi- 
ški občani potrebujejo za živ
ljenje veliko več kot nekdaj, saj 
niso več samo kmetje, ki gre
do zvečer spat. No, tistega o 
večernem spanju sicer nismo 
preverjali, res pa je, da bi lah
ko župan s svetilko pri belem 
dnevu iskal čiste kmete v svoji 
občini. Kaj pa potrebujejo 
nekdanji čisti kmeti, prav on 
najbolje ve, saj se je tudi sam 
iz kmeta prelevil v župana. Ni 
čudno torej, da strategije sploh 
ni bilo težko napisati.

ODGOVORI - Da Semičane 
marsikaj teži in da zares potre
bujejo še veliko za življenje 
potrebnih stvari, se je pokaza
lo tudi na oktobrski seji občin
skega sveta. Le eden od dvana
jstih prisotnih svetnikov ni dal 
nobene pobude ali zastavil 
vprašanja. A čeprav so jih 
nanizali kar 25, v sicer obšir
nem gradivu ni razvidno, da bi 
odgovorni odgovorili vsaj na 
eno vprašanje. Je pa to tudi 
prednost. Črnomaljski svetniki 
se razburjajo, ker so nezadovol
jni z odgovori na svoja vprašan
ja. V Semiču so svojim svetni
kom to negodovanje prihranili.
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( Drobne iz Kočevja
SREČNO 2001! - Picerija 

Luigi v Kočevju si ne zasluži 
pohval le zaradi okusnih pic iz 
krušne peči, ampak tudi zato, 
ker ji je po več predhodnih 
neuspelih poskusih različnih 
najemnikov prostorov nekda
nje restavracije na Nami konč
no uspelo urediti lokal, kamor 
pride človek z užitkom pojest 
pico ali kakšno drugo izmed 
ponujenih dobrot. Lokal, ki je 
znan tudi po tem, da premore 
veliko igralnico za otroke, so 
tako kot mnoge druge v Kočev
ju prejšnji teden že okrasili v 
duhu bližajočih se praznikov 
ob izteku leta 2001. Tistim, ki 
so bili v piceriji v začetku tega 
tedna, je zato bolj kot kdajkoli 
poprej padel v oči sicer že vse 
leto obešen napis iz pečenega 
testa Srečno 2001! Vendar pa 
so se peki menda že lotili peke 
številke dve, s katero bodo, če 
tega slučajno še niso storili, ne
dvomno že v kratkem nadome
stili sedaj že odsluženo enico!

Ribniški zobotrebci
MIKLAVŽEV DAN - Da

našnji Miklavžev dan bo v Rib
nici še prav posebno lep. Za to 
bodo poskrbeli mladi ribniški 
glasbeniki. V dvorani Ideal 
centra bo namreč danes ob 19. 
uri koncert, ki ga pripravljajo 
člani godalnega orkestra Glas
bene šole Ribnica v počastitev 
5. obletnice svojega delovanja. 
Poleg še nekaterih učencev in 
učiteljev Glasbene šole, ki so 
jih jubilanti povabili v goste, 
bo na njihovem koncertu na
stopil tudi župnijski pevski 
zbor Ribnica.

Kostelski rižni 1
PRI IVANKI NAJBOLJE 

UREJENO - Sedmega nateča
ja oziroma tekmovanja za naj
lepše urejeno kostelsko hišo 
oziroma najlepše urejen vik
end ali poslovni prostor se je 
udeležilo 53 tekmovalcev. 
Komisija, ki jih je med letom 
obiskovala, je prisodila, da so 
najvišje nagrade letos zaslužili 
Ivanka Kuklec iz Podsten la, 
Marta Muškan iz Fare 15 in 
Renko Zdenko iz Steljnika. 
Najboljši so prejeli razne na
grade in po tradiciji tudi sten
ske ure z motivom kostelskega 
gradu, delo umetnika Marjana 
Leša iz Gerova. Zaključna 
svečanost je bila v Fari v Cen
tru šolskih in obšolskih dejav
nosti 30. novembra. Podrobne
je prihodnjič.

Z novim letom 
v Sodražici višja 
cena nege na domu

SODRAŽICA - Na zadnji 
redni seji so sodraški svetniki 
brez večjih pripomb obrav
navali in sprejeli vse točke 
dnevnega reda, ki jih je predl
agala občinska uprava. Tako 
bos L januarjem za 10,16 ods-. 
totka višja cena nege na domu, 
ki bo znašala 1.760 tolarjev. 
Tovrstne pomoči potrebuje 
sedem občanov. V odlok o 
varstvu virov pitne vode so 
vključili še vrtino v Ravnem 
Dolu ter Pintarjev in Kuperjev 
studenec. Sodražani bodo 
letos prvič zaračunavali nado
mestilo za uporabo stavbnega 
zemljišča. Določili so vrednost 
točke v višini 0,15 tolarjev. 
Niso še natanko izračunali, 
koliko denarja bodo letos zbra
li iz tega naslova, znesek za 
skoraj prazno občinsko blaga
jno pa ne bo nepomemben.

M. G.
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PESNIŠKI MARATON - Prireditev s poudarkom na prebiranju 
Prešernove poezije je pričela s predstavitvijo pesmi iz zbirke v pri
pravi Romana Novak, sklenil pa jo je član Kluba literatov Kočevske 
Anton Leban s prebiranjem svojih pesmi. (Foto: M. L.-S.)

Poezije napolnile kavarno
“Ta veseli dan kulture” pripravili tudi v Kočevju - 
Pesniški maraton in dan odprtih vrat muzeja

MM
Letos na voljo trikrat manj denarja
V Kočevju so letos že v prvim devetih mesecih porabili skoraj ves denar za 
kredite in garancije - Občina letos ni namenila sredstev za dokapitalizacijo

KOČEVJE - V kočevski občini so v prvih devetih mesecih letoš
njega leta porabili že skoraj vsa sredstva Garancijske sheme. Mala 
podjetja in samostojni podjetniki so imeli na voljo skoraj trikrat 
manj denarja za kredite in garancije kot lani, saj občina Kočevje, 
kot navaja direktorica Razvojnega centra Pokolpje Milena Glavač, 
za oblikovanje kreditne in garancijske kvote v letu 2001 ni name
nila dodatnih sredstev za dokapitalizacijo.

V projekt Garancijska she- ja na voljo 89 milijonov tolar- 
ma za Dolenjsko, katerega no- jev za najem dolgoročnih kre-

KOČEVJE - Med priredit
vami, ki so potekale v ponede
ljek na pobudo ministrstva za 
kulturo po številnih slovenskih 
mestih pod skupnim geslom 
“3. december - ta veseli dan 
kulture”, je bil v Kočevju pesni
ški maraton, svoja vrata pa je 
v počastitev obletnice rojstva 
dr. Franceta Prešerna odprl tu
di Pokrajinski muzej Kočevje.

Pesniški maraton je tako kot 
nedavna predstavitev zbornika 
članov Kluba kočevskih litera
tov "Deklica s piščalko” napol
nil kavarno Veronika do zad
njega kotička. Prireditev je or
ganizirala Območna izpostava 
Javnega sklada RS za kulturne 
dejavnosti v sodelovanju s 
Klubom literatov Kočevske, ki 
sta se tudi že lani, ko je mini
strstvo za kulturo ob 200. ob
letnici Prešernovega rojstva 
prvič pozvalo nacionalne in lo
kalne zavode ter nevladne or
ganizacije -s področja kulture,

Za stanovanja 
ni zanimanja
Visoke cene

LOŠKI POTOK - Za 27. no
vember je občina že drugič 
letos razpisala javno dražbo 
treh stanovanj, ki so zgrajena 
v nadstropju zdravstvene po
staje na Hribu. Stanovanja pro
daja občina Loški Potok, ki je 
lastnik postaje in glavni inve
stitor prenove. Zobozdravstvo, 
ki je do prenove zasedalo del 
nadstropja, je dobilo sodobno 
urejene prostore v kletni etaži, 
tako da je celo nadstropje na
menjeno stanovalcem.

Triinpolsobno stanovanje v 
izmeri 75,50 m2 je bilo napro
daj za 12.733.000 tolarjev, dvo
inpolsobno za 9.891.300 tolar
jev in enosobno za 6.950.000 
tolarjev. Povprečna cena m2 je 
okoli 170 tisoč tolarjev. Cene 
so glede na. materialno stanje 
občanov kar visoke. Mlade 
družine bi stanovanja sicer po
trebovala, a so jim zaradi pre
visokih cen nedostopna. K os
novni ceni je treba prišteti še 
davek na promet in vrsto stro
škov, ki nastajajo pri vpisu last
ništva.

Po občinskih virih bo o ceni 
stanovanj v kratkem razprav
ljal občinski svet. Obstaja mož
nost, da bodo stanovanja od
dali v najem.

A. K.

naj počastijo spomin na oblet
nico pesnikovega rojstva, od
zvala pozivu ministrstva. Lani 
so pripravili pogovor s pesni
kom Esadom Babačičem, za 
letos pa so se odločili, da bodo 
dali poudarek prebiranju Pre
šernovih Poezij. Program pri
reditve, v uvodu katere je pesni
ca Romana Novak predstavila 
nekaj pesmi iz zbirke v pripravi 
Modra ljubezen, ki velja za 
njeno najtoplejšo izpoved do
slej, je z glasbenimi vložki po
pestril Andraž Hribar, Prešer
nove poezije pa so prebirale 
članice kluba literatov: Mojca 
Delač, Olga Zupančič, Urška 
Južnič in Nataša Hočevar.

M. L.-S.

silec za območje celotne Do
lenjske je Podjetniški center 
Novo mesto, organizator in ko
ordinator aktivnosti za občine 
Kočevje, Kostel, Osilnica in 
Loški Potok pa Razvojni cen
ter Pokolpje, je kočevska obči
na pristopila leta 1999. Za de
lovanje takrat še imenovanega 
garancijskega sklada je name
nila 27 milijonov tolarjev. Sku
paj s sredstvi ministrstva za 
malo gospodarstvo in turizem 
ter multiplikacijo sredstev so
delujočih bank so imela mala 
podjetja in podjetniki iz Kočev-

ditov ter 30 milijonov tolarjev 
za garancije.

Skupna predračunska vred
nost vseh 13 projektov iz ko
čevske občine, kolikor so jih 
banke odobrile do konca pre
teklega leta, je znašala 222,8 
milijona tolarjev. Prosilci, ki so 
z odobrenimi projekti obljub
ljali zaposlitev 31 novih delav
cev, so prejeli za 77 milijonov 
tolarjev kreditov in si pridobili 
za 18,5 milijona garancij. 12 
milijonov, kolikor jih v pretek
lem letu niso razdelili, pa je 
bilo osnova za oblikovanje kvo-

Preizkus uigranosti
Reševalna vaja Stojna

KOČEVJE - 250 metrov 
dolga in 105 metrov globoka 
Ledena jama na Stojni bo v 
soboto, 15. decembra, dopol
dan prizorišče reševalne vaje, 
ki jo organizira jamarsko društ
vo Netopir iz Kočevja. Vaja bo 
temeljila na predpostavki, da 
se je nesreča zgodila planincu

Prvič v boju proti aidsu
Dvodnevni projekt kočevskih študentov - Razdelili 
okoli 2 tisoč kondomov in zloženk

KOČEVJE - V petem letu 
svojega delovanja se je Klub 
kočevskih študentov (Klukš) 
minuli vikend kočevski javnosti 
prvič predstavil tudi kot orga
nizator prireditev, ki sojih pri
pravili v počastitev mednarod
nega dneva boja proti aidsu. V 
sklopu dvodnevnega projekta 
so v petek organizirali preda
vanje in ogled kabaretne igre, 
v soboto pa so na mestni plo- 
.ščadi mimoidočim pripenjali 
rdeče pentlje ter delili kondo
me in zloženke.

Da je projekt uspel, sta mo
rali študentki medicine Ajša 
Repar in farmacije Katja Kam- 
šek, ki je kot donedavna pred
sednica Klukša podprla pobu
do Reparjeve, da obeležijo dan 
boja proti aidsu, vložiti veliko 
dela in energije. Vendar je bil 
njun trud poplačan, kot pravi 
Kamškova, saj je projekt nale
tel v javnosti na boljši odziv, 
kot sta pričakovali. Predavanju 
dr. Marka Potočnika z derma- 
tovenerološke klinike v Ljub
ljani o spolno prenosljivih 
okužbah, ki so ga pripravili v 
petek popoldan v prostorih 
kočevske knjižnice, je prisluh
nilo okoli 35 slušateljev, med 
katerimi so bili sicer pretežno 
študentje oziroma mladi, ven
dar pa, kot pravi Kamškova, ne 
izključno.

Na še boljši odziv je naletela 
kabaretna igra Cabubaret-Miss 
Slovenije ima kratke noge, ki jo 
je v petek zvečer na odru Še- 
škovega doma uprizorila ples-

Katja Kamšek

no-gledališka skupina Bube iz 
KUD France Prešeren iz Ljub
ljane. Igro, ki tako kot preda
vanje dr. Potočnika, ni govori
la neposredno o aidsu, si je 
ogledalo okoli 200 gledalcev. 
Po vzpodbudnem začetku v 
petek so s projektom nadalje
vali v soboto, L decembra. V 
sodelovanju z Lokalno akcij
sko skupino za preprečevanje 
uporabe prepovedanih drog in 
Rdečim križem, ki sta prispe
vali zloženke, ter kočevskimi 
gimnazijci, ki so jim pomagali 
pri razdeljevanju propagandne
ga materiala in pojasnjevanju 
pomena akcije, so mimoido
čim na mestni ploščadi pripe
njali rdeče pentlje in razdelili 
skupno okoli 2000 zloženk in 
približno toliko tudi kondo
mov.

M. L.-S.

pri plezanju po ledeniku, njen 
namen pa bo preveriti sodelo
vanje organizacij, ki sicer že 
nekaj časa tvorno sodelujejo.

Vajo so poimenovali Stojna, 
pri njeni izvedbi pa bodo sode
lovali člani enote Jamar reše
valec, ki delujejo v okviru CZ 
občine Kočevje, delavci urgent
ne službe kočevskega Zdravst
venega doma, člani tehnične 
enote PGD Kočevje, policisti 
PP Kočevje ter člani enote Ja
marske reševalne službe Ljub
ljanske regije. Potem ko so 
letos že izvedli vajo “Tehnično 
reševanje in gašenje ob promet
ni nesreči”, ki sojo organizira
li gasilci in so pred nedavnim 
opravili na pobudo urgentne 
službe dopolnilno strokovno 
usposabljanje na temo “Pomoč 
pri oskrbi in transportu poško
dovanca pri nesrečah”, so bili 
tokrat za organizacijo vaje na 
vrsti jamarji. Namen vaje je 
namreč, kot je zapisal v obraz
ložitvi programa predsednik 
društva Drago Jolič, preveriti 
uigranost vseh sodelujočih pri 
reševanju ponesrečenca iz ja
me, hitrost delovanja ekip, 
mobilnost in fizično sposob
nost kot tudi sodelovanje pre
ko UKV postaj sistema Žare in 
domačih enot z jamarsko re
ševalno službo. Za vajo v Lede
ni jami so se odločili, kot je 
povedal Jolič, zaradi več manj
ših nesreč, ki so se že zgodile 
tako v sami jami kot poleg nje.

M. L.-S.

Drago Jolič

Milena Glavač

te za razdelitev v letošnjem le
tu. Lani neporabljenim sred
stvom so dodali sredstva za 
obresti depozita pri bankah, 
pripadajoča državna sredstva 
ter plačila obrokov za kredite, 
ki sojih odobrili v začetku leta 
2000. Skupno so razpisali za
32.4 milijona tolarjev kreditov 
ter 10,8 milijona za garancije.

Po podatkih Glavačeve zna
ša predračunska vrednost pe
tih letos odobrenih projektov, 
ki bodo prinesli 7 novih zapo
slitev, skoraj 82,6 milijona to
larjev, za kar so prosilci dobili 
kredite v skupni višini 28 mili
jona tolarjev in za 14 milijonov 
tolarjev garancij. Že koncem 
septembra je bilo zato za kred
ite na voljo samo še manj kot
4.4 milijona tolarjev, kar pa je, 
kot dodaja Glavačeva, prema
lo, da bi lahko ustregli vsem 
prosilcem, saj so potrebe inve
stitorjev precej večje.

M. L.-S.

Tretja obletnica 
zbora patra 
Stanislava Škrabca

RIBNICA - Za Miklavževo bo 
Komorni zbor patra Stanislava 
Škrabca iz Ribnice praznoval 
tretjo obletnico dela. Zaradi 
notranjih nesoglasij so se sep
tembra izločili iz KUD Gallus in 
sedaj zelo uspešno nastopajo 
samostojno. Doslej so prepevali 
na 30 koncertih, največ na Pri
morskem, Dolenjskem in po 
osrednji Sloveniji. Povsod so bili 
lepo sprejeti. Člani zbora so mla
di fantje in dekleta iz Domžal, 
Velikih Blok, Ribnice, Sodražice 
in Kočevja. Zborovodja Marjan 
Cvitak je povedal, da so člani 
zbora zelo zagnani in pripravlje
ni na največja tekmovanja. Upa, 
da bodo zbrali denar za nakup 
oblek, saj so zdaj zelo pisana 
druščina.

Prvi metri 
novega asfalta

LOŠKI POTOK - Urejanje 
občinskega središča Hrib je tre
nutno usmerjeno na južni del, 
priključek ceste iz Srednje, Še- 
gove vasi in lesne industrije na 
regionalko. Priključek ali križi
šče je prvi konkretni primer, ki 
naj bi odpravil nevzdržne razme
re na starem, samo nekaj deset 
metrov oddaljenem križišču. Z 
delom, ki bo urejen na novo, 
bodo pridobili tudi nekaj varnih 
pešpoti in parkirišč. Projekt naj 
bi nadaljevali z urejanjem regio
nalne ceste skozi središče Hriba. 
S kakšno intenzivnostjo bodo 
dela stekla, je odvisno od doto
ka denarja. Država namreč fi
nancira samo cestne površine, 
vse ostalo pa občina.
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MAŠ A — NAllH OBČIN jftMfafe
Komu ali kje naj bi vzeli denar?
Proračun občine Trebnje 2002 iz osnutka v predlog - V zakonodaji nekaj hudo narobe, da 
mora občina v tolikšnem delu sofinancirati take naložbe, če pa je osnovno šolstvo obvezno

MLAD! PAR!.AMENTARCl - Če se bodo vsaj nekatere želje 
mladih, izražene na občinskem otroškem parlamentu v 
Šentjanžu, uresničene, je odvisno tudi od njih samih, predvsem 
pa od odraslih, ki ne bi smeli dajati praznih obljub. Pri otrocih 
bolj štejejo dejanja! (Foto: P. Perc)

ŠENTJANŽ - V kulturnem domu v Šentjanžu je bilo zasedale 
otroškega parlamenta, ki so se ga udeležili delegati vseh osnovnih 
šol iz sevniške občine skupaj z ravnatelji, njihovimi pomočniki in 
mentorji. Tema tokratnega zasedanja je bila preživljanje proste
ga časa.

Domači učenci so gostom 
predstavili zanimiv kulturno- 
zabavni program. Mladi par
lamentarci so nanizali vrsto 
predlogov za koristno preživ
ljanje prostega časa. Po rezul
tatih ankete mladi še vedno 
večino prostega časa preživijo 
pred TV sprejemniki. Šentjan- 
ški parlamentarci so povedali, 
da učenci kar 13 ur tedensko 
buljijo v televizijske ekrane in 
le 5 ur pomagajo pri delu! Na 
blanški OŠ so z anketo ugo
tovili, da se polovica učencev 
nižje stopnje zaveda, kaj sploh 
je prosti čas, le desetina pa 
meni, daje prosti čas, ko nič ne 
delajo! Sicer je večina učencev 
prepričana, da imajo dovolj 
prostega časa, da pa ga imajo

premalo njihovi starši, da bi ga 
preživeli z njimi, zlasti ob kon
cu tedna. Tržiški parlamentarci 
so povedali, da je težava v raz
pršenih naseljih, kjer mladi 
marsikje nimajo vrstnikov, s 
katerimi bi se lahko družili.

Anketa je pokazala, da bi 
tudi otroci na podeželju radi 
hodili v kinu, ki ga celo v 
Sevnici že več kot leto dni po 
prenovi kulturne dvorane ni 
več. Radi bi drsali, plavali, se 
potapljali v morju, smučali, 
plesali, igrali hokej, celo skaka
li s padalom in vozili formulo 
1. Mladi parlamentarci so 
sami ugotovili, da bo marsikaj 
od tega ostalo le pobožna želja 
ali neuresničene sanje. Župan 
Kristijan Janc je obljubil, da

kino v Sevnici bo, čeprav so v 
Sloveniji izkušnje glede obiska 
kinematografov slabe. Župan 
je obljubil še pomembnejšo 
pridobitev za koristno izrabo 
prostega čas mladine in odras
lih, saj naj bi Sevnica prihod
nje leto vendarle dobila šport
no dvorano v nekdanjem TVD 
Partizan. To bo velik zalogaj za 
občino, saj naj bi država pri
spevala le 20 milijonov tolar
jev.

Na zasedanju so učenko OŠ 
Boštanj Urško Draksler izvolili 
kot delegatko občinskega otro
škega parlamenta za državno 
zasedanje. Osnovni šoli Mila
na Majcna se je poleg župana 
v imenu ravnateljev OŠ zahva
lil za odlično organizacijo 12. 
občinskega otroškega parla
menta in priložnostno razsta
vo še Franc Novšak z OŠ Ane 
Gale.

P. P.

odbor za kmetijstvo in goz
darstvo je bil eden tistih, po 
katerih bi se lahko zgledovali 
drugi - naj namreč vsak, ki 
predlaga povišanje neke po
stavke, tudi pove, komu oz. kje 
naj bi vzeli ta denar.

P. P.

PRAZNUJMO S PESMIJO - To je bil moto prijetnega petkove
ga večera, ki smo ga številni ljubitelji lepe pesmi preživeli v tre
banjskem kulturnem domu s Trebanjskim oktetom ob predstavitvi 
njegove prve zgoščenke in kasete. Na prireditvi v okviru prazno
vanja ob 20-letnici delovanja okteta, ki so jo obeležili lani, so 
Trebanjci spoznali tudi novega umetniškega vodjo okteta Janeza 
Gostišo, ki je s pevci tudi zapel (na posnetku v sredini). Gostiša 
pa je tudi producent njihove zgoščenke in kasete. (Foto: P. Perc)

Zagovornik narave
Iztok Geister, tudi eden najbolj znanih slovenskih ornitologov

Je prosti čas, ko nič ne delamo?
Osnovni šoli v Šentjanžu zahvale za dobro organizacijo občinskega otroškega parlamenta - 
Za koristno preživljanje prostega časa ■ Župan obljubil kino in športno dvorano v Sevnici

Iztok Geister, rojen 1945 v La
škem Je mladostna leta preživ
ljal v Kranju, kjer sta skupaj z 
Markom Pogačnikom kot na
dobudna gimnazijca izdajala 
glasilo Plamenica, po katerem 
je Geister povzel psevdonim 
Plamen. Pod tem psevdoni
mom je podpisal večino avant
gardističnih pesniških besedil. 
Bil je eden izmed ustanovite
ljev in osrednjih članov sku
pine OHO, ki je v poznih šest
desetih letih prejšnjega stolet
ja revolucionirala likovni in 
literarni izraz. Kasneje je Gei
ster preusmeril svojo duhovno 
pozornost na naravo in postal 
eden najbolj znanih slovenskih 
ornitologov, njegove knjige o 
pticah pa so še danes temeljna 
dela ornitologije. V zadnjih le
tih svojega ustvarjanja je znan
stveni in ekološki interes zdru
žil z literarnim načinom doživ
ljanja in izražanja ter ustvaril 
vrsto esejističnih zbirk (Zgod
be iz grmovja, Prelestne prikaz
ni, Gozd skušnjav...), v katerih 
odseva njegovo globoko čute
nje narave.

TREBNJE - Knjižnica Pav
la Golie Trebnje je v sodelova
nju z založbo Mladinska knji
ga v prostorih knjižnice pretek
li četrtek pripravila predsta
vitev Iztoka Geistra, letošnjega 
dobitnika nagrade Marjana 
Rožanca za najboljšo esejis
tično zbirko “Levitve”, ki seje 
po uvodu razvila v prijeten in 
humoren pogovor z avtorjem.

IZTOK GESITER V TREBNJEM - Iztok Geister, ohojevski 
pesnik, ekološki publicist, zagovornik narave, avtor Ornitološk- 
ega atlasa Slovenije, poljudnoznanstveni publicist, esejist, v pogo
voru s prijatelji in častilci svojega dela. Med temi sta tudi televiz
ijski urednik Cveto Bizilj in pisateljica Bariča Smole. (Foto: P. P.)

Cesta Čužnja vas 
- Zbure v celoti 
asfaltirana

ČUŽNJA VAS-V ponede
ljek popoldne so odprli 1,5 
km dolg odsek posodobljene 
krajevne ceste Čužnja vas - 
Zbure. Tako je dobila asfalt 
tudi ta najkrajša cestna po
vezava med novomeško in tre
banjsko občino. Krajevno ce
sto naj bi v kratkem prekate
gorizirali v lokalno cesto. 
Trak na posodobljeni cesti je 
na krajši slovesnosti, ob pri
sotnosti trebanjskega župana 
Cirila Pungartnika, predsed
nikov sveta KS Šmarjeta in 
KS Trebelno, Petra Selaka in 
Antona Cvetana, prerezal 
najstarejši krajan Franc Sta
rič. 13 milijonov tolarjev 
vredno naložbo sta pokrili 
obe omenjeni KS ter novo
meška občina.

TREBNJE - Prvo obravnavo občinskega proračuna za leto 2002 
so trebanjski občinski svetniki po številnih pripombah oz. dodat
nih zahtevah svetnikov za zvišanje določenih postavk presenetlji
vo zaključili z besedno akrobacijo župana Cirila Pungartnika, ki 
je prepričala svetnike, da so glasovali za to, da osnutek preoblikuje
jo v predlog, ob potrditvi sklepov odborov in upoštevanju amand
majev oz. pripomb svetnikov.

Po tem sklepu je nastal pri Ko je svetnik Franc Bartolj
nekaterih vtis, kot daje trebanj
ski proračun tako rekoč pod 
streho, čeprav župan in večina 
svetnikov verjetno ni mislila 
tako, kajti zdaj šele ostaja "črn
sko delo” na občinski upravi, 
da natančno obdela dodatne 
zahtevke in jih umesti v urav
novešen proračun, ki si ne mo
re privoščiti več kot 140 mili
jonov tolarjev zadolževanja za 
dokončno pokritje naložbe pri 
gradnji osnovne šole v Velikem 
Gabru in za začetek investicije 
na mirnski šoli. Očiščen tre
banjski proračun (z načrti KS) 
naj bi tako znašal okrog 2,5 
milijardi tolarjev.

Direktor občinske uprave 
mag. Janez Slak je povedal, da 
so prihodki primerne porabe 
(dobre 1,6 milijarde tolarjev) 
skoraj za 8 odstotkov višji kot 
lani. Od tega pa je natanko 
880.202 tolarjev lastnih prihod
kov in 785.201.000 tolarjev fi
nančne izravnave. Za desetino 
večji prihodek pričakujejo od 
dohodnine. Skupna višina pro
računa znaša sicer nad 3,081 
milijarde tolarjev, sam občinski 
proračun se zaustavi pri števil
ki 2.263.953.000 tolarjev, fi
nančnih načrtov krajevnih sk
upnosti pa je še za 817.310.436 
tolarjev. Večino denarja (preko 
80 odstotkov) KS namenjajo za 
gospodarsko dejavnost, zlasti za 
ceste.

Orehovec dobil 
skoraj 2
kilometra asfalta

SEVNICA - Krajani zasel
ka Orehovec v krajevni skup
nosti Sevnica so pripravili 
priložnostno slovesnost ob 
otvoritvi skoraj 2 kilometra 
dolgega odseka rekonstruk
cije ceste, ki vodi v njihovo 
vas. Krajani so v posodobi
tev vložili veliko truda in 
denarja in z združenimi 
močmi sevniške krajevne 
skupnosti, občine in kraja
nov se je tako uresničila dol
goletna želja tega zaselka po 
sodobni povezavi z dolino.

zvedel, da naj bi šlo za gradnjo 
šole na Mirni kar 554 milijo
nov tolarjev, je menil, da je v 
zakonodaji nekaj hudo narobe, 
da mora občina v tolikšnem 
delu sofinancirati take nalož
be, če pa je osnovno šolstvo 
obvezno. Z njim sta soglašala 
tudi svetnika Peter Frelih in 
Jože Rebolj. Župan Ciril Pun
gartnik je odločno zanikal Fre
lihov očitek, da je premalo na
rejenega, da bi to spremenili, 
češ da je bila OŠ Mirna pred 
ujmo, ki je povzročila razdeja
nje, šele na 234. mestu na lest
vici kandidatov za naložbe, ki 
računajo na pomoč iz državne 
malhe.

Svetnik Ludvik Jerman je 
predlagal, naj bi večino denar
ja od spremembe namembno
sti kmetijskih zemljišč pri grad
nji avtoceste Bič - Korenitka 
namenili kmetijstvu. Jermanov

Različnost slikarja 
Štefana Marflaka

SEVNICA - V prostorih Le- 
kosove Galerije Ana na Glavnem 
trgu bo drevi, 6. decembra, ob 
19. uri otvoritev slikarske razsta
ve Različnost akademskega sli
karja Štefana Marflaka iz Črne 
na Koroškem, ki je na Akademi
ji za likovno umetnost v Ljub
ljani diplomiral pri profesorju 
Gnamušu.

Gugalnik v Šentjanžu
ŠENTJANŽ - Gledališka sku

pina KUD Ivana Cankarja iz 
Velike Loke bo v nedeljo, 9. de
cembra, ob treh popoldan go
stovala v kulturnem domu s ko
medijo Gugalnik Novaka Nova
ka v režiji Daniela Barleta.

Izobraževanje
podjetnikov

SEVNICA - GEA College iz 
Ljubljane je zaključil izobraževa
nje za drugo generacijo podjetni
kov iz sevniške občine. V prenov
ljenih prostorih sevniške obrtne 
zbornice so slušateljem podelili 
certifikate za dosežena nova 
znanja s področja razvoja in 
trženja dejavnosti v okviru male
ga gospodarstva. Izobraževanje 
sta podprla tudi Območna obrt
na zbornica in Občina Sevnica.

Trebanjske iveri
TRAPARIJE O (NE)IZKO- 

RIŠČENOSTI MRLIŠKE VE
ŽICE!? - Svetnik Franc Hribar 
(SDS) je po daljšem času spet 
v svojem stilu poskrbel, da je 
županu Cirilu Pungartniku po
skočil pulz. Hribarje rekel, da 
je nekje prebral (vira ni nave
del!), daje župan izjavil, da naj 
bi bila neka mrliška vežica 
samo 25-odstotno izkorišče
na... Župan je zarohnel nad 
svetnikom: “Ne čvekajte nekaj, 
za kar vas ne morem prijeti, ne 
govorite traparij!” In Hribarje 
preživel tudi tokrat. Še več: ko 
seje potem spet javljal k bese
di, je bil mrtvo hladen in ni 
pozabil na standardni uvod: 
“Hvala, gospod Pungartnik za 
besedo!”

SLAK V VIŠAVAH - Direk
tor občinske uprave Janez Slak 
je med predstavitvijo občin
skega proračuna spet doživel 
svoje zvezdne trenutke, ko je 
svetnikom s pomočjo Power- 
Pointa, tudi z različnimi grafi, 
nazorno prikazoval, koliko 
cekinov bodo potrebovali in 
porabili. Slak slovi kot zelo 
varčen, do novinarjev pa že kar 
skopuški, ker jim ne privošči 
niti tega, da bi dobili gradivo 
speto tako kot svetniki, in 
morajo novinarji, ker ne sedi
jo za mizo, nemalokrat obilno 
papirno solato “v rinfuzi” po
birati s tal. Svetnik Marjan 
Pavlin (N.Si) pa je prepričan, 
da so v upravi še rezerve. Toda 
očitno ne v številnih sejah od
borov in sveta, za katere dobi
vajo sejnine pretežno pomlad
niki! O kakšnem znižanju ali 
odpravi sejnin pa se ne znebi
jo nobene tile ljudski tribuni...

JOŽE KLEMENČIČ IN 
NJEGOV KAKTUS - Naj še 
kdo reče, da med moškimi ni 
ljubiteljev cvetja in celo kaktu
sov! Upokojeni občinski usluž
benec Jože Klemenčič z lju

beznijo obdeluje svoj vino
grad, na svoje nekdanje de
lovno mesto pa se je vrnil, a le 
po svoj kaktus. (Foto: P. P.)

Sevniški paberki
ŠTRICELJ Z LISCAMI - 

Podžupanu Andreju Štriclju so 
pevci okteta Jurij Dalmatin in 
Slovenci v Kanadi silno hva
ležni za pomoč pri organizaciji 
gostovanja okteta med turnejo 
po Kanadi in sami izvedbi. 
Štricelj je čez veliko lužo odpo
toval na svoje stroške, bil tam 
med drugim tudi snemalec in 
šofer kombija. Tega je na 16 - 
pasovni avtocesti pri Torontu 
oplazil s staro “škatlo” nek 
domačin. Ko je v tej t.i. pro
metni nesreči ugotovil, da ima 
opravka s tujci, je Kanadčan 
brž po mobiju priklical na kup 
čudno raznobarvno druščino 
in še, tik preden je pripeljalo 
več rešilcev, teatralno omedlel, 
se hip zatem “zbudil”, potem 
so ga posadili na nosila in 
odpeljali. Šerif je takoj ugo
tovil, s kakšnim tičkom ima 
posla, in rekel, da bo moral 
ponesrečenec še plačati rešil- 
ca, namesto da bi naredil kak
šen "biznis” s prometno godl
jo, ki jo je zakuhal. Za spomin 
seje policist, ki ima smisel za 
show, s Štricljem še slikal z li
sicami na rokah. Podžupan pa 
pravi, da mu je dal avtogram s 
pripisom - not guilty (ni kriv)...

S(. 49 (2728), 6. decembra 2001DOLENJSKI LIST



Krške novice
MIKLAVŽ JIH IMA RAD 

- Na Senovem radi potožijo, da 
jim nihče ničesar ne da, ne 
občina ne Rudnik Senovo v za
piranju. No, če Senovčane vsi

pozabijo, jih ni Miklavž. Pred 
dnevi je v Domu XIV. divizije 
delil čokoladice. No, vidite, 
vsaj Miklavž vas ‘ma rad!

MATERADA - Občina Kr
ško prodaja počitniško naselje 
Materada pri Poreču. Pravijo, 
daje to kupčija brez krčmarja. 
Baje Materada sploh ni občin
ska last, namreč.

KONSPIRAT1VNO - Na 
Senovem je pri Domu XIV. 
divizije v mrzlih in temnih zim
skih nočeh tema. Zakaj so dali 
ugasniti nekaj luči javne raz
svetljave, je neznano. Ve pa se, 
da brez luči celo vseh lokalnih 
potk vajeni domačini z nogo 
komaj zadenejo stopničko. 
Ugašanje luči pomeni nekakš
no konspiracijo, kakršne so 
bili vajeni v partizanskih časih, 
ampak za kakšno konspiracijo 
gre danes?!

Dvajset let 
lutkarstva v Artičah

ARTIČE - Osnovna šola 
Artiče in KUD Oton Župančič 
Artiče ob 20-letnici lutkarstva 
v Artičah pripravljata veliko 
dogodivščino v mesecu decem
bru z naslovom Duša lutke so 
roke in srce lutkarja”. Jutri ob 
17. uri bodo v OŠ Artiče odpr
li lutkovno razstavo. Prav tako 
v šoli bodo 14. decembra ob 
17. uri pripravili prireditev 
Kdo vse je ustvarjal lutkarstvo 
v Artičah? Podelili bodo tudi 
priznanja nekdanjim lutkar
jem.

■ Novo v Brežicah
NE MOREJO ZAPELJATI 

VARNO - Parkirišča in druge 
talne oznake v mestnih ulicah 
v Brežicah so izvajalci naredili 
precej po svoje. To na svoji 
koži doživljajo tudi meščani. 
Pred časom so po lokalnem 
radiu protestirali, češ da ne 
morejo varno zapeljati v neka
tera mestna križišča, ker so 
preblizu križišč zarisana parki
rišča. Strokovna služba občine 
je odgovarjala, da s talnimi 
prometnimi oznakami ni nič 
narobe in da so parkirišča zar
isana po zakonu. Lahko da po 
zakonu, menijo meščani, am
pak po katerem?

DENAR - IN BODI TIHO! 
- Prebivalcem, ki se bodo mo
rali odseliti zaradi bodoče av
toceste, so graditelji ponujali 
predvsem denar, manj glasni 
so bili pri ponujanju gradbenih 
načrtov za nadomestno hišo in 
pri ponujanju že zgrajene na
domestne hiše. Državno “po
siljevanje” z denarno odškod
nino je seveda razumljivo: 
ženički, kmetu ali gospodinji 
država da denar in je rešena 
vseh muk in križevih poti pri 
zbiranju gradbenih soglasij! Ta 
soglasja naj bi domačini zbra
li sami. Ampak nihče jim ne 
pove, da bi za soglasja potre
bovali veliko več mesecev, ko
likor jih je še ostalo do nujne 
izselitve iz sedanjih domov. 
Zelo humano od demokratič
ne države, mar ne?!
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Gledališče zaigralo za plaketo
Gledališki skupini DKD Svoboda Senovo plaketo za najboljšo predstavo po izboru 
občinstva na Jesenicah - Čestitke na Senovem - “Kultura - drugo ime za Senovo”

SENOVO - Gledališka skupina DKD Svoboda Senovo je ne
davno prejela za komedijo Toneta Partljiča Politika bolezen moja 
plaketo za najboljšo predstavo po izboru občinstva na 14. Čufar
jevih dnevih na Jesenicah, festivalu amaterskih gledališč 2001. 
Aleksandra Macur, članica skupine, je bila nominirana za prizna
nje za najboljšo žensko vlogo za vlogo Micke izpod Bohorja.

Ob uspehu senovske gledali- vati navdušenje gledalcev,” je 
ške skupine so 28. novembra še dejal Šoln.
zanjo na Senovem v Domu 
XIV. divizije pripravili sprejem 
občina Krško, krajevna skup
nost Senovo in krška območna 
izpostava Javnega sklada RS 
za kulturne dejavnosti, ki ga 
vodi Tatjana Avsec. Ob mnogih 
izrečenih čestitkah in darilih je 
igralcem zapel Senovski oktet.

Kot jena sprejemu poudaril 
predsednik DKD Svoboda Se
novo Zoran Šoln, gledališka 
skupina širi dober glas o Seno
vem. “Lep je bil občutek sede
ti med občinstvom in opazo-

Po mostu pri 
papirnici hoja 
spet varna
Vipap Videm Krško obnovil 
nadhod nad železnico

KRŠKO - Podjetje Vipap Vi
dem Krško je plačalo obnovo 
mostu za pešce nad železniško 
progo v Krškem, potem ko so 
ga pred časom zaprli zaradi 
dotrajanosti. Pri obnovi so za
menjali najbolj poškodovane 
dele, okrepili površino za hojo 
in ga razsvetlili. Naložba je 
veljala okrog 10 milijonov to
larjev. Podjetje Vipap Videm 
Krško ob koncu prenove nad
hoda poudarja, da pri postop
kih na upravni enoti Krško gle
de obnove objekta ni imelo te
žav. Podjetje meni, da zdaj, ko 
je nadhod obnovljen, pešci lah
ko prečkajo železniško progo 
po tem mostu in jim ni potreb
no več hoditi po železniških 
tirih.

V Vipapu Vidmu poudarja
jo, da so obnovljeni most na
menili predvsem zaposlenim 
in dijakom, ki so jih v zadnjem 
obdobju lahko videli pri nevar
nem prečkanju železniških ti
rih. Kot poudarja uprava druž
be Vipap Videm Krško, je most 
namenila tudi drugim uporab
nikom in tudi občini Krško v 
znak dobrega sodelovanja to
varne z okolico.

M. L.

Tone Petrovič, predsednik 
sveta KS Senovo in tudi član 
gledališke skupine, je menil, 
daje senovško kulturno društ
vo drugo ime za Senovo, kar 
je po njegovem mogoče celo 
dobro. Po njegovih besedah si 
senovski kulturniki po dose
danjih dosežkih zastavljajo že 
nove, višje cilje. Na Senovem 
bodo tudi izdali, predvidoma 
do februarja prihodnjega leta 
do praznika KS Senovo, knji
go o amaterski gledališki sku
pini Senovo. Podlaga zanjo je 
diplomska naloga Bože Ojster
šek.

Senovška gledališka skupi
na je doslej že žela uspehe. 
Njen igralec Ernest Breznikar 
je za vlogo Grobarja v Partl
jičevi Nasvidenje nad zve
zdami dobil nagrado Sklada

Staneta Severja, ki jo sicer 
redko podelijo amaterskim ig
ralcem. Mnogi so zato verjet
no pričakovali nove uspehe, 
kot je letošnja plaketa na 14. 
Čufarjevih dnevih. “Letošnje 
priznanje, ki ste ga dosegli, me 
ni presenetilo,” je poudaril na 
sprejemu krški župan Franci 
Bogovič in dodal: “Tokrat ste 
dobili priznanje publike, to je 
od tistih, za katere delate 
predstave,” je menil Bogovič. 
Županje pohvalil tudi sestavo, 
češ da je v skupini veliko 
učiteljev in učiteljic, kar doka
zuje pripravljenost senovških 
učiteljev tudi za delo zunaj de
lovnega časa v šoli.

M. L.

Več krvodajalcev
KRŠKO - Krško območno 

združenje Rdečega križa Slove
nije je v letošnji drugi krvodajal
ski akciji zabeležilo 7-odstotni 
porast števila darovalcev krvi, 
kar pomeni, da je darovalo kri 
399 krvodajalk in krvodajalcev. 
Območno združenje se zahva
ljuje za sodelovanje v omenjeni 
človekoljubni akciji.

Mali harmonikar s Ponikev
Matevž igra, dobro igra

PONIKVE - Matevž Sodič 
s Ponikev pri Veliki Dolini igra 
harmoniko. Igra dobro, menda 
bo že držalo, saj mu poslušal
ci burno ploskajo. Uči se in
štrumenta pri Toniju Sotošku, 
doma mu skrivnosti dobrega 
igranja razkriva oče. “Najprej 
sem mu kupil manjšo harmoni
ko, da bi videli, kako bo. Ogrel 
se je zanjo, videlo se je, da bo 
šlo,” pravi Matevžev ati. Oče je 
igral klavirko v ansamblu Opti
misti in pozneje v kvintetu Mo-
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NAJBOLJŠI ZA GLEDALCE - Ekipa, ki je zagotovila gledališ
ki skupini DKD Svoboda Senovo na 14. Čufarjevih dnevih pla
keto za najboljšo predstavo po izboru občinstva, je precej velika. 
Poleg igralcev, katerih glavnina je na fotografiji, skrbi za nemo
teno in dobro predstavo še tehnično osebje, ki so se mu tudi zah
valili na sprejemu. (Foto: M. L.)

Otroci imajo radi fokloro
ARTIČE - Veliki oder Pro

svetnega doma v Artičah je bil 
minulo soboto kar premajhen 
za vse mlade, ki so na njem 
želeli pokazati svoje folklorno 
znanje. V Artičah je otroška 
folklora doma že pet let.

V obsežnem programu ob 
okrogli obletnici so nastopili 
otroci iz tamkajšnjega vrtca, 
dve otroški folklorni skupini - 
ena iz OŠ, druga iz KUD Oton 
Župančič Artiče - pa tudi os
novnošolska glasbena in dram
ska skupina in mlajši člani od
rasle Folklorne skupine KUD 
Oton Župančič iz Artič. Pri
pravili so zanimiv program, ki 
sta ga preko pogovora povezo
vala učenec in učenka. Obuja

li so stare običaje in pokazali, 
da se mladina včasih ni rada 
zbirala le, da bi ružila fižol, pač 
pa se je ob takih večerih tudi 
veliko pelo in plesalo.

Vodja brežiške območne iz
postave javnega Sklada za kul
turne in ljubiteljske dejavnos
ti Simona Rožman Strnad je 
mladini, ki je folklori predana 
že pet let, izročila priznanja, z 
rožico pa so se za trud zahva
lili tudi mentorjem: Vesni 
Bogovič, Lučki Knez, Danici 
Avšič, Eli Verstovšek Tanšek, 
Idi Ostrelič in Bernardki Sm
rekar.

OŠ Artiče je edina, ki v Po
savju goji otroško folkloro.

M. R.

kriče. “Jaz sem igral klavirsko 
harmoniko in mu nisem mogel 
dosti pomagati na diatonični. 
Zato sem ga raje odpeljal k 
Toniju Sotošku, da mu da pra
vilno glasbeno podlago. No, 
uspehi se že vidijo, in mi ni žal, 
da smo ga dali učit,” pravi oče.

Matevž, ki še ni star 7 let, 
igra harmoniko približno dve 
leti. Dosti že nastopa. Občinst
vu se je predstavil na nedavni 
otvoritvi razstave likovnih del 
posavskih osnovnošolcev, ki so 
sodelovali na letošnjem 14. 
natečaju lions klubov. Predtem 
je sodeloval na srečanju ljud
skih pevcev in godcev v Dobo
vi, slišijo in vidijo igrati v šoli, 
nastopil je že na harmonikar
skem tekmovanju na Studencu 
in na različnih drugih priredit
vah, kamor so ga povabili.

M. L.

ŽE PET LET IMAJO OTROCI RADI FOLKLORO - Veliki oder 
Prosvetnega doma v Artičah je bil minulo soboto kar premajhen za 
vse mlade, ki so na njem želeli pokazati svoje folklorno znanje. 
Nastopili so otroci iz tamkajšnjega vrtca, dve otroški folklorni sku
pini - ena iz OŠ, druga iz KUD Oton Župančič iz Artič - pa tudi 
osnovnošolska glasbena in dramska skupina in mlajši člani odrasle 
Folklorne skupine KUD Oton Župančič iz Artič. Vodja brežiške 
območne izpostave javnega Sklada za kulturne in ljubiteljske de
javnosti Simona Rožman Strnad je mladini, ki je folklori predana 
že pet let, izročila priznanja, z rožico pa so se za trud zahvalili tudi 
mentorjem: Vesni Bogovič, Lučki Knez, Danici Avšič, Eli Verstovšek 
Tanšek, Idi Ostrelič in Bernardki Smrekar. Osnovna šola Artiče je 
edina, ki v Posavju goji otroško folkloro. (Foto: M. R.)
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Matevž Sodič

Za vojake puške in umetnost
V Vojašnici Cerklje ob Krki odprli razstavo Jovsi-Ribniki - Poveljnik vojašnice 
Stanislav Zlobko vzpostavil tesno sodelovanje vojakov s civilnim življenjem

SLIKARJI IN VOJAKI - Kot je dejal v petek v Vojašnici Cerklje 
ob Krki brigadir Rade Klisarič, so razstave v vojašnici tudi pro
mocija Slovenske vojske. Za vojake pa so pomembne, da si z njimi 
“oplemenitimo delovno in bivalno okolje ter ob pogledu na umet
niške stvaritve bogatimo našo duhovnost in smisel za lepoto 
izražanja". (Foto: M. L.)

CERKLJE OB KRKI - Vojašnica Cerklje ob Krki nadaljuje 
tradicijo, da vojaške dogodke povezuje s kulturnimi prireditvami. 
Tako si je zagotovila likovno razstavo Jovsi-ribniki, ki so jo odprli 
30. novembra v vojašnici ob začetku 2. dela usposabljanja voja
kov v 4. lahkem raketno-topniškem bataljonu zračne obrambe in 
Učnem centru logistike.

Razstava, ki je našla prostor 
v Galeriji vojašnice, predstav
lja likovna dela, ki so nastala 
na letošnjih kolonijah dveh sli
karskih združenj. Društvo li
kovnikov Brežice je imelo ko
lonijo v Jovsih, medtem ko sp 
člani društva likovnikov Krško 
“OKO” slikali na ribniku Mač
kovci pri Brestanici. “Že nekaj 
let je v naših društvih tradici
ja, da v septembru organizira
mo likovno kolonijo v sliko
vitih, slikarsko zanimivih kra
jih naše občine in širše posav

ske regije,” je ob otvoritvi raz
stave dejala Simona Dular, 
predsednica društva likovnikov 
OKO Krško. Izrekla je veselje, 
da s člani obeh društev ust
varjajo slikarji iz vse Slovenije, 
pogosto tudi iz Hrvaške.

Razstave, kot je v petek od
prta, povezujejo vojašnico z 
okoljem, pripadnikom Sloven
ske vojske pa dajejo vpogled v 
slikarsko ustvarjanje, kot je 
poudaril brigadir Rade Klisa
rič, namestnik poveljnika L 
OPPVLZO. Klisarič je slikarst

vo imenoval “plemenita zvrst

• Brigadir Rade Klisarič: “Cer
kljanska vojašnica je bila znana 
po tem, da je tesno sodelovala 
z okoljem, prebivalstvom ter 
kulturnimi, športnimi ter druž
benopolitičnimi organizacija
mi. Za to se lahko zahvalimo 
predvsem poveljniku vojašnice 
podpolkovniku Stanislavu Zlob
ku. Za ta trud se mu tudi iskre
no zahvaljujem.” Klisarič se je 
zavzel za sodelovanje s civilno 
družbo tudi v bodoče, potem ko 
je nekoliko zastalo v zadnjem 
času zaradi hitrega preobliko
vanja Slovenske vojske.

kulturnega ustvarjanja”.
M. L.
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Koristni nauki se dobro primejo
Janez Gačnik že deseto leto vodi čebelarska krožka na metliški in podzemeljski osnovni 
šoli - O delu čebelarjev in pomenu čebelarjenja - Mladi čebelarji tudi odlični tekmovalci

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
Na novomeški tržnici so bra

njevke v ponedeljek ponujale: ko
renje, redkev in kolerabo po 250 
do 300 tolarjev za kilogram, kis
lo zelje in kislo repo po 200, 
krompir po 100, čebulo po 200, 
česen po 600, radič in solato po 
400, jabolka po 70 do 160, 
grozdje po 250 do 280, orehova 
jedrca po 1.500 do 1.600, lešni
ke po 1.600, rozine po 500, po
sušene jabolčne krhlje, suhe slive 
in fige po 800. Liter domačega 
žganja je stal 1000 tolarjev, liter 
in pol domačega jabolčnega kisa 
300 in kozarec medu 900 do 
1000 tolarjev. Za eno jajce je bilo 
potrebno odšteti 25 do 30 tolar
jev, za zavitek rezancev ali ribane 
kaše 300 tolarjev in šopek peter
šilja 50 tolarjev.

sejmisca
BREŽICE - Na sobotnem sej

mu so imeli naprodaj 65 do 3 
mesece starih prašičev, 47, starih 
3 do 5 mesecev in težkih po 40 do 
70 kg, 6, težkih po 100 kg, in 
nekaj 120-kilogramskih. Prve so 
prodajali po 460 do 480 tolarjev 1 
kg, kar je 11.000 do 13.000 tolar
jev za žival, druge po 370 do 400, 
kar pomeni 15.000 do 26.000, 
tretje po 320 do 340, kar znaša
32.000 do 34.000, in 120-kilo- 
gramske po 350 tolaijev 1 kg, kar 
je 42.000 tolarjev za žival.

METLIKA, PODZEMELJ - Janez Gačnik, upokojeni diplomi
rani inženir agronomije iz Metlike, je dobil prve čebelarske izkuš
nje kot študent in med prvimi naredil tudi čebelarski izpit. Sam 
čebelari četrt stoletja, delo s čebelami pa ima tako rad, da se je 
odločil skrbeti tudi za čebelnjaka pri metliški in podzemeljski 
osnovni šoli ter vzgajati mladi rod čebelarjev.

Člani Čebelarskega društva gospodarstvu. Govorimo o po-
Metlika so v letih 1591 in 1992 
na pobudo Janeza Gačnika, 
takratnega predsednika društ
va, postavili čebelnjaka v bliži
ni obeh osnovnih šol v metliški 
občini ter vanju dali svoje če
belje družine, za katere pod 
Gačnikovim mentorstvom skr
bijo člani čebelarskih krožkov 
na obeh šolah. Čeprav je pod
zemeljska šola precej manjša 
od metliške, jev krožek na prvi 
vsako leto vključenih od 12 do 
14 učencev, na slednji pa 6 do 
8 otrok. Zanimivo je, da je če
belarski krožek skoraj po pravi
lu domena fantov, saj sta v 
njem v dobrih devetih letih, 
odkar jih vodi Gačnik, sodelo
vali le dve dekleti.

“Namen krožka je, da otroke 
seznanim s čebelarstvom in 
njegovim pomenom v naravi in

Še 34 milijonov državne 
pomoči za sušo

SEVNICA - Občina Sevnica je 
dobila sklep o zagotovitvi sred
stev za izplačilo pete akontacije 
škode zaradi posledic suše v lan
skem letu. Tako bo v tem tednu 
med 806 upravičencev razde
ljenih še zadnjih 34 milijonov dr
žavne pomoči in tako bodo do
končno razdeljena vsa sredstva, ki 
so občini Sevnica pripadala iz 
naslova lanske naravne nesreče.

helena mrzli kar gospodinjski kotiček

Jedi iz ajdove moke in kaše
Stari zapisi omenjajo ajdo 

kot udomačeno rastlino šele 
leta 1436, po vsej Evropi pa se 
je razširila v 16. stoletju. Ajda 
dozori med zadnjimi pridelki 
na polju in to potrdi tudi pre
govor, ki pravi, da se kmet šele 
takrat dobro usede, ko ajdo 
pospravi. Nekoč je bila v Beli 
krajini navada, da so ajdo želi 
vsi mladi v vasi, enkrat pri 
enem, drugič pri drugem gos
podarju, ponoči, v luninem 
svitu. Po opravljenem delu so 
jih gospodinje pogostile z ajdo
vo potico in vinom. Iz obde
lanega zrnja so tako kot danes 
pridobivali kašo ali pšeno, 
moko in luščine, s katerimi so 
polnili vzglavnike. Celo ajdo
vo zrno vsebuje več vrst za telo 
življenjsko pomembnih hra
nilnih snovi. Pri zdravem in 
varovalnem načinu prehranje
vanja se priporočajo različne 
jedi iz ajdove moke in kaše. 
Jedi lahko pripravimo po sta
rih receptih ali pa te prilagodi
mo današnjemu okusu.

Med najstarejše jedi spada 
mlečna ajdova kaša in kuhani 
ali pečeni ajdovi štruklji. Za 4 
osebe potrebujemo 25 dag aj
dove kaše, 8 dl mleka, 1 dl 
sladke smetane in sol po oku
su. Kašo brez predhodnega na
makanja kuhamo 20 minut v 
osoljenem mleku. Nato doda
mo sladko smetano in jed po
stavimo za 15 minut v segreto 
pečico ali krušno peč, da se 
zgosti. Za pripravo ajdovih 
štrukljev za 4 osebe potrebu
jemo 3/4 kg ajdove moke, 1/4 
kg pšenične moke, margarino 
za pekač, mleko za preliv in

toplo slano vodo. Za nadev 
zmešamo 20 dag zmletih ore
hov, 1 kg naribanih jabolk, 2 
jajci, 1/4 1 sladke smetane, 
sladkor in cimet. Ajdovo in 
pšenično moko presejemo sku
paj in jo prelijemo s toliko 
tople vode, da lahko zagnete- 
mo testo. Nato testo razvalja
mo, enakomerno razporedimo 
nadev in vse skupaj zvijemo v 
štrukelj, ki ga enakomerno 
razrežemo. Vse preložimo v 
pomaščen pekač, prelijemo z 
mlekom in pečemo pol ure. 
Nadev za štruklje poljubno 
spreminjamo (skuta, lešniki, 
ocvirki, zelenjava, suho sadje 
in podobno). Ajdovo kašo pa 
pripravimo tudi kot prilogo k 
pečenemu mesu.

Zelo svojevrstni so lahko 
okusi solat z ajdovo kašo, pri 
katerih zmešamo poleg kuha
ne kaše še različno kuhano ze
lenjavo, sir ali skuto, kuhano 
meso in pokapaljamo z zači
njenim solatnim prelivom. Hit
ro pripravljena sladica iz aj
dove moke je ajdov biskvit. Za 
testo potrebujemo 5 rumenja
kov, 5 žlic sladkorja, beljakov 
sneg, ščep soli, 15 dag ajdove 
moke, pol žličke pecilnega 
praška in peki papir za model. 
Rumenjake in sladkor penasto 
umešamo in izmenično doda
jamo trd sneg in moko s pecil
nim praškom. Sneg pred stepa
njem solimo. Maso prelijemo 
v model in pečemo 15 minut 
pri 200° C. Ohlajen biskvit 
prelijemo z odišavljenim ku
hanim vinom ali pa ga prereže
mo in premažemo z marelično 
marmelado.

membni vlogi čebel pa tudi o 
ekologiji v naravi, predvsem v 
sadjarstvu. Imamo redne de
gustacije medu in sadja. Seve
da učenci spoznavajo tudi delo 
čebelarjev od hranjenja in 
zdravljenja čebel do točenja 
medu, ki ga dobita šolski ku
hinji. V najboljših sezonah 
smo v Metliki natočili tudi do 
250 litrov medu,” je zadovoljen 
Janez Gačnik.

Da otroci odnesejo veliko 
koristnega znanja, dokazujejo 
na srečanjih in tekmovanjih 
mladih slovenskih čebelarjev iz 
osnovnih in srednjih šol. “Met
liško občino v nižji, srednji in 
višji skupini vedno zastopajo 
štiri ekipe ali celo pet ekip če
belarjev, ki se nikoli niso vrni
li domov brez odličij,” pohvali 
mentor, ki je ponosen pred

vsem na tiste, ki niso preneha
li s čebelarstvom, ko so zapu
stili osnovnošolske klopi. Osem 
Gačnikov učencev čebelari že 
povsem samostojno, od tega 
kar pet na podzemeljskem kon
cu, kjer še pred leti skoraj ni 
bilo čebelarjev.

M. BEZEK-JAKŠE

Izlet v neznano
Planinsko društvo Moravče že 

nekaj let organizira izlet v nezna
no. Vsako leto se odpravimo v 
drug kraj. Letos oktobra smo 
obiskali Kostanjevico na Krki in 
si ogledali Kostanjeviško jamo. 
Vodič nas je popeljal po jami, ki 
so jo odkrili leta 1937. Pot smo 
nadaljevali na Čatež ob Savi. Po 
pošpoti smo se odpravili na vrh 
Sv. Vida. Pri cerkvi sv. Vida smo 
pozvonili in se vpisali v knjigo 
obiskovalcev. Med spustom v 
dolino smo se ustavili v vinski 
kleti Les, kjer nas je čakala de
gustacija vina s suhim sadjem, 
potem pa kosilo in zabava s ple
som. V poznih večernih urah 
smo se poslovili od prijaznih go
stiteljev in se vrnili v Moravče.

JOŽE NOVAK

O ČEBELARSKIH SKRIVNOSTIH - Mladi čebelarji imajo v 
bližini metliške osnovne šole čebelnjak z osmimi panji in tremi 
do štirimi rezervnimi, ob podzemeljski osnovni šoli pa štiri pa
nje in dva rezervna. Mentor Janez Gačnik jih največkrat o če
belarskih skrivnostih podučuje kar pred čebelnjakom, otroci (na 
fotografiji podzemeljski šolarji) pa z zanimanjem prisluhnejo za
nimivim predavanjem. (Foto: M. B.-J.)

(J) kmetijsko svetovanje
Ponovno uvajanje ajde
Z intenziviranjem kmetijstva je ajda začela 
izginjati - Njena pomembna vloga v kolobarju

Po spravilu pridelkov in setvi ozimnih žit nastopi čas, ko se živ
ljenjski procesi v naravi umirijo, na pokrajino lega mir in 
spokojnost. Tako nam ostane čas, da preusmerimo del fizične 
energije v razmišljanje, pregled celoletnega gospodarjenja in si 
postavimo načrte za vnaprej. Pot do uspeha v kmetijstvu je tlako
vana z znanjem, zato se izobražujmo - tudi naši dedje so se, vsak 
dan! Niso obiskovali predavanj ali brali knjig, učili so se od narave. 
Zemlja jih je hranila, zato so skrbeli za rodovitnost tal mnogo 
bolj kot mi zadnja leta. Polja so zasejali z najrazličnejšimi polj
ščinami, ki so s svojo pestrostjo skrbele za ohranjanje rodovit
nosti in prehrano ljudi ter živine. Med poljščinami je pri nas 
pustila neizbrisen pečat ajda, dolgo časa celo vodilna poljščina.

Z intenziviranjem kmetijstva je ajda začela počasi izginjati. 
In rezultat? Pogled na naša polja v poznem poletju je odsev stanja 
slovenskega poljedelstva. Strnišča so zaraščena s plevelom, na 
ostalih zemljiščih prevladuje koruza. Ob preozkem kolobarju se 
veča zapleveljenost tal in pogostost pojavljanja bolezni in 
škodljivcev.Posledica je še večja uporaba kemičnih sredstev in 
gnojil, s tem pa uničevanje življenja v tleh in posledično tudi 
rodovitnosti tal. Za doseganje enakih rezultatov so potrebna 
vedno večja vlaganja, cene kmetijskih pridelkov pa realno pada
jo. Takšno kmetijstvo je postalo (pre)drago in neučinkovito. Kdaj 
bomo spregledali, da napredek poljedelstva brez razširitve kolo
barja ni mogoč? Ob letošnjih sušnih vremenskih razmerah, ko 
mnogi strniščni dosevki sploh niso vzklili, je ajda upravičila svojo 
vlogo v kolobarju in marsikje bogato obrodila. Pridelava ajde 
se kljub temu ne izplača, pravijo mnogi. Resnici na ljubo mo
ram priznati, da imajo delno prav, če gledamo izključno s stal
išča ekonomike. Takoj pa zastavljam vprašanje: kako pa je z 
ekonomiko pridelave ostalih poljščin?

Ajda se ne bo vrnila na naša polja in mize, če jo bomo uvajali 
z nostalgijo, ampak šele tedaj, ko bomo spoznali, da je pridela
va ajde lahko tržna priložnost. S pomočjo turizma, ki postaja 
najpomembnejša gospodarska panoga, jo lahko celo izvažamo. 
Seveda ne od danes na jutri. Cviček je veljal za (dolenjsko) kisli
co in šele ko smo ga začeli sami ceniti, se je uveljavil. Tudi ajdo 
moramo zopet vzeti za svojo, tako kot so jo naši predniki, kate
rim je nadomeščala živalske beljakovine.

Danes se od ajdovih jedi največ pripravljajo žganci (z zeljem 
in ocvirki, v juhi, golažu in mleku), včasih ajdov kruh ali poti
ca, manj pa so v uporabi ajdove testenine in kaša. Prav slednja 
je najbolj zapostavljena, hkrati pa ima v prihodnosti največji po
tencial - uživamo jo lahko kot prilogo ali glavno jed, v solati in 
celo v sladicah. V prihodnjih tednih bo izdana tudi zloženka z 
recepti za ajdove jedi. Na voljo bo v novomeški Knjižnici Mira
na Jarca, v mlinih, v enotah kmetijske svetovalne službe in še 
kje. Obogatimo torej jedilnike s tovrstnimi jedmi! Edina ovira 
pri tem je lahko naša domišljija. Ajdova moka ali kaša pa sta 
lahko tudi lepo darilo - preprosto in pristno, še posebej, ko boste 
prijateljem voščili zdravje.

PETER LUZAR

PGD Obrežje 
skrbno proti ognju

OBREŽJE - Prostovoljno 
gasilsko društvo Obrežje letos 
redno preverja, kako posamez
niki in podjetja na njegovem 
območju zagotavljajo protipo
žarno varnost. Tako eden od 
članov društva, nižji gasilski 
častnik, zaposlen preko javnih 
del, na rednih obhodih ugotav
lja in preprečuje morebitno ne
nadzorovano kurjenje ognja ter 
pregleduje hidrante in dostop
nost aparatov za gašenje. Na 
območju PGD Obrežje so let
no našteli več deset travniških 
požarov. V zadnjem obdobju se 
je število požarov zmanjšalo za 
polovico, kar pripisujejo ome
njenemu rednemu nadzoru.

Čebelar je plemenit človek
Promocijska prireditev “Teden Kočevskega medu ” - Na otvoritvenem večeru 
je bil prisoten tudi minister But

KOČEVJE - Pred skoraj dvema letoma ustanovljeno Društvo 
za zaščito geografskega porekla in promocijo Kočevskega medu 
je prejšnji četrtek zvečer pripravilo v hotelu Valentin “Večer 
kočevskega medu”. Dobro organizirane promocijske prireditve, 
ki sojo s svojini nastopom popestrili učenci kočevske glasbene šole, 
seje med številnimi gosti udeležil tudi minister za kmetijstvo mag. 
Franci But.

S predstavitvijo društva, ki 
združuje 36 od okoli 280 če
belarjev, kolikor jih deluje na 
okoli 100 tisoč hektarjev obsež
nem območju med Krko in

TEDEN KOČEVSKEGA MEDU - Promocijsko prireditev, v okvi
ru katere so pripravili degustacije Kočevskega medu in izdelkov 
iz medu po krajih z območja Čebelarskih društev Kočevje, Rib
nica, Velike Lašče in Dolenjske Toplice, bodo zaključili danes 
ob 18. uri v Seškovem domu z veseloigro Čebelar se ženi. Na 
posnetku: z Večera kočevskega medu. (Foto: M. L.-S.)

Kolpo, ki je od avgusta lani 
označeno kot območje zaščite 
geografskega porekla Kočev
skega medu, so v Kočevju urad
no začeli “Teden kočevskega 
medu”. “Malo za šalo, precej 
pa zares pravimo, da je naš 
med najboljši na svetu,” je po
vedal predsednik društva Vik
tor Pešelj. Dodal je, da si ko
čevski med, ki ga pridelajo v 
neokrnjeni naravi strnjenih 
gozdov na območju, ki se pre
kriva z načrtovanim regijskim 
parkom Kočevsko-Kolpa, med 
najvišje kakovosti, ter da si 
zato zasluži, da je v najvišjem 
cenovnem razredu.

Kočevski med je postal z vp
isom v register označb porekla 
blaga, kjer je zapisan pod števil
ko 10, nacionalna vrednota, kot 
so to znane idrijske čipke. Da 
je kraljevski med, se je strinjal 
tudi mag. But, opozoril pa je, 
da morajo to spoznati tudi po
trošniki tako pri nas kot tudi

zunaj, saj bo šele takrat postal 
zares kraljevski. Čebelarjem, 
med katerimi samo člani društ
va letno pridelajo 40 do 60 ton 
medu, je postregel še s povsem 
svežo novico, da je vlada spre
jela uredbo, po kateri bodo lah
ko čebelarjem tudi letos zago
tovili denar za sladkor. “Za pri
hodnje leto pa se bomo morali 
dogovoriti za drugačen način 
podpore,” je dejal in dodal, da 
jo sam vidi v določeni podpori 
na panj. Pohvalo čebelarjev je 
sklenil z besedami, ki jih je pred 
nedavnim izrekel že v Beli kra
jini, da čebelar opravlja pleme
nit poklic, ker sodeluje z žival
mi, ki so simbol delavnosti, vz
trajnosti in plemenitosti, ter da 
zato tudi čebelar ne more biti 
drugega kot plemenit človek.

M. L.-S.

Filakovi na stežaj 
odprli vrata

GRIBLJE - Družinska turistič
na kmetija Filak iz Gribelj pri
pravlja v petek, 7. decembra, od 
9. do 16. ure dan odprtih vrat. 
Vsem. kijih boste obiskali, bodo 
z veseljem predstavili proizvod
ni program protokolarnih daril 
in turistično ponudbo kmetije.
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Ljudje privlačnejši od divjine
Race mlakarice, ki so jih gradaški lovci vložili v Lahinjo na Krivoglavicah, so se dobro 
navadile na človeško bližino - Žuničevi iz nekdanjega mlina jih razvajajo in varujejo

KRIVOGLAVICE - Sredi letošnjega avgusta so člani Lovske 
družine Gradac vložili v Lahinjo v Vranovičih, Gradcu, na Oklju
ki, Krivoglavicah in v ribnik v Prilozju 220 dvomesečnih rac 
mlakaric. Pripeljali sojih iz valilnice v Beltincih. Nazadnje so gra
daški lovci vlagali race pred četrt stoletja, a se je njihovo število 
do danes močno zmanjšalo.

Čeprav so vse race, ki so jih 
letos vložili lovci, blizu hiš, so 
precej plašne. Le race na Kri
voglavicah, ki največ časa pre
živijo v Lahinji in ob njej v 
bližini nekdanjega Žuničevega 
mlina, so udomačene. Zasluga

za to gre gospodarju Antonu 
Žuniču, velikemu ljubitelju 
živali, ki je cel mesec počasi 
navajal race na svojo bližino, 
preden so mu zaupale. A vztraj
nost se mu je splačala. “Ko se 
usedem k vodi, pridejo k meni,

RACE JEDO IZ ROK - Anton Žunič (levo) in Julij Rakar ve
likokrat skupaj krmita race mlakarice ob nekdanjem Žuničevem 
mlinu. Čeprav so se te race, pripeljane iz valilnice, dobro navadile 
na človeško bližino, pa se zavedata, da se njihovi potomci, ki bodo 
prišli na svet v naravi, ne bodo več upalijesti priboljškov iz njunih 
rok. (Foto: M. B.-J.)

Zavarujmo rastline pred mrazom
Prvi sneg je bil pravo pre

senečenje, pa naj bo to na ce
sti ali na vrtu, kjer je povzro
čil kar precej škode. Drevje je 
po poletni suši ponovno od
gnalo, kar je imelo za po
sledico, da listje ni pravočas
no odpadlo. Sneg pa je bil 
nadvse težak in je polomil 
marsikatero vejo. Te mora
mo čimprej odstraniti in rane 
namazati z cepilno smolo 
arbosan.

Če niste zavarovali vrtnic 
pred zimo, je sedaj resnično 
zadnji čas. V večini primerov 
ni potrebno drugega, kot da 
z motiko ali lopato vrtnice 
pokrijemo pedenj visoko. Ta
ko tudi v primeru hude zime 
ne bodo pozeble do cepljene
ga mesta. Novo posajene vrt
nice, ki še niso uraščene, pa 
pokrijemo najprej z zemljo, 
nato pa še s slamo ali smreč
jem.

Okenske in balkonske ra
stline so že nekaj časa v top
lem prezimovališču, kjer pa 
jim drug za drugim odpada
jo listi. To so posledice pre
pozne selitve v prezimovali
šče. Saj so zaradi lepe jeseni

marsikje cvetele na oknih še 
po prvem novembru, ko so 
bile nočne temperature že 
krepko pod nič stopinjami.

Sedaj je naše glavno delo, 
da sproti očistimo vse odmr
le liste, da ne bodo gnili na 
rastlini. Poberemo pa tudi 
odpadle cvetove, ki so prav 
tako zelo nevarni, saj se na 
njih najprej pojavi siva ple
sen, ki lahko v nekaj tednih 
pobere celo rastlino.

Ker je mesec december 
poln najrazličnejših prazno
vanj od miklavževega, božiča 
do novega leta, je nič koliko 
razlogov za nakup lepe cve
toče lončnice. Zato je mesec 
december v večini primerov 
v znamenju božičnih zvezd 
in ciklam. V obeh primerih 
imamo opravka z rastlinami, 
ki so zelo markantne in lepe. 
Ciklamo držimo na svetlem 
in hladnem prostoru. Božič
na zvezda pa potrebuje tem
peraturo okrog 16° in prav 
tako svetlo rastišče. Zaliva
mo pa jih z mehko vodo, ki 
naj bo ogreta na sobno tem
peraturo.

SLAVKO ZGONC

mi s kljuni pretipajo obleko, 
jedo iz rok, vzamem jih tudi v 
naročje. Zame ni večje spro
stitve, kot je opazovanje nji
hovega obnašanja. Ko se vrnem 
iz službe, samo zažvižgam, in 
že so pri meni, saj dobro vedo, 
da bodo dobile priboljšek, bo
disi kruh ali koruzo,” pripove
duje Žunič o navadah devetna
jstih rac in šestih racmanov.

Lovski čuvaj v Lovski druži
ni Gradac Julij Rakar, ki ve
likokrat obišče vse vložene ra
ce in jim prinese hrano, prizna 
da so Žuničevi precej razvadili 
race, a hkrati tudi pazijo nanje. 
Žunič pa hitro pristavi, da so 
vsi vaščani lepo sprejeli nove 
prebivalce. “Dopoldne pretak
nejo vsak kotiček okrog naše 
hiše, in ko spoznajo, da ni ni
kogar doma, se odpravijo po 
vasi. Vsak najde kaj zanje. Si
cer pa so postale že prava va
ška atrakcija, k Lahinji pa jih 
hodijo opazovat tudi mamice z 
otroki,” je zadovoljen Žunič.

Spomladi bodo lovci pripra
vili na obrežju Lahinje racam 
tudi valilnice, kajti gnezda, kijih 
naredijo same, so navadno pre
več ob reki, zato je nevarnost, 
da jih narasla voda odnese. 
“Lovci nismo vložili rac zaradi 
odstrela, temveč iz povsem na
ravovarstvenih nagibov. Ob reki 
je streljanje tudi prepovedano. 
Žal pa se še vse premalo ljudi 
zaveda, kako pomembne so 
race za čiščenje vode,” pravi 
Rakar. Žunič pa pristavi, da se 
zadnje čase vse preveč govori 
zgolj o varstvu Kolpe, na Lahi
njo, ki je osrednja belokranjska 
reka, pa odgovorni kar pozabl
jajo. “Lovcem gre pohvala, da 
so pripeljali race. Bolj pa bi se 
morali ozavestiti tudi drugi ter 
poskrbeti za propadajoče jezove 
in namestiti mlinska kolesa, da 
bi mešala vodo. Da o čistilnih 
napravah ob Lahinji niti ne go
vorim,” je kritičen Žunič, ki je 
tik ob reki preživel vse svoje živ
ljenje. M. BEZEK-JAKŠE

Negotova usoda 
klavnice v 
Velikih Laščah

VELIKE LAŠČE - Po 
zaprtju pred leti poso
dobljene klavnice v Ko
čevju in negotovi usodi 
pred tridesetimi leti zgra
jene klavnice v Veliki La
ščah so upravičeno za
stavlja vprašanje, ali se bo 
črni zakol živine povečal, 
naši gozdovi, ki jih mno
gi označujejo kot naša 
druga pljuča, pa postali 
odlagališče klavničnih od
padkov. Medtem ko so v 
Kočevju brez večjega upi
ranja pri reorganizaciji 
podjetja sprejeli odločitev 
družbe Mercator o zaprt
ju klavnice, v Velikih La
ščah boj za obratovanje še 
traja.

Inšpekcija je delo klav
nice, ki je zelo moteče 
tudi za tamkajšnjo šolo in 
vrtec, podaljšala do leta 
2002 tudi zaradi velikega 
pritiska županov več kot 
15 sosednih občin. Ti si 
prizadevajo, da bi klavni
ca obratovala še naprej. 
Anton Zakrajšek, župan 
Velikih Lašč pravi, da bo 
občina pri morebitni grad
nji nove klavnice pomaga
la s priključkom na čistil
no napravo. Kmetijska 
zadruga Velike Lašče kot 
investitor pa naj ne priča
kuje prav nobenega dru
gega finančnega vložka. 
Že v prvih mesecih pri
hodnjega leta bo znano, 
ali" bodo gradili nov, so
doben objekt, ki bo stal 
več kot 600 milijonov to
larjev, kot na dlani pa je, 
da bodo sedanjega no
vembra leta 2002 zaprli. 
In razlog: neizpolnjevanje 
okoljskih predpisov oziro
ma pomanjkanje čistilne 
naprave, j

M. G.

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL.

Ubirati nove poti
Konkurenčnost odvisna 
od usposobljenosti 
naših pridelovalcev

(Nadaljevanje)
Na slovenskem trgu bomo 

lažje konkurenčni uvoženim 
vinom, če bomo po znanju 
enakovredni kolegom iz dru
gih vinorodnih dežel. Alije pri 
nas dovolj storjenega tudi za 
izobraževanje vinogradnikov? 
Želja po znanju je velika, saj 
mnoga društva vinogradnikov 
po Sloveniji organizirajo pre
davanja strokovnjakov, ki so 
zelo lepo obiskana, in užitek je 
tem poslušalcem predavati. Ni 
pa mogoče na takih predava
njih sproti zagotavljati vino
gradnikom potrebno znanje, 
ker je raven znanja poslušalcev 
zelo raznolika. Evropski vino
gradnik, kar bomo čez nekaj 
let, bo potreboval izobrazbo 
srednje kmetijske šole za osno
vo, ki jo bo potrebno dopolnje
vati z novim znanjem o pride
lavi in prodaji vina. Osnovno 
znanje je potrebno tudi za kri
tično sprejemanje “napredka”.

V pogovoru z nekaterimi vi
nogradniki dobiš občutek, da 
vidijo napredek v preparatih, 
ki se pri nas na veliko ponuja
jo. Kemija seje pri nas razširi
la bolj, kot je potrebno. Na 
splošno se misli, da je potreb
no vsako vino čistiti, kar goto
vo ni res. Nobeno čistilo vinu 
ne doda kakovosti, vsako mu 
nekaj odvzame. Čistila za vino 
so namenjena za odstranjeva
nje vinskih napak in zmanjše
vanje bolezenskih priokusov. 
Vina z napako in boleznijo so 
v manjšini, v resnici pa se veči
na vin obdeluje z več čistili. Ni 
nesreča, če se vino obdela za-

Ureja: dr. Julij Nemanič
radi stabilnosti z enim či
stilom, npr.: jajčnim beljakom 
ali želatino ali bentonitom itd. 
Vina, ki je zdravo, pa ni po
trebno čistiti z dvema čistilo
ma, razen redkih izjem. Vino
gradniki s premalo znanja so 
tako velikokrat žrtve, ker na
bavljajo pripravke v dobri veri, 
da bodo s tem izboljšali kako
vost svojih vin.

V poročilih sem zasledil, da 
se je vlada odločila s 500 mili
joni podpreti obnovo vinogra
dov v naslednjem letu, da bi se 
tako lažje prilagajali razmeram 
v Evropi. Hvalevredno je, da 
začenjamo razmišljati o uspo
sabljanju našega vinogradništ
va. Toda kako neznaten je ta 
denar v primerjavi s potrebami, 
kijih ima v tem pristopnem ob
dobju naša panoga! Naj to ute
meljim zopet z obnašanjem vi
nogradniško najmočnejše drža
ve na svetu, Francije. Tam ima
jo izdelan 10-letni program, ki 
seje začel izvajati letos in bodo 
izvajali do leta 2010. Z veliko 
denarja prilagajajo svoje vino
grade, kleti in zboljšujejo način 
trženja vina, da bi bili sposob
ni kosati se s konkurenco pre
kooceanskih vin, ki že pritiska
jo na evropske trge. Prepričan 
sem, da smo v Sloveniji pred 
vstopom v EU v slabšem polo
žaju, kakor Francija v novih 
svetovnih tržnih razmerah. To
da Francozi se zavedajo, da je 
njihov 10-letni program dobra 
investicija, ki se jim bo ali obre
stovala ali pa preprečila gospo
darsko škodo.

Skratka razvoj našega vino
gradništva in konkurenčnost 
vina v naslednjih desetletjih bo 
odvisna v veliki meri od uspo
sobljenosti naših pridelovalcev 
in načrtnega sodelovanja vlade.

(Konec) 
Dr. JULIJ NEMANIČ

Ustavni sodniki sodili o cvičku
Ustavno sodišče: zakon o vinu in drugih proizvodih iz grozdja ter pravilnik o označevanju priznanega 
tradicionalnega poimenovanja vina cviček nista v neskladju z ustavo

LJUBLJANA, BREŽICE, KRŠKO - Ustavno sodišče je ne
davno presodilo, da z ustavo nista v neskladju zakon o vinu in 
drugih proizvodih iz grozdja ter pravilnik o vinu, ki določa označe
vanje priznanega tradicionalnega poimenovanja vina cviček. 
Ustavno sodišče je presojalo omenjena predpisa, potem ko je pod
jetje Vino Brežice dalo ustavnemu sodišču pobudo za to.

DOBER ULOV - Član RD Črnomelj Sandi Butala po delu rad 
poseda od vodi in čaka na dober ulov. V Lahinji je dosti velikih 
rib in svojo vztrajnost je okrona! z dobrim prijemom. Pod vasjo 
Žagarcije 22. novembra ujel 139 cm velikega in kar 14 kilogra
mov težkega soma. (Foto: S. Lozar)

Državni zbor je februarja 
letos po hitrem postopku spre
jel spremembo zakona o vinu. 
Tako spremenjeni zakon uvršča 
cviček med vina z geografskim 
poreklom in določa, da mora 
biti cviček pridelan in polnjen 
v dolenjskem vinorodnem oko
lišu. Toda nekaj mesecev pred 
zakonsko spremembo se je 
dogajalo marsikaj v zvezi s cvič
kom. Med drugim je ustavno 
sodišče na pobudo podjetja 
Vino Brežice zadržalo izvajanje 
pravilnika o vinu z oznako pri
znanega tradicionalnega po
imenovanja (PTP) cviček. Vino 
Brežice, ki je dalo pobudo za 
presojo Pravilnika o vinu PTP 
- cviček, je takrat tako komen
tiralo okoliščine in svojo pobu
do: “Brežice imajo kot občina 
specifičen položaj, kar se tiče 
vinogradništva. Občina je pol v 
dolenjskem in pol v bizeljsko- 
sremiškem okolišu in ima boga

to vinogradniško tradicijo. Klet 
Vino Brežice je zastavljena in 
zgrajena kot območna klet. 
Vino cviček ima Vino Brežice 
od ustanovitve dalje; cviček je 
vedno predstavljal važno bla
govno znamko. Dejstvo je, da 
ima Vino Brežice iz naslova 
cvička obveznosti tako do svo
jih pogodbenih proizvajalcev - 
vinogradnikov kakor tudi do 
večjih kupcev, s katerimi ima 
tudi sklenjene dolgoročne po
godbe. Prizadela nas je mono- 
polizacija cvička pri eni sami 
kleti. Ker je izguba blagovne 
znamke cvička za nas zelo bo
leča, smo se v pravni državi po- 
služili pravnih poti, da bi ugo
tovili, če imamo z ozirom na 
vse okoliščine pravico do cvič
ka ali ne. Vino Brežice je pred
lagalo ustavno presojo ustavno
sti in zakonitosti pravilnika, ki 
je Klet Brežice izločil kot proiz
vajalca cvička, kajti klet stoji

samo dober kilometer od do
lenjskega vinorodnega okoli
ša... Vino Brežice obžaluje, da 
se mu odreka pravica do tega, 
da bi zaščitilo svoje gospodar
ske interese.”

Na pobudo Vina je ustavno 
sodišče presojalo tudi ustav
nost zakona o vinu. Odločilo se 
je, kot rečeno, da novela zako
na in pravilnik nista v nesklad
ju z ustavo.

Po tokratni odločitvi ustav
nega sodišča je dejal Karel Re- 
cer, direktor Vina Brežice: “Mi 
smo dali pobudo za ustavno 
presojo na zahtevo nadzorne
ga sveta družbe. S to razsodbo 
ustavnega sodišča se ni zgodi
lo nič posebnega. Ta odločitev 
ustavnega sodišča ni nič spre
menila našega dela, kajti mi ni
mamo cvička v prometu, že od
kar so stopili v veljavo omenje
ni predpisi. Delamo na tem, da 
bi se usposobili za pridelavo 
cvička glede na nove predpise.

V času nastajanja in spremi
njanja vinske zakonodaje niko
li in nikdar nismo predlagali, 
da bi bil kot proizvodno ob
močje cvička opredeljen tudi 
bizeljsko-sremiški okoliš, če

prav so nam ves čas očitali in 
podtikali prav to. Mi smo ho
teli le, da bi grozdje, pridelano 
v dolenjskem vinorodnem oko
lišu, lahko polnili v kleti, ki je 
pač v občini z dvema vinorod
nima okolišema.”

Zdravko Mastnak, enolog v 
vinski kleti Krško: “Ko govori
mo o geografskem poreklu 
vina, govorimo o vseh postop
kih njegove predelave in done- 
govanja, med temi je tudi polni
tev vina.”

Mastnak je prepričan, da od
ločitev ustavnega sodišča po
meni veliko dobrega za ime 
cviček. “Gre za kontrolirano 
poreklo, s čimer sta zavarovana 
količina in kakovost tega vina. 
Zavarovana sta pridelovalec in 
kupec. Seveda je nagrajen tudi 
pridelovalec, ki bo lahko po
šteno in normalno prodal.”

Mastnak je sicer začuden 
nad Vinovim ravnanjem. Pravi: 
“Direktor Vina Karel Recer 
pravi, da je Vino pričakovalo 
tako odločitev ustavnega sodi
šča. Če so jo torej pričakovali, 
zakaj so sploh dali vlogo za pre- 
verbo pravilnika in zakona na 
ustavno sodišče? Vemo, zakaj.” 

M. LUZAR
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dežurni
poročajo

TAT V GARDEROBI - 29. 
novembra zvečer je neznanec v 
garderobi Gimnazije Novo me
sto iz športnih torb ukradel dva 
prenosna telefona, denar in 
ročno uro in pet dijakov oškodo
val za okrog 70 tisoč tolarjev.

ŠEL BO SMUČAT-Med 21. 
in 29. novembrom je neznanec 
vlomil v klet stanovanjskega blo
ka na Ulici Slavka Gruma v 
Novem mestu in odnesel tri pare 
smuči, štiri pare smučarskih pa
lic in tri.pare smučarskih čevljev.
I. M. je oškodovan za 350 tisoč 
tolarjev.

ŽLEBOVI Z VEŽICE - S ste
ne mrliške vežice v Dolenjskih 
Toplicah je nekdo ukradel ba
krene žlebove.

V TRGOVINI SE VSE DOBI 
- Neznanec je iz trgovine in 
skladišča Mercator Dolenjka, 
d.d., v Škocjanu odnesel nekaj 
denarja in več zavojev cigaret v 
vrednosti preko 500 tisoč tolar
jev.

ŠEST OVC - Lastnik S. G. iz 
Podgrada jih je pogrešil iz 27. na 
28. november, ko je neznanec 
vlomil v njegovo leseno poslopje 
zraven hiše. Oškodovanje za 120 
tisoč tolarjev.

MED VRTANJEM - M. F. iz 
okolice Črnomlja je v tamkajšnji 
zobozdravstveni ambulanti ča
kal na vrsto, nekdo pa mu je iz 
žepa jakne ukradel denar in 
bančno kartico.

PET ZAJCEV - V kraju Crje 
pri Gabrju je nekdo vlomil v 
brunarico in zajčnik ter lastnici 
K.. K. ukradel pet zajcev.

KOSILNICA - Neznanec je 
na Drganjih selih iz gospodar
skega poslopja ukradel okrog 
100 tisoč tolarjev vredno kosilni
co.

V TRI VIKENDE - V začet
ku decembra je neznanec v 
Gradniku pri Semiču vlomil v tri 
vikende in ukradel suhomesnate 
izdelke, sokove, kotno brusilko, 
radiokasetofon ter veliko hrane. 
Škoda znaša več kot 270 tisoč 
tolarjev.

Vozil cik - cak
DOLENJE PONIKVE

- 2. decembra je občan 
okrog enih ponoči obve
stil policiste, da neznan 
voznik na relaciji Ponikve
- Trebnje vozi cikcak in 
ogroža druge udeležence 
v prometu. Policisti so 33- 
letnega voznika J. S. iz 
okolice Trebnjega izsledili 
v Dolenjih Ponikvah in ga 
preizkusili z alkotestom, 
pa preizkusa ni opravil po 
navodilih. Prepovedi na
daljnje vožnje ni upošte
val in seje odpeljal, ne da 
bi prižgal zasenčene luči. 
Pri podjetju Trimo pa se 
je zaletel v prometno sig
nalizacijo. Voznika so po
licisti pridržali do iztrez- 
nitve, zagovarjati pa se bo 
moral tudi pri sodniku za 
prekrške.

Glasno o nasilju nad ženskami
V okviru mednarodnih akcij proti nasilju nad ženskami okrogla miza o možnostih 
pravnega ukrepanja - V desetih letih premik - Zatočišč premalo - Za zaščito žrtve

NOVO MESTO - V Sloveniji smo pred desetimi leti začeli 
obeleževati mednarodne dneve akcij proti nasilju nad ženskami in 
tako letos že tretje leto zapored poteka akcija Kaj ti je deklica. 
Tako se o tej problematiki, ki je bila včasih tabu, vedno več go
vori, kar je tudi edina pot do iskanja rešitev.

Pretekli teden je Društvo za 
nenasilno komunikacijo v Kul
turnem centru Janeza Trdine 
priredilo zanimivo okroglo mi
zo pod naslovom Prepoved 
približanja in druge možnosti 
pravnega ukrepanja v primerih 
nasilja nad ženskami. Gostje: 
predsednica Društva življenje 
brez nasilja in vodja novome
ške varne hiše Renata Klenov
šek, vodja Okrožnega državne
ga tožilstva v Novem mestu

nja določenemu kraju ali ose
bi, “za katerega pa morajo biti 
izpolnjeni določeni pogoji. Ta 
institut je v pomoč žrtvi le v 
postopku od prijave do vložene 
obtožbe, po izrečeni kazni pa 
ga ni več,” je pojasnil Avbar in 
omenil tudi možnost poravna
ve, ki velja za kazniva dejanja, 
ko je zagrožena kazen do treh 
let zapora. “Gre za dogovarja
nje, popuščanje med stranka
ma, sicer pa menim, da je re

ševanje družinskih odnosov s 
kazenskopravnimi in repre
sivnimi sredstvi iluzija. Rešitev 
se skriva le v družini."

Danica Simšič je poudarila, 
da je nasilje nad ženskami 
družben problem in številke so 
res grozljive - v Sloveniji je pre
tepena vsaka peta ženska, vsa
ka sedma je posiljena - zato se 
mora država zganiti. “To vpra
šanje je v parlamentu težje od
pirati, ker je v politiki premalo 
žensk. Sicer pa se pripravlja na
cionalni program za to področ
je,” je povedala in poudarila še 
pomen neprestanega izobraže
vanja vseh, ki delajo na tem po
dročju, ter vlogo lokalnih skup
nosti.

• Marsikoga kar malce ujezi, 
ko se kar naprej govori le o na
silju nad ženskami. Seveda ob
staja tudi nad moškimi, toda 
razlika je zelo velika - 95 od
stotkov žensk in 5 odstotkov 
moških doživlja nasilje.

V pripravi pa je tudi t.i. Za
kon o rdečem kartonu, ki ga že 
imata Nemčija in Avstrija in 
ščiti žrtev. Nasilnež mora odi
ti, žrtev ostaja doma.

L. MURN
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ZANIMIVA OKROGLA MIZA - Da je zanimanje za temo o nasil
ju nad ženskami veliko, je pokazala tudi okrogla miza v Novem 
mestu, ko so gostom (na stiki) zlasti moški obiskovalci zastavl
jali zanimiva in polemična vprašanja. (Foto: L. M.)

Nalepke vsi v letu dni
Od 3. decembra konec dosedanjega registriranja 
motornih in priklopnih vozil ■ Novost so nalepke

LJUBLJANA - V ponede
ljek, 3. decembra, je pri nas 
začel delovati novi registra
cijski sistem motornih in pri
klopnih vozil, ki prinaša vr
sto ugodnosti. Največja no
vost je gotovo nalepka, ki bo 
nadomestila vsakoletno po
daljševanje veljavnosti pro
metnega dovoljenja, postopo
ma pa naj bi v letu dni z nji
mi opremili vsa motorna in 
priklopna vozila na Sloven
skem.

Nalepka, ki zdaj stane 
1105 tolarjev brez DDV-ja, 
bo nameščena na notranjo 
stran vetrobranske šipe in bo 
z luknjanjem označevala 
dan, mesec in leto, do katere
ga mora biti vozilo tehnično 
pregledano oz. bo treba na
lepko na vozilu zamenjati. 
Na mopedih, vespah (nasled
nje leto 1. maja bomo nam
reč med zadnjimi v Evropi 
začeli registrirati tudi mope
de in vespe), motorjih in trak
torjih brez kabin bodo nalep
ke nameščene na zunanji 
strani vozila.

Prometno dovoljenje bo 
ostalo skoraj nespremenje
no, le na zadnji strani ne bo 
treba več vpisovati podaljše

vanja veljavnosti registracije. 
Bo le kot nekakšna “osebna 
izkaznica” vozila. Od 3. de
cembra na upravnih enotah 
tudi ni več potrebno prijav
ljati spremembe lastništva, 
saj bodo za to poskrbele po
oblaščene organizacije za 
opravljanje tehničnih pregle
dov.

Novost projekta, ki je na
stajal kar nekaj let, je tudi ta, 
da bodo lastniki vozil lahko 
vse formalnosti opravili na 
enem mestu. Prvo registraci
jo avta bo treba še zmeraj 
opraviti v kraju stalnega pre
bivališča, vse naslednje oprav
ke ob tehničnih pregledih pa 
bo mogoče opraviti pri kateri 
koli pooblaščeni organizaciji 
v državi. Lastnik vozila bo 
najprej prišel v stik s kontro
lorjem, ki bo odločil, za kak
šen postopek sploh gre. Med
tem ko bo voznik urejal vse 
papirne formalnosti, pa bo 
kontrolor namestil nalepko.

Lani je bilo pri nas registri
ranih milijon 350 tisoč mo
tornih vozil, vsako peto pa je 
bilo na tehničnem pregledu 
zavrnjeno zaradi tehničnih 
pomanjkljivosti.

L. M.

IZPOVED ŽENSKE IZ VARNE HIŠE

“Dvajset let sem bila njegova lastnina”
Tako je strnila svojo žalostno življenjsko zgodbo neka 38-letni- 

ca, recimo ji Andreja, ki je julija našla zatočišče pred nasilnim 
možem v novomeški varni hiši. “Tu so me res prijazno sprejeli, 
okrepila sem se in si opomogla. Dobro, da so sploh take ustanove 
v naši državi, gotovo pa bi jih potrebovali še več, saj je še mnogo 
nasilja skritega za zidovi domov.”

Bojan Avbar ter poslanka v 
Državnem zboru RS Danica 
Simšič, so vsak s svojega stro
kovnega področja predstavili 
omenjeni problem.

Težko je reči, da je nasilja 
danes več kot včasih, le več se 
o njem govori, tudi v javnosti. 
Da je prav nasilje nad ženska
mi in otroki aktualen problem, 
pa dokazujejo dejstva, da je v 
Sloveniji vse premalo varnih 
hiš in zatočišč za žrtve nasilja. 
“Leta 1999 smo v Novem me
stu ustanovili varno hišo, ki 
simbolno pomeni obsodbo 
nasilja nasploh. Do danes je v 
njej bivalo 113 oseb: 33 žensk 
in 44 otrok, letos pa že 36. 
Ženske prihajajo od vsepovsod 
in žal smo jih morali nič koli
ko že zavrniti. Čas bivanja je 
največ leto dni,” je povedala 
Klenovškova in postregla še s 
podatkom, da se le 17 odstot
kov žensk potem vrne v nasil
ne razmere.

Bojan Avbar je predstavil 
zlasti ukrep prepovedi približa-

Ni mogel ustaviti
TREBNJE - 45-letni C. K. z 

Mirneje 30. novembra v križišču 
ustavil, ker ni imel prednosti, 
vanj pa se je zaradi prekratke 
varnostne razdalje zaletel 18-let- 
ni voznik R J. iz Dola pri Treb
njem. V nesreči se je sopotnica 
v avtu C. K. hudo poškodovala 
in so ji pomoč nudili v novome
ški bolnišnici.

Trčil v ograjo
GABRJE - Vožnja z nep

rilagojeno hitrostjo je bila kriva, 
da je 1. decembra zvečer 24-let- 
nega G. H. iz Brezja zaneslo v 
levo, kjer je trčil v drsno ograjo. 
V nesreči sta se hudo ranila so
potnika, ki so ju odpeljali v no
vomeško bolnišnico.

Povozil jo je vlak
SEVNICA - Pred Sevnico je 

3. decembra zvečer potniški 
vlak, ki vozi na relaciji Zidani 
Most - Dobova, povozil 37-let- 
no žensko iz okolice Sevnice.

Andreja je mlada ženska, ki 
je v zadnjih letih je doživela 
toliko grenkega in hudega, da 
je človek res vesel ob njeni od
ločnosti, nasilju Narediti konec 
in zaživeti lepše.

Prti udarci kmalu po poroki

Seveda je bilo najprej vse 
videti rožnato. S fantom sta se 
imela rada in se po slabem letu 
poznanstva poročila. “Iz lju
bezni, seveda. Stara sem bila 
devetnajst let. Živela sva sama, 
najprej v podnajemniškem in 
nato v svojem stanovanju. To
da kmalu seje mož začel kazati 
kot nasilnež. Prvič meje udaril, 
ko sem bila noseča, kmalu po 
poroki. Brez razloga. Nasilje 
pa se je še stopnjevalo. “Že ko 
sem drugič zanosila - med sino
voma so le tri leta razlike - sem 
ga hotela zapustiti, pa me je 
prosil, naj ostanem. In sem. 
Zaradi otrok.” In tako je bilo 
tudi pri vseh drugih poskusih.

Andreja se nerada spominja, 
kaj vse je doživljala dvajset let 
zakona. Nasilje: psihično, fizič
no in spolno. “Vse nas je ustra
hoval, vsi smo se mu morali 
podrejati. Vedno je bilo tako, 
kot je on hotel. Delati sem mo
rala tako ženska kot moška 
opravila, časa zase nisem ime
la. No, otrok ni ravno pretepal, 
je pa nad njimi izvajal psihični 
pritisk.”

Ljubosumen celo na brata

Andreja, ki je hodila v služ
bo, mož pa tudi, pove tudi o 
moževi bolestni ljubosumnosti. 
“Po službi sem morala takoj 
domov, in če je imel avtobus

zamudo, je bilo že hudo. Vsak 
moški v moji bližini je bil zanj 
že vzrok za očitek, da imam 
nekaj z njim. Ljubosumen je bil 
celo na lastnega brata. Nekoč 
sem šla z njim v trgovino in ob 
prihodu domov me je pretepel. 
Nihče od njegovih ni nič rekel, 
pa so za vse vedeli.” Tudi v 
službi je lagala in prikrivala 
modrice in bolečino, čeprav 
zdaj vse vedo in jo podpirajo, 
tudi sosedje. “Mož je z vsemi 
sprt. Vsi se ga bojijo.”

Andreja se tudi ni smela ure
diti in se naličiti. “Za koga se 
pa rihtaš?” ji je zabrusil in ji 
nekoč stran zmetal še tisto ma
lo kozmetike, kar je imela.

Poskusi samomora

Družina skorajda ni hodila 
nikamor. Možje poskrbel, da 
so se prekinili ali vsaj zmanjšali 
stiki s prijatelji in sorodniki, 
“če pa smo že kam šli, vedno z 
drugimi. Bili smo v vseh letih 
dvakrat sami na morju! Rekel 
mi je: “Ja, kaj bom pa sam s 
tabo počel? Saj že vse veš!” Ne 
bom naštevala kako je nadle
goval druge ženske, sodelavko 
v službi, tudi sorodnice, in zdaj 
že ima eno tudi doma.”

Od vsega hudega se je An
dreji kar mešalo. Enkrat, ko jo 
je mož spet zelo pretepel, je po
skušala narediti samomor. "Po
jedla sem tablete in tekla v 
gozd. Še zdaj ne vem, kdo me 
je našel in rešil. Otroka sta me 
pregovorila, da sem se vrnila 
domov. Rekra sta, da me bo si
cer ubil, s tem pa mi grozi še 
zdaj. Tako sem zdržala še pol

leta. Nato sem šla na policijo 
in povedala, kaj vse se dogaja 
v naši hiši. Naredili so zapis
nik, dlje se ni premaknilo. Do 
zdaj so bile še vse ovadbe za
vržene - ni dovolj dokazov.

Nekoč sem se mislila vreči 
tudi pod vlak, stala sem že na 
progi, pa sem si premislila. 
Spet so odločali otroci. Nato 
sem pristala v psihiatrični bol
nišnici.”

Odločitev proti nasilju

Dvakrat jo je prišel obiskat. 
"Kaj delaš tukaj? Tu so sami 
norci! Jutri pridem pote, greš 
domov! Koliko denarja imaš še 
na računu?” je bilo vse, kar je 
spregovoril. Andreja pa je raz
mišljala in se s pomočjo razu
mevajoče medicinske sestre 
čez noč odločila, da nazaj ne 
gre nikoli več. "Seveda je na
slednji dan prišel, me zmerjal 
in vpil, kaj mislim, da sem, saj 
vsi normalni možje vsak dan 
tepejo svoje žene. Ni me pre
pričal,” je pripovedovala An
dreja in dodala, daje to njegov 
prvi življenjski poraz. "Pri lju
deh mu vedno vse uspe. Ne 
vem, zakaj jih šarmira.”

Andreja je v Ženski svetoval
nici v Ljubljani izvedela za var
no hišo. Najprej sojo napotili 
v materinski dom v Višnjo Go
ro, vendar jo je mož izsledil, 
nato je bila teden dni v mari
borski varni hiši, že šesti mesec 
pa živi v novomeški varni hiši. 
Seveda se je vmes povezala 
tudi s socialno službo, nad ka
tero pa je razočarana. “Enkrat 
sem šla tja rra pogovor, on pa 
je slučajno prišel takraf^nimo 
in me skušal povoziti z avtom. 
Le kako je vedel, kje se bom 
takrat nahajala?” pripoveduje.

Seveda Andreja ne more, da 
ne bi razmišljala o vzrokih mo

ževe nasilnosti. Z alkoholom, 
kot običajno, ni povezana. “Mi
slim, da je bolan. Ne zna se 
zadržati ne v agresivnosti ne v 
spolnosti, nikjer. Daje imel do 
mene tak odnos, pa gotovo iz
vira tudi iz njegove vzgoje, kije 
bila stroga. Mama je bila moč
no podrejena očetu. Ženska 
mu je tako le objekt za kuha
nje, pranje in za v posteljo.” 

Tudi otroci proti njej 

Andreja, ki je v novi hiši, ki 
sta jo skupaj zgradila, pustila 
vse in odšla, je kljub vsemu 
zadovoljna, da zdaj poteka lo
čitveni postopek. Prav te dni 
bo na sodišču razprava. “Vese
la sem, da gre z mano predsed
nica varne hiše, kajti ne vem, 
kakšno bo srečanje z bivšim 
možem. Poskrbeli bodo za var
nostnike, saj se nemalokrat 
zgodi, da nasilneži tudi v sod
ni hiši napadejo partnerko. 
Najbolj pa me je strah, komu 
bodo dodelili otroka, ki zdaj 
živita pri možu. Vseskozi sta 
bila na moji strani, zdaj pa se 
obračata proti meni. Zavrača
ta vse stike z menoj, in to je res 
boleče. Sin mi je po telefonu 
celo grozil, obnaša se že kot 
on. Sodišče moram prepričati, 
da mož ni primeren za vzgojo 
otrok, kar bo težko, saj si otro
ka ne upata spregovoriti, dru
gi pa se tudi bojijo pričati.” 

Kljub vsemu je Andreja vese
la, daje po tolikih letih nasilja 
storila ta korak in se odselila. 
Po koncu bolniške jo čaka isto 
delovno mesto, stanovanje pa 
si bo že poiskala. Prepričana 
je, da jo čaka lepše, človeka 
vredno življenje, ki ga dvajset 
let, “ko sem bila dobesedno 
njegova lastnina” ni poznala. 
Želi, naj njena izkušnja poma
ga še komu.

LIDIJA MURN
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RAZPLET AFERE VIČ - HOLMEC

Borut Likar ni izdal uradne tajnosti
Fred tremi leti je takratni direktor slovenske policije Borut Likar 

novinarju Bojanu Budji po telefonu razkril del zaupnega poročila 
o pobojih na Viču in Holmecu med osamosvojitveno vojno. Doku
ment je imel oznako uradna tajnost - strogo zaupno. Novinar je 
nato na osnovi teh informacij v Slovenskih novicah objavil članek 
z naslovom Slovenci streljali vojne ujetnike? Likarja so januarja 
letos najprej obsodili, konec novembra pa oprostili.
• Kako komentirate, da vas je stale hujše škodljive posledice 
pritožbeni senat Višjega sodi- za službo. Te pa morajo biti
šča v Ljubljani oprostil očitane
ga kaznivega dejanja izdaje 
uradne tajnosti?

“Oprostilna sodba je bila 
zame pričakovana. Kljub temu 
sem jo sprejel z velikim olaj
šanjem. S tem sem se rešil ve
likega bremena, ki me muči že 
poltretje leto, čeprav sem bil 
vedno prepričan, da tisto, kar 
sem počel, ne more biti kazni
vo.”
• Na čem je temeljila vaša pri
tožba oz. pritožba vašega zago
vornika na obsodbo januarja 
letos, ko vas je okrajno sodišče 
v Ljubljani obsodilo na mesec 
dni zapora, pogojno na tri leta?

“Od samega začetka sem oz. 
sva z mojim zagovornikom 
gradila obrambo na treh toč
kah. Prvo: zapis, ki je vseboval 
sporno vsebino, ni bil nikoli 
uradni dokument. Drugo: stop
njo zaupnosti je na zapis dala 
nepooblaščena oseba. In tretje: 
za obstoj takega kaznivega de
janja morata biti kumulativno 
izpolnjena dva pogoja: obsta
jati mora zakonska podlaga za 
to, daje nek podatek lahko raz
glašen kot uradna tajnost, ta 
podatek pa mora biti tako po
memben, da bi z njegovo izda
jo lahko nastale ali pa so na-

Prehod bo
Obeta se rešitev

NOVO MESTO - Pred dnevi 
je stekel promet po novi sever
ni novomeški obvoznici. Prav 
v zvezi z njo so zaskrbljeni kra
jani Velike Bučne vasi tudi pre
ko medijev opozarjali na nevar
nost na križišču njihove ulice 
in Ceste brigad. Prečkanje ce
ste v tem križišču ni mogoče, 
saj je cestišče ostalo neozna
čeno. Krajani so razburjeni, da 
projektanti niso poskrbeli za 
varno povezavo z Brezovim lo
gom, predvsem pa jih skrbi za 
varnost otrok, ki tam vsak dan 
prečkajo cesto na poti v šolo.

Svojo težavo so zaupali tudi 
novomeškemu županu Antonu 
Starcu, kije na Družbo za avto
ceste takoj naslovil njihovo 
prošnjo, da se pomanjkljivost 
odpravi. Kot je povedal, so se 
pretekli ponedeljek na skup
nem sestanku zbrali predstav
niki vasi Velika Bučna vas in 
njihov predsednik KS Jože 
Florjančič, direktor Cestnega 
podjetja Novo mesto Franc 
Gole, projektanti iz Dolenjske 
projektive ter Jože Derganc z 
občine in se dogovorili o “na
knadni ureditvi varnega preho
da čez cesto, ki pa bo verjetno 
šele v začetku prihodnjega leta. 
Na občini zdaj pripravljamo 
vlogo, ki jo bo morala najprej 
odobriti Direkcija za ceste RS. 
Sicer pa je bila obvoznica zgra
jena po načrtu," je povedal 
Starc in omenil, da gre odgo
vornost za ta spodrsljaj iskati 
tudi pri prizadetih vaščanih, ki 
se menda sploh nisi udeleževali 
javnih razgrnitev načrta ceste.

L. M.

tudi konkretno ugotovljene in 
navedene v opisu dejanja. Ne 
zadostuje, da so navedene le 
abstraktno. Senat višjega sodi
šča se je oprl ravno na slednje 
in ugotavlja, da dejanje, za ka
tero sem obtožen, po zakonu ni 
kaznivo. Glede na te ugotovit
ve senat ni presojal drugih 
dveh pritožbenih razlogov in 
ne navedb okrožnega državne
ga tožilca. Vsekakor pa bo sod
ba višjega sodišča za vse, ki so 
sodelovali pri ovadbi, obtož
nemu predlogu in sodbi na prvi 
stopnji lepa učna ura.”

Oba sta streljala
ZAGORICA PRI VELI

KEM GABRU - 34-letni R. 
K. iz Velikega Gabra in 33- 
letni B. M. iz Male Loke sta 
utemeljeno osumljena kaz
nivega dejana povzročitve 
splošne nevarnosti. 1. de
cembra popoldne sta se spr
la in si grozila z orožjem. 
Oba sta začela streljati. B. 
M. je ustrelil proti R. K. in 
zadel vetrobransko steklo 
svojega avtomobila, R. K. pa 
je pod kolenom prestrelil 
hlačnico B. M., vendar oško
dovanca ni ranil. Po dejanju 
sta oba osumljenca skrila 
orožje. Policisti dejanje še 
preiskujejo.

ga direktorja, ker je pač nekdo 
hotel in dosegel drugače. Tisti 
so takrat govorili, da so zma
govalci. Danes pa lahko rečem, 
da so se vendarle prenaglili. 
Njihova resnica je lahko tudi 
drugačna in ta jih zagotovo ne 
bo več postavljala v vlogo zma
govalca. Prej drugo. Težko pa 
je s prstom kazati za nekom, če 
za to ni argumentov. Raje pu
stimo času čas. O škodi je 
težko govoriti. Takrat se je res 
veliko govorilo o policiji pred
vsem v času osamosvajanja, in 
to o policiji na Koroškem in o 
njihovi prizadetosti. Še danes 
obžalujem, da tega nisem uspel 
preprečiti.”
* Seveda je bila velika škoda 
narejena tudi vam. Pravite, da 
ste doživeli diskriminacijo, ši
kaniranje in obračunavanje s 
strani sedanjega generalnega 
direktorja slovenske policije. 
Ste se zato odločili zapustiti po
licijo, v kateri ste službovali 
celih 28 let?

“Gre za zelo drago in hudo 
življenjsko izkušnjo, ki je ne

Borut Likar

• Kdo, menite, je sprožil afero 
Vič - Holmec, ki je ne nazadnje 
naredila veliko škodo tako po
liciji kot tudi ugledu naše države 
v Evropi? Kako jo odpraviti?

“Vsem je lahko več kot jas
no, še posebej danes po opro
stilni sodbi, da sam s tem ni
sem imel nič. Moj namen je bil 
izključno preprečiti razvnema
nje čustev udeležencev osamo
svojitvenih aktivnosti na Ko
roškem. Vse, kar sem počel, 
sem počel izključno z name
nom, da preprečim nepreverje
na pisanja in pridem do prave 
resnice. Ne pozabimo, da sem 
sam s pisno zahtevo kriminali
stični policiji naročil ponovno 
preiskavo na mejnem prehodu 
Holmec z namenom, da se 
stvari razčistijo. Mar ni rezul
tat preiskave, v kateri je sode
lovalo tudi državno tožilstvo, 
dovolj dober argument, da se 
za vedno odpravijo dvomi o 
morebitni vpletenosti policije v 
vojno hudodelstvo?

Teh rezultatov pa nisem več 
dočakal na položaju generalne

Porinil jo je po tleh
KRŠKO - 3. decembra 

je 62-letni A. H. iz Ljub
ljane v vinjenem stanju 
prišel v trgovino, kričal na 
zaposlene in stranke, eno 
od njih pa tudi porinil, da 
je padla po tleh. Ob inter
venciji policistov se je ne
dostojno vedel tudi do njih 
in s kršitvami ni prenehal. 
Pridržali so ga do iztrez- 
nitve.

Traktorja ni
PIŠECE - Neznanec je 1. de

cembra popoldne v okolici Pisec 
ukradel kmetijski traktor znam
ke Tomo Vinkovič svetlo modre 
barve, vreden okrog 200 tisoč 
tolarjev. Tat je traktor naložil na 
drugo vozilo in ga odpeljal 
neznano kam.

Zanašalo ga je
PODLJUBEN - 39-letnega 

voznika osebnega avtomobila M. 
K. iz Rožanca je 28. novembra 
zaradi vožnje z neprilagojeno 
hitrostjo na mokrem vozišču 
začelo zanašati. Zapeljal je izven 
ceste, trčil v travnat nasip in se 
nato prevrnil. Ranjenega so od
peljali v novomeško bolnišnico.

Ilegalca izbrala zapor
VINICA - Policisti so na av

tobusni postaji 1. decembra 
izsledili dva Romuna, ki sta ile
galno prestopila državno mejo 
preko reke Kolpe v bližini nase
lja Sinji Vrh. Sodnik za prekrške 
je vsakemu izrekel po 30 tisoč 
tolarjev kazni, ker pa tujca nista 
imela denarja, jima je kazen 
spremenil v tridnevno zaporno 
kazen. Izrekel jima je tudi var
nostni ukrep odstranitve iz drža
ve za dobo devetih mesecev.

Popravila je datum
OBREŽJE - 39-letna bosan

ska državljanka D. G. je 28. no
vembra vstopala v Slovenijo kot 
potnica na avtobusu, ki vozi na 
relaciji Zagreb - Pariz. Pri mej
ni kontroli seje izkazala z nacio
nalnim potnim listom in dovo
ljenjem za prebivanje tujca v 
Franciji, vendar je policist ugo
tovil, da je popravila datum ve
ljavnosti slednjega. Po postopku 
s osumljenko vrnili na Hrvaško.

privoščim nikomur. Zadošče
nje glede na sodbo, da sem re
šen vsake krivde, je veliko, sle
di krivice pa so ostale. Obču
tek, da kar naenkrat postaneš 
moteč in odveč vsem, s katerim 
si delal desetletja, je grozen. Še 
huje pa je postalo pri sedanjem 
generalnem direktorju. Polici
jo sem zapustil tudi zato, ker se 
ne morem strinjati s sedanjim 
načinom vodenja in umešča
njem slovenske policije v slo
venski prostor. Ko sem 31. juni- 
ja letos zapuščal policijo, ki 
sem ji toliko let dajal in podre
jal vse, mi ni nihče posvetil niti 
besedice.”
* Kje ste zdaj zaposleni, kaj 
počnete? Spremljate delo poli
cije?

“Na Slovenskih železnicah 
sem svetovalec generalnega 
direktorja, ukvarjam pa se s 
področjem kontrolinga.”
• Kako zdaj gledate na to nega
tivni izkušnjo, ko vas je novinar 
Budja stoodstotno izrabil, kot 
ste velikokrat dejali? Ste manj 
zaupljivi do ljudi oz. do novinar
jev?

“Trudil sem se, da s čim ma
njšimi posledicami preživim to 
obdobje svojega življenja in v 
njem skušam najti kaj pozitiv
nega. Gotovo sem bogatejši za 
eno izkušnjo. Moje misli so us
merjene predvsem naprej. Še 
vedno bom ostal človek z veli
ko pozitivne energije. Še vedno 
bom pri ljudeh iskal njihovo 
dobro stran, pri nekaterih seve
da z veliko mere previdnosti. 
Novinarjevo početje pa bo, če 
že ni, presodila javnost, pred
vsem pa strokovna javnost no
vinarjev.”

L. MURN

S praznovanjem nov zagon
Novomeški prostovoljni gasilci praznovali 125- 
letnico društ\’a - Storiti vse, da požarov ne bo

NOVO MESTO - Prosto
voljno gasilsko društvo (PGD) 
Novo mesto spada poleg 
metliškega in celjskega med 
tri najstarejša slovenska ga
silska društva. 125-letnico so 
gasilci praznovali v petek, 
30. novembra, na slovesnosti 
v Mačkovcu, na kateri so 
vsem zaslužnim članom tudi 
podelili priznanja. V kultur
nem programu je nastopil 
mešani pevski zbor Revoz.

Kot je povedal novi pred
sednik novomeških gasilcev 
Branko Košir, sicer gasilec že 
preko trideset let, so priprave 
na ustanovitev društva, kate
rega pobudnik in prvi pred
sednik je bil Adolf Guštin, 
potekale že leta 1875. “Dru
štvo je takoj dobilo 60 čla
nov, kar je zelo veliko, toda 
razumljivo, če vemo, da so se 
v tistem času dogajale prave 
katastrofe, saj so pogorele 
cele vasi v novomeški okoli
ci. V nekaj letih je večkrat do 
tal zgorela Vinja vas, podob
no se je zgodilo tudi z Biško 
vasjo pri Mirni Peči,” je po
segel v zgodovino Košir in 
dodal, da je društvo po dru
gi svetovni vojni dobilo svoj 
gasilski dom v Ločni, kjer je 
danes sedež Gasilsko reševal
nega centra Novo mesto. Ob 
ustanovitvi poklicne gasilske 
enote je zanimanje za gasil
stvo v Novem mestu kar mal
ce upadlo, saj je ta prevzela 
direktne akcije. “Dogajali so 
se vzponi in padci in zdaj 
želimo, da društvo ponovno 
zaživi, pridobi na članstvu in 
postane aktivnejše,” je pove-

Branko Košir, predsednik 
PGD Novo mesto

dal predsednik. Seveda so 
pogoji dela v mestni občini 
drugačni kot na podeželju, 
kjer vaščanom gasilska dru
štva pomenijo še mnogo več. 
“Toda naš cilj je širiti požar- 
no-varnostno kulturo, orga
nizirati ljudi, sodelovati pri 
operativnih akcijah, sodelo
vati z drugimi društvi, GRC 
pa tudi z OŠ Center. Želimo 
si namreč več podmladka.” 

Košir je poudaril, da je 
vloga PGD v urbanih nase
ljih podcenjena, sicer pa o 
pomenu gasilstva pričajo 
zadnji dogodki po svetu pa 
tudi katastrofe v Sloveniji. 
“Res, da so zdaj stavbe zgra
jene iz modernih materialov, 
toda nobena zgradba ni imu
na do požarov. Zato bomo 
posebno pozornost posveča
li preventivi,” pravi in se za 
pomoč pri prireditvi ob praz
novanju zahvaljuje vsem 
sponzorjem, zlasti Revozu in 
Dolenjskim pekarnam.”

L. M.

Izkoristili so stisko Turkov
Nadaljevanje sojenja peterici, ki je vodila prebeinike - Najprej obtoženi le 
trije - Obtožba spremenjena - Šlo naj bi za združbo - Verbalen napad na tožilca

KRŠKO - Na Okrožnem sodišču v Krškem že nekaj mesecev 
poteka sojenje najprej trojici, zdaj pa peterici, osumljeni, da je julija 
letos sodelovala pri ilegalnem sprovajanju osmih prebežnikov čez 
državno mejo. Od obtoženih to priznava le Avdijaj Adem, voznik 
kombija z osmimi Turki, ki so ga policisti ustavili in prijeli, ostali 
- Stjepan in Franjo Močilar, Saško Kudrič in Petar Nikolič - pa 
dejanje zanikajo.

Obtožba je najprej bremeni
la le omenjenega Avdijaja, ki 
naj bi 12. julija letos prišel v 
Župeljevac in v kombi, ki ga je 
tam že čakal, naložil skupino 
osmih Kurdov, katerih cilj je 
bila Italija. Te sta na svoji kme
tiji v gospodarskem poslopju 
čez noč skrila in nahranila bra
ta Močilar. Po poti je kombi, ki 
naj bi ga z osebnim vozilom 
spredaj spremljal Saško Kud
rič, ustavila policija in ugotovi
la, da se v njem skrivajo ilegal
ci. Avdijaja, kije vse priznal, so 
policisti prijeli, in se še zdaj 
nahaja v priporu.

Na glavni obravnavi sta Kud
rič in Nikolič - slednji naj bi bil

Trčenje v Prečni
PREČNA - 30. novembra je 

19-letni S. V. iz Straže vozil oseb
ni avto, v Prečni pa ga je zaradi 
vožnje z neprilagojeno hitrostjo 
na spolzkem vozišču začelo za
našati. Iz nasprotne strani je 
takrat pripeljal 21-letni voznik 
osebnega avta T. T. iz Podgozda 
in prišlo je do trčenja. Pri tem so 
se hudo ranili oba voznika in 
sopotnik v avtu S. V. Vsi se 
zdravijo v novomeški bolnišnici.

vodja akcije, ki jo je koordiniral 
tudi s Hrvati - najprej nastopi
la kot priči, ki sta vse očitke 
zanikala. Nikolič je celo dejal, 
da Avdijaja ne pozna in ga vidi 
prvič. Ko pa je okrožni državni 
tožilec obtožbo razširil in sta 
na zatožno klop kot obtoženca 
morala stopiti tudi onadva, je 
trajalo kar nekaj časa, da se je 
glavna obravnava sploh lahko 
nadaljevala: enkrat ni bilo ni
kjer mogoče najti Kudriča, nje
gova pošta seje vračala; drugič 
je Nikolič prišel z nasilno pri
vedbo in se brez zagovornika 
ni hotel zagovarjati, manjkala 
sta brata Močilar, skratka... 
Prekinitev še in še.

Ko seje pred kratkim peteri
ca vendarle zbrala pred sena
tom, pa kljub pričakovanjem 
spet ni prišlo do sodnega epi
loga. Pričanje obtoženih je bilo 
podobno prejšnjim zagovo
rom, le pri na novo obtoženih 
so opazne razlike. Prav zaradi 
Kudriča, ki naj bi usodnega 12. 
julija res bil v Posavju (“tja 
sem kot taksist peljal Avdijaja, 
po pijači v nekem lokalu pa 
sem se odpeljal proti Ljubljani)

se sojenje nadaljuje z novimi 
dokaznimi predlogi. Njegov 
zagovornik je namreč sodišču 
predlagal, naj pri podjetju Taxi 
metro poizve, ali obstaja kopi
ja računa, ki naj bi ga Kudrič 
dal Avdijaju. Sicer pa je polici
ja Kudriča v zadnjem času 
večkrat legitimirala in ustavila 
tudi v Posavju, kjer je bil zara
di nerazumljivih postavanj ob 
cesti z mobijem v roki sumljiv.

Senat je predlog, ki ga je to
žilstvo označilo za nepotrebne
ga, sprejel, okrožni državni to
žilec pa je nato očitano kazni
vo dejanje prekvalificiral na 3. 
točko 311. čl. KZ RS, “saj so se 
vsi obtoženi - še skupaj z drugi
mi neugotovljenimi osebami - 
kot člani združbe ukvarjali s 
prepovedanim sprovajanjem 
tujcev preko meje Republike 
Slovenije. Vloge so bile vnaprej 
razdeljene,” je dejal tožilec in 
podrobneje predstavil nalogo

• Glavna obravnava se bo na
daljevala in, upati je, tudi za
ključila sredi decembra.

vsakega od peterice. Ko pa je 
omenil brata Močilarja, je Stje
pan Močilar kar naenkrat izgu
bil živce in besedno napadel 
tožilca: “Prašeč, to ni res! Boš 
videl...!” tako da sta morala po
sredovati prisotna varnostnika.

L. MURN
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Po Buducnosti lepša prihodnost
Košarkarji Krke Telekoma so se Buducnosti v jadranski ligi doma oddolžili za 
evroligaški poraz v Podgorici - Na koncu so bili mladi Črnogorci povsem zmedeni

Krkaši premagali 
Črnomaljce

NOVO MESTO - Kadeti so v 
9. krogu doma z 82:53 premagali 
Slovana (Župevec 26, Nikič 25, 
Banjac 21), mladinci pa v gosteh 
s 100:93 Janče (Ivaškovič 21, 
Gliha 20, Mirkovič 20). Članska 
druga ekipa je v 2. ligi doma s 
85:80 premagala Črnomelj (Gli
ha 22, Venta 20, Taraniš 28).

NOVO MESTO - Podgoriška Budučnost je v nedeljo prišla v Novo 
mesto precej oslabljena, saj je prišla brez petih stalnih članov mošt
va, tako da Novomeščanom ni bilo težko Črnogorcem oddolžiti se za 
poraz v evroligi. V moštvu Buducnosti so med drugim manjkali Dragan 
Vukčevič, Dejan Milojevič, Vladimir Kuzmanovič in Igor Rakočevič 
in Nikola Jestratijevič pa tudi njihovega novega Američana Mekelija 
Wesleyja, kije v Podgorico prišel minuli teden, trener Miodrag Kadija 
še ni vključil v moštvo, tako da se je s Krko Telekomom spopadlo 
praktično drugo moštvo

Budučnosti se čedalje bolj 
pozna, da igra na treh frontah. 
Za razliko od slovenskih in hr
vaških moštev, ki so zaradi na
stopa v jadranski ligi “oprošče
ni” prvega dela domačega prven
stva, morajo Podgoričani kot edi
no jugoslovansko moštvo v ja
dranski ligi igrati tudi tekme do

mačega prvenstva in tako pri 
treh tekmah na teden praktično 
nimajo časa za počitek in vadbo.

Vendar se Črnogorci kljub 
temu niso vnaprej predali. Kljub 
krepkemu vodstvu Krke Teleko
ma so vztrajali in se Novomešča
nom v tretji četrtini že precej pri
bližali, vendar je bila kakovostna

NIHČE NI IZSTOPAL - Na nedeljski tekmi z Budučnosljo nobeden od novomeških strelcev ni 
izstopal, svoj delež pa je prispeval tudi zvezdnik Krkine zmage v Madridu Jaka Lakovič, ki je 
takole poskušal obiti Dejana Radonjiča. (Foto: I. Vidmar)

Gotenc dobro zamenjal Petkoviča
Žužemherčani v Mariboru po mlačni igri v prvih dveh nizih oživeli, a so se 
prezgodaj veselili zmage ■ Renesansa novomeške odbojke z Golešem in Travižanom

ŽUŽEMBERK - Žužemberški odbojkarji so na vnaprej odigrani 
tekmi 7. kroga prvenstva v 1. državni ligi v Mariboru nenadejano 
osvojili točko in se na lestvici izenačili s petouvrščenim Bledom in 
šestouvrščenim Pomurjem.

Po prvih dveh nizih, ki so jih 
s 25:19 in 25:12 dobili Mari
borčani, vsekakor ni kazalo, da 
bi Suhokranjci lahko dosegli kaj 
več od poraza z 0:3, potem pa so 
stvari zasukale drugače. Žu- 
žemberčani so sicer že v prvem 
nizu pokazali, da so lahko nevar
ni, saj so po začetnem vodstvu 
Mariborčanov s 7:0 izenačili na 
18:18.

V tretjem nizu pa je žužem
berški trener Bojan Brulc poslal 
na klop po operaciji oslabelega 
Vlatka Petkoviča in ga zamenjal 
s Samom Gotencem, ki letos ni 
dobil prav veliko priložnosti za 
igro, tokrat pa mu je uspevalo 
vse, česar se je lotil. Žužem- 
berčani so domačine presenetili 
z boljšim sprejemom ter igro v 
napadu in obrambi. Prvi niz je 
odločil Kočevec v suhokranjskih 
vrstah Miro Kump, ki je z blo
kom obranil udarec reprezentan
ta Pušnika.

V četrtem nizu so Žužem- 
berčani dobesedno potolkli ne
kdanje državne prvake, očitna 
premoč pa je Suhokranjce toliko 
uspavala, da so že prepričani v 
svojo zmago v odločilnem petem 
nizu Mariborčanom pustili, da 
so si opomogli, in tekma je bila 
izgubljena.

V Žužemberku kljub zajetne
mu številu točk in visoko pred
nostjo pred zadnjeuvrščenima 
Granitom, ki je do zdaj osvojil 
eno točko, in Topolšico, ki je še 
brez točk, še naprej govorijo o

pomembni točki v boju za ob
stanek, namesto da bi žalovali za 
izgubljeno priložnostjo, da se z 
Mariborčani izenačijo na 4. me
stu, kar bi jim uspelo v primeru 
zmage s 3:1. Žužemberško mošt
vo je letos z enakovredno igro 
proti najboljšim trem moštvom v 
državi, Fužinarjem, Kamnikom 
in Salonitom,, že dokazalo, da 
sodi tik pod vrh lestvice. Daje to 
res, pa morajo Suhokranjci do
kazati v zadnjih dveh krogih je
senskega dela prvenstva, ko se 
bodo doma pomerili z osmo- 
uvrščenim Šoštanjem Topolšico, 
in devetouvrščenim Granitom, 
ki v letošnji sezoni še ni okusil 
slasti zmage.

Zaradi zaključnih turnirjev 
pokala Slovenije so ostali prvo
ligaški klubi, ki so iz pokalnega 
tekmovanja izpadli že prej, minu
li teden počivali, ligaške boje pa 
bodo nadaljevali konec tega ted
na, medtem ko so drugo- in 
tretjeligaši. Kočevske drugoli- 
gašice so presenetile s porazom 
v Zrečah. V tretji ženski ligi so 
Semičanke in Črnomaljke izgu
bile na Primorskem. Medtem ko 
so v moški tretji ligi Kočevci mo
rali priznati premoč kamniški 
Figuri, pa v Novem mestu razve
seljuje čedalje boljša igra krka- 
šev, ki jih letos vodi nekdanji 
odbojkar novomeškega Pionirja 
in Žužemberka Gorazd Kosmi- 
na. V moštvo sta se vrnila odboj
karsko že upokojeni Uroš Goleš 
in njegov nekdanji soigralec Juli

jan Travižan. Oba sta v 8. krogu 
že stopila na igrišče in manj iz
kušenim novomeškim mladcem 
na tekmi z drugim blejskim mo
štvom pomagala do nove zmage, 
s katero so še naprej v igri za vrh 
lestvice.

1. V.

Po zasavski poti
NOVO MESTO - Planinsko 

društvo Intel servis bo v soboto, 15 
decembra, pripravilo izlet po 
zasavski planinski poti iz Podsrede 
čez Bohor (1024 m) na Bizeljsko. 
Prijavite se lahko pri Mojci Verček 
Rems po telefonu 041 745 849.

razlika prevelika. V zadnji četr
tini so neizkušeni Podgoričani 
delovali povsem zgubljeno in 
brez možnosti za kakršenkoli 
preobrat.

Deveti krog jadranske lige 
Goodyear je stvari končno posta
vil na svoje mesto, saj je zdaj na 
prvih petih mestih, kot se zanje 
spodobi, razvrščenih vseh pet 
evroligašev. Vendar je na sredini 
lestvice strašanska gneča, saj ima 
kar šest moštev razvrščenih od
2.-8. mesta enako število točk, 
zato bo v nadaljevanju jadranske 
lige še zanimivo. Če so v prvih 
krogih nekateri evroligaši tekme 
jadranske lige jemali manj resno 
in so jim služile bolj kot trening 
za pomembnejša srečanja evro- 
lige, zdaj vse bolj spoznavajo, da 
ne gre izgubljati ugleda zaradi 
porazov z neprimerno slabšimi 
in tako rekoč neznanimi moštvi.

I. V.

Prva zmaga 
Novomeščank

NOVO MESTO - Rokometa
šice Novega mesta so v 10. krogu 
1. B-lige na Ptuju s 13:4 prema
gale Rače in s tem osvojile prve 
točke v sezoni. Največ zadetkov 
za Novo mesto je dosegla Petra 
Turk - 7, Ines Cigoja je bila 
uspešna trikrat, po en gol pa so 
dosegle Mirveta Kazič, Jasmina 
Ostrvica in Urša Murn.

V Slogi premalo moči
NOVO MESTO - V odmoru 

zaradi nastopov košarkarske 
državne reprezentance moštvo 
Krke Telekoma ni mirovalo. V 
odsotnosti trenerja Aleša Pi
pana, ki je pomočnik trenerja 
reprezentance Slobodana Subot
iča, so novomeški košarkarji 
vadili pod nadzorstvom njegove
ga pomočnika Slavka Kovačevi
ča in na tekmi za trening prema
gali Slogo iz Kraljeva (Jugoslavi
ja) s 74:63 (25:14, 38:32, 62:47). 
Pri Novomeščanih je bil z 22 
točkami najučinkovitejši Davi- 
son, pri Kraljevčanih pa Tribu- 
novič (30 točk).

KOŠARKA
Jadranska liga Goodyear, Go- 

odvear liga, 9. krog -
KRKA TELEKOM : BUDUČ

NOST 86:72 (28:20, 54:41, 
70:62); KRKA TELEKOM: Gnji- 
dič 14 (5:5), Skelin 9 (3:4), La
kovič 13(2:3), Jelesijevič 10(2:3), 
Davison 13 (6:6), Grum 13 (3:4), 
Drobnjak 5, Šamanič 9 (6:6); 
BUDUČNOST: Bakič 2, Arsič 2, 
Smiljanič 18 (6:6), Radonjič 10 
(2:4), Pavlovič 2 (2:2), Sekulič 6 
(4:4), Radulovič 2, Ceranič 2 
(0:2), Čabarkapa 20 (6:6). Prosti 
meti: Krka Telekom 27:31, Buduč
nost 22:26. Met za tri točke: Krka 
Telekom 7:17 (Gnjidič 3, Lakovič, 
Davison, Drobnjak, Šamanič), 
Budučnost 6:25 (Smiljanič 2, Ra
donjič 2, Čabarkapa 2). Osebne 
napake: 22/23.

Ostali izidi - Union Olimpija : 
Cibona V1P 82:78, Sloboda Dita 
: Pivovarna Laško 71:63, Zadar : 
Bosna 80:71, Geoplin Slovan : 
Triglav osiguranje Reka 88:93, 
Široki Brijeg : Split 81:83.

Lestvica: 1. Union Olimpija 18, 
2. Cibona VTP 16,3. Budučnost 14, 
4. Krka Telekom 14, 5. Zadar 14, 
6. Pivovarna Laško 14, 7. Sloboda 
Dita 14, 8. Split 14, 9. Široki Brijeg 
13, 10. Triglav osiguranje 11, 11. 
Geoplin Slovan 10, 12. Bosna 9.

ODBOJKA
1. DOL, moški, 7. krog - MARI

BOR STAVBAR IGM : KEKO- 
OPREMA ŽUŽEMBERK 3:2 
(19,12, -23, -16, 8); KEKOOPRE- 
MA ŽUŽEMBERK: Babnik, Go
tenc, Petkovič, Drobnič, Obrstar, 
Smrke, Pucelj, Nose, Kump.

2. DOL, ženske, 8. krog - CO- 
MET ZREČE : KOČEVJE 3:2; 
lestvica: 1, Benedikt 22... 7. Ko
čevje 10 itd.

3. DOL, zahod, ženske, 8. krog
- PIRAN : SEMIČ 3:0; ITALI
JANSKA SKUPNOST : ČRNO
MELJ 3:1; lestvica: 1. Koper 
mlade 23... 4. Črnomelj 15... 7. 
Semič 13 itd.

3. DOL, zahod, moški, 8. krog
- KRKA : MERKUR LIP BLED 
3:0; FIGURA KAMNIK : MOK 
KOČEVJE 3:0; lestvica: L Astra 
Telekom 12, 2. Krka 11... 6. MOK 
Kočevje.

ROKOMET
L SRL, moški, 9. krog - INLES 

RIKO : TRIMO TREBNJE 21:22

(14:13); INLES RIKO: Grm, J. 
Ilc, Lesar 2, G. Ilc 5 (3), M. Hojč, 
Krže, Pajnič, N. Hojč 10, Merhar
1, Kersnič, Mikulin, Škaper 3, 
Štimec, M. Ilc; TRIMO TREB
NJE: Torlo, Mežnaršič 1, Radelj, 
Gorenšek 4, Štruc 2(1), Šavrič 3, 
Zupančič, Natek 5, Privšek, Žit
nik, Gradišek, Stojanovič 5 (1), 
Ivančič 2.

RUDAR : SEVNICA 32:26 
(16:10); RUDAR: Senčar 7, Čop 
6, Ocvirk 8, Stojakovič 5, Podbre
gar 1, Teržan 5; SEVNICA: Mar- 
cola, Mičevič 4, Požek 8(1), 
Oslovnik I, Grizolt, Kozlina 3, 
Zupančič, Štuhec, Raič 4 (2), 
Brečko 1, Kisovec, Simončič 5, 
Povše.

Zaostala tekma 8. kroga - TRI
MO TREBNJE : CELJE PIVO
VARNA LAŠKO 25:35 (13:16); 
TRIMO TREBNJE: Torlo, Mež
naršič, Radelj, Gorišek 3, Štruc 3, 
Šavrič 1, Natek 4, Ostanek, Priv
šek, Žitnik, Gradišek 5, Stoja
novič 9 (2), Ivančič, Zupančič; 
CELJE PIVOVARNA LAŠKO: 
Vugrinec 2, Pajovič 7, Stefanovič 
5, Tomšič 3, Bedekovič 1, Milo
savljevič 11 (5), Žvižej 6.

Ostali izidi: Slovan : Izola 
35:27, Gorenje : Velika Nedelja 
21:19, Termo : Prevent 29:29, Ce
lje Pivovarna Laško : Mobitel 
Prule 67.

Lestvica: L Mobitel Prule 67 
16, 2. Celje Pivovarna Laško 15, 
3. Gorenje 12, 4. Prevent 11, 5. 
Termo 11,6. Slovan 9, 7. Rudar Tr
bovlje 9, 8. Trimo Trebnje 8, 9. 
Inles Riko 6, 10. Sevnica 3, 11. 
Velika Nedelja 2, 12. Izola 0.

NAMIZNI TENIS
1. SNTL, moški, 9. krog - 

KRKA : VEGRAD VELENJE 6:4
(Retelj : J. Slatinšek 0:3, Hribar : 
Vodušek 3:1, Horvat: U. Slatinšek 
3:0, Hribar: J. Slatinšek 1:3, Kralj 
: U. Slatinšek 0:3, Horvat : Vo
dušek 3:0, Horvat-Hribar: U. Sla- 
tinšek-J. Slatinšek 3:1, Hribar: U. 
Slatinšek 0:3, Horvat: J. Slatinšek 
3:2, Kralj : Vodušek 3:1.

Ostali izidi: ŽNTK Maribor : 
Kerna Puconci 6:1, Škofije : Pre
serje 2:6, Križe : Maxi Olimpija 
2:6, Moravske toplice Sobota 
(prosti).

Lestvica: L ŽNTK Maribor 16,
2. Preserje 12, 3. Maxi Olimpija 
10, 4. Moravske toplice Sobota 8, 
5. Vegrad Velenje 8, 6. Kerna Pu
conci 7, 7. Krka 5, 8. Križe 4, 9. 
Škofije 2.

Nejc in vratarja niso mogli sami
Dolenjski rokometni derbi v Ribnici dobili Trebanjci - Pri domačih blestela vratarja in 
Nejc Hojč - Sevničani v Trbovljah niso mogli zmagati - Trimo enakovreden Celjanom

RIBNICA, TREBNJE, SEVNICA - Dolenjski derbi so po pravi 
drami dobili Trebanjci, ki so tako vse bolj zasidrani v sredini lestvice, 
kamor sicer ciljajo tudi tokratni poraženci. Sevničani v Trbovljah niso 
mogli ogroziti zmage domačinov, morda pa jim bo sreča bolj naklo
njena v naslednjem krogu, ko se bodo doma pomerili s Slovanom.

ostalo tekmo 8. kroga s Celjani,Trebanjski rokometaši so mo
rali minuli teden dvakrat na par
ket. Najprej so doma igrali za-

SPET VISOKA ZMAGA - Rokometaši novomeškega Novolesa 
so v 9. krogu v gosteh kar s 34:24 (15:11) premagali Šmartno 
99. Največ zadetkov za Novoles je dosegel Bruno Glaser (13), 
Mario Stanec (na sliki), sicer najboljši strelec Novolesa in I. B- 
lige, pa je bil tokrat sedemkrat uspešen. Ostale zadetke za no
vomeško moštvo so dosegli: Erčulj 9, Pungerčič 2, Hočevar /, 
Urbanč 1 in Pfajfar I. V 10. krogu se bo Novoles doma v petek 
ob 20. uri pomeril z Gorišnico. (Foto: I. V.)

ki so jim bili v prvem polčasu 
precej enakovredni, potem pa 
so šampioni stopili na plin in 
hitro zatrli vse upe na pre
senečenje.

Številni ljubitelji rokometa v 
Ribnici so bili znova priča 
prave športne drame, v kateri 
pa so krajšo potegnili prav nji
hovi ljubljenci. Izid je bil kar 11- 
krat izenačen, skoraj vse čas so 
imeli pobudo Ribničani. Tre
banjski Jugoslovan Aleksandar 
Stojanovič je s svojimi zadetki 
v drugem polčasu bistveno pri
pomogel, da Trimo ni bolj 
zaostal, v 60. minuti pa je do
segel zmagoviti zadetek, ki je 
na trebanjskem trenerskem 
stolčku zaenkrat še obdržal 
celjskega trenerja Igorja Raz
gorja. Po njegovem zadetku so 
imeli Ribničani na voljo še 45 
sekund, a je strel Nejca Hojča 
tik ob koncu srečanja namesto 
Torlove mreže zadel le zaščitno 
ograjo. Ribničani so tako po

porazu s Termom zdaj že dru
gič izgubili tekmo, ki bi jo z 
malo več sreče lahko tudi dobili 
in bi bili ta trenutek na lestvici 
celo četrti. Tokrat je svoje doda
la Merharjeva poškodba sredi 
prvega polčasa, ko ga je moral 
na črti zamenjati srednji napad
alec Škaper, spet pa so zatajili 
krilni igralci, izvrstni Nejc Hojč 
ter vratarja Grm in Kersnič pa 
svojega moštva sami niso mog
li rešiti.

“Igralcem nimam kaj očitati. 
Tudi tokrat nam je sreča obrni
la hrbet. Če obstaja športna 
pravica, bi moral iztržiti vsaj 
točko,” je po tekmi razlagal tr
ener Ribničanov Zdenko Miku
lin. Igor Razgor, trener Trima, 
pa je priznal, da je bil zanj pre
jšnji teden zelo težak, ter dodal, 
da kar ne ubije, krepi. Do zmage 
so po njegovem mnenju prišli 
tako, da so napravili manj napak 
od nasprotnikov.

Trebanci bodo v 10. krogu ig
rali v gosteh pri Veliki Nedelji, 
kjer bi morali priti do novega 
para točk, take priložnosti pa v 
Ljubljani na tekmi s Prulami ne 
bodo imeli Ribničani.

I. V., M. G.
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V Leskovcu 
Debevec in 
Prednikova
Med mladinkami 
Muhvičeva in Kržanova

LESKOVEC PRI KR
ŠKEM - Na pozivnem kon
trolnem tekmovanju kandi
datov za sestavo državne 
reprezentance v streljanju z 
zračnim orožjem Strelstvo 
sta najbolje streljala olimpij
ca Rajmond Debevec in 
Prednikova. Na tekmovanju 
so nastopili tudi strelci iz 
Švice, Italije in Slovaške. De
bevec je z zračno puško za
del 697,3 (594) kroga. Na
talija Prednik je bila s 492,8 
(391) kroga najboljša med 
slovenskimi strelkami, v 
mednarodni konkurenci pa 
je bila četrta s 494,4, (391) 
kroga. Zmagala je Veronika 
Belakova iz Slovaške. Z zrač
no pištolo sta najbolje stre
ljala Cveto Ljubič in Irena 
Toroš. Ekipno so zmagali 
Slovenci in Švicarke.

Med mladinkami v disci
plini zračna pištola je zmaga
la Alenka Muhvič (Moris Ko
čevska Reka), z drugim me
stom pa se je spet izkazala 
mlada Brežičanka Vesna Kr
žan. Kržanova je nastopila 
tudi v finalu v absolutni kon
kurenci, kjer je s tretjim naj
boljšim finalnim rezultatom 
osvojila skupno 6. mesto.

Združili so denar in kolesarje
Novomeški in ptujski kolesarski klub bosta nastopala s skupnim poklicnim moštvom 
- Sedež v Novem mestu, največ denarja s Ptuja - Trenerja bosta Giivar in Pintarič

NOVO MESTO - Minuli petek sta direktor novomeškega kolesar
skega kluba Krka Telekom Mirko Fifolt in njegov kolega iz ptujske 
Perutnine javnosti predstavila skupno poklicno kolesarsko moštvo, ki 
ga bo prihodnje leto sestavljala večina članov letošnjega poklicnega 
moštva Krke Telekoma, pridružila pa se jim bo večina najboljših sloven
skih kolesarjev razen tistih, ki nastopajo za tuja poklicna moštva.

Grosuplje boljše od Grče
KOČEVJE - Rokometaši Grče 

so v 9. krogu v drugi državni ligi 
z 21:26 (9:14) izgubili v Grosup- 
lju. Čeprav so napovedovali bor
beno igro in zmago, jim je spod
letelo predvsem zaradi slabše 
igre v obrambi. Zaradi poškodb 
so Kočevci nastopili brez štirih 
igralcev. Najboljša strelca sta 
bila Malnar(6) in Bizjak(5). (M. 
G.)

Skupno moštvo je sad dogovo
ra s tremi največjimi pokrovite
lji slovanskega kolesarstva Perut
nino, Krko in Telekomom, po 
katerih se bo moštvo tudi imeno
valo (Perutnina Ptuj - Krka Tele
kom). Po organizacijski plati 
bosta prva moža moštva direktor 
Ptujčan Rene Glavnik in mene
džer Novomeščan Mirko Fifolt, 
trenerja moštva pa bosta dolgo
letni vodja novomeških profe
sionalcev Srečko Giivar in dose
danji trener ptujskega moštva do 
23. leta ter Glivarjev nekdanji 
varovanec Robert Pintarič. Mo
štvo je registrirano v Novem me
stu, glavni pokrovitelj pa prihaja 
s Ptuja. Oba kluba bosta v vseh 
ostalih kategorijah nastopal s 
svojimi ekipami.

Izmed dosedanjih članov po
klicnega moštva Krke Telekoma

Tekmovanje paraplegikov 
v kegljanju

LITIJA - Društvo paraplegi
kov ljubljanske pokrajine orga
nizira 12. tekmovanje slovenskih 
paraplegikov v kegljanju za po
kal občine Litija, ki bo potekalo 
v soboto, 8. decembra, na keg
ljišču v Litiji. Prijavljenih je 9 
ekip iz vse Slovenije. Tekmoval
nega dela, ki se bo se bo pričel 
ob 8. uri, se bo udeležilo več kot 
70 invalidov na vozičkih. Zaklju
ček z razglasitvijo rezultatov ter 
podelitev pokalov in praktičnih 
nagrad bo predvidoma ob 15. 
uri. Nagrade in priznanja bo 
podelil litijski župan Mirko Ka
plja. Več informacij lahko dobite 
pri organizatorju tekmovanja 
Franciju Cilenšku na tel. št. 89 
80 340 ali 89 83 539.

bodo v dresu novega novomeško- 
ptujskega moštva kolesarili Bošt
jan Mervar, Milan Eržen, Bran
ko Filip, Matjaž Batič, Valter 
Bonča, Boris Premužič in An
drej Gimpelj, vsi ostali pa so v 
poklicnem kolesarstvu novinci: 
Darko Mrvar (Krka Telekom do 
23. leta), Jure Golčer (do zdaj je 
tekmoval v gorskem kolesarje-

Črnomelj zlahka, 
Semič za las

ČRNOMELJ, SEMIČ - Od
bojkarice Črnomlja so v 7. krogu 
tekmovanja v zahodni skupini 3. 
državne lige doma s 3:0 prema
gale Magro-MGZ Grosuplje. Z 
gostjami so imele nekoliko več 
dela le v prvem nizu, ki so ga 
dobile s 25:23, potem pa so Gro- 
supeljčanke popustile. Semičan- 
ke so bile v Izoli na pragu pre
senečenja. Le malo je namreč 
manjkalo, da niso ugnale drugo
uvrščenega Intervala. Izgubile so 
z 2:3 in tako odšle domov s 
tolažilno točko. Črnomaljke so 
na lestvici s 15 točkami četrte, 
Semičanke pa s 13 točkami še
ste. V 8. krogu bodo Semičanke 
igrale v Piranu, Črnomaljke pa 
prav tako v gosteh z Italijansko 
skupnostjo.

Še en poraz Artpleta
KOČEVJE - V 9. krogu v drugi 

državni košarkarski ligi so koša
rkarji kočevskega Artpleta doma 
nesrečno ostali brez točk. Ize
načeno tekmo z Ježico so izgubili 
s 75:78. Ekipi sta se v osrednji igri 
menjavali v vodstvu, v končnici so 
bili bolj zbrani gostje in so za
služeno zmagali. (M. G.)

Urša je že dobro pripravljena
Krčanka Urša Slapšak je dobro pripravljena na evropsko prvenstvo - Na Dunaju zmaga 
na 50 m hrbtno - Mladi plavalci krškega Celulozarja dobro v Kranju in Ljubljani

KRŠKO - Urša Slapšak je na letošnje evropsko prvenstvo v plavanju 
v 25-metrskih bazenih v Antvverpnu izvrstno pripravljena, tako vsaj 
kažejo njeni izidi na zadnjih tekmovanjih. Minuli konec tedna je s slo
vensko reprezentanco nastopila na mitingu na Dunaju, kjer se je v 
konkurenci plavalk iz 8 držav povsem približala svojim najboljšim 
lanskim izidom.

Prvi dan tekmovanja je s ča
som 29,62 zmagala na 50 m 
hrbtno. S tem se je svojemu lani 
najboljšemu izidu v tej discipli
ni približala na 52 stotink se
kunde, za svojim državnim re
kordom pa je zaostala za sekun
do.

V svoji paradni disciplini 50 m 
delfin je s časom 27,64 le za sto
tinko sekunde zgrešila svoj lan
ski najboljši izid in osebni re
kord, kar je zadoščalo za tretje

Rekreativna liga 
v košarki

NOVO MESTO - Agenci
ja za šport Novo mesto raz
pisuje rekreativno ligo v ko
šarki, ki se bo začela januar
ja v Športni dvorani Marof v 
Novem mestu. Igralo se bo 
ob sobotah in nedeljah. Pri
javijo se lahko ekipe in igral
ci novomeške občine in iz 
novih občin na območju 
nekdanje občine Novo mes
to, ki niso vključeni v redno 
tekmovanje Košarkarske 
zveze Slovenije. Vsa dodatna 
pojasnila dobite v Agenciji 
za šport.

mesto. Tudi tretji dan je bila na 
50 m prosto zelo hitra, saj je s 
časom 26,07 spet le za stotinko 
zaostala za svojim lani najbolj-

• Slapšakova je z dunajskimi iz
idi zadovoljna, o svoji priprav
ljenosti na prvenstvo pa je pove
dala, da se ji zelo pozna, da je 
zaradi manjše operacije izgubila 
kar šest tednov treninga. Pred 
odhodom na evropsko prvenstvo 
se bodo slovenski plavalci pri
pravljali v Celju, kjer upa da bo 
pridobila še kakšno desetinko.

Šim izidom (osebni rekord 
25,55) in prav tako osvojila 3. 
mesto.

Dobro pa so se minuli konec 
tedna odrezali tudi mladi upi iz 
Uršinega matičnega kluba Celu- 
lozar, ki so nastopili na 10. 
mednarodnem mitingu Miklavž 
2001 v Ljubljani, kjer se je za 
medalje borilo kar 450 tekmo
valcev iz 30 evropskih klubov. 
Izmed sedmih krških plavalcev 
se je najvišje uvrstila kadetinja 
Sara Hojski, ki je na 100 m del
fin s časom 1:11,88 v svoji kate
goriji osvojila drugo mesto.

Teden dni pred tem so Krčani 
nastopili v Kranju na 18. Špe
linem memorialu. Med 583 pla-

nju), Miran Kelner, Mitja Ma
horič, Rado Rogina (vsi Perutni
na), Matej Stare (Sava) in Mati
ja Kotnik (Rog). Moštvo bosta 
spremljala še dva mehanika in 
dva maserja (vsak klub prispeva 
po enega).

Trenerja Giivar in Pintarič sta 
predstavila program priprav, ki 
se začenjajo ta mesec ob obali 
Jadranskega morja. Moštvo bo v 
sezoni razdeljeno na dva dela. 
Prva postava bo nastopala na 
dirkah 1. do 3. kategorije, druga 
posadka pa se bo kalila na dirkah 
nižjih kategorij (4. in 5.).

I. V.

Rekreativci 
v namiznem tenisu

NOVO MESTO - Rekreativ
na sekcija namiznoteniškega klu
ba Krka Novo mesto bo v so
boto, 22. decembra, ob 15. uri v 
prizidku D novomeške športne 
dvorane Marof pripravila božič
no novoletni rekreativni turnir v 
namiznem tenisu. Prijavite se 
lahko pri Stanetu Koširju po tele
fonu 041 973 970 ali pa pol ure 
pred začetkom turnirja v šport
ni dvorani.

ZDAJ SE UČIJO - Košarkarice novomeškega šolskega centra 
se letos v šolski košarkarski ligi še učijo, saj se ne morejo enako
vredno meriti z vrstnicami iz krajev, kjer delujejo ženski košar
karski klubi. V prvem delu tekmovanja v zahodni skupini ŠKL 
so izgubile vsa tri srečanja z Bežigradom, Sežano in Postojno, 
za cilj letošnjega nastopa pa so si zastavile doseči prvo zmago. 
Nekoliko bolje gre dijakom novomeškega šolskega centra, ki so 
vsaj na uvodnem srečanju v dvorani Leona Štuklja premagali 
srednjo šolo Srečka Kosovela iz Sežane s 79:47, tekmi z 
Bežigrajčani in Postojnčani pa so izgubili. (Foto: I. V.)

Dan, ko se smučarji predstavijo
Že 25. novomeški smučarski sejem bo v soboto in nedeljo - Ne le prodaja nove in 
rabljene opreme ■ Vpis v alpsko šolo, smučarske tečaje in tečaje za učitelje smučanja

NOVO MESTO - Tradicionalni 29. smučarski sejem, ki ga bo 
novomeško smučarsko društvo Krka Rog v novomeški športni dvora
ni Marof pripravilo v soboto, 8., in nedeljo, 9. decembra, ni le 
priložnost za trgovanje z novo in rabljeno smučarsko opremo. Med 
sejmom se dolenjski smučarji predstavijo javnosti in smučarje vseh 
starosti povabijo v svoje vrste.

valci iz 7 držav je bilo tudi več 
udeležencev olimpijskih iger v 
Sydneyju. Matej Fuerst seje med 
dečki izkazal z zmago na 50 m 
hrbtno s časom 32,52. Sara 
Hojski je bila med kadetinjami 
na 100 m delfin s časom 1:11,24 
tretja, uvrstitev na oder za zma
govalce pa je za las spodletela 
mladincu Jaroslavu Kovačiču, ki 
si je na 100 m hrbtno s časom 
1:00,76 priboril 4. mesto.

I. V.

Taborniki bodo zborovali
NOVO MESTO - Rod gorjan

skih tabornikov bo v petek, 7. 
decembra, ob 18. uri v sejni sobi 
zavarovalnice Tilia pripravil red
ni letni občni zbor. Po zboru bo 
Miha Smrekar ob diapozitivih 
predaval o svojem potovanju po 
Afriki. Na zbor vabijo vse seda
nje in nekdanje tabornike in nji
hove pristaše.

Z Javorovice 
v Kostanjevico

NOVO MESTO - Planinska 
sekcija Trim kluba Krka bo v 
soboto, 15. decembra, pripravi
la svoj zadnji letošnji planinski 
izlet z Javorovice v Kostanjevico. 
Avtobus bo odpeljal ob 7. uri iz
pred Krke v Ločni. Prijavite se 
lahko po telefonu 33 12 537, do
datna pojasnila pa dobite na tele
fonu 33 26 320 (Mija Klančar) 
ali 33 78 160 (Tereza Moretti).

Čeprav se je vadbena sezona 
za tekmovalce začela s šolskim 
letom, trenerji Krke Roga na sej
mu svojim spiskom z veseljem 
dodajo še katero ime. Po sistemu 
Smučarske zveze Slovenije mla
di smučarji začnejo svojo karie
ro v alpskih šolah, kjer se nauči
jo predvsem dobro in pravilno 
smučati pa tudi okoli vratič se že 
zapeljejo. Prav vpisu v alpsko 
smučarsko šolo bo na sejmu na
menjena posebna stojnica no
vomeškega smučarskega kluba. 
Za razliko od trenerjev se smu-

Tretji na Mestu z 
ljubeznijo

NOVO MESTO - Izbrana vr
sta šole košarke košarkarskega 
kluba Krka Telekom se je minu
li konec tedna udeležila medna
rodnega turnirja “Mesto z lju
beznijo” v Zadru. Med šestimi 
ekipami so bili Novomeščani 
tretji. Zmagala je zadrska koša
rkarska šola Prvi koš, druga pa 
je bila selekcija Zadarske župa
nije. Najmlajši novomeški košar
karji so na tekmi za tretje mesto 
s 56:48 premagali naraščajnike 
iz košarkarskega kluba Dražena 
Petroviča iz Šibenika. Najboljši 
strelci Krke Telekoma so bili: 
Uroš Zadnik 39, Maj Kovačevič 
25, Nejc Koračin 24, Tjaž Brezo
var 22, Matevž Štih 19 in Mar
cel Mihelič 18.

Melamin tretji
KOČEVJE-V 9. krogu v dru

gi državni namiznoteniški ligi je 
Melamin zamudil priložnost, da 
jesensko sezono konča med 
vodilnimi. Kočevci so namreč 
nepričakovano izgubili z Eduga- 
som Mengšem (3:6), v drugi tek
mi pa so brez težav premagali 
zadnjeuvrščeno ljubljansko Iliri
jo s 6:1. Melamin je z 12 točka
mi prvi del prvenstva končal na 
tretjem mestu, s po 14 točkami 
pa vodita Ptuj in Moravske 
toplice Sobota II. (M. G.)

čarski učitelji Rogove šole smu
čanja, ki deluje v okviru društva 
Krka Rog, posvečajo predvsem 
učenju bodočih smučarjev, med

• Področni zbor učiteljev in tre
nerjev smučanja Dolenjske bo 
od 26. do 30. decembra pri
pravil tečaje za učitelje smuča
nja 1. in 2. stopnje. Za tečaja se 
lahko prijavite na stojnici Ro
gove šole smučanja na smučar
skem sejmu v Novem mestu.

katerimi večina nima nikakršnih 
tekmovalnih, nagnjenj. Poleg 
posebnih tečajev za vrtce in šole 
z novomeškega območja bodo 
pripravili tudi več tečajev, na ka
tere se bo lahko prijavil vsak, ki 
bi se rad naučil smučati ali des-

Lukčevi plesalci na 
svetovno prvenstvo

KRŠKO - Luka Vodlan in 
Amadeja Plevel iz krškega ples
nega kluba Lukec sta na plesnem 
turnirju na Češkem, kjer je na
stopalo 54 parov iz Češke Rusije, 
Ukrajine, Latvije, Poljske, Litve, 
Belorusije, Danske, Madžarske 
in Estonije, nastopila kot edina 
predstavnika iz Slovenije. V so
boto sta v standardnih plesih 
dosegla 24. mesto, v nedeljo pa 
sta bila v latinskoameriških ple
sih 30. Danes bodo na svetovno 
prvenstvo v stepu odpotovali 
člani Lukčeve male skupine Ves
na Vučajnk, Tina Metelko, Ur
ška Klakočar, Alja Brinovec in 
Sebastijan Vodlan. Vesna Vu
čajnk in Sebastijan Vodlan bosta 
na prvenstvu nastopila tudi med 
posamezniki.

kati oziroma bi svoje znanje rad 
izpopolnil ali posodobil. Prvi tak 
tečaj bo Rogova šola smučanja 
pripravila med božičem in novim 
letom od 26. do 30 decembra ter 
počitniški tečaj od 25. februarja 
do L marca, ko bodo tečajnikom 
omogočili tudi avtobusni prevoz 
z več postaj v Novem mestu in ob 
poti do smučišča.

Na smučarskem sejmu bo več 
trgovskih hiš prodajalo novo 
smučarsko opremo, smučarsko 
društvo pa bo poskrbelo za ko
misijsko prodajo rabljene smu
čarske opreme, ki jo bodo spre
jemali že v petek med 18. in 21. 
uro ob bifeju Rezelj ob vhodu v 
športno dvorano, seveda pa bodo 
v komisijsko prodajo vzeli opre
mo tudi med sejmom. Vstopnine 
tudi tokrat ne bo treba plačati.

I. V.

Picopeki so na vrhu
NOVO MESTO - V 6. in 7. 

krogu novomeške rekreativne 
lige v odbojki so bili doseženi 
naslednji izidi: Konfekcija Lan : 
Mirna Peč 1:2, Mirna Peč : Piz- 
zeria Novljan 0:2, RGT : Adria 
Dosd 0:2, Adria Dosd : Zgage 
2:1, Krka ; Pizzeria Novljan 0:2, 
Krka: Konfekcija Lan 2:1, Zgage 
: Metropolis Media 0:2, Matro- 
polis Media : RGT 2:0. Lestvica: 
1. Pizzeria Novljan 13, 2. Me
tropolis Media 12, 3. Adria 
Dosd 12, 4. RGT 11 itd.

Zmage v Center 
in Šmihel

NOVO MESTO - Na novome
škem občinskem prvenstvu v 
šahu za osnovne šole je nastopi
lo 32 mladih šahistov. V starost
ni skupini do 11. leta sta zmaga
la Jernej Zupančič (Šmihel) in 
Tjaša Plaper (Center), do 13. leta 
je bil najboljši Igor Radež (Cen
ter), v skupini do 15. leta pa sta 
se zmage veselila Miha Hočevar 
(Center) in Katja Zore (Šmihel).
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Ureja Borut ŠtajnaherAVTO TIMES PREDSTAVLJA
Mazda 323 F GT

Želje po dirkaštvu
GT izvedba mazde 323 F se sedaj lažje pre

pozna predvsem navzven, dobila pa je tudi nov, 
zmogljivejši motor. Kljub temu da zmogljivosti 
niso ravno vrhunske, pa ta model vseeno vzbu
ja, predvsem zaradi trdega športnega podvozja, 
dirkaške občutke.

Ko je tretja generacija mazde 323 doživela 
lepotne spremembe, ki ji omogočajo še leto ali 
dve obstoja na tržišču, je bilo največ vidnih spre
memb ravno na modelu z oznako GT. Spremem
be se nanašajo predvsem na kozmetične olepšave 
tako zunanjosti kot notranjosti, mehanske izbo
ljšave in večje zmogljivosti motorja. Največja 
sprememba in hkrati riajbolj opazen del avtomo
bila je vsekakor sedaj sprednji odbijač z veliki
mi režami za zrak in velikima meglenkama. Gle
dano z boka, GT-jko izdajajo naglašeni pragovi 
in velika 16 eolska kolesa z nizko profilnimi 
pnevmatikami, med tem ko je zadek ostal sko
raj nespremenjen, v dnu pa se bohoti kromiran 
zaključek izpušne cevi. V notranjosti je 323 F GT 
predstavnik japonskega pogleda na športne avto
mobile. Močneje profilirani sedeži nudijo več 
bočne opore telesu v zavoju. Športnega duha pa 
podpirajo tudi bele podloge merilnikov, ki po
noči svetijo v oranžni barvi, ter v usnje obleče
na volanski obroč in ročica menjalnika.

Nova izvedba GT-jke je dobila tudi nov motor. 
Namesto 1,8-litrskega motorja je sedaj pod po
krovom dvolitrski štirivaljnik s šestnajstimi ven
tili, ki razvija 131 konjskih moči. V današnjem 
času to niso čisto nič impresivne številke, saj 
takšno moč razvijajo že nekateri 1,8-litrski mo
torji. Po tovarniških podatkih znaša najvišja 
hitrost 205 km/h, pospešek do 100 km/h pa je 
9,7 sekunde. Naš občutek med vožnjo tega avto
mobila pa je bil nekoliko razdvojen. Kljub šport
no trdemu podvozju in prijetno globokemu zvo
ku izvabljenem iz izpušne cevi, pa je potrebno 
ta avtomobil pošteno priganjati, da bi dosegli 
napovedane meritve. Do 180 km/h je odziv 
motorja še zadovoljiv, nato pa do 200 km/h po
trebuje nekaj več sape. Kot smo že omenili, tak
šne hitrosti z lahkoto dosegajo avtomobili tudi 
z 20 KM manj, je pa res, da bo življenjska doba 
tega motorja zelo verjetno precej daljša. Naše

Model 323 F je bil vedno nekakšen sinonim za 
športen izgled in izvedba GT to zares ponuja.

mnenje glede okorelosti pri višji hitrosti pa je, 
daje peta prestava predloga, saj se v njej motor 
ne more dovolj obrniti niti takrat, ko priženete 
četrto prestavo do same blokade. Kakorkoli že, 
to so tako in tako hitrosti, kijih pri nas ne smemo 
razvijati, zato se omejimo na hitrosti do 130 km/ 
h. Do tu bo mazda 323 F GT zadovoljila večino 
uporabnikov s pospeški in hitrostjo, predvsem pa 
z lego na cesti.

Tudi upravljivost je na visokem nivoju, saj bo
ste z njo redko kdaj v položaju, da vam bo želel 
kateri del vozila pobegniti iz zavoja; ko pa boste 
že v tem položaju, vas bo zanesljiv sistem ESP 
ponovno povrnil v želeno smer. Poraba je v tem 
avtomobilu ponovno odvisna od načina upora
be oz. načina vožnje. Pri priganjanju motorja v 
rdeče številke obratov boste z njo porabili tudi 
do 15 litrov goriva, ob umirjeni vožnji po pred
pisih in brez dirkaških pospeševanj pa bo le-ta 
padla pod 9 litrov na 100 prevoženih kilometrov. 
Mazda z modelom 323 F GT in novim dvolitr
skim motorjem ponuja tržišču nekaj športnosti 
iz svojega dokaj konzervativnega programa. Do
bro oceno lahko prejme tudi cena, ki znaša 4 
milijone, saj podobno opremljenega in zmoglji
vega avtomobila pri večini konkurence ne boste 
dobili za takšno ceno. Model 323 F je bil vedno 
nekakšen sinonim za športen izgled - in izved
ba GT to zares ponuja.

Tehnični podatki - motor: bencinski, 
štirivaljni, vgrajen spredaj, 4 ventili na valj,
prostornina (ccm): 1.991, največja moč (kW- 
KM); 96-131, najvišji navor (Nm/min): 171/ 
4.400, dimenzije (d/v/š) v mm: 4.250/ 
1.705/1.410, teža vozila (kg); 1.120, najvišja 
hitrost (km/h): 203; pospešek 0-100 km/h (s): 
9,7, povprečna poraba (I); 9,5, cena: 4 mili
jonov tolarjev, uvoznik: MMS

Seat leon 4 1.8 20VT

S španskim temperamentom
Seat je v matičnem VAG kocernu očitno prevzel 

vlogo športnih avtomobilov. Vodnik v tej skupini 
je vsekakor model leon. Čeprav predstavljen že leta 
1999, se danes lahko pohvali, da pod motornim 
pokrovom skriva izredno zmogljiv 1,8-litrski turbo 
motor, ki razvija 180 KM, za dodatno popestritev 
in dinamično vonjo pa skrbi šeststopensjki ročni 
menjalnik in 4motion štirikolesni pogon.

4 motion pogon deluje po naslednjem principu: 
razlika od podobnih sistemov je predvsem v tem, 
da tukaj zadnja os ni v stalni uporabi, temveč se 
vključuje le po potrebi. Haldex sklopka je sestav
ljena iz več diskov, ki povezujejo pogonsko os z 
zadnjim diferencialom: Diski plavajo v olju in so 
neprestano pod pritiskom, s pomočjo katerega pre
našajo potrebno količino navora na zadnjo os. Da 
bi sistem pravilno deloval, ga nadzirajo senzorji, 
ki pošiljajo informacije preko CAN-Bus sistema v 
centralni računalnik, ki analizira prejete podatke 
in v trenutku odreagira skladno s situacijo. V praksi 
s tem vozilom ne boste mogli speljati s škripanjem 
gum, zato pa bo štart podoben kot pri izmetu iz 
katapulta.

Na pogled se ta model od “normalnih bratov” 
težko loči. Poznavalci ga bodo prepoznali le po 16- 
colskih kolesih, po dveh oglatih kromiranih za
ključkih izpušne cevi in po oznaki “leon 4 20 VT”. 
Sam dizajn avtomobila pa je že tako in tako izred
no športen.

180 konjev, šest prestav, štiri kolesni pogon... 
noro!

Turbo motor s prostornino 1,8-litra je že star 
znanec, a je za leona tokrat ojačan s 150 na 180 
KM. Zmogljivosti so zato izredne. Do 100 km/h 
pospeši v vsega 7 sekundah in doseže zavidljivih 
225 km/h. Ob tem se morate zavedati, daje tudi 
poraba primerna načinu vožnje in lahko preseže 
tudi 17 litrov, kar pa vam ne sme zmanjšati užitkov 
v vožnji s takšnim avtomobilom. Vožnja skozi 
zavoje z njim je prava poslastica. Leona je izred
no težko spraviti iz tira, če pa že prične drseti, drsi 
bočno, kar je lahko popraviti z močnejšim zasu
kom volana. Avto je tako izredno dolgo nevtralen, 
če pa že pretiravate, vam bo v pomoč priskočil še 
ESP sistem. Svoje delo odlično opravljajo tudi 
zavore, le da se ABS sistem rad prehitro vklopi, 
zato ostanete prikrajšani za hitra in močnejša zavi
ranja.

Tudi notranjost je podrejena športnemu pridi
hu. Globoko profilirani športni sedeži v prvi vrsti 
vas bodo čvrsto držali tudi ob izredno hitrih vož
njah skozi zavoje. Trokraki športni volanski obroč 
je nastavljiv po višini in globini, ročica menjalni
ka pa je vedno pri roki, in ker ne vozimo vsak dan 
avtomobila s šestimi prestavami, imate občutek, da 
je vozilo v četrti prestavi in bi želeli prestaviti prak
tično že v sedmo prestavo. Tudi bogata oprema se
veda spada zraven, saj vam leon ne ponuja le 
dirkaških užitkov, temveč vas ob umirjeni vožnji 
tudi razvaja. Žal pa ima vse skupaj tudi svojo ceno, 
kakršne nismo navajeni za vozila, ki prihajajo iz 
Španije. Seat leon 4 20 VT s svojo ceno presega 5 
milijonov tolarjev.

Tehnični podatki - motor: bencinski, štiriva
ljen, vgrajen spredaj, turbo polnilnik (inter- 
cooler), 5 ventilov na valj, prostornina (ccm): 
1.781, največja moč (kW-KM): 132-179, najvišji 
navor (Nm/min): 235/1.950, dimenzije (d/v/š) 
v mm: 4.185/1.740/1.450, teža vozila (kg): 
1.245\ najvišja hitrost (km/h): 225; pospešek 0- 
100 km/h (s): 7,7, povprečna poraba (I): 70,5; 
cena: 5 milijonov tolarjev; uvoznik: Porsche 
Slovenija

Citroen xsara 2.0 HDI

Zmogljivost 
in varčnost

Ko so xsaro lansko leto pomladili, je prejela 
modernejše luči ter večventilske motorje, ki so bili 
v fitness centru in so sedaj dejansko močnejši. 
Xsara sedaj doživlja drugo mladost, in ker so danes 
v modi zmogljivi in varčni dizelski motorji, si pri 
Citroenu prav gotovo ne bi oprostili, če tudi v xsa- 
ro ne bi vgradili po njihovem mnenju najboljšega 
dizelskega motorja na svetu z oznako HDI.

Nove luči so najbolj opazen element na prede
lani xsari. Zarezane so globoko v blatnike in vozi
lo s tem optično zelo pomladijo glede na dejstvo, 
daje bila predstavljena že leta 1997. Naša testiran- 
ka pa je ob tem nosila oznako tudi oznako pack 
look, kar pomeni, da so odbijači, zaščitne letve in 
ogledala v barvi karoserije.

Preostali deli na avtomobilu so skoraj nespre
menjeni razen maske in veliko večjega Citroenove- 
ga znaka v njej. Xsara sedaj deluje veliko bolj sveže, 
saj serijsko nosi 15-colska kolesa. V našem prime
ru so bila petkraka platišča narejena iz lahke le- 
gure, kar jo naredi še bolj športno kljub dizelske
mu motorju.

Velik zadek nudi tudi precej prtljažnega prosto
ra: v osnovi ga je za 440 litrov, ob podiranju zad
nje klopi pa ga bo na voljo za 1190 litrov. Notra
njost je skoraj nespremenjena, je pa zato obleče
na v živahnejše in kakovostnejše materiale.

Xsara razvaja uporabnika tudi z obilico opreme 
in s svojo tradicionalno udobnostjo. Zasluge za 
udobnost gredo predvsem na račun podvozja, ki 
odlično pobira neravnine, vozilo pa tudi zaradi 
samovodljive zadnje preme odlično leži na cesti, 
tudi pri visokih hitrostih.

Visoke hitrosti pa omogoča izvrsten motor. Di
zelski HDI agregat s prostornino 1.997 ccm s tur
bo polnilnikom in hladilnikom stisnjenega zraka

Nove luči so najbolj opazen element na prede
lani xsari.

razvije 80 kW oz. 110 KM in 250 Nm navora. Vse 
skupaj je dovolj, da 1.200 kg težko vozilo pospeši 
do 100 km/h v 11 sekundah in doseže 195 km/h 
končne hitrosti.

V vozilu skoraj ne boste opazili, da je v nosu 
dizelski agregat. Hrup je zmanjšan že pri njegovem 
izvoru zaradi predvbrizga goriva oz. vodenega 
vbrizgavanja, ki omogoča hitrejši dvig temperature 
v zgorevalni komori.

Xsara 2.0 HDI v petvratni izvedbi porabi v po
vprečju 6 litrov goriva, na odprti cesti pa boste z 
enim tankom, ki drži 54 litrov, lahko prevozili tudi
1.000 kilometrov dolgo pot. Če pa si želite nekoli
ko poskočnejšo vožnjo, pa le pritisnete stopalko za 
plin do konca in xsara bo živahno poskočila, po
raba pa se bo le malenkostno poveča.

Takšna xsara je glede na podobne modele sim
patičen avtomobilček z nepretirano ceno. Malo
prodajna cena znaša 3,2 milijona tolarjev, s čimer 
se ne more pohvaliti veliko konkurentov.

Tehnični podatki - motor: dizel, štirivaljen, 
vgrajen spredaj, turbo polnilnik, hladilnik 
stisnjenega zraka (intercooler), common- 
rail, 4 ventili na valj, prostornina (ccm): 1.997; 
največja moč (kW-KM): 80-110; najvišji navor 
(Nm/min): 250/1.750; dimenzije (d/v/š) v mm: 
4.170/1.700/1.400; teža vozila (kg): 1.200, 
najvišja hitrost (km/h): 195; pospešek 0-100 
km/h (s): 11; povprečna poraba (I); 6,5; cena: 
3,2 milijona tolarjev; uvoznik: Citroen Slo
venija

Hvundai sonata 2.1 V6 GLS

Vstop v visoko družbo
Skromnost in zadržanost so največje odlike 

Korejcev. Prav zaradi tega svojo sveže predelano 
sonato postavljajo v višji srednji razred, čeprav 
z izgledom in merami jasno cilja v visok razred. 
V prvi vrsti je “zrasla” karoserija na 4,75 metra 
dolžine, pa tudi sama pločevinasta obleka je 
izredno lepo skrojena. Ob tem pa vas ne sme 
motiti, da na sprednjem delu spominja na mer
cedesa S, z zadkom pa na jaguarja. Prejšnja ob
lika je preživela le dve leti, saj seje nagibala pred
vsem k ameriškemu okusu, novinka pa se po 
estetskih kriterijih bolj nagiba k evropskim kup
cem, kar jim lahko zagotovi tudi večji tržni us
peh.

Tudi na prostornost se sedaj ne boste mogli 
več pritoževati, saj bodo celo košarkarji zadovo
ljni z namestitvijo tako spredaj kot zadaj. Dru
žinsko veselje pa bi moral zadovoljiti tudi 
prtljažnik, kije od skromnih 390 litrov “narasel” 
na solidnih 430 litrov prostornine. Notranjost 
seveda krasijo vsi potrebni dodatki za takšno 
limuzino, zato so lesene obloge, klirrra naprava 
in usnje že samoumevni.

Za zadovoljitev vozniških užitkov skrbi tre
nutno najmočnejši korejski agregat z 2,7 litra

Tehnični podatki 
- motor: bencin
ski, šestvaljen, 
vgrajen spredaj, 
valji pod kotom 
\/60 stopinj, 4 
ventili na valj; 
prostornina (ccm):
2.656; največja 
moč (kW-KM): 127- 
173; najvišji navor 
(Nm/min): 245/
4.000; dimenzi
je (d/v/š) mm:
4.750/1.820/
1.420; teža vozila 
(kg): 1.490; najviš
ja hitrost (km/h):
215; Pospešek 0- 
100 km/h (s): 9,5; 
povprečna poraba 
(I): 12,5; cena; 4,7 
milijona tolarjev; 
uvoznik: Hyundai 
avto trade

prostornine, ki nudi 173 KM in prepričljivih 
245 Nm navora. Zmogljivosti s tem motorjem 
so povsem zadovoljive, saj končna hitrost znaša 
215 km/h, ob tem pa je poraba, okoli 12 litrov 
na 100 prevoženih kilometrov, povsem v skladu 
s pričakovano glede na velikost in moč motor
ja.

Sonata ima ob najmočnejšem motoiju serijsko 
vgrajen štiristopenjski avtomatski menjalnik, ki 
omogoča tudi ročno prestavljanje brez sklopke. 
Stopnje se prestavljajo mehko in skoraj neopaz
no, vendar pa ostaja občutek, da zaradi te meh
kobe ne pridejo do izraza prav vsi “konji”.

Preizkušen model sonate z 2,6-litrskim V6 mo
torjem, avtomatskim menjalnikom in celotno 
opremo je pri nas na voljo za 4,7 milijona tolar
jev. Za primerjavo recimo, da audi A6 z 2,8-litr- 
skim motorjem stane skoraj 8 milijonov in ob 
tem ne nudi garancije za 3 leta ali 100.000 kilo
metrov.

Vsekakor audija A6, BMW-jeve petice ali mer
cedesov razreda E sonata še ne more ogroziti. 
Korejci so sicer na odlični poti vendar jim pri
manjkuje nekaj ugleda. Veliko bolj kot nemške 
limuzine se morajo nove sonate bati japonski 
nissan maxima, honda acord ali mazda xedos 9; 
glede na te Hyundai namreč nudi za občutno 
nižjo ceno enako ali še več.

Sonata je sedaj skrojena bolj po okusu evropskih kupcev.
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zavarovalnica tilia
pripravljen« v novem tisočletju

080 f9 21
+386 2 618 05 20

Avtomobilski kasko z vključenim

ZAVAROVANJEM POMOČI NA CESTI
• v sodelovanju z zavarovalnico AXA ASSISTANCE
• najučinkovitejša pomoč v primeru nezgode, 

okvare ali kraje vozila
• v vseh državah zelene karte
• 24 ur na dan in vse dni v letu

ZA VSE VASE POTI BREZ SKRBI .
/m

*
ASSISTANCE

S* . s

zavarovalnica tilia d.d.
novo mesto

Zavarovalnica Tilia d.d., Novo mesto, Seidlova cesta 5

objavlja

naslednji prosti delovni mesti za nedoločen čas, 
s polnim delovnim časom, in sicer:

• zavarovalni zastopnik za zastop MOKRONOG
• zavarovalni zastopnik za zastop POSAVJE

Pogoji:

• IV. ali V. stopnja izobrazbe tehnične, ekonomske ali upravne smeri
• 2 leti delovnih izkušenj
• poskusno delo tri mesece

• državljanstvo RS
• potrdilo o nekaznovanosti

Bodočim sodelavcem nudimo brezplačno strokovno 
izobraževanje, stimulativen način nagrajevanja za 
opravljeno delo ter zanimivo in dinamično delo.

Kandidate vabimo, da pisne prijave s priloženimi dokazili o 
izpolnjevanju pogojev in življenjepisom pošljejo v roku 8 dni 
po objavi, na naslov: Zavarovalnica Tilia, d.d., Novo mesto, 
Seidlova cesta 5.0 izbiri bomo obvestili kandidate v 15 dneh 
po opravljeni izbiri.

1881
q,MDK

(ž7te (čmžet Čet
Mesnine Dežele Kranjske d.d.

že et/fe/a
eecqnJ/A za /u>ve eetčeve ^

ŽfaAbiedt /o/eHfMO.

MAN/SP
tutiitična. agencija

Katalog

ZIMA 2001/2002 
je že na voljo!

Slovenija, Italija, 
Avstrija, Francija...

Pokličite nas, brezplačno 
vam ga bomo poslali!
07/39 35 770

e \

Simona Šimec, s.p.
Novo mesto, Marjana Kozine 3 
Telefon: 07/33-73-461 
Gsm: 041/609-144
pon.-pet.: od 8. do 19. ure
sobota: od 8. do 12. ure

V _____________/

Otroci
potrebujemo!

ZA NOVO PEDIATRIČNO KLINIKO

VISA

Electron

Banka Koper • Postna Banko Slovenite - Banka Celje 
Slovenska zadružna kmetijska banka - Gorenjska Bunka 
Krekova Bunka • IMova kreditna banka Maribor

vrednost ki
vam^nudi izbiro

www.activa-card.com.

DOLENJSKI tl®
vaš četrtkov prijatelj
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Mis Slovenije Rebeka Dremelj 
in slikar Petar Bens na razstavi 
v Galeriji Krka.

Intimna videnja
Razstava akademskega 
slikarja Petra Beusa v 
Galeriji Krka

NOVO MESTO - Kulturno- 
umetniško društvo Krka je 
praznovanje tridesetletnice, ki 
jo je obeležilo z dnevi Krkine 
kulture, sklenilo v ponedeljek,
3. decembra, zvečer v prosto
rih galerije Krka z otvoritvijo 
razstave slik akademskega 
slikarja Petra Beusa. Otvoritev 
je glasbeno pospremil Rok 
Weber trio, o slikarju in raz
stavi je spregovorila likovna 
kritičarka in umetnostna zgo
dovinarka Tatjana Pregl Kobe, 
ki je v pogovor pritegnila tudi 
slikarja, dodatna zanimivost 
otvoritve pa je bila mis Slove
nije Rebeka Dremelj. Ta je 
namreč poskrbela za svetovno 
promocije Petra Beusa, ko je 
na nedavnem tekmovanju za 
mis sveta v Južnoafriški uniji 
na dražbi iztržila najvišjo ceno 
za Beusovo platno Baletka.

Petar Beus je po rodu iz Mo
starja, živi in ustvarja pa v 
Ljubljani, kjer je leta 1966 
diplomiral na Akademiji za li
kovno umetnost pri prof. Ga
brijelu Stupici. Na Dolenjskem 
ni neznano ime, saj je že sode
loval na enem od Krkinih sli
karskih srečanj in tudi razstav
ljal v Krkini galeriji. Za tokrat
no razstavo je pripravil izbor 
ženskih portretov, akta, figur 
in tihožitij, ki so sploh značilni 
motivi njegovih ustvarjalnih 
prizadevanj. Za Beusa je zna
čilno, da ga abstraktna umet
nost ni nikoli pritegnila, čeprav 
je ustvarjal v času, ki je bil tem 
smerem izrazito naklonjen, 
aktualne likovne smeri ga 
sploh niso bremenile, ostajal je 
zvest lastnim izkušnjam in in
timnim videnjem, kot je pouda
rila Pregl Kobe.

MiM

Dolenjska podoba
NOVO MESTO - Galerija 

Simulaker v sodelovanju z 
Društvom novomeških študen
tov, KUD Krka in Mestno 
občino Novo mesto priredi 
danes, 6. decembra, ob šestih 
zvečer v galeriji-izložbi na 
Glavnem trgu slovesno pred
stavitev likovnega kataloga in 
otvoritev razstave Dolenjska 
podoba s predstavitvijo del 
dvanajstih dolenjskih likovnih 
ustvarjalcev.

Obujen spomin na skladatelja
Niz kulturnih prireditev v počastitev 150-letnice rojstva skladatelja p. Hugolina 
Sattnerja v Novem mestu - Zaključek s simpozijem in sklepnim koncertom

NOVO MESTO - Skladatelj in zborovodja p. Hugolin Sattner 
se je po dolgem času vrnil v svoje rodno Novo mesto, na katero je 
bil za časa svojega življenja zelo navezan, a ga je mesto vse pre
hitro in za predolgo časa izbrisalo iz svojega kulturnega spomi
na. Za njegovo vrnitev ter obuditev spomina na pomembnega 
Novomeščana, skladatelja slovenske cerkvene glasbe, so zaslužni 
predvsem letos ustanovljeno Kulturno-umetniško društvo Hugoli
na Sattnerja, Frančiškanski samostan in Pritrkovalsko društvo 
Dolenjske in Bele krajine.

Citrarski kvartet brežiške glasbene šole med nastopom.

Za citre vneta le dekleta
Uspešno predtekmovanje za 5. državno tekmovanje 
slovenskih citrarjev v brežiški glasbeni šoli

V počastitev 150-letnice skla
dateljevega rojstva so namreč 
pripravili niz kulturnih priredi
tev pod skupnim imenom Sat- 
tnerjevi dnevi ter z njimi obo
gatili glasbeno dogajanje v do
lenjski metropoli in širše, pred
vsem pa opozorili na glasbene
ga ustvarjalca, čigar delo je si
cer živo na korih slovenskih 
cerkva, je pa v zavesti javnosti 
bolj pozabljeno kot ne, da o 
njegovi prisotnosti v zavesti 
Novomeščanov sploh ne go
vorimo.

Sattnerjevi dnevi so poteka
li od 20. oktobra do začetka 
decembra. V tem času se je 
zvrstilo pet zborovskih koncer
tov v frančiškanski cerkvi, na 
katerih so komorni zbori sv. 
Urh iz Smlednika, zbor Anto
na Foersterja iz Ljubljane, zbor 
Stanislava Škrabca iz Ribnice, 
zbor Gallus iz Kranja, zbor 
Ipavska iz Vipave in domači 
novomeški frančiškanski ko
morni zbor v sodelovanju s pri
ložnostnim orkestrom in solisti 
med drugim izvedli tudi števil
ne Sattnerjeve skladbe. O skla

dateljevem življenju in delu je 
pričala razstava Očetov naših 
imenitna dela, ki je bila ves ta 
čas odprta v Knjižnici Franči
škanskega samostana, tehtno 
besedo o znamenitem možu v 
meniški kuti in z glasbo lju
bečim srcem pa so izrekli stro
kovnjaki na simpoziju v so
boto, L decembra. V sklop pri
reditev je bilo vključeno tudi 
mednarodno pritrkovalsko tek
movanje na Novem trgu.

Na simpoziju so sodelovali 
štirje strokovnjaki. Dr. Stane 
Granda je orisal splošne zgo
dovinske razmere z velikimi 
spremembami, ki so se dogo
dile v času Sattnerjevega živ
ljenja, posebej pa se je pomu
dil pri prikazu glasbenega in 
siceršnjega kulturnega življe
nja v tedanjem Novem mestu, 
ki sta ga v marsičem oprede
ljevala Kapitelj in frančiškani. 
Prof. Janez Trošt je govoril o 
cerkvenih skladbah, ki zavzem
ajo osrednje mesto v obsežnem 
Sattnerjevem opusu. Njihova 
značilnost je v tem, da so sko
raj vse napisane na slovenska

besedila in da odražajo skla
dateljevo izrazito nagnjenost k 
vokalnosti. Iz skladb je razvi
den tudi velik ustvarjalni raz
voj, ki ga je Sattner kot stalno 
učeči se samouk naredil. O po
svetnih skladbah, ki jih je skla
datelj napisal bistveno manj, je 
govoril prof. Matjaž Barbo, ki 
je pozornost posvetil tudi Sat- 
tnerjevemu načinu komponi
ranja in njegovim pogledom na 
glasbeno umetnost, ki so jih 
opredeljevala jasna estetska 
načela, ki naj ne bi bila pod
vržena času, s čimer seje skla
datelj zavestno odvračal od 
modernizma. O Sattnerju in 
orglah je govoril Tomaž Moč
nik, posebno pozornost pa je 
posvetil sedanjim orglam v no
vomeški frančiškanski cerkvi, 
ki so zamenjale nekdanje Eis- 
love, napravili in postavili pa 
so jih na Sattnerjevo pobudo. 
Skladatelj seje namreč močno 
prizadeval za obnavljanje sta
rih in postavljanje novih orgel 
po slovenskih cerkvah.

Piko na i je Sattnerjevim 
dnevom postavila večerna slo
vesna maša, ki jo je vodil pred
stojnik Slovenske frančiškan
ske province p. Stane Zore, 
bogoslužju je glasbeno ozadje 
dala Sattnerjeva Missa serap- 
hica v izvedbi Frančiškanskega 
komornega zbora pod vod
stvom Mateja Burgerja, prilož
nostnega orkestra in ob orgel
ski spremljavi prof. Toneta Po
točnika. Po maši je zbor s pev
skima solistoma Marjetko Hor- 
žen Podgoršek in Matjažem 
Kastelcem izvedel še koncert 
Sattnerjevih skladb, organist 
prof. Tone Potočnik pa je za
igral Sattnerjevo Fugo v C- 
duru.

M. MARKELJ

Štirje letni časi
MOKRONOG - Kulturno- 

umetniško društvo Majolika vabi 
danes, 6.decembra, ob petih 
popoldan v dvorano kulturnega 
doma na razstavo Igrivost štirih 
letnih časov.

BREŽICE - Igranje na citre 
že kar nekaj časa ni več taka 
posebnost, kot je bilo še pred 
dobrimi dvajsetimi leti. Dan
današnji ubira strune dolga 
desetletja po krivici zapostav
ljenega inštrumenta vse več 
mladih, med njimi pa zorijo že 
tudi pravi mojstri. To je potrdi
lo tudi izbirno predtekmovanje 
za 5. državno tekmovanje slo
venskih citrarjev, ki sta ga v so
boto, L decembra, zvečer v 
dvorani brežiške glasbene šole 
uspešno izvedla Območna iz
postava Javnega sklada RS za 
kulturne dejavnosti Brežice in 
Citrarsko društvo Slovenije za 
citrarje iz Bele krajine, Dolenj
ske, Posavja in Zasavja.

Na dve uri in pol dolgem kon
certnem tekmovanju je na
stopilo 23 citrarjev iz Brežic, 
Novega mesta, Leskovca, Stu
denca, Velenja in Kamnika v 
petih starostnih kategorijah in 
v skupini citrarskih duetov in 
kvartetov. Igranje nastopajočih 
je strokovno ocenjevala Cita 
Galič, znana slovenska citrarka 
in ena od pobudnikov za držav
na citrarska tekmovanja. Kot je 
povedala na koncu koncerta, ki 
ga je povezovala vodja območ
ne izpostave Simona Rožman 
Strnad, jo je igranje nastopa^ 
jočih lepo presenetilo, saj se 
raven citranja vztrajno dviga. 
Če bi mlade glasbenike, ki so 
tega večera nastopili v Breži
cah, ocenjevala za katerega od 
prvih državnih tekmovanj, bi 
bili prav vsi finalisti, je komen
tirala svoj izbor, tako pa je mo

rala uporabiti strožje kriterije 
kot nekdaj. V finalno tekmo
vanje se je uvrstilo 16 nastopa
jočih, med njimi oba citrarska 
dueta in kvarteta iz Brežic in 
Kamnika. Najvišjo oceno med 
posamezniki si je prislužila 
Matja Avšič (83,4 odst.), med 
sestavi pa Kvartet citer Glsbene 
šole Kamnik (86,6 odst.).

Omeniti je treba, da so tudi 
tokrat, tako kot pred dvema 
letoma, na izbirnem tekmova
nju odločno prevladovala de
kleta, saj sta fante zastopala le 
citrarja iz kamniškega dueta, 
med citrarkami pa so prevlado
vale učenke brežiške glasbene 
šole. Tu citrarstvo že kar nekaj 
let izredno lepo uspeva, kar je 
nedvomno zasluga prizadevnih 
mentoric Mateje Količ, Anite 
Strgar in Jasmine Levičar.

MiM

Koncert Šulerja 
in Korakove

NOVO MESTO - V ponede
ljek, 10. decembra, bo ob sedmih 
zvečer v Kulturnem centru Ja
neza Trdine koncert, na katerem 
se bosta predstavila pianist Erik 
Šuler in violončelistka Danica 
Korakova.

Strah Buholin
KRŠKO - V sreda, 12.de

cembra, bo v Domu kulture 
ob petih popoldan gostova
lo Lutkovno gledališče Mari
bor z igrico Strah Buholin za 
rumeni abonma in izven.Dr. Stane Granda in prof. Jože Trošt na simpoziju o p. Hugolinu 

Sattnerju v Novem mestu.

Veličasten pogled v prazgodovino
Velika arheološka razstava Kelti v Novem mestu je na ogled v Galeriji Dolenjskega 
muzeja - Več kot 550 najdb s štirih keltskih najdišč na območju Novega mesta

NOVO MESTO - V Galeriji Dolenjskega muzeja je minuli petek,
30. novembra, zvečer ministrica za kulturo Andreja Rihter slovesno 
odprla zadnjo razstavo iz letošnjega razstavnega programa. Za 
konec so dolenjski muzealci očitno prihranili tisto najboljše, saj 
je arheološka razstava Kelti v Novem mestu, ki bo na ogled vse 
do 22. septembra prihodnjega leta, ne samo osrednja letošnja 
razstava Dolenjskega muzeja, ampak ena največjih in najpomemb
nejših letošnjih muzejskih razstav v Sloveniji sploh.

Z njo se nadaljuje predstavi
tev bogatih in pomembnih ar
heoloških najdb iz prazgo
dovinskega obdobja na območ
ju Novega mesta. Po razstavi 
Novo mesto pred Iliri iz leta 
1995 in izjemno odmevni raz
stavi Železna doba na Sloven
skem - Kapiteljska njiva Novo 
mesto, s katero so leta 1997 
predstavili bogastvo cvetočega 
halštata Dolenjske s svetovno 
pomembnimi najdbami, je 
zdaj prišlo na vrsto obdobje 
Keltov na Dolenjskem, torej 
zadnja stoletja pred našim 
štetjem, ko so bojevniški kelts
ki Tavriski zasedli tudi ta del

Evrope in pomembno vplivali 
na tukajšnjo materialno in so
cialno kulturo. V primerjavi s 
halštatskim obdobjem to ob
dobje sicer ni tako bogato, ven
dar se po številu najdb in količi
ni raziskanih grobov na štirih 
novomeških keltskih najdiščih 
(Kapiteljska njiva, Kandija, 
Beletov vrt in Kapitelj) uvršča 
med najpomembnejše pri nas. 
Novo mesto pa s svojimi praz
godovinskimi najdišči v celoti 
še bolj opazno vpisuje na ev
ropski in svetovni arheološki 
zemljevid.

Na razstavi, katere avtor je 
arheolog Borut Križ, oblikova

la pa jo je arhitektka Maja Ru
dolf Markovič, je razstavljenih 
552 grobnih najdb in povednih 
naselbinskih elementov, izko
panih na ožjem območju Nove
ga mesta. Ob že znanih klasič
nih keltskih grobovih v Kandiji 
in poznolatenskih grobovih z 
Beletovega vrta so prvič pred
stavljene še naselbinske najdbe, 
izkopane ob kapiteljski cerkvi, 
jedro razstave pa predstavlja 
izbor arheološkega gradiva iz 
skoraj 700 grobov grobišča 
Kapiteljska njiva. Posebnost so 
bojevniški grobovi, kjer se po
leg ostankov železnih ščitov, 
sulic in nožev pojavljajo še v 
novem slogu okrašene kovinske 
nožnice dolgih železnih mečev 
ter železne čelade. Železno 
gradivo moških grobov dopol
njuje nakit iz ženskih grobov od 
masivnih steklenih zapestnic, 
železnih in bronastih igel, bro
nastih in železnih pasov-skle-

pancev do zlatih, srebrnih in 
bronastih prstanov. Pomemben 
element je lončenina s starosel
sko tradicijo prostoročnega ob
likovanja posod in z novo, za 
keltski svet značilno izdelavo 
na lončarskem vretenu. Večina 
predmetov na razstavi je tokrat 
prvič prikazana. Vse razstav
ljeno gradivo je predstavljeno 
tudi v katalogu.

Otvoritev razstave je z glas
bo popestrila skupina Terra 
Folk, številnim obiskovalcem

pa so spregovorili novomeški 
župan Tone Starc, direktor Do
lenjskega muzeja Zdenko Pi- 
celj, kije izrazil svoj “utopični” 
optimizem, da bo dragoceno 
arheološko gradivo v prihod
nosti na ogled v posebej za ta 
namen zgrajeni stavbi, mini
strica za kulturo Andreja Rih
ter, ki je pohvalila visoko pro
fesionalnost Dolenjskega mu
zeja, in arheolog Borut Križ, ki 
je predstavil razstavo.

M. MARKELJ

Direktor Dolenjskega muzeja Zdenko Picelj, ministrica za kul
turo Andreja Rihter, oblikovalka razstave in kataloga Maja 
Rudolf Markovič, avtor razstave arheolog Borut Križ in novomeš
ki župan Tone Starc na slavnostni otvoritvi velike razstave Kelti 
v Novem mestu.
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30 LET MEŠANEGA PEVSKEGA ZBORA KRKA

Tri desetletja s pesmijo
NOVO MESTO - Bilo je pred tridesetimi, ko se je legendarne

mu “očetu” novomeške tovarne zdravil Krka, zdaj že pokojnemu 
mag. Borisu Andrijaniču, ob ustanovitvi Kulturno-umetniškega 
društva Krka utrnila zamisel, da bi gospodarsko vse bolj cvetoča 
tovarna imela tudi svoj pevski zbor. Le na prvi pogled nenavadna 
misel za glavnega direktorja, a za mag. Andrijaniča je bilo znano, 
da z vsem srcem podpira prizadevanja za vtkanje kulture v celost
no podobo tovarne, da se ji tudi tako prida poudarek odličnosti.

Po ustanovitvi društva se je 
zamisel o pevskem zboru zače
la velikopotezno uresničevati z 
angažiranjem Toneta Kozlev
čarja in Andreja Štruklja, pev
cev iz tedaj nadvse priljubljene
ga Slovenskega okteta. Pripra
vila sta avdicijo in poskrbela za 
prvega zborovodjo prof. Jane
za Žnidarja iz Ljubljane. Ta je 
oblikoval prvi program Krkine
ga zbora, naučil pevce zborov
ske abecede in jih prvič pope
ljal pred občinstvo.

Andrej Pelko, vodja Proiz- 
vodno-tehnične službe Progra
ma Kozmetike, je edini, ki poje 
v mešanem pevskem zboru 
Krka že od samega začetka. Bil 
je tudi njegov predsednik od 
leta 1975, ko je zamenjal prve
ga predsednika Jožeta Sajeta, 
pa s krajšo vmesno prekinitvi
jo vse do letošnje jeseni, ko je 
to odgovorno nalogo prevzel
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Andrej Pelko, dolgoletni pred
sednik Krkinega zbora in edi
ni, ki poje v njem od samega 
začetka.

Tone Recelj. Pelko je živa kro
nika tridesetletne poti Krkine
ga zbora in živo se spominja 
velikega navdušenja, ki je 
spremljajo nastanek zbora.

“Na avdicijo se je prijavilo 
več kot 90 kandidatov, izbranih 
pa jih je bilo nekaj več kot 50. 
Marljivo smo vadili, osvajali 
zborovsko abecedo in bili kma
lu godni za prvi nastop pred 
občinstvom. Naše prvo občin
stvo so bili kar naši sodelavci, 
zapeli smo namreč za Krkin 
kolektiv,” se spominja Pelko. 
“Istega leta poleti smo peli že 
tudi na šentviškem pevskem 
taboru. Leto kasneje je zbor 
prevzel znameniti zborovodja 
Radovan Gobec, ki nam je ob
likoval zanimiv pevski pro
gram, v katerem je bilo veliko 
slovenskih pesmi, a tudi nekaj 
znanih in priljubljenih, kot je 
bila, denimo, pesem iz Smeta
nove Prodane neveste. To je bil 
čas, ko smo bili poleg upoko
jenskega pevskega zbora edini 
odrasli mešani pevski zbor na 
širšem novomeškem območju, 
zato smo nastopali na mnogih 
kulturnih prireditvah, otvorit
vah, Krkinih proslavah, sreča
njih farmacevtov, zdravnikov 
in na podobnih prireditvah. Za 
tisti čas je bilo še značilno, da 
smo bili člani zbora skoraj vsi 
krkaši. Začetno navdušenje se 
je pri nekaterih čez čas ohladi
lo, ker petje v zboru pač pri
naša ob vsem lepem tudi pre
cejšnje obveznosti, vaje dva
krat na teden, nastope, kon
certe, obveznosti zunaj delov
nega časa ... za marsikaterega 
ljubitelja preveč. Članstvo je 
začelo upadati, v zbor pa so 
začeli prihajati drugi pevci,

tako daje bilo nekaj časa krka- 
šev le za četrtino. No, zdaj se 
stanje ponovno popravlja in v 
zboru je krkašev za dobro 
tretjino.”

Priljubljenega prof. Gobca je 
po treh letih na njegovo pri
poročilo zamenjal Miro Kokol 
in zbor vodil do leta 1986. Pod 
njegovim vodstvom je zbor 
naštudiral prvi mednarodni 
program, nove priredbe in iz
virne postavitve, opravil je tudi 
prva snemanja, sploh velja ob
dobje njegovega vodenja v 
zgodovini zbora za glasbeno 
zelo bogato. Za dve leti, ko je 
moral Kokol prevzeti vodenje 
Partizanskega pevskega zbora, 
gaje zamenjal Franci Može, ki 
se je trudil zboru približati ob 
slovenski zborovski literaturi 
tudi latinsko.

Z Jožico Bradač-Prus, ki je 
bila najprej korepetitorka, nato 
pa pet sezon zborovodkinja, se 
je leta 1988 začelo obdobje, ko 
so vodenje zbora prevzele do
mače moči in ni bilo več po
trebno iskati dirigente v drugih 
okoljih. Prusova je zbor vključi
la v več projektov, v spominu 
pa bo ostalo sodelovanje ob 
500-letnici kolegiatnega kapit
lja v Novem mestu, ko so iz
vedli Hladnikovo Slavnostno 
mašo in posneli skupno ploščo 
s priložnostnim orkestrom in 
Revozovim zborom, ter snema
nje prve samostojne zborove 
zgoščenke.

Leta 1990 je za dirigentski 
pult stopila zborovodkinja So
nja Čibej in zbor popeljala k 
novim pevskim izzivom z latin
skimi sakralnimi skladbami, 
skladbami iz angloameriškega 
sveta in s snemanjem druge 
zborovske zgoščenke s sloven
skimi ljudskimi pesmimi. Z njo 
na čelu je zbor proslavil četrt- 
stoletnico in dočakal tudi letoš
njo tridesetletnico.

Jubilej so počastili s slavno
stnim koncertom v četrtek, 29. 
novembra, zvečer v nabito pol

Mešani pevski zbor Krka z zborovodkinja Sonjo Čibej (na desni) na slavnostnem koncertu ob 
tridesetletnici delovanja v Kulturnem centru Janeza Trdine. Na koncertu so pevcem podelili 11 
bronastih, 8 srebrnih in 3 zlate Gallusove značke, slednjo je prejel tudi Miloš Kovačič, predsednik 
uprave in generalni direktor Krke.

ni dvorani Kulturnega centra 
Janeza Trdine v Novem mestu. 
Ko so s pesmijo šli po svetu, so 
se nekdanji in sedanji pevci lah
ko spomnili vseh popotovanj, 
ki jih je Krkin zbor opravil v 
treh desetletjih od prvih poti k 
našim rojakom na avstrijsko 
Koroško in v sosednje države 
do potovanja v daljno Kanado 
in Združene države Amerike. 
In ko so prišle na vrsto sloven
ske pesmi, seje v srcih mnogih 
zganil spomin na premnoge 
ure, prebite na vajah, na števil
ne nastopih po domovini, na 
mnoga vesela in prijateljska 
druženja. Petje v zboruje nam
reč veliko več kot samo petje, 
je hrana za dušo in srce, oseb
no in skupno zadovoljstvo nad 
uspehi, tkanje vezi s slovensko 
tradicijo ter okušanje sveta. To 
lahko potrdi ne samo sedanjih 
55 članov Krkinega mešanega 
pevskega zbora, ampak kar tri 
stotnije pevcev, ki so v tride
setih letih prepevali v njem.

M. MARKELJ

Muzejske 
ustvarjalne urice

NOVO MESTO - V Dolenj
skem muzeju bodo v muzejskih 
sobotnih ustvarjalnih uricah za 
otroke in starše v soboto, 8. de
cembra, izdelovali voščilnice, 
naslednjo soboto, 15. decem
bra, pa oblikovali novoletne 
okraske. Delavnice potekajo 
od 10. do 11.30 dopoldan.

Suhyjeva razstava
LJUBLJANA - V Poslov

nem centru Mercator je od 
prejšnjega tedna na ogled 
slikarska razstava znanega 
grafika in slikarja Branka 
Suhyja iz Novega mesta. 
Razstavljeni so izbrani akri
li, nastali v zadnjih letih.

Kovič v hrvaščini
V osrednji hrvaški literarni 

reviji Republika, ki jo izdaja 
Društvo hrvaških književnikov 
so v letošnji dvojni številki 7-8 
izšle nove pesmi slovenskega 
pesnika Kajetana Koviča v pre
vodu novomeške pesnice Ja
dranka Matič Zupančič.

Plakat miru
TREBNJE - Trebanjski Lions 

klub se je tudi letos vključil v li
kovno akcijo Plakat miru, v kat
eri sta sodelovali Osnovna šola 
Trebnje z mentorico Zdenko 
Bukovec in Osnovna šola dr. 
Pavla Lunačka iz Šentruperta z 
dvema skupinama in mentorica
ma Marjano Ogrinc in Marto 
Repnik. Na natečaj je prispelo 
več kot 40 izdelkov, komisija pa 
je za najboljše izbrala dela Urške 
Čeh iz Trebnjega ter Urške Uršič 
in Sabine Starina iz Šentruperta. 
Razstavo vseh likovnih izdelkov 
bodo odprli v ponedeljek, 10. 
decembra, ob sedmih zvečer v 
Centru za izobraževanje in kul
turo. Otvoritev bo polepšal kon
cert mešanega pevskega zbora 
Krka iz Novega mesta.

S N

Natečaj za Vašo zgodbo
podaljšan do 18. januarja 2002

Spoštovani bralci, prejeli smo že veliko vaših zgodb, kaže pa, 
da smo določili prekratek rok za trajanje natečaja, zato smo 
ga sklenili podaljšati. Vaše zgodbe bomo sprejemali do petka, 
18. januarja 2002, do tedaj prispele zgodbe (pošljite jih na 
naslov: Dolenjski list, Germova ulica 4, 8000 Novo mesto, s 
pripisom Vaša zgodba) bo ocenila posebna komisija in prvih 
pet piscev bo poleg honorarja za objavo deležnih še denarne 
nagrade (50.000, 40.000, 30.000, 20.000 in 10.000 tolarjev).

Vaše zgodbe naj ne bodo daljše od treh tipkanih strani (oz. 
okoli 5.400 znakov), seveda pa so lahko krajše. Vse količkaj 
zanimive zgodbe bodo slej ko prej objavljene, dovolili si bomo 
le kak redaktorski in lektorski popravek, upoštevali pa bomo 
tudi morebitne želje po psevdonimu.

K pisanju oz. sodelovanju na natečaju Vaša zgodba vas vabi
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Jara gospoda
Oba nekolikokrat dobro potegneta.
“Izvrstna slivovka!” pohvali se Orel polglas

no, stotnik pa le molče prikima.
In tako so potovali v hladnem jutru proti 

vrhu. S posameznih ovinkov pota se je že 
videlo skozi gosto vejevje gor na belo cerkvi
co kremensko.

III
Svetilka pod stropom Kračeve gosposke so

be je že slabo brlela; gost tobakov dim ji je 
jemal zadnjo moč, toda adjunkt in notar sta 
še vedno vztrajala.

“Tine, kje pa je sedaj Julka?” vpraša zdajci 
adjunkt Pavel.

“Glej, ravno tako radoveden sem bil sam 
pred nekaterimi dnevi! Ne da bi ne bil vedel, 
kaj je, ampak vprašal sem, kje le in koliko let 
ima sedaj? Tebi je itak znano, da je šla po 
Orlovi smrti Veselka pod boben. Gospa je 
kmalu umrla, Marušo je vzel tisti suhi kapi- 
tanuš in oba živita ne vem, ali dobro ali sla
bo doli na Dolenjskem. Saj veš, kako smo se 
tudi mi razpršili po svetu - vsi znanci in so
sedje in sorodniki - moja setra Veronika biva 
sedaj v Galiciji z možem majorjem, ki ga je 
vzela po neumnosti, Golovi pa šivarita v Ljub
ljani - stari gospodični, kaj hočeš? Drugo

starejše je pomrlo in tudi izmed nas mlajših 
nekaj! Ej - kje so vsi, kar nas je bilo tedaj na 
Kremenu!”

“Pa Julka?” ponovi adjunkt.
“Oh, Julka! Pozabil sem skoro! Pravil sem 

pa, da sem bil minule dni nekoč tudi tako ra
doveden kakor ti danes.”

Notar Valentin pl. Mali je imel navado ob 
svojem pripovedovanju, da je segal daleč na
zaj in naokrog v minulost in sedanjost, pre
den je izustil tako utemeljen odgovor.

“Vedi, prijatelj,” nadaljeval je počasi, zaži
gajoč novo smotko, “tam v Zagorici naprav
ljajo novo šolo in treba je bilo delati pogodbe 
in mimo vsega - župan neče, župnik neče, 
krajni šolski svet neče - no, pa o vsem tem 
govoriva kdaj drugič! Prošnjikov učiteljev je 
tudi že nekaj - vsaj govori se o njih 

“Pa vendar - Julka?” hiti Pavel.
“Ne bodi tako nestrpen! Julka je tudi med 

njimi. Učiteljica je tam nekje na Krasu in pra
vijo, da prosi službe na novi šoli v Zagorici.” 

“Ah!” vzklikne adjunkt na pol neverjetno. 
“No, ako te še kaj zanima, podam ti jutri ti

sti imenitni učiteljski šematizem, iz katerega 
se lahko uveriš tudi o natančni starosti naše 
Julke. Glej, tu sem bil radoveden, kar sem že 
prej poudarjal - in našel sem, da je Julka že 
davno prekoračila trideseto leto. Kako hiti čas!” 

Oba sta zamišljeno molčala nekoliko tre
nutkov.

“Čudno, čudno - Julka in deje prvi ad
junkt.

Vrbanoj!” pristavi z glasnim smehom 
lahkoživi notar. “Kar se je zamudilo, popravi 
se lahko sedaj. Zagorica in mi nismo tako na.- 
razen in stara ljubezen ne zarjavi! Da je le pri 
tebi zarjavela!” pristavi z nekoliko zlobnim 
naglasom in postranskim pogledom na svoje
ga tovariša.

“Ha - jaz sem že prestar!”
“Nesrečnež, toliko kakor jaz ali, recimo: 

eno, dve leti mlajši od Vrbanoja!”
V molku, ki je zopet nastal, čuti je bilo le 

tikanje ure v prednji sobi in dihanje Ančke, 
ki je bila zaspala pri peči.

“Toda kako je bilo vendar tedaj na Kreme
nu s teboj in z Julko in z Vrbanojem?” vpraša 
notar resno.

“Nič ni bilo!”
“Vem, da ni bilo! A nekaj je bilo vendarle! 

In pozneje sta se razšla, vsi ste se razšli: ti in 
Vrbanoj in Julka in vidva! Kako je vendar to, 
kako se je to zgodilo?”

Oba sta bila sedaj v položaju, ko se človeku 
odpira srce in jezik, ko stopa na dan čisto in 
resnično čustvo, katerega ne more več odeti 
noben ozir in noben pomislek.

In vendar je v Pavlu, kar se tiče onih nek
danjih dogodkov, prevladalo še nekaj kakor 
sramežljivost.

“Ej, neumnost, neumnost!” hitel je. “Toda 
vedi, Tine, lična deklica je bila ona Orlova Jul
ka! Nekoliko tako - navzgor, kar pa ne škodi, 
ako je omejeno, pri tem pa duhovita, da smo 
se je kar bali; saj si jo poznal sam!”

“Oh, kolikokrat sem bil v zadregi! Toda - 
mladi smo bili

“In takrat na Kremenu! Ali se še spomin
jaš, kako si pritiral onega osla pred Slamarje- 
vo hišo, kako je Maruša klicala in tekla za 
teboj, da nikar ne trpinči njenega sivca, kako 
je oni ,nebodigatreba’ in vendar ,povsod- 
treba’, oni izpiti stric Pepe kuril na ravni pod 
cerkvijo in pekel krompir, kako smo mi z 
onim kaplanom - gospod Blaž je bil menda 
in sedaj pase ovčice tam v idrijskih hribih - 
kako smo ž njim vred lovili slepo miš? Ali se 
še spominjaš?”

“I, seveda! Pa tudi to mi je še v spominu, 
da smo zdajci, ko smo pojedli krompir in 
mrzlo pečenko ter pili tisti cviček, ki je bil 
zaradi imenitnosti zabit v starodavne šam
panjske buteljke - da smo hipoma pogrešili 
tebe in Julko in Vrbanoja. Tudi strica Pepe
ta ni bilo nikjer, dasi se po navadi ni ganil 
od steklenic, dokler so bile polne. Pozneje 
ste prišli vsi, toda vsi ste bili nekam razvne
ti, samo stric Pepe ne, in-pozneje, pozneje - 
oh, nikdar več nismo bili tako skupaj! Ti si 
odšel skoro, menda v nekaterih dnevih, in 
Vrbanoja tudi ni bilo več videti. Vsak je imel 
svoj izgovor; naša dekleta so ugibala to in 
ono, ali gotovega ni vedel nihče. I jaz sem 
hodil tedaj drugam; kaj mi je bilo do tega, 
koga in kako ljubijo drugi, sam s seboj sem 
imel dovolj in s svojo - no, kaj bi govoril! Da
nes je moja žena in srečen sem in vesel, da 
jo le vidim!”
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Popravki in odgovori • Popravki in odgovori]

Sporočilo bralcem
V zakonu o medijih, ki je bil 

sprejet 25. aprila 2001, so v čle
nih od 26 do 44-natančno do
ločena pravila za (ne)objavo po
pravka objavljenega obvestila oz. 
odgovora na objavljeno informaci
jo. Tovrstne prispevke objavljamo 
pod skupnim naslovom “Popravki 
in odgovori”, vsi pa so opremlje
ni z naslovom prispevka, na ka
terega se nanašajo, ker po zako
nu popravek oz. odgovor ne sme 
biti spremenjen ali dopolnjen, ne 
objavljamo popravka oz. odgovo
ra, ki se ne nanaša na objavljeno 
obvestilo oz. informacijo; ne na
vaja dejstev in okoliščin v zvezi z 
objavljenim obvestilom oz. infor
macijo; navaja neresnične ali ne
dokazljive podatke in trditve; je 
napisan žaljivo; je nesorazmerno 
daljši od obvestila oz. informacije, 
na katero se nanaša.

“Bojimo se 
predvsem za 
varnost otrok”
DL št. 45, 8. novembra

V zgoraj omenjenem prispev
ku sem prebral, da so se prebival
ci Velike Bučne vasi pritoževali 
nad potekom severne obvoznice, 
kar me čudi. Zakaj so se vaščani 
lahko dogovorili s projektanti, da 
so trikrat spremenili prvotni pro
jekt ceste v svojo korist, sedaj pa 
se pritožujejo, da so projektanti 
pozabili nanje?

Zanima me, zakaj imajo na 
zgornji strani že postavljene 
zvočne zidove in ni bilo potreb
no nobenih meritev zvočnega 
hrupa, kljub temu da imajo opor
ni zid, ki delno zadržuje hrup. 
Na spodnji strani ceste pa so 
prebivalci naselja morali zbrati 
podpise za odobritev zvočnih 
zidov. Stavba I. Kokalja je pri
bližno enako oddaljena od sever
ne obvoznice kot Kastrevčeva 
hiša, pa mora čakati na meritve. 
Kako je možno, da okrog 200 
metrov od problematičnega kri
žišča po obvoznici zopet stojijo 
zvočni zidovi in kakšen pomen 
imajo tam? Zakaj je varovalna 
mreža za zaščito pred divjadjo 
potrebna vzdolž celotne obvoz
nice, od tam, kjer se začne par
cela I. Kokalja, pa je ni?

Razumem, zakaj niso na ob
voznici naredili prehoda za pe
šce in povezavo z Brezovim lo
gom, saj je preglednost zelo sla
ba (oporni zid in dokaj oster 
zavoj). V primeru prvotnega sta
nja projekta severne obvoznice 
do teh težav ne bi prišlo. Seveda 
so nekateri ob nepravem času na 
nepravem mestu mislili le na svo
jo korist in ne na varnost svojih 
otrok, ki so gotovo najpomemb
nejši. Je pa zato poskrbela in
špekcija.

MIHA KOKALJ 
Novo mesto

Raje dedku Mrazu
DL št. 47, 22. novembra

DL, št. 47, je dne 22. nov. 
2001 z nekaj-letnim zamikom na 
strani 28 objavil vest(ičko) o 
Miklavžu v Metliki. Zaradi ob
jektivnosti in zgolj proti širjenju 
izmišljotin bi želel podati sliko 
takratnih dogodkov. Ker iz vesti, 
ki to ni - bila bi, če bi bila objav
ljena ob dogodku - veje nestrp
nost in norčevanje, se podpisani 
čutim prizadetega, saj sem glo
boko povezan z dogodkom. V 
okviru, na modri podlagi, je 
zapisano, daje pred leti...

Zaradi točnosti in natančno
sti, ki je avtor “modrega” zapisa 
ne pozna, sem dolžan zapisati 
resnico. Ta pa je: Leta 1994 smo 
takratni člani IO SKD Metlika 
sklenili, da prvič javno izpeljemo 
prireditev Prihod sv. Miklavža in 
obdarovanje otrok. Kaj in kako 
je kdo razumel besedo “obdaro
vanje” - kar je predmet posme
ha, je lahko le njegov problem. 
Nekateri poznamo tudi skrom
nost! Namen je bil drug. Javno! 
Javno pa pomeni, da smo bili 
prvi v samostojni Sloveniji, ki 
smo si po polstoletnem skrivanju 
sv. Miklavža za cerkvenimi zi
dovi ali po temnih vaških poteh 
in stezah le-tega upali peljati in 
spremljati tudi po javnih površi
nah (ulice, ceste, grajsko dvori
šče, Mestni trg). V škrlat ogrnje
na in vsega v blišču smo vozili po 
mestnih ulicah in cestah na lepo 
okrašeni kočiji, spremljali so ga 
parkeljni in angeli. Dotlej so bile 
prireditve za Miklavža le v cerk
vah ali cerkvenih objektih. Ker 
sem bil podpisani tudi idejni in 
organizacijski vodja - doma sem 
iz Gradca - smo Miklavža po
spremili tudi v Gradac, na graj
sko dvorišče, kjer pa je imel tudi 
On kaj videti. To pa je že druga 
zgodba! Sam dogodek je sprožil 
vrsto komentarjev, od pohval in 
priznanj do negodovanj in celo 
protestov, češ, kdo jim je pa 
dovolil "pohajkovati” po cestah 
in ovirati promet? A brez skrbi, 
imeli smo vsa potrebna dovolje
nja in soglasja, obisk prireditve, 
ki se je odvijala na javnem pro
storu pa je dokaz, da je mimo 
neko obdobje, v katerem ni bilo 
prostora za takšne in podobne 
prireditve zunaj cerkvenih, zidov. 
A nekomu ravno to ne da miru. 
Pa nič ne de! Število obiskoval
cev je krepko preseglo 2000 in 
nihče nikogar ni vprašal, “na ka
tero stran se kdo nagiba”. Spo
min beleži, da število obiskoval
cev prireditve, ki bi bilo vsaj bli
zu omenjenemu, še ni bilo in 
zlepa ne bo prekoračeno.

Bistvo tega zapisa pa ni zgoraj 
navedeni opis prireditve, ampak 
se nanaša na neki izmišljeni do
godek in “hrabrost” nekega iz
mišljenega Jožka, ki da je zavr
nil dar (kakršenkoli že) od sv. 
Miklavža in se mu postavil po 
robu. Z vso odgovornostjo trdim, 
da tega dogodka in s tem tudi

Jožka takrat ni bilo tam. Menim, 
da je to konstrukt in je nastal 
pred kratkim v glavi nekoga, ki 
misli, da si lahko izmišlja dogod
ke, in s tem kaže svojo kulturo in 
namen povzdigovati nekega dru
gega “dobrotnika”, ki je bil dol
ga leta in je s pomočjo takih ne
katerim še vedno uradna zame
njava za sv. Miklavža. Surogat je 
seveda bogatejši! (Saj pravkar 
okoli “fehta”, česar sv. Miklavž 
nikoli ni počel). Ker sem tudi 
vodil prireditev, si upam trditi, 
da so vsi otroci, katerim je bila 
prireditev namenjena, ob sreča
nju z Miklavžem od strahu trepe
tali, če ne prej, pa potem, ko so 
videli prihajati parkeljne. “Cvik- 
nili” so celo najbolj živahni!

Res je, da je sv. Miklavž tu in 
tam katerega od otrok povprašal 
to in ono. Med drugim, če zna 
kaj moliti. Mnogo jih zaradi 
doživetja niti ustec ni zmoglo 
odpreti. Pa bi si neki Jožko upal 
ugovarjati... Je pa zapela mala 
Urška iz Božakovega, kar pome
ni, da nekateri Miklavža tudi 
bolje poznajo. Jožka med njimi 
ni bilo - naloga ni bila opravlje
na...

Naj strnem! Delati junaka iz 
otroka, ki je zavrnil dobrotnika 
in je lojalen nadomestku, s tem 
pa ga dajati za zgled ostalim 
otrokom (čemur je “Junaštvo 
Jožka” tudi namenjeno), je ne
varno početje, saj poskuša doga
janje vrniti daleč nazaj, v čase 
“nesvrstanih” in pa zaukazanega 
bratstva i jedinstva, kar nam še 
danes izstavlja (pre)velike raču
ne. Takšno in podobna početja 
pa so že pripeljala do delitev, ki 
jih nekdo skuša očitno še naprej 
ohranjati pri življenju in ne more 
pozabiti naučenih in/ali privzgo
jenih BV obrazcev in metod. Že 
videno!

Poznamo pa nekega hrabrega 
Jožka po tem, da je iz ključavni
čarja postal vojskovodja, politik, 
kult. Le-ta pa je res bil “koraj
žen”. Upam, da podobnega pri 
nas ni!

Marsikaj bi se dalo še napisati, 
a o tem morda drugi(č)! Pa prej, 
ko mine sedem let, prosim...

LOJZE KOČEVAR, 
OO N.Si Metlika

Arogantni 
uradniki iz 
Ljubljane
DL, št. 46, 15. novembra

Vse podatke, objavljene v Kli
caju DL, sem dobil od kompe
tentnih ljudi na občini, iz KS 
Boštanj in drugih, ki so sodelo
vali na javni obravnavi, in ni
mam razloga, da jim ne bi verjel. 
Da je državna podsekretarka v 
Ministrstvu za okolje in prostor 
(MOP) Sanja Tramšek prekinila 
obravnavo, sem zvedel na tribu
ni posavske ZLSD, ki je poteka
la istočasno z obravnavo v Bošta- 
nju. Po vseh fizikalnih zakonito
stih pa na dveh mestih naenkrat 
en človek ne more biti, razen če 
niso na MOP-u ustvarili kakšne
ga nadčloveka. Odgovarjam v 
tonu, v kakršnem je, spet po na
vedbah istih virov, zlasti pa sevni- 
škega župana Kristijana Janca, 
podsekretarka vodila to obravna
vo. Navsezadnje s(m)o to lahko 
slišali tudi iz njegovega pogovo
ra na sevniškem radiu, kjer je 
govoril o arogantnem, že kar ne
sramnem obnašanju uradnikov 
iz Ljubljane, ki bodo morali upo
števati interese prostora, v kate
rega prihajajo zaradi velikih na
ložb, kot je savska veriga H E. Na 
novinarski konferenci na sevni
škem gradu je župan Janc ome
nil, da je MOP poprej zagotav
ljalo udeležbo svojih kompetent
nih predstavnikov, in dodal tisto,

kar ste lahko prebrali v DL ali pa 
morda še kje drugje. Tudi na Ra
diu Slovenija sem slišal v komen
tarju kolegice Irene Majce, da 
minister Kopač ni pustil sodelav
cev na to novinarsko konferenco. 
Pa več sreče prihodnjič!

PAVEL PERC

Zahvala
Sožitje, društvo za pomoč 

duševno prizadetim iz Novega 
mesta, se zahvaljuje družini 
Bajer in vsem darovalcem, ki 
so namesto cvetja za pokoj
nega Ivana Bajerja nakazali 
denarne prispevke na njihov 
žiro račun. Tako so do pone
deljka, 3. decembra, prejeli sk
upaj dobrih 100 tisoč tolarjev.

Pestro v
Veselem decembru

METLIKA - V okviru metli
škega Veselega decembra bo 
danes, 6. decembra, ob 16. uri v 
sejni sobi na Pungartu ustvarjal- 
nica, v kateri boste izdelovali 
novoletne okraske. V soboto, 8. 
decembra, si boste v ljubljan
skem Koloseju lahko ogledali 
film o Harryju Potterju, prijavite 
pa se v pisarni OZPM Metlika. 
V ponedeljek, 10. decembra, bo 
ob 11. uri v kulturnem domu na 
Suhorju na ogled lutkovna igrica 
Didel didel daja, dedek Mraz 
prihaja, naslednji dan ob 16. uri 
pa bo v metliškem otroškem vrt
cu praznična ustvarjalnica za 
otroke, ki ne obiskujejo vrtca. V 
sredo, 12. decembra, bo na ogled 
Čarovnica z Bradavičarke, in si
cer ob 10. uri v metliški, ob 11.30 
pa v podzemeljski osnovni šoli. 
Istega dne ob 16. uri bosta v 
knjižnici na Radoviči lutkovna 
igrica Didel didel daja, dedek 
Mraz prihaja in ustvarjalnica 
novoletnih okraskov.

Začel se je 
Novoletni direndaj

ČRNOMELJ - Zadnjega no
vembra se je v Črnomlju pričel 
pester program Novoletnega 
direndaja. V prihajajočem tednu 
pa bo v petek, 7. decembra, ob 
18.30 otvoritev razstave izdel
kov, ki so jih ljudje s posebnimi 
potrebami ustvarili iz gline in 
naravnih materialov. Uro pozne
je se bo v glasbeni monokomediji 
“Mimi je pozitivka” predstavila 
Alenka Vidrih, v ponedeljek, 10. 
decembra, pa so ob 19. uri praz
nični koncert Glasbene šole 
Črnomelj. Vse tri prireditve bo
do v tukajšnjem kulturnem do
mu. V četrtek, 13. decembra, pa 
bo ob 18. uri v črnomaljski 
knjižnici literarni večer z Ivanko 
Mestnik.

Razmislimo o 
odnosu do invalidov

Ob 3. decembru, evropskem 
dnevu invalidov, ki ga praznu
jemo od leta 1982, so z Mini
strstva za delo, družino in social
ne zadeve sporočili, da, kljub 
temu da imamo v Sloveniji spre
jeto sodobno strategijo invalid
skega varstva in sodoben koncept 
socialne politike, ki omogoča 
enake možnosti vsakomur, tudi 
invalidom, pa se ti še vedno kon
čata na prvi stopnici pred zgrad
bo, ki predstavlja nepremagljivo 
arhitektonsko oviro. Še mnoge 
hujše so lahko miselne ovire in 
nerazumevanje do ljudi, ki zara
di svoje invalidnosti potrebujejo 
posebno skrb, ker imajo posebne 
potrebe. Naj bo 3. december v 
opomin vsem, da razmislimo o 
svojem odnosu do invalidov in 
drugačnosti, da bomo v prihodnje 
živeli skupaj in ne drug mimo 
drugega, da bomo vsi vstopali 
skozi ista vrata, so zapisali.

A/C!
SAMO FARRCL7 
J2 PAVKARC*/

VRTEC LABOD PRAZNOVAL 20 LET - Vrtec Labod je pred 
kratkim praznoval svoj 20. rojstni dan. Ob tej priložnosti je vsak 
otrok posadil čebulico tulipana. Tako bo spomladi iz zemlje 
pokukalo 200 tulipanov vseh barv. Vključeni smo v akcijo Naša 
dežela lepa in čista in takšen je tudi naš vrtec. (Foto: L. S. Gačnik)

Je jedrska elektrarna nevarna?
Ob TV intervjuju z mag. M. Gregoričem - Kaj pa 
vaje evakuacije?

Na Televiziji Slovenija je pre
teklo nedeljo v oddaji Intervju 
z neznosno lahkostjo o krški 
nuklearki modroval mag. Miro
slav Gregorič, direktor Uprave 
za jedrsko varnost. Vsi, ki po
slušamo takšne oddaje, le nis
mo taki tepci, ki bi verjeli na 
prvo besedo, temveč včasih kaj 
tudi preberemo. Tako v najno
vejši knjigi “Potresi” staroste in 
žal že pokojnega seizmologa 
Sergeja Bubnova na str. 154 
preberemo: “Jedrske elektrar
ne bi morali locirati samo na 
aseizmičnih območjih, zlasti v 
državah, kjer detajlna seizmič
na rajonizacija potresnih ob
močij ni zanesljiva.”

V isti knjigi isti avtor citira 
na strani 152 svoje prejšnje 
znano stališče, ko je 25. junija 
1975 zapisal, daje lokacija JE 
Krško glede na seizmičnosti 
tega območja neprimerna. V 
istem poglavju pojasnjuje za
plete pri pridobivanju dovo
ljenj in prakso, ki vsekakor ni 
zgledna.

Na predhodni strani opisuje 
dva potresa na območju JE 
Krško: prvi je bil “28. decem
bra 1989 z magnitudo 3,4 in 
intenziteto 6 stopenj po MSK. 
Če lahko sklepamo iz poročil 
dnevnega tiska, so JE takrat za 
vsak primer ročno ustavili. Pri 
enem izmed potresov, 5. janu
arja 1990, ki je bil šibkejši od 
glavnega sunka, se je JE samo
dejno ustavila... Kakorkoli že, 
območje JE Krško, eno izmed

Izdelovanje 
adventnih venčkov

Članice DKŽ Griblje so zad
nji novembrski dan v svojo sre
do povabile vaščanko Mojco 
Črnič, dolgoletno predstavnico 
Kmetijske svetovalne službe 
Črnomelj, kije zbranim pokaza
la izdelavo adventnih venčkov. Z 
zanimivim pripovedovanjem in 
koristnimi nasveti je najprej 
pokazala izdelavo venčka, ki naj 
bi krasil vhodna vrta domov. 
Venček je podarila najmlajši 
obiskovalki Valentini za dobro
došlico v novem domu.

Med prikazom je Mojca razlo
žila tudi pomen adventnega ven
ca, kije okrašen s štirimi svečka
mi in naj bi krasil mizo v kuhi
nji ali dnevni sobi. Venček je po
darila podružnični cerkvi v Gri
bljah.

Po končanem delu so članice 
dobile vsa potrebna navodila za 
izdelavo. Za tiste gospodinje, ki 
nimajo časa in smisla za izdelo
vanje, je poskrbela s pestrim 
izborom adventnih venčkov, ki 
jih je izdelala sama. Tako v Gri
bljah ni hiše, ki ne bi imela vsaj 
enega venčka. Mojca, v imenu 
vseh članic, hvala za popestritev 
adventnega časa!

MARIJA ŠTRUCELJ

seizmično najbolj aktivnih ob
močij v bivši Jugoslaviji, je ne
primerno za lokacijo JE.”

Podobno stališče najdemo 
tudi v poročilu skupščinske ko
misije o preučevanju lokacije 
JE. Zabavno je bilo poslušati 
govorjenje g. Gregoriča o oja
čitvah pri napravah in insta
lacijah, kot da, npr., neki elek
trični vodnik ne bi bil dovolj 
varen na steni. Ali nam g. Gre
gorič lahko pojasni, če so v 
papirnici Vipap vse inštalacije 
s klorom potresno varne, da ne 
bi mogel uiti ta plin in pokon
čati operaterjev v NEK?

O ta čas izredno aktualnem 
vprašanju odškodnine iz JEK 
tudi za občini Brežice in Sevni
ca je g. Gregorič vrgel kost o 3- 
kilometrskem pasu ob prvi eva
kuaciji. Ali bo za take primere 
Posavcem JEK zagotovila pet- 
litrsko posodo rezervnega gori
va? kako je z vajo evakuacije 
vsaj tisoč avtomobilov? Katere 
bi bile obvozne ceste? Kdo od 
policajev bi moral tu vztrajati 
do žalostnega konca?

Mi tukaj moramo živeti v 
varljivem prepričanju, da ima 
neki veleum naštudirane vse te 
scenarije, medtem ko se vse 
konča že pri štabni vaji v Gre
goričevi upravi.

ALFRED ŽELEZNIK 
Boštanj 56

V Semiču odslej ulice
SEMIČ - Tukajšnji občinski 

svet je letošnjega maja sprejel 
odlok o spremembi območja 
naselij Trebnji Vrh in Preloge ter 
o združitvi naselij Kot, Vavpča 
vas, Semič, Trata, Mladica, Sela 
pri Semiču, Kašča, Vrtača in 
Coklovca z uvedbo uličnega 
sistema v enovitem naselju Se
mič. Odlok je bil objavljen v 
Uradnem listu RS, št. 46/2001.
V tem tednu bodo občani dobili 
sklepe o spremembi naslova, ki 
so osnova za spremembo doku
mentov in uradnih evidenc. Skle
pe je izdala črnomaljska izposta
va Območne geodetske uprave 
Novo mesto, na semiški občinski 
upravi pa je razgrnjen načrt z 
novimi ulicami in hišnimi šte
vilkami.

Ste dobili vabilo 
za dedka Mraza?

METLIKA - Vsem predšol
skim otrokom, starim od enega 
leta do vstopa v šolo, so z Občin
ske zveze prijateljev mladine 
(OZPM) Metlika poleg progra
ma prireditev v okviru Veselega 
decembra 2001 po pošti poslali 
tudi vabilo, s katerim bodo od 
dedka Mraza dobili darilo. Če 
vabila kdo pomotoma ni prejel, na 
OZPM Metlika prosgo, da pride 
ponj v njihovo pisarno na Pungar
tu, CBE 23.
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93 LET TEREZIJE MODIC IZ MOKRONOGA - Mokronoški 
moški pevski zbor KUD Emi! Adamič pod taktirko Staneta Peč
ka je prijetno presenetil s podoknico 93-letno Terezijo Modic ob 
njenem rojstnem dnevu. Na njenem domu na Prelogah, kjer živita 
s hčerko, edinko Ivano, ji je najprej voščil in zaželel trdnega zdrav
ja predsednik sveta KS Mokronog Anton Maver (ob slavljenki), 
podobne želje pa so Modičevi mami izrazili še predstavnici kra
jevne organizacija Rdečega križa in društva upokojencev ter vsi 
pevci. Najboljšim željam se pridružuje tudi uredništvo Dolenj
skega lista. (Foto: P. Perc)

90 LET ANE ZUPANČIČ - V Domu starejših občanov je Ana 
Zupančič iz Velikih Brusnic praznovala svoj 90. rojstni dan. Ob 
tej priložnosti so jo obiskali predstavniki krajevne organizacije RK 
Brusnice in ji ob visokem jubileju čestitali. (Foto: S. Lenarčič)

METELKOVA TETA PRAZNOVALA - Pred kratkim je Marija 
Metelko iz Gor. Brezovice praznovala 90 let. Ob visokem jubileju 
jo je obiskal šentjernejski župan s sodelavko, voščilu sta se 
pridružili tudi članici krajevne organizacije RK Šentjernej. (Foto: 
M. Hočevar)

NAJSTAREJŠI KRAJANI ŽE NAZDRAVILI NOVEMU LETU 
- Že običaj je, da se v krajevni organizaciji RK Kostanjevica na 
Krki v dneh pred novim letom spomnijo na bolne in ostarele. 
Krajanom, ki so dopolnili 75 let, so v četrtek, 22. novembra, v 
gostilni Žolnir pripravili prijetno srečanje. Za vedrejše 
razpoloženje so poskrbeli pevec domačin Nace Junkar ob sprem
ljavi harmonikarskega orkestra iz Podbočja, otroci iz OŠ Jožeta 
Gorjupa iz Kostanjevice pod mentorstvom Staše Jordan in vodite
ljice Melite Skušek ter gonilna sila kostanjeviškega RK Stanka 
Černoša. Srečanja se je udeležilo okoli 70 krajanov, najstarejši 
med njimi je bil 92-letni Rudi Sokolovič. (Foto: T. J. G.)

NASILJE V ZDRAVSTVENI NEGI

Nasilje je neprijetna in ob
čutljiva tema, o kateri žrtve 
nerade in težko govorijo. Fizič
no nasilje pogosto izdajo mod
rice, medtem ko psihično, spol
no, verbalno in ekonomsko na
silje ostane prikrito. Ker sank
cije za povzročanje nasilnih 
dejanj niso jasne, si veliko žr
tev ne upa povedati, kaj presta
jajo. Pot iz nasilja ni enostav
na, zato je namen mednarod
nih dnevov akcij proti nasilju 
nad ženskami, ki potekajo v 
teh dneh, spregovoriti o nasilju 
in ga prepoznati.

V Društvu medicinskih se
ster in zdravstvenih tehnikov 
Novo mesto ugotavljajo, da so 
nasilju vedno bolj izpostavlje
ni tudi poklici v zdravstveni 
negi. Zato so se vključili v akci
jo ozaveščanja Kaj ti je dekli
ca, ki v Sloveniji poteka od leta 
1999, in pripravili javno tri
buno o nenasilnem reševanju 
konfliktov.

O nasilju v zdravstveni negi 
smo pri nas začeli govoriti šele 
pred dvema letoma, vendar to 
ne pomeni, da se predtem ni po
javljalo. V raziskavi o nasilju in 
spolnem nadlegovanju medicin
skih sester na delovnem mestu, 
ki jo je opravila diplomirana me
dicinska sestra Irena Planinšek, 
je kar 72 odst. medicinskih se
ster pri svojem delu zaznalo 
verbalno in psihično nasilje.

Večino nasilja se je zgodilo 
dopoldan, med delovnim ča
som, na hodniku ali v bolniški 
sobi. “Kljub temu da se nasilje 
dogaja na očem vseh, ga ne 
opazimo ali celo toleriramo,” 
je ugotovila Planinškova. 34 
odst. medicinskih sester je na 
delovnem mestu že občutilo 
spolno nasilje, največ besedne
ga ogledovanja in neprimer

nega govorjenja, tako s strani 
zdravnikov kot tudi bolnikov. 
Nasilje pogosto prezrejo, in 
čeprav se z njim ne strinjajo, 
ničesar ne storijo.

“Nasilje dopuščamo in ga 
opravičujemo, ker smo bile 
naučene, da to spada k našemu 
poklicu," je menila diplomira
na sestra v novomeški bolniš
nici Zdenka Seničar. Povedala 
je, da se bolniki in njihovi svoj
ci medicinskim sestram upajo 
izreči marsikaj, česar zdravni
ku ne bi nikoli ali pa vsaj ne na 
takšen način. Poleg nasilja v 
odnosih z zdravniki in ostalimi 
zaposlenimi v bolnišnici je iz
postavila tudi horizontalno na
silje med medicinskimi sestra
mi: opravljanje, ljubosumje, 
zahrbtnost, šikaniranje itd.

Nasilje v zdravstveni negi se 
pojavlja, vendar bi se s spretno 
komunikacijo lahko izognili 
marsikakšnemu sporu. Lahko 
bi rekli, da so medicinske sestre 
nekakšen strelovod komuni
kacije, nanje se obračajo zdrav
niki in ostali delavci v zdravst
vu, bolniki, njihovi svojci... 
“Ključ uspešne komunikacije je 
empatija v sogovornika,” je 
medicinskim sestram svetovala 
Doroteja Lešnik Mugnaioni, 
sodelavka Društva SOS telefon. 
Z dobro komunikacijo, pogo
vorom, popuščanjem, kompro
misom bi lahko preprečili mar
sikakšen spor in nasilje se ne bi 
zgodilo. Ali kot je zbrane na
govorila Romana Miklič, medi
cinska sestra v Zdravstvenem 
domu Krško: “Vaš pacient bo 
tisto, kar v njegov prostor prina
šate same.” Če želimo res nekaj 
narediti za ustvarjalno in nena
silno okolje, moramo najprej 
začeti pri sebi.

L PAVLIČ

NEPRIJAZNOST, VPITJE, ŽALJIVE PRIPOMBE - Na javni 
tribuni so zbranim domiselno odigrali skeč, s katerim so želeli 
opozoriti tudi na nasilje, ki ga medicinske sestre povzročajo nad 
bolniki. (Foto: I. Pavlič)

Živeti s sladkorno boleznijo
Fitoterapija, zdravljenje z zelišči - Čudežev ni, lahko 
pa zelišča pripomorejo h kompleksnemu zdravljenju

NOVO MESTO - Zanima
nje za zdravljenje najrazličnej
ših bolezni z zelišči, t. i. fitote
rapija, je v zadnjem času vse 
večje. Zdravilna zelišča je mo
goče uporabljati tudi pri lajša
nju sladkorne bolezni, vendar 
moramo biti pri tem pazljivi.

Pri akutnih zapletih sladko
rne bolezni, kot je glikemija fi
toterapija ne more pomagati. 
“Zdravljenje z zelišči je učinko
vito pri kroničnih zapletih, kot 
so težave z vidom, prekrvavitvi
jo, ledvicami. Vendar moramo 
zdravilne rastline dodobra po
znati, saj nekatere niso tako 
nedolžne,” je v svojem preda
vanju na srečanju Društva dia
betikov iz Novega mesta pre
tekli teden poudaril mag. far
macije Jože Kukman. “Z zdra
vilnimi čaji ne smemo pretira
vati in misliti, da bodo naredili

čudež. Lahko pa pripomorejo 
h kompleksnemu zdravljenju.” 
Opozoril je tudi, da moramo 
pri nabiranju zelišč vedeti, kaj, 
kdaj in kje jih nabirati, kako 
nabrano posušiti in shraniti ter 
seveda uporabiti tako, da nam 
bo koristilo.

“Največ, kar lahko sladkorni 
bolniki naredite za kakovost 
svojega življenja, je, da spre
jmete svojo bolezen. Zase lah
ko največ naredite sami,” je 
zbrane spodbudno nagovoril 
Kukman.

V Sloveniji je več kot 100.000 
sladkornih bolnikov, ki so ta 
mesec obeležili svetovni dan 
diabetesa pod geslom Vzemi si 
k srcu! Srečanje diabetikov je 
ob tej priložnosti pretekli teden 
pripravilo tudi Društvo diabe
tikov iz Novega mesta.

I. P.

Trii 0= iD d 
fp ca p n ■:# inti n fic
Moj dom ob novi cesti

Živim v Bučni vasi, to je 
blizu naše šole. Pred enim le
tom so začeli graditi novo 
cesto. Odrasli jo imenujejo 
severna obvoznica Novega 
mesta. Otroci smo vsak dan 
gledali, kaj se novega doga
ja na gradbišču. Tu je bilo 
veliko bagrov, kamionov in 
delavcev. Ko je bila cesta že 
zgrajena, so nanjo položili 
asfalt. Nato so narisali črte. 
Tudi semaforje so postavili. 
Tako je bila cesta pripravlje
na, da po njej lahko vozijo 
avtomobili. Nova cesta pa 
nima prehoda za otroke. Da
nes sem šla čez cesto tam, 
kjer ni zebre, vendar drugače 
ne morem priti v šolo. Upam, 
da me ne bo povozil avto. 
Želim si, da bi končno le 
dobili to zebro in da bi avto
mobili vozili bolj počasi.

TINA KASTREVC, 2. a 
OŠ Bršljin

Naravoslovni dan
V ponedeljek smo odšli v Liv- 

ške Ravne pri Kobaridu, da bi 
preživeli teden dni nekoliko dru
gače. Dom, v katerem smo biva
li, je bil lepo urejen, vsaka soba 
je imela pograde, mizo s stoli in 
omare za oblačila, imenoval pa 
se je dom Kavka. Teden je minil 
zelo hitro, saj smo imeli razno
vrstne in zanimive dejavnosti - 
lokostrelstvo, plezanje, ogled 
jame, delanje vozlov, kuhanje 
čajev, kurjenje ognja... Imeli smo 
kar nekaj tovarišev, eden med 
njimi pa je bil zelo siten. Med 
počitkom smo se vedno zabava
li in nikoli nam ni bilo dolgčas, 
pa tudi ponoči so nas tovarišice 
morale utišati, saj prvi dve noči 
nismo skoraj nič spali. Kmalu je 
prišel petek in morali smo se 
posloviti, nekateri pa bi še radi 
ostali. Naravoslovni teden se mi 
je zdel zelo zanimiv, mogoče pa 
je bil malo prekratek.

KAJA BUTKOV1Č, 6. a
OŠ Adama Bohoriča, Brestanica

V Šentjakobskem 
gledališču

Učenci od 3. do 8. r. so si 12. 
novembra v Ljubljani ogledali 
gledališko predstavo. Igralci 
Šentjakobskega gledališča so 
učencem predstavili sodobno 
pravljico pisatelja in aforista 
Žarka Petana Pet pepelk. Mlajši 
učenci so bili nad predstavo nav
dušeni. Starejšim učencem seje 
predstava zdela kljub pravljični 
vsebini smešna, še posebej so jim 
bili všeč igralci in scena.
Novinarski krožek OŠ Dobova

Na regijskem 
tekmovanju

V četrtek, 22. novembra, je na 
OŠ Trebnje potekalo področno 
tekmovanje v oblikovanju pisnih 
in vizualnih sporočil s progra
mom Word for Windows in 
CorelDravv. Udeležilo se ga je 13 
tekmovalcev iz dolenjskih, be
lokranjskih in posavskih šol.

Prva naloga je vsebovala obli
kovanje besedila in kazalo za 
računalniške novice, druga obli
kovanje naslovne strani, tretja pa 
združitev dokumentov v celoto. 
Najbolje se je uvrstil Dejan Perše 
z OŠ Grm, 2. mesto je dosegel 
Jernej Hosar z OŠ Jurija Dalma
tina Krško, 3. pa Žan Ograjšek 
z OŠ Trebnje. Odlično 4. mesto 
je dosegel Anton Kukenberger z 
naše šole. Mentorica naših tek
movalcev je Aleksandra Gričar. 
Tekmovanje je potekalo v prijet
nem vzdušju in dobri organiza
ciji. Medtem ko so člani ocenje
valne komisije vrednotili izdelke, 
so se tekmovalci med seboj spo
znavali s socialnimi igrami. Te 
niso navdušile le njih, temveč 
tudi mentorje. Trije najboljši tek
movalci so prejeli diplomo in 
praktično nagrado, drobne prak
tične nagrade pa so prejeli tudi 
ostali tekmovalci.

TAMARA SUŠNIK, 
URŠKA SILA, 7. a 

OŠ Trebnje

Poklicna odločitev
Osmošolci OŠ Brežice imajo 

na voljo “računalniški program” 
Poklicni kažipot - kam, kako? Ta 
jim pomagal, da si lažje izberejo 
srednjo šolo in ustrezen poklic. 
Ampak vseeno imajo učenci 
svoje cilje. Ti pa so:
• Po končani osemletki bom 
šolanje nadaljeval na Splošni 
gimnaziji v Brežicah. Za nadalj
nji študij še nisem povsem pre
pričan, veselita pa me študij fizi
ke in biologije, pa tudi tujih jezi
kov, predvsem ruščine. (Bor)
• Vpisala se bom v ekonomsko 
šolo v Brežicah, od koder bom 
šolanje nadaljevala na policijski 
in kriminalistični šoli, saj v pri
hodnosti želim postati odlična 
kriminalistka, ki bo pomagala 
ljudem in jih ščitila pred zločin
ci. Za ljudi bi tvegala življenje. 
(Anja)
• Šolala se bom na splošni gim
naziji Brežice, nato pa se bom po 
vsej verjetnosti odločila za študij 
medicine. Rada bi postala pedi
atrinja, ker me ta poklic zelo ve
seli. (Tinka)

MAJA. MATEJA, 8. c 
Novinarski krožek OŠ Brežice

V DELAVNICAH - V četrtek, 15. novembra, smo se v naši šoli 
zbrali učenci, naši starši in vzgojiteljice iz vrtca Mokronog, ki so 
nam pripravile zelo zanimiv program. Najprej smo si ogledali 
igro z naslovom Gusar Berto, nato pa smo bili povabljeni v 
delavnice. V štirih različnih delavnicah smo skupaj s starši slikali 
gusarja Berta, izdelovali ladjo, zmaja ter punčko iz ličkanja. Ob 
navodilih mentoric je bilo izdelovanje prav preprosto in zabavno. 
Naši starši so tako lahko videli, kako ustvarjamo različne pred
mete in kako spretni znamo biti, ter so tudi sami sodelovali pri 
izdelovanju. Izdelke smo kasneje odnesli domov za spomin. 
(Manca Lipoglavšek, podružnična šola Dobrnič, učenci 3. r.)
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EVRO ZE TRKA TUDI PRI NAS

Nemcem bo hudo za marko, nam tudi?
Veliki dan D, ko bomo tudi Slovenci prisiljeni zamenjati nekatere 
tuje valute in bodo v rokah zašelesteli ali zacvenketali prvi evro 
bankovci in kovanci, je že skoraj tu. Pravzaprav pa evro sploh ni 
čisto nov, kajti enajst držav (Avstrija, Belgija, Finska, Francija, Irs
ka, Italija, Luksemburg, Nemčija, Nizozemska, Portugalska in 
Španija) je dejansko uvedlo novo skupno valuto v poslovanje že pred 
dvema letoma, Grčija pred enim. Te države so v tem času vse trans
akcije že izražale v evrih in sledile skupni denarni politiki, ki jo je 
vodila Evropska centralna banka v Frankfurtu, medtem ko so 
posamezne nacionalne valute imele do evra fiksno in vnaprej dogo
vorjeno menjalno razmerje.

S 1. januarjem 2002 je na vrsti 
še zadnja faza uvedbe skupne 
evropske valute, t.j. menjava de
narja samega, kar najbrž ne bo 
enostavno delo. Prebrali smo, da 
bodo morali zamenjati okoli 11 
milijard bankovcev in kar nekaj
krat toliko kovancev. Si predstav
ljate, koliko denarja?

Tolar ostaja
Ob trdnem tolarju, ki smo se ga 

že dobro navadili, dokončno slo
vo od nemških mark, avstrijskih 
šilingov, italijanskih lir, francoskih 
frankov in še osmih drugih valut 
držav evropske monetarne unije 
(EMU), najbrž ne bo tako hudo. 
Še posebej zato ne, ker bomo še 
vedno imeli svoje tolarje, čeprav 
pa večina vsaj občasno tudi brez 
evrov ne bo mogla. Evro bo za
menjal našo denarno enoto šele 
po vstopu Slovenije v Evropsko 
unijo in, kar je še odločilnejše, 
potem ko bo naša država izpolni
la vse zahtevane kriterije, kar naj 
ne bi bilo prej kot dve leti po vsto

pu v EU oz. ne pred letom 2005 
ali celo 2006. Po zadnjih infor
macijah guvernerja Banke Slove
nije pa si bo Slovenija prizadeva
la, da bi istočasno z vstopom v 
Evropsko unijo postala tudi člani
ca denarne unije. Koliko je za to 
možnosti,je za zdaj še prerano go
voriti. Trenutno naša država izpol
njuje zahteve na področju pro
računskega primanjkljaja in javne
ga zadolževanja, ne gre nam pa 
najbolje pri inflaciji, obrestnih me
rah in deviznih tečajih.

Čas za menjavo
Naj tu povemo, da Velika Brita

nija, Danska in Švedska, ki so tudi 
članice Evropske unije, evra niso 
uvedle. Sicer pa je uvedba evra za 
nas pomembna predvsem zato, 
ker 12 evropskih držav, s katerimi 
imajo naši državljani precej stikov, 
ukinja stare valute. To pomeni, da 
jih moramo tudi mi pravi čas za
menjati, poleg tega pa se moramo 
primerno opremiti z evri, če od
hajamo v tujino. Podjetja bodo že

vedela, kako in kaj, za posamezni
ke pa je pomembno morda še to, 
da zaradi spremembe valut v evro 
ni vprašljiva veljavnost pogodb in 
drugih pravnih aktov, ki vsebuje
jo vrednosti v starih valutah, npr. 
markah. Velja namreč načelo “Be
ri kot evro” (npr. namesto marke 
je evro), pri čemer se bodo upo
števali fiksni menjalni tečaji. Tudi 
pri obrestovanju deviznih vlog ne 
bo sprememb, saj so bile že doslej 
obrestne mere za valute iz evro ob
močja izenačene, razlika je le v 
tem, da bo zdaj enotna obrestna 
mera dobila ime: evribor. Pri pla
čevanju s karticami v tujini lahko 
računamo na preračun v evro, v 
evrih pa nam bodo zaračunali tudi 
provizijo za dvig gotovine v tujini.

Najceneje na račun
Verjetno ste mnogi že pobrskali 

po denarnicah, predalih in nogavi
cah ter zamenjali omenjene valute. 
Kdor tega še ni napravil, pa ima še 
vedno čas, čeprav se najbrž splača 
pohiteti. Ves denar iz evro območ
ja, ki ga imate na deviznih računih 
ali knjižicah, bodo vaše banke 31. 
decembra letos samodejno in brez
plačno spremenile v evre po dogo
vorjenem menjalnem razmerju. 
Za primer: en evro je 1,955983 
marke ali 1.936,27 lir ali 13,7603 
šilinga ali 6,55957 francoskega 
franka. O novem stanju na računu 
vas bo banka obvestila z izpiskom.

Banka Slovenije in Združenje 
bank Slovenije sta že v začetku 
jeseni pozvali državljane, pozive 
pa ponovila tudi pozneje, daje naj
ceneje, če državljani tujo gotovino 
položijo na bančni račun čimprej, 
vsekakor pa pred koncem leta. Kot 
smo opazili prejšnji teden, se pred 
bančnimi okenci za devizno poslo
vanje že nabirajo vrste.

Zamudniki dražje
Večina držav bo do 28. februar

ja imela še dvojni obtok, kar pome
ni, da bodo vsepovsod sprejemali 
še staro domačo valuto, a tudi že 
evre, računati pa je treba, da bodo 
marsikje drobiž vračali v evrih. 
Kljub temu se na konec februarja 
ne gre preveč zanašati, saj bodo 
nekatere države ukinile dvojno 
plačevanje že prej. Tudi sicer bodo 
v poslovnih bankah menjavali star 
denar le še določen čas, največkrat 
do 30. junija 2002, nato pa bo 
menjava mogoča samo na sedežih 
centralnih bank v posameznih 
državah, kjer bodo to počeli še 
vsaj 10 let. Res pa je, da tam me
njava že ni več enostavna in ne po
ceni. Samo za nekaj pozabljenih 
bankovcev se ne bo splačala, zato 
velja menjavo opraviti prej.

Kako v Sloveniji?
Kot smo že zapisali, bodo banke 

evro valute na deviznih računih in 
knjižicah avtomatsko zamenjale v 
evre 31. decembra letos. Od 1.jan
uarja do 28. februarja bodo banke 
še sprejemale stare valute brez do
datnih stroškov, če jih boste pola
gali na bančne račune. Za zame
njavo vaših tujih valut v evro go-
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tovino pa bo treba plačati nado
mestilo. Po koncu februarja bodo 
države iz evro območja dokončno 
vzele stari denar iz obtoka, zato bo 
treba za zamenjavo v Sloveniji 
plačati nadomestilo. Naslednji 
mejnik, ki si ga velja zapomniti, je 
30. junij 2002, kajti po tem datu
mu bo mogoče v večini evropskih 
držav zamenjati staro valuto le še 
pri centralni banki, kar pomeni 
seveda višje stroške.

Evro ali dolar?
Mnogi ne zaupajo novi valuti, 

pa so se zato raje odločili za kakš
no že uveljavljeno, kot sta ameri
ški dolar ali švicarski frank. Po po
datkih Urada vlade za informira
nje gospodarska moč EU približ
no odgovarja gospodarski moči 
ZDA, sicer pa je gospodarska moč 
območja Evropske monetarne uni
je (evro območja) za ZDA in pred 
Japonsko. Države EMU so imele 
leta 2000 v svetovnem merilu 16,2 
odst. bruto domačega produkta, 
ZDA 21,9 in Japonska 7,6 odst. Pa 
še to. Z novim letom bo skupno 
evropsko valuto kot svoj denar 
uporabljalo nekaj čez 300 mili1 
jonov ljudi.

BREDA DUŠIC GORNIK

S 1. januarjem se bo začela 
menjava gotovine tudi pri nas 
in Združenje bank Slovenije 
zagotavlja, da bo bankovcev in 
kovancev dovolj. Takrat se bo 
večina od nas najbrž prvič sre
čala z novim evrom. In kakšen 
bo? Evri so natisnjeni v sedmih 
različnih bankovcih, in sicer za 
naslednje vrednosti: za 5, 10, 
20, 50, 100, 200 in 500 evrov. 
Na prvi strani bankovcev so 
podobe oken in vrat, na zadnji 
pa so mostovi iz različnih stil
skih obdobij. Kovanci evra 
bodo za osem vrednosti: za I, 
2, 5, 10, 20, 50 stotinov (cen
tov) ter 1 in 2 evra. En evro je 
100 stotinov. Pri kovancih ve
lja opozoriti na posebnost. 
Hrbtna stran kovancev ima na
cionalni motiv posamezne 
države, medtem ko je prednja 
stran kovanca enotna v vseh 
državah. Vsi kovanci se ne gle
de na razlike uporabljajo v vseh 
državah. (Op. uredništva: Po
snetke prve strani evro bankov
cev smo našli na uradni inter
netni strani Evropske komisi
je, kjer je zapisano, da posnet
ki ne podlegajo avtorski zašči
ti in se jih lahko uporabi v ne
komercialne namene.)
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AFRIŠKI SPOMINI DRAGA SATOŠKA

Ko vbod z okuženo iglo podre svet
Drago Satošek iz Črnomlja, študent zdravstvene nege na Visoki šoli 
za zdravstvo v Ljubljani, se je letošnjo pomlad še z dvema mladima 
zdravnicama, zdravnikom ter dvema medicinskima sestrama od
pravil na humanitarno pot v Afriko. Mesec dni so kot prostovoljci 
delali v glavnem mestu Zambije Lusaki, dva meseca pa v sloven
skem misijonu, ki ga je pred poldrugim desetletjem ustanovil pater 
Stanko Rozman.

Omenjena skupina mladih sloven
skih zdravstvenih delavcev je ena od 
dveh ali treh, ki vsako leto za nekaj 
mesecev priskočijo na pomoč ljudem 
predvsem v afriških in azijskih drža
vah. Čeprav so potovali v okviru 
Sekcije za tropsko medicino, pa je 
bila vsa organizacija v njihovih ro
kah, prav tako zbiranje sponzorskega 
denarja, bodisi z dobrodelnimi kon
certi ali pisanjem prošenj, trkanjem 
na vrata. Drago Satošek je pričel 
potem, ko je uredil vtise iz Afrike ter 
na stotine diapozitivov, pripravljati 
predavanja tako o trimesečnem delu 
kot tudi o potovanju, ki si gaje pozne
je privoščil po nekaterih afriških 
državah. Pravi, da bi rad, da bi Slo
venci s pomočjo teh predavanj, pope
strenih z diapozitivi videli, kaj je pra
va Afrika, saj imajo o njej marsikdaj 
predsodke, ki pa ne držijo. Hkrati bi 
z dobrodelnimi prispevki, ki bi jih 
zbrali na teh predavanjih, mladi 
zdravstveni delavci radi kupili zdrav
stveni pripomoček, ki bi ga naslednja 
skupina slovenskih prostovoljcev 
odpeljala afriškim pacientom.

V bolnicah veliko pomanjkanje
Razumljivo je, da se je Satošek 

dobro zavedal, da razmere v afriških 
bolnišnicah ne bodo takšne, kot jih 
je bil navajen v slovenskih, vpraša
nje pa je, če je vedel, daje razkorak 
tako velik. A ne le med slovenskimi 
in zambijskimi bolnicami, razlike so 
tudi v sami Zambiji. Pravi namreč, 
da bi se, če bi se moral odločati med 
glavno učno bolnico v Lusaki in 
misijonsko, raje odločil za slednjo.
V ambulanti prve so namreč police, 
na katerih naj bi bile zaloge, povsem 
prazne, medtem ko imajo v misijon
skih bolnicah vsaj nekaj materiala 
in pripomočkov, ki jih podarijo do
brodelne organizacije. Pa vendar so 
razmere v prvih in drugih slabe in 
zahtevajo ne le od zdravstvenih de
lavcev, ampak tudi od pacientov pre
cej iznajdljivosti in improvizacije.

"Na dolgih hodnikih v učni bolni
ci v Lusaki sem neprestano srečeval 
vozičke z mrliči, kijih vozijo kar med 
ljudmi, ker jih preprosto nimajo kam 
skriti. Po bolnici, ki jo je pomagala 
graditi še Socialistična federativna 
republika Jugoslavija, se neprestano 
širi značilen vonj po ranah. Sicer pa 
vse, tudi najbolj odgovorna dela, 
opravljajo medicinske sestre, med
tem ko zdravniki pridejo le na jutra
njo vizito. A sestre kljub prizadeva
njem zaradi pomanjkanja marsikdaj 
ne morejo narediti veliko. Zjutraj 
dobijo par rokavic, kijih morajo upo
rabljati do konca delovnega dne, zato 
jih večkrat perejo in sušijo,” pripo
veduje Drago. Tudi sicer primanjkuje 
sanitetnega materiala. Nimajo gaz, 
da bi bolnikom zavili rane, medtem 
ko so si brizgalke morali kupovati 
pacienti sami. Tudi rjuh ni v izobilju, 
tako da sojih velikokrat le obrnili ali 
prekrili umazanijo, namesto da bi jih 
zamenjali. Pacienti skrbijo za osnov
no nego sami ali pa jim pomagajo 
svojci, kar pa je za slednje zelo napor
no. Zato so pred bolnico prihajale 
glasbene skupine, da so se ob njihovi 
glasbi ljudje sprostili.

Satošek priznava, da slovenski 
prostovoljci kljub dobri volji bolni
kom v Zambiji marsikdaj niso bili v 
veliko pomoč. Pomagali so s spon

zorskim denarjem, kolikor so ga pač 
imeli, in darili, ki so jih prinesli. A 
velikokrat je bila dobrodošla že pri
jazna beseda, topel stisk roke, objem, 
ki je povedal, da jim stojijo ob stra
ni in želijo vsaj ublažiti njihove 
bolečine, trpljenje, žalost. Še bolj kot 
v Lusaki so se mladi Slovenci nave
zali na Afričane v misijonski bolniš
nici patra Stanka, oddaljeni od 
glavnega zambijskega mesta štiri ure 
vožnje s tovornjakom po slabi cesti.

Drago Satošek

Zaradi revščine odlašajo 
z obiskom pri zdravniku

“V slovenski misijon Nangoma 
smo prišli ravno, ko je razsajala ma
larija. Delal sem na otroškem od
delku, ki je lahko sprejel šestindva
jset malih pacientov, a se jih je gnet
lo tudi po šestdeset, tako da sta na 
eni postelji ležala po dva. Mame so 
bile vedno z otročički, jim stregle in 
si tudi pomagale med seboj. Kako 
iznajdljivi smo morali biti, pove že 
to. da smo imeli na voljo le dve sto
jali za infuzijo ter en inkubator, ki 
pa ni delal. Že v Lusaki sem poma
gal na svet dvema otrokoma, pri 
tretji pomoči porodnici v misijonu 
pa je bil namesto pričakovanega 
otroškega joka splav. To me je tako 
potrlo, da sem se poslej raje izogibal 
nosečnicam,” pripoveduje Drago.

Po ocenah je v Zambiji z virusom 
HIV okuženih 30 odst. prebivalcev, 
medtem ko je med pacienti v bolni
cah kar 80 odst. okuženih s tem vi- 
rosom, po zdravniško pomoč pa se 
zatečejo predvsem zaradi katere od 
bolezni, povezanih s HIV. Satošek je 
mnogim od teh pacientov jemal kri 
in ne taji, da gaje bilo pošteno strah. 
A kljub previdnosti seje le nekaj dni 
prej, preden je končal svoje human
itarno delo, z eno od igel, s katero 
je jemal kri, zbodel. Analiza je poka
zala, da je bil pacient HIV pozitiv
en. “Takrat se mi je zrušil svet, 
čeprav sem šel zavestno v Zambijo 
in vedel za nevarnosti, ki mi pretijo. 
To sem pač vzel v zakup, dobro ve
doč, da ne smem izzivati. Takoj sem 
začel jemati zdravila, a po njih mi je 
bilo zelo slabo. Kamen se mi je odva
lil od srca šele septembra, ko so re
zultati testov pokazali, da sem HIV 
negativen,” želi zdravstvene delavce, 
ki se bodo v prihodnje odločili za 
tovrstno humanitarno poslanstvo, 
na nevarnosti opozoriti Satošek.

Drago-je prepričan, da bi bilo v 
Zambiji veliko manj mrtvih in tež
kih bolnikov, če bi pravočasno po
iskali zdravniško pomoč. “Veliko 
sem jih videl umirati tudi zato, ker

so prišli prepozno, čeprav bi lahko 
marsikomu, če bi prišel prej, poma
gali z antibiotiki. Razlog, da odlaša
jo z obiskom pri zdravniku, tiči v nji
hovi revščini. Vsak pregled in bol
nišnični dan morajo namreč plačati. 
A potem, ko se bolezen že tako 
razbohoti, da ne vidijo nobenega 
izhoda več, se le odpravijo v bolni
co. Nekateri se pripeljejo celo šest
deset kilometrov daleč kar na vozu 
z volovsko vprego, namesto denar
ja pa prinesejo za plačilo kokoš.”

Pri zambijskem “očetu” Boltarju
A ne le pri delu v bolnišnicah, 

mladi Slovenci so morali biti v dalj- 
nji afriški državi še kako iznajdljivi 
tudi pri urejanju lastnega življenja. 
“Delali smo od jutra do pete ure po
poldne. Vmes smo imeli le uro časa 
za kosilo. Vendar smo prvi teden 
jedli le kruh in pili vodo, saj nismo 
našli štedilnika. Ko nam ga je le 
uspelo kupiti, smo ugotovili, da ni
mamo prave vtičnice,” se nasmehne 
Drago, ki priznava, da je hrana v

Profesorica Zorka Bradač je svo
jo prehojeno življenjsko pot opisa
la v avtobiografiji z naslovom Ne- 
slutena moč ljubezni, kije pred krat
kim izšla v založbi Forma 7. V njej 
preprosto opisuje sebe, svoje delo,

Zorka Bradač

številna srečanja in nastope, tako na 
glasbenem kot na športnem področ
ju, in nudi bralcu prijetno branje ob 
misli na moč ljubezni iz naslova 
knjige, ki jo je spremljala in vodila 
od ranega otroštva naprej. Versko 
življenje jo je kot nevidna vez vodi
la ves čas njenega življenja in veri se 
ni odpovedala tudi v tistih najtežjih 
svinčenih časih.

Od staršev je podedovala dve po
polnoma različni naravi. Po očetu 
Dolenjcu je prejela blago in mirno 
naravo, a po materi povsem drugač
no: energično, za življenje in prema
govanje vseh tegob pravšnjo naravo, 
povezano s silno voljo, zagnanostjo 
in žilavostjo. To je pokazala tudi na

Zambiji okusna. Domačini uporabi
jo prav vse. Skuhajo celo liste svinj
skih buč. A v začetku so bili Sloven
ci precej previdni. Ne le pri prehra
ni, ampak tudi sicer. Tako so na pri
mer likali prav vse, tudi nogavice, 
kajti zvedeli so, da neka muha rada 
v perilu, ki se suši v senci, pusti jaj
čeca, iz katerih se potem pod kožo 
izvalijo črvi. Slovenski prostovoljci 
so imeli vsaj to srečo, da so si ob 
koncu tedna lahko oddahnili od 
eksotičnih presenečenj pri sloven
skem podjetniku v Lusaki Igorju 
Boltarju. Imenovali so ga kar zam
bijski oče, saj je poskrbel, da jim je 
bilo v Zambiji lažje preživeti.

Najbolj prijazni prav Zambijci
Kot rečeno, seje nekaj slovenskih 

zdravstvenih delavcev po opravlje
nem trimesečnem prostovoljnem 
delu na lastne stroške odpravilo še 
na popotovanje po nekaterih afriških 
državah. Iz Satoškovih besedje mog
oče razbrati, da je bilo to potovanje 
dobrodošlo že samo zaradi spozna
nja, da od vseh držav, ki so jih 
obiskali, najbolj prijazni ljudje živi
jo prav v Zambiji. Drago se je, ko je 
bil v misijonski bolnišnici, veliko 
družil z domačini, jih obiskoval in 
pomagal pri njihovih opravilih. “Ved-

športnem področju, kjer se je kot 
dvanajstletno dekle zapisala plavanju 
in v štirinajstih letih tekmovanj pri 
Športnem klubu Ilirija dosegla vrsto 
zmag in naslov državne prvakinje.

Pri osmih letih je mlada Zorka 
prvič sedla za klavir, pri trinajstih pa 
se je odločila, da postane profesori
ca. Po študiju klavirja se je posveti
la predvsem pedagoškemu delu in v 
štiridesetih letih vzgojila veliko števi
lo pianistov, znanih umetnikov in 
poustvarjalcev. Iz vrst njenih učen
cev so izšli številni znani slovenski 
glasbeni pa tudi gledališki ambasa
dorji: Marko Munih, Janez Bole, 
Aci Bertoncelj, Jože Fiirst, Marko 
Gašperšič, Irena Grafenauer, Sonja 
Pahor, Dubravka Tomšič, Polona 
Vetrih, Marjana Lipovšek in mnogo 
drugih. Svojim učencem je nesebič
no nudila vse, kar je zmogla, žrtvo
vala svoj prosti čas in preživela z nji
mi stotine ur dela tudi v prostem 
času. Skratka, bila je vztrajna, načrt

no so me sprejeli z odprtimi rokami, 
in četudi so bili še tako revni, so se 
trudili, da so me postregli. Če niso 
imeli drugega, so spražili arašide,” 
pohvali Satošek. Na popotovanju po 
ostali Afriki sicer ni pričakoval takš
ne prijaznosti, a bilje kar precej raz
očaran, ko so mu ponoči med spa
njem ukradli vso obleko, tako da je 
moral v pidžami na banko po denar. 
Neprijetno se počuti tudi ob misli na 
spominček, ki mu gaje pustila koza, 
ko je izstopal iz avtobusa: polulala se 
mu je namreč na glavo.

A ob vseh presenečenjih v Afriki 
je Drago doživel največji šok, ko je 
prišel domov. “Nekaj mesecev sem 
neprestano gledal, v kakšnem po
manjkanju živijo ljudje, a kljub temu 
preživijo. Zato se kar nekaj časa 
nisem mogel sprijazniti, ko sem zo
pet videl, kaj vse imam doma: poln 
hladilnik, polno garderobno oma
ro,” obuja spomine Satošek ter hitro 
pristavi, da v Afriki le ni tako slabo, 
kot si mislimo, dokler je pobliže ne 
spoznamo. Pravi, da se mu ni zgodi
lo nič tako hudega, da se ne bi še 
kdaj vrnil. Zlasti pa bi rad, če bi imel 
še kdaj priložnost, delal v Zambiji, 
kajti Zambijce, njihovo preprostost 
in neposrednost najbolj pogreša.

MIRJAM BEZEK-JAKŠE

na in stroga do sebe kot tudi do 
drugih, za kar je prejela vrsto nagrad 
in priznanj.

Skupaj s prof. Silvo Hrašovec sta 
uredili tudi več kot sto učbenikov za 
pouk klavirja na glasbenih šolah, ka
terih je tedaj primanjkovalo. Naj
višje strokovno priznanje njenemu 
deluje bilo sodelovanje pri izpopol
njevalnih poletnih klavirskih tečajih 
v Mozarteu pri prof. Carlu Zecchi- 
ju, pri katerem je kot asistentka de
lovala od leta 1963 do leta 1976.

Profesorica Bradač, ki je danda
nes vzornica številnim mladim pe
dagogom, je na svoji bogati glasbe
ni poti delovala v različnih ustano
vah. Pred nekaj leti je stanovanje 
sredi mesta zaradi nesreče zamen
jala za Dom počitka na Taboru. 
Tam ne počiva, temveč prevaja iz 
italijanskega jezika in se predaja 
drugačnemu študiju.

“V zadnjih letih mi je bila podar
jena velika milost božja, da se po 
navadnem padcu doma in iz tega iz
virajočega trpljenja odrekam vsem 
udobnostim. Brez spremstva sem 
navezana samo na gibanje v sed
mem nadstropju, ker sama ne mo
rem uporabljati niti dvigala. Po res
nično lepem stanovanju sem sedaj 
v majhni sobi, a zadovoljna, saj 
imam čas, toda še premalo, da se 
posvečam popolnoma drugačnemu 
študiju, kakršnega sem bila vajena 
doslej,” pravi prof. Bradačeva.

SLAVKO MIRTIČ

Profesorica Bradačem v pogovoru z učenci in ravnateljico OŠ Žužemberk Jelko 
Mrvar, ki je knjigo jezikovno pregledala. (Foto: S. M.)

AVTOBIOGRAFIJA ZORKE BRADAČ

Izšla je Neslutena moč ljubezni
Na Jami pri Dvoru je bila 8.junija 1997 slovesnost, na kateri so člani 
Kulturnega društva Dvor ter osnovna šola Žužemberk in njena 
podružnica Dvor skupaj s tedanjo novomeško občino odkrili spomin
sko ploščo pomembnemu slovenskemu klasičnemu filologu in pre
vajalcu dr. Franu Bradaču. Istega leta je bila ob osrednjem kul
turnem prazniku v osnovni šoli Žužemberk prireditev, na kateri je 
bita slavnostna gostja njegova hčerka prof. Zorka Bradač. Od takrat 
naprej so postali stiki šole Žužemberk in učencev z gospo Zorko 
stalni, tesni in prijetni. Šola Žužemberk je prevzela tudi skrb za grob 
njenega očeta, ki počiva na Žalah.
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SPOMINI 90-LETNE ŠIMČEVE ANE

Cebularila, dokler ni bil voz prazen
Čeprav je Ana Šimec, po domače Loparčeva, iz Gribelj 20. novembra praznovala že 
devetdeseti rojstni dan Je 'se izredno čila, predvsem pa ima za svoja častitljiva leta izredno 
dober spomin.. Spomin, v katerem se niso ohranili le lepi trenutki iz njenega življenja, 
ampak tudi težki, povezani z bojem za preživetje v letih po drugi svetovni vojni.

Ana se je poročila v Griblje leta 1930 s 
sosednjih Cerkvišč. Sedem otrok je rodila. Da 
sta z možem Jožetom nasitila vedno lačna 
otroška usta, sta pridelala dovolj hrane, a za
služka od kmetijstva kljub temu, da se Grib
lje razprostirajo ob Kolpi na eni najbolj rodo
vitnih belokranjskih ravnic, ni bilo kaj prida. 
Toda naraščaj je bilo potrebno obleči, šolati 
in pri Loparčevih so se tako kot še na nekate
rih domačijah v vasi in na sosednjem Krasin- 
cu znašli po svoje. Ker je zemlja zelo primer
na za gojenje čebule, so jo pri Šimčevih po 
drugi svetovni vojni začeli saditi tudi za proda
jo. Po sto litrov čebulčka so posadili na veli
ki, posebej pripravljeni njivi, pognojeni z naj
boljšim gnojem. Njiva je bila tako velika, da 
je osem žensk, če so bile dovolj urne, čebulček 
posadilo v enem dnevu. Seveda so tako seme 
kot tudi čebulček pridelali sami doma, vse do 
danes pa se v Gribljah niso izneverili odlični 
podolgovati čebuli, imenovani belokranjka.

Še vedno živahna Ana se spominja, da so 
potem njivo s čebulo, ki soji posvečali poseb
no pozornost, zmogli obdelati sami. “Čebula 
je bila takrat še zelo zdrava, čeprav nismo 
uporabljali nobenih škropiv. Še vedeli nismo 
zanje! Čebulo smo samo okopavali in komaj 
čakali, da smo julija lahko pobrali prvo še 
mlado čebulo, jo spletli v vence in peljali pro
dat,” pripoveduje Šimčeva. Podnevi so pulili 
čebulo, zvečer pa so domače ženske pletle 
vence. Kdaj bodo odšli v “žbularijo”, kot so 
rekli čebulariji, torej prodaji čebule, je bila 
velika skrivnost, ki so jo morali skrbno varo
vati pred ostalimi vaščani, ki so gojili čebulo 
za prodajo. “Zgodilo se je, da je vaščanka, ki 
je imela namen iti v “žbularijo”, poslala sose
do, naj pogleda, če pri nas že pletemo čebul
ne vence. A tudi pri nas smo bili nabriti in 
smo pletli na podstrešju, skriti pred radoved
nimi očmi. Prav nič nas ni smelo izdati, da 
gremo na pot, saj je bilo zelo pomembno, kdo

IZ NAŠEGA LONCA

Enolončnica z zeljem in piškoti
Pošteno je že hladno pa tudi prazniki že trkajo na naša vrata. Torej predlagamo, 
da se najprej ogrejete z enolončnico, nato pa še sladkate s piškoti.

Enolončnica z belim zeljem
Sestavine za 4 osebe: 1 kg belega zelja, 2 

korenji, 2 stebli pora, velik šop peteršilja, 
100 g prekajene slanine, 150 g dimljenih 
klobas, 4 žlice olja, 2 stroka česna, 2 vejici 
bazilike, sol, poper.

Za cmočke potrebujemo: 100 g starega 
belega kruha, četrt litra vročega mleka, 1 jaj
ce, 2 žlici naribanega ementalca, sol, poper, 
nariban muškatni orešček.

Priprava: Zunanje zeljne liste odstranimo. 
Zelje zrežemo na četrtine, odstranimo ole
senel del in ga drobno naribamo. Korenje 
operemo, olupimo in zrežemo na kocke. Por 
očistimo, po dolgem prerežemo, operemo 
in zrežemo na tanke trakove. Peteršilj ope
remo, osušimo in lističe drobno zrežemo. 2 
žlici ga shranimo za cmočke. Slanino zre
žemo na kocke, klobaso pa na tanke kolo
barčke. V jušniku segrejemo olje in na njem 
opečemo slanino. Dodamo zelenjavo in pe
teršilj ter vse pokrito dušimo 5 minut. Če
sen olupimo, stisnemo in dodamo zelenjavi. 
Zalijemo z enim litrom vroče vode. Kuha
mo pokrito 20 minut. Za cmočke kruh zre
žemo na kocke. Prelijemo jih z mlekom in 
pustimo 5 minut. Kruh nato ožamemo in 
zmešamo z jajcem, sirom, preostalim peter
šiljem, soljo, poprom in muškatnim orešč
kom. Vse premešamo z vilicami. Z vlažnimi 
rokami ali dvema žličkama oblikujemo 
cmočke (premer okrog 2 cm). Pet minut 
pred koncem kuhanja vložimo klobaso in 
cmočke. Baziliko operemo, potrgamo lističe 
in posujemo kuhano enolončnico. Po potre
bi ponovno začinimo s soljo in poprom.

Krhki marcipanovi srčki 
in pomarančne zvezde

Sestavine za 16 srčkov in 30 zvezdic: 250 
g moke, 125 g masla, 1 ščepec soli, 1 zav. 
vanilijevega sladkorja, 100 g sladkorja, 1 jaj
ce, 100 g surove marcipanove mase, 100 g 
rdečega želeja (npr. ribez), 100 g sladkorja 
v prahu, 2 žlici pomarančnega likerja, sok 
polovice pomaranče, 1 neškropljena poma
ranča, peki papir.

Priprava: Moko pognetemo z maslom, sol
jo, vanilijevim sladkorjem, sladkorjem in ja
jcem v gladko testo. Pokrito naj stoji 30 
minut na hladnem. Na pomokani delovni 
površini razvaljamo polovico testa. Izreže
mo 32 srčkov s premerom 5 centimetrov. V 
polovico srčkov izrežemo manjše srčke. 
Pečico segrejemo na 200 stopinj. Vse srčke 
pečemo na pekaču, obloženem s peki papir
jem. Prav tako razvaljamo tudi preostalo 
testo. Izrežemo 30 zvezd s premerom 5 cen
timetrov. Pečemo jih pri enaki temperaturi 
8-10 minut. Marcipan pognetemo z 2 žlica
ma želeja. Preostalega segrejemo. Cele srč
ke premažemo z marcipanom. Srčne obroč
ke posujemo z 2 žlicama sladkorja v prahu. 
Posadimo jih na marcipanove srčke. Sredi
no napolnimo z želejem. Preostali sladkor 
v prahu zmešamo z likerjem in pomaranč
nim sokom. Pomarančno lupinico na tan
ko olupimo in zrežemo na tanke trakove. 
Zvezde premažemo s prelivom in okrasimo 
s pomarančno lupinico.

Pripravila: NINA STERGAR

SPOMINI O IN OB ČEBULI - Šimčeva Ana danes ne plete več čebulnih vencev. Preveč grenki so 
spomini ni "žbularijo”. Da pa bi tudi njenih osemnajst vnukov in sedemnajst pravnukov razume
lo, kako trdo je bilo njeno življenje, rada vzame v roke venec, ki ga splete snaha Ivanka, in jim 
pokaže, kako so to počeli nekdaj. Njena najbolj zvesta poslušalca sta petletna pravnukinja Anja 
in triinpolletni pravnuk Luka, najmlajša v štirih generacijah, ki danes v slogi živijo na Loparčevi 
domačiji. (Foto: M. B.-J.)

bo prvi odrinil,” niza Ana. Čeprav ni bilo 
pisanih pravil, pa so vsi, ki so prodajali čebu
lo, vedeli, da mora biti v vsakem vencu po 
deset čebul približno enake velikosti. Pri 
pletenju so si pomagali s slamo, najlepše pa 
se je pletlo z rženo slamo, ki je bila tudi naj
daljša. Ana in Jože sta naložila na voz s konj
sko vprego po dvesto vencev, na pot pa sta se 
marsikdaj odpravila že okrog druge ure 
zjutraj, saj sta do Vrbovškega onkraj Kolpe, 
kjer sta začela s prodajo, potrebovala po pet, 
šest ur. Z venci čebule sta hodila od hiše do 
hiše, marsikatera gospodinja, kije bila že nju
na stalna stranka, pa ju je, zlasti preden sta 
prišla prvič, že težko pričakovala. “Čeprav je 
bila prva čebula še mlada, sva jo prodala naj
hitreje, četudi so gospodinje kupovale le po 
venec ali dva. Zrelo čebulo so pozneje kupo
vale tudi za ozimnico, a takrat so svoj pridelek 
ponujali še drugi “žbularji”. Sicer pa sva za 
vsako čebularijo v povprečju potrebovala po 
dva dni in pol, vendar nikoli nisva prišla do
mov, preden ni bil voz povsem prazen,” pravi 
Loparčeva.

Šimčeva sta se v “žbularijo” odpravila po 
šestkrat ali sedemkrat na leto, navadno kar 
vsak teden od druge polovice julija do sredine 
septembra. Večinoma sta prodajala po vaseh 
v Gorskem Kotarju, občasno tudi na ribni
škem koncu. Včasih so sosedovi posodili svo
jega konja, da je šlo hitreje, zato sta vzela s 
seboj sosedo, kije ponujalo svojo čebulo. Šim
čeva sta zadnjič čebularila leta 1967, saj ni
sta mogla več saditi toliko čebule, zaradi sta

rosti pa tudi prodaje nista več zmogla. Ana 
pa se je s pridelkom še kdaj podala na sejme 
v Karlovac in Metliko. Toda v vseh letih nju
nih potovanj po hrvaških vaseh se jima, 
čeprav sta bila velikokrat na poti ponoči, ni 
zgodilo nič nenavadnega. A sta bila priprav
ljena tudi na najhujše, saj je imel Šimec ved
no pri sebi palico in sekirico. Na srečo ju ni 
nikoli uporabil.

Ana prizna, da zaslužek od čebule še zdaleč 
ni bil tolikšen, da bi človek obogatel. Nasprot
no, če sta hotela prinesti domov kaj denarja, 
sta morala biti Loparčeva na poti še kako varč
na. “Spala sva po skednjih. Hrano sva si vze
la od doma. Prvi dan je še kar šlo, potem pa 
sva bolj stradala. Na srečo je vsaj voda tekla 
ob cesti. Težki in slabi so bili tisti časi! Še dob
ro, da jih ni več,” z nasmehom, v katerem je 
čutiti grenkobo, pravi Ana. Vse do danes ni 
pozabila, daje prav na svoji čebulni poti prvič 
videla, kako kuhajo črno kavo. Tako ji je di
šala, a ji je ni nihče ponudil.

Loparčeva Ana je v svojem življenju splet
la na tisoče vencev, zato je danes prav nič več 
ne zamika, da bi se lotila tega dela, čeprav 
Šimčevi še vedno zase pridelajo seme, čebul
ček in čebulo. Kakšen venec že zaradi tradi
cije splete snaha Ivanka, sicer pa v Gribljah 
na za nekatere Gribeljce nekdaj tako po
membno “žbularijo” spomnijo na vsakoletni 
prireditvi. Tudi zato, da bi mladi vedeli, kako 
so se morali skozi življenje prebijati njihovi 
predniki.

MIRJAM BEZEK-JAKŠE

PRVI DECEMBRSKI OBDAROVALEC

Pridnim jabolka in orehe, porednim šibo
Zgodb o Miklavževih pripravah je toliko kot 

samih Miklavžev in se od kraja do kraja raz
likujejo. Ponekod za rdečo zarjo ob večerih otro
kom pravijo, da Miklavž peče piškote. Drugod, 
da se parkeljni pripravljajo na odhod. Povsod 
pričakovanje Miklavževega prihoda močno 
spodbuja otroško domišljijo. Ofroci, ki jih 
Miklavž v noči od 5. na 6. december obdaruje, 
če so bili med letom pridni, mu svoje želje radi 
napišejo, tisti, ki še ne znajo pisati, pa narišejo. 
Čeprav prej ali slej ugotovijo resnico o Miklav
žu, se njegovega polnočnega obiska in darov 
večina otrok danes prav tako veseli, kakor so se 
jih svojčas njihovi starši.

Miklavž je od vseh decembrskih obdaroval- 
cev najstarejši, poznali so ga že v predkrščan
skem času. Šv. Miklavža poznajo tudi v precejš
njem delu katoliške Srednje Evrope. Legenda ga 
predstavlja kot velikega čudodelnika in mogoč
nega zavetnika, ki naj bi rešil sramotne usode 
tri hčerke siromašnega moža, ko jim je ponoči 
za doto priskrbel kepe zlata. Od tod naj bi 
izhajala šega, da otrokom ponoči v nastavljene 
posode, peharje ali škornje prinaša darove. Tri 
jabolka, ki jih na podobah nosi s seboj, so tri 
kepe zlata, le da jih je ljudska domišljija spre
menila po svoje.

Jabolka in orehi so bili obvezni darovi, kijih 
je svetnik prinesel pridnim otrokom. Včasih je 
primaknil še lešnike, suho sadje, kakšno poma
rančo ali košček lecta. Poredni so dobili samo 
šibo. Sodobni Miklavž danes nosi tudi igrače in

najrazličnejše sladkarije, predvsem po zaslugi 
trgovcev, ki so preprostega dobrotnika spreme
nili v bogatega obdarovalca.

Sv. Miklavž je tudi zavetnik mornarjev, saj naj 
bi, kot pravi legenda, nekoč pomiril vihar na 
morju. Priporočajo se mu tudi splavarji, mlinarji 
in drvarji. S parklji, ki nastopajo v njegovem spre
vodu, ponekod še danes nadaljuje zimske obhode. 
Nasploh je simbol dobrega v nasprotju s parklji, 
ki so podobe zla in kaznujejo poredne otroke.

Našemljeni parklji ali hudiči, ki naj bi ponaz
arjali duhove naših prednikov in so obvezen del 
Miklavževega spremstva, so starejši od Miklav
ža. Miklavževemu obhodu naj bi jih pridružila 
Cerkev, ki teh ostankov poganstva ni uspela iz
koreniniti, zato je jih odela v krščansko preoble
ko. Rožljanje z verigami in našemljeni obrazi 
marsikateremu otroku naženejo strah v kosti. 
Nekateri so poredne celo mazali s sajami in jih 
strašili, čemur so mnogi starši nasprotovali, saj 
naj bi z ustrahovanjem otrokom bolj škodovali, 
kot koristili. Ponekod ženske otrokom za Mi
klavža še danes spečejo pecivo v obliki parklja, 
ki jih opominja na “božjo šibo”.

Sv. Miklavž naj bi nekoč res živel. Menda je 
bil škof v Mali Aziji in je umrl leta 324, njegove 
posmrtne ostanke pa hranijo v Bariju v Italiji. 
V Sloveniji mu je od vseh svetnikov posvečenih 
največ cerkva, blizu 200. Miklavž je tudi zavet
nik ljubljanske škofije, posvetili so mu celo ljub
ljansko stolnico.

I. PAVLIČ
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DEM, ATS, ITL, FRF, ESP, GRD, 
NLG, BEF, FIM, PTE, LUF, IEP

Če imate doma gotovino, v kateri od teh valut, jo položite na devizni račun ali knjižico še 
letos! Lahko se bomo dogovorili za obliko naložbe, ki vam bo prinesla največ obresti. Do konca 
letošnjega leta vam bomo te valute položene na računu pretvorili v evre brezplačno. Menjava 
gotovine valut EMU v evro gotovino bo s plačilom provizije mogoča od 1.1.2002 do 28.2. 2002. www.nlb.si

ljubljanska banka
Nova Ljubljanska banka d.d., Ljubljana 

Divizija Dolenjska

NIC VEČ ATRAZINA 
FILTRI ZA VODO

(REVERZNA OSMOZA)

GEOKO IN d.o.o.
Reboljeva 7,1000 LJUBLJANA 

tel.: 01 5340-774
http //www geoko si 

em a il: g eoko@siol.net

Vodni filter AK-40 
tudi na našem tržišču

LJUBLJANA - Podjetje 
Geoko iz Ljubljane, zastop
nik ameriškega podjetja 
Aquathin, prodaja vodne fil
tre AK-40, ki delujejo na os
novi reverzne osmoze v kom
binaciji z ionskim izmenje
valcem. Ta najprej odstrani 
klor, nato pa vse elemente, ki 
so večji od 0,0001 mikrona. 
Postopek je razvila Nasa za 
čiščenje vode v vesoljskih 
plovilih. Uporabo vodnega 
filtra AK-40 priporočajo 
vsem, ki jim ni vseeno za svo
je zdravje in zdravje otrok, ki 
so še posebej dovzetni na 
vplive onesnaževanja. Voda, 
prečiščena z osmoznim si
stemom, je prav tako primer
na za akvarije in uporabo v 
malih gospodinjskih apara
tih. Delovanje vodnega filtra 
si lahko ogledate na spletnih 
straneh www.eeoko.si

UGODNO!
IZKORISTITE IZJEMNE BOŽIČNO- 

NOVOLETNE POPUSTE.

- Saxo: do 312.000 SIT
- Xsara: do 385.000 SIT
- Xsara Picasso: do 278.000 SIT
- Berlingo: do 304.000 SIT
- Jumper: do 357.000 SIT

A . ********

CITROEN_____
AVTO-BH d.o.o. w <o»jwiIM S«, m M M

mr C*sM Ko4npuitmotakrM KI) M) 12»

I HAN/S*
''utiitičnO. &tjen£ija I

Sl NT A L
DOLENJSKA

družba za varovanje
Glavni trg 3, Novo mesto

"S 07/30 20 000

DAEWOO

Matiz II 
premierno 

-/VW(z v SI ove n ij i
od 12.380 DEM J
1.399.000 SIT

Cene v OEM se preračunavajo po podjetniškem prodajnem tečaju NLB na dan plačila.

ii
od 14.990 DEM
1.693.870 srr

klima, el. pomik stekel spredaj, centralno zaklepanje, servo volan ...

i
i
s

1I
8
I

1

THCUMfl
od 23.790 DEM
2.688.270 srr

dvojna zračna blazina, servo volan nastavljiv po višini, električni paket...

klima, dvojna zračna blazina, servo volan nastavljiv po višini, električni paket ...

od 20.990 DEM
2.371.870 StT

PRODAJNA MREŽA: MARIBOR: REIMPEX d.o.o., 02 3006 150/151 • PANADRIA d.o.o., 02 3208 012 • AM MOBIL d.o.o., 02 4622 050 LJUBLJANA: PANADRIA d.o.o., 
01 5810 125/130/131 • A COSMOS - VIVA AVTO d.o.o., 01 58 33 580 DRAVOGRAD: REIMPEX d.o.o., 02 8710 300/301 SLOVENJ GRADEC: REIMPEX d.o.o., 02 
8841 968 AJDOVŠČINA: AC BAJC d.o.o., 05/3644 144 KOPER: AC BAJC d.o.o., 05/6631 060/061 NOVA GORICA: AC BAJC d.o.o., 05/3304 510 MURSKA SOBOTA: 
FLAMIN MS d.o.o., Industrijska c. 1a, 02/5304 660 PTUJ: DAEMOBIL d.o.o., 02/7838 281/321/191 NOVO MESTO: DAEMOBIL d.o.o., 07/3341 670 SLOVENSKA 
BISTRICA: DAEMOBIL d.o.o., 02/8401 170 CELJE: ACI AVTO d.o.o., 03/4255 000/010/011 ŠEMPETER V SAVINJ. DOL.: ACI AVTO d.o.o., 03/7001 300 SENOVO: • 
AVTODOM d.o.o , 07/4973 295/296, 4971 250 DOMŽALE: • AVTOSERVIS PIŽEM RADO, 01/5627 100 RADOMLJE: TOMPRO d.o.o., 01/7218 866

$ SUZUKI Avtomehanika 
Jurij Murn, s.p.
Resslova 4, Novo mesto 
® 07/30 24-791

SWIFT 1.0 3V že za 1,354.870 SIT 
SWIFT 1.3 16V že za 1,467.870 SIT

Po ADAC-u v svojem razredu najbolj varčno 
in najbolj zanesljivo vozilo.

UGODNI KREDITI!

RADIO
OGNJIŠČE
Kum 105,9 Boč 107,3

_PT' 'A’l i J Uj-Jj! IZ IJ /\ iVJ J l

V'

m

# -200.000 sn xo

M®?
Do 31.12.2001 so določeni modeli vozil Kia občutno cenejši. Popusti veljajo za omejene količine vozil.

KIA NOVO MESTO, Šmarješka cesta 50 (£07/393 36 80 CkTa) KIA MOTORS

•Mu

*
*

V Postni banki Slovenije bomo prihodnje leto praznovali 10 letnico 
delovanja in veseli bomo, če boste praznovali z nami.

Vsem, ki boste odprli tekoči račun do konca tega leta, bomo v jubilejnem 
letu vodili tekoči račun brezplačno.

Posebne prednosti tekočega računa PBS:
CSkartice sistema Activa,

• poslovanje na več kot 540 poštah, z ugodnim delovnim časom,
• poleg poslovanja na bankomatih, s čeki, plačilnimi karticami 

in trajniki, omogočamo tudi izplačilo prejemkov na dom,
• vezava sredstev od doma - nalog za vezavo brezplačno oddaste 

v poštni nabiralnik.

POHITITE NA NAJBLIŽJO POŠTO! 
Informacije tudi po telefonu 02 228 83 27 ali 01 474 12 19.

Vedno pomembna, včasih glavna.
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TELEVIZIJSKI SPORED
Televizija si pridržuje pravico do 
morebitnih sprememb sporedov!

ČETRTEK, 6.12.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura: Odmevi; Mo
stovi; Male sive celice; Zgodbe iz školjke; Avst
ralska kronika; Obiskali smo...; Razgledi slo
venskih vrhov; 4x4- 13.00 Poročila - 13.50 
Večerni gost - 14.45 Mario - 16.30 Poročila -
16.45 Boris, kratki film - 16.55 Na liniji - 17.45 
Humanistika - 18.45 Risanka - 19.00 Kroni
ka - 19.30 Dnevnik - 20.05 Tednik - 21.00 Prvi 
in drugi - 21.20 Osmi dan - 22.00 Odmevi -
22.50 Podoba podobe

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 9.00 Videospot- 
nice - 9.30 Kašmir - Vojna v raju, dok. oddaja
- 10.20 Val D’isere: Superveleslalom (ž) -
11.50 Biatlon - 13.50 Šport - 16.30 Rad imam 
Lucy, nan. - 17.00 Ženska, nad. - 18.00 
L'orange de Noel, film - 20.00 Športni film -
20.25 Rokomet - Slovenija : Italija - 22.00 
Šoferja, nan. - 22.50 Poseben pogled, film - 
0.15 Akcija, nan.

KANAL A
9.00 Eksta magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Begunec, nan.
- 12.30 Obala ljubezni, nad. - 13.25 Mladi in 
nemirni, nad. - 14.45 Spet zaljubljena, nan. -
15.40 Ricki Lake - 16.35 Tretja izmena, nan. -
17.30 Fant zre v svet, nan. - 18.00 Vreme -
18.05 Cosby, nan. - 18.30 Korak za korakom, 
nan. - 19.00 Ekstra magazin - 19.17 Vreme -
19.20 Šov Jerryja Springerja - 20.10 Velika 
prevara, film - 21.50 Will in Grace, nan. -
22.20 Tretji kamen od sonca, nan. - 22.50 Noro 
zaljubljena, nan. - 23.20 Ekstra magazin -
23.40 Dannyjeve zvezde

POP TV
9.10 Risanka - 9.35 Hroščeborgi, nad. - 10.00 
Vsiljivka, nad. - 10.55 Črni biser - 11.50 Pre
povedana strast, nad. - 13.10 Lepo je biti mi
lijonar - 14.05 Zakon v Los Angelesu, nan. -
15.30 Oprah shovv - 16.25 Prepovedana strast, 
nad. - 17.20 Črni biser, nad. - 18.15 Vsiljivka, 
nad. - 19.15 24 ur - 20.00 Raztresena Ally, nan.
- 20.55 Prijatelji, nan. - 21.30 Seks v mestu, 
nan. - 22.00 Zahodno krilo, nan. - 22.50 Tri
je, nan. - 23.40 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 16.45 Avtomobilsko zrcalo -
17.15 Iz združenja lokalnih TV - 17.45 Smo 
dobri gospodarji? - 18.00 Miklavžev večer -
18.15 Mladi upi - 18.50 Nas poznate? - 19.00 
Novice - 19.15 24 ur - 20.00 Pokličite župana
- 20.45 Nas poznate? - 21.00 Novice - 21.20 
Tedenski kulturni pregled - 21.30 Beli piani
no - 22.45 Nas poznate? - 23.00 Novice -
23.15 Motosport mundial

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila -10.05 Program 
za otroke in mladino - 12.00 Poročila -12.40 
Ti si moja usoda, nad. - 13.25 Tukaj nekje je 
poni, film - 15.00 Poročila - 15.05 Izobraže
valni program - 16.45 Hrvaška danes - 17.00 
Vsakdan - 18.30 Hrvaška kulturna dediščina
- 19.00 Kviz - 19.15 Risanka - 19.30 Dnevnik
20.10 Politični magazin - 21.05 Željka Ogre- 
sta in gostje - 22.10 Poslovni klub - 22.45 
Odmevi dneva - 23.15 Znanstveno soočenje

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
10.15 Ponovitve: Jack in Jill; Nikita; Govorimo 
o zdravju; Trenutek spoznanja; Dok.-zabavna 
oddaja; Misli 21. stoletja; Evromagazin; Pol ure 
kulture -15.10 Program za otroke in mladino
- 16.05 Poročila za gluhe in naglušne - 16.10 
Otroška oddaja- 16.40 Hugo- 17. lOTi si moja 
usoda, nad. - 18.00 Panorama - 18.30 Kolo 
sreče - 19.05 Na zdravje, nan. - 19.30 Umet
nine svetovnih muzejev - 19.45 Aretacija in 
sojenje, nad. - 20.10 Sodnica Amy, nad. - 21.00 
Polni krog - 21.20 Podelitev evropske filmske 
nagrade - 23.00 Seinfeld, nad. - 23.30 Zvezdne 
steze, nan. - 0.10 Na meji mogočega, nad.

PETEK, 7.12.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Duhov
ni utrip; Fračji dol; Oddaja za otroke; Boris, 
film; Na liniji; Humanistika; Slovenski maga

zin; Dr. Quinnova, nan. - 13.00 Poročila - 13.45 
Čari začimb - 14.15 Prvi in drugi - 14.35 Osmi 
dan - 15.05 Vsakdanjik in praznik - 16.00 
Mostovi - 16.30 Poročila - 16.45 Iz popotne 
torbe - 17.05 Rdeči grafit - 17.45 National geo- 
graphic, nad. - 18.45 Risanka - 19.00 Kronika
- 19.30 Dnevnik - 20.05 Vrtičkarji, nan. - 
20.35 Deteljica - 20.45 Poljub v Glasgowu, nad.
- 22.00 Odmevi - 22.50 Polnočni klub

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 9.20 Val D’isere: 
Veleslalom, L vožnja (ž) - 12.20 Veleslalom, 
2. vožnja - 13.20 Biatlon - 15.00 Videospot- 
nice- 15.35 Stoletje odkritij, dok. nan. - 16.30 
Rad imam Lucy, nan. - 17.00 Med prijatelji, 
nan. - 17.55 Breathing Lessons, film - 19.30 
Videospotnice - 20.05 Sloves, nad. - 21.00 
Blišč in beda Kurtizan, nad. - 22.00 Zaveza, 
film - 23.40 Ljubimkanja in nogomet, nad. - 
0.30 Iz slovenskih jazz klubov

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Pop’n’roll -
12.30 Obala ljubezni, nan. - 13.25 Mladi in 
nemirni, nan. - 14.45 Spet zaljubljeni, nan. -
15.40 Ricki Lake - 16.35 Zvezdne steze - 17.30 
Fant zre v svet, nan. - 18.00 Vreme - 18.05 
Cosby, nan. - 18.30 Korak za korakom, nan. -
19.00 Ekstra magazin - 19.17 Vreme - 19.20 
Šov Jerryja Springerja - 20.10 Čarovnice, nan.
- 21.00 Izganjalka vampirjev, nan. - 21.50 Vrni
tev teksaške žage, film

POP TV
9.00 Risanka - 9.35 Hroščeborgi, nad. - 10.00 
Vsiljivka, nad. - 10.55 Črni biser - 11.50 Pre
povedana strast, nad. - 12.40 Lepo je biti mi
lijonar - 14.10 Zakon v Los Angelesu, nan. -
15.30 Oprah shovv -16.25 Prepovedana strast, 
nad. - 17.20 Črni biser, nad. - 18.15 Vsiljivka, 
nad. - 19.15 24 ur - 20.00 Ognjeno obzorje, 
film - 21.50 Privid zločina, nan. - 22.40 Trije, 
nan. - 23.40 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Pokličite župana - 17.45 
Kmetijski razgledi - 18.15 Otroški mišmaš -
19.00 Novice - 19.15 24 ur - 20.00 Odkrito ni 
skrito - 21.00 Novice - 2 L 30 Vredno je stopiti 
noter - 22.30 Dolenjski obzornik - 23.00 No
vice - 23.15 Kako biti zdrav?

HTV 1
7.00 Dobro jutro. Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nad. - 10.00 Poročila - 10.05 Program 
za otroke in mladino - 12.00 Poročila - 12.40 
Ti si moja usoda, nad. - 13.25 Življenje na Mis- 
sissippiju, film - 15.00 Poročila - 15.05 Izobr. 
program - 16.15 TVo TV - 16.45 Hrvaška danes
- 17.00 Vsakdan - 18.30 Krščanstvo, izobr. nad.
- 19.00 Kviz - 19.15 Risanka - 19.30 Dnevnik
- 20.10 Glasbena odd. - 21.00 Šakal, film -
23.25 Odmevi dneva - 23.55 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
9.55 Ponovitve: Poslovni klub; Sodnica Amy; 
Zabavni program; Znanstveno soočenje; Poli
tični magazin; Željka Ogresta in gostje - 15.05 
Program za otroke in mladino - 16.00 Poroči
la za gluhe in naglušne - 16.05 Otroška serija
- 16.40 Hugo - 17.10 Ti si moja usoda, nad. -
18.00 Panorama- 18.30 Kolo sreče-19.05 Za
konske vode, nan. - 19.30 Umetnine svetovnih 
muzejev - 19.45 Aretacija in sojenje, nad. -
20.10 Begunec, nad. - 21.00 Polni krog - 21.20 
Mesečina - 22.05 Svet zabave - 22.40 Caffe 
Cinema - 23.25 Pravi čas

SOBOTA, 8.12.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Zgodbe 
iz školjke; Gulimišek; Radovedni Taček; Male 
sive celice; Hans in Gluck, film; Tednik - 13.00 
Poročila -13.25 Mostovi - 14.25 Pod pirami
do - 14.55 Breathing Lessons, nemški film -
16.30 Poročila - 16.45 Grdi raček Tine, ris. nan.
- 17.10 Trnovo robidovje, lut. nan. - 17.50 Na 
vrtu - 18.15 Ozare - 18.20 Z vseh koncev sve
ta, nan, - 18.50 Risanka - 19.00 Danes - 19.05 
Utrip - 19.30 Dnevnik - 20.05 Vrtičkarji, film
- 20.30 Balzac, nad. - 22.05 Obiskali smo... - 
22.35 Poročila - 23.10 Sopranovi, nad. - 0.00 
30 let pustolovščin in ljubezni, dok. oddaja

SLOVENIJA 2
8.20 Tedenski izbor: Videospotnice; Raymon- 
da imajo vsi radi, nan.; Murphy Brown, nan. -
10.20 Val D’isere: Smuk (m) - 11.50 Hoch- 
filzen: Biatlon 4x7 (m) - 13.35 Beljak: Smučar

ski skoki - 15.30 Jasno in glasno - 16.25 Na
rodnozabavna glasba - 16.45 Rokomet - Pi
vovarna Laško: CSKA - 18.30 Rokomet - Slo
venija : Uragvaj (ž) - 20.05 Praksa, nan. - 22.50 
Sobotna noč

KANAL A
9.20 Obala ljubezni, nad. - 13.30 Bitka za Mid- 
way, film - 15.40 Matlock, nan. - 16.30 Mesto 
greha, nan. - 17.20 Goodyear liga - Pivovarna 
Laško : Feal Široki - 19.30 Domače kraljest
vo, nan. - 20.00 Njegovo veličanstvo, film -
21.40 Ledeno hladni, nan. - 22.30 Lažna ple
salka, film - 0.15 Rdeče petke, nan.

POP TV
8.20 Risanke - 9.35 Hroščeborgi, nan. - 10.00 
Risanka - 11.00 Pasji policist, nan. - 11.30 
Mladi Herkui, nan. - 12.00 Šolska košarkarska 
liga- 13.00 Preverjeno- 13.45TV Dober dan, 
nan. - 14.40 Zakon v Los Angelesu, nan. -
15.40 Prva izdaja, nan. - 16.30 Možje v belem, 
nan. - 17.30 Severne luči, film - 19.15 24 ur -
20.00 Lepo je biti milijonar - 21.10 Upanje 
ostane, film - 23.15 Moj ata, film

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napovedi 
in obvestila - 17.00 Iz združenja LTV - 17.30 
Klepet z... - 18.00 Kmetijski razgledi - 18.45 Nas 
poznate? - 19.00 Novice - 19.15 24 ur - 20.00 
Lepo je biti milijonar - 21.00 Novice - 21.15 Od 
sobote do sobote - 21.30 Rezerviran čas - 22.15 
Brez panike - 23.00 Novice - 23.15 Od sobote 
do sobote - 23.30 Motosport mundial

HTV 1
8.00 Program za otroke in mladino - 12.00 
Poročila- 12.30 Dok.-glasbena oddaja- 13.00 
Prizma - 14.00 Glas domovine - 14.35 Oprah 
show- 15.25 Hruške in jabolka - 16.00 Poroči
la - 16.10 Zlata dekleta, nan. - 16.35 National 
geographic- 17.35 Turbo Limachshotv- 19.30 
Dnevnik 20.15 Blue Sky, ameriški film - 22.05 
Družina Soprano, nan. - 23.00 Poročila -
23.30 Nadaljevanka - 2.30 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
10.45 Zaljubljeni bolničar, film - 12.10 Oper
na matineja - 14.55 Hišni ljubljenci - 15.40 
Oddaja za otroke - 16.30 Beverly Hills, nad. -
17.20 Briljanten - 18.15 Dekleta v trendu, nan.
- 19.05 Nenadoma Susan, nad. - 19.30 Umet
nine svetovnih muzejev - 19.45 Aretacija in 
sojenje, nad. - 20.10 Obstanek, nad. - 21.00 
Poročila - 21.10 Hit HTV - 22.00GlamurCafe
- 22.55 Moške svinje, nad. - 23.20 Koncert

NEDELJA, 9.12.
SLOVENIJA 1
8.00 Živžav: Telebajski; Palček David; Promenad
ni koncert; Pomagajmo si; Afrika - pogled s tal, 
nad.; Obzorje duha; Ljudje in zemlja - 13.00 
Poročila - 13.25 Balzac, nad. -15.00 Nova Ze
landija, dežela vulkanov - 15.30 Lingo - 16.00 
Čari začimb -16.30 Poročila - 16.45 Vsakdanjik 
in praznik - 17.45 Slovenski magazin - 18.15 Raz
gledi slovenskih vrhov - 18.45 Risanka - 18.50 
Žrebanje lota - 19.00 Danes - 19.05 Zrcalo ted
na - 19.30 Dnevnik - 20.05 Mario - 21.50 Inter
vju - 22.45 Poročila - 23.05 Zgodbe o knjigah -
23.15 John Lenon, ameriški film

SLOVENIJA 2
7.15 Tedenski izbor: Videospotnice; Blišč in 
beda Kurtizan, nad.; Policija - 9.20 Sestriere; 
Slalom, L vožnja (ž) - 10.55 Val D’isere: Vele
slalom, L vožnja (m) - 11.30 Športni film -
11.50 Slalom, 2. vožnja - 12.50 Veleslalom, 2. 
vožnja -13.35 Beljak: Smučarski skoki -15.30 
Evrogol - 16.30 Biatlon - 18.20 Rokomet - 
Slovenija : Norveška (ž) - 20.05 Hladna voj
na, dok. nad. - 21.00 Turistična oddaja - 21.30 
Končnica - 22.30 Trnuljčica, balet

KANAL A
9.20 Mladi in nemirni, nad. - 13.30 Vsovražni 
deželi, film - 15.15 Slavne zvezde, dok. oddaja
- 16.15 Jack in Jill, nan. - 17.10 Beverly Hills, 
nad. - 18.05 Melrose Plače, nad. - 19.00 
Pop’n’roll - 20.00 Temni mož, film - 21.40 
Dosjeji X, nan. - 22.30 Goodyear liga

POP TV
8.20 Risanke - 10.00 Pasji policist, nan. - 11.30 
Mladi Herkui, nad. - 12.00 Šolska košarkarska 
liga - 13.00 Divja srca, film - 14.40 Otroški 
zdravnik, nan. - 15.40 Gorski zdravnik, nan.
- 16.40 Možje v belem, nan. - 17.40 Robin 
Hood, risani film - 19.15 24 ur - 20.00 Lepo je 
biti milijonar - 21.30 Športna scena - 22.15 
Trobentač, film

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Posnetek dogodka -
18.00 Podjetniška praksa - 18.15 Belokranjski 
obzornik - 19.00 Novice - 19.15 24 ur - 20.00 
Lepo je biti milijonar - 21.30 Športna scena -
22.30 Podjetniška praksa - 22.45 Nas poznate?
- 23.00 Novice - 23.15 Od sobote do sobote

HTV 1
8.15 Program za otroke in mladino - 12.00 Po
ročila - 12.30 Sadovi zemlje - 13.20 Mir in 
dobro - 13.50 Duhovni klic - 14.00 V nedeljo 
ob dveh - 15.00 Poročila - 15.10 Hruške in ja
bolka - 15.45 Dubrovniško gledališče, posn. -
17.00 Film- 18.25 Povabilo na čaj, nad. - 19.15 
Loto - 19.30 Dnevnik 20.10 Holding, drama
- 21.00 Doomsday Gun, film - 22.45 Poročila
- 23.00 Bockerer, film - 0.35 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
9.00 Sveto pismo - 9.15 Hrvaški benediktans- 
ki samostan, dok. oddaja - 9.45 Agape - 11.00 
Nedeljska maša - 12.05 Film - 13.15 Longitu- 
de, mini nad. - 16.20 Ksena, nan. - 17.05 Tu
ristični magazin - 17.40 Šampioni narave, nad.
- 18.05 Opera box - 18.35 Vabilo, odd. o kul
turi- 19.05 Risanka - 19.30 Umetnine svetov
nih muzejev - 19.45 Aretacije in sojenje, nad.
- 20.10 Nevidni človek, nad. - 21.00 Poročila
- 21.05 Zgodovina svetovnih kultur: Xian -
22.05 80 let Glasbene akademije

PONEDELJEK, 10.12.
SLOVENIJA 1
8.00 Tedenski izbor: Utrip; Zrcalo tedna; Pod 
piramido; Iz popotne torbe; Rdeči grafit; Dnev
nik velikih mačk, nad.; National geographic; Na 
vrtu; Z vseh koncev sveta; Nova Zelandija, dežela 
vulkanov - 13.00 Poročila - 13.30 Ljudje in zem
lja - 14.20 Polnočni klub - 15.30 Podoba podo
be - 16.00 Dober dan, Koroška - 16.30 Poročila
- 16.45 Telebajski - 17.10 Radovedni Taček -
17.25 Enciklopedija živali - 17.45 Recept za zdra
vo življenje - 18.35 Žrebanje 3x3 plus 6-18.45 
Risanka - 19.00 Kronika - 19.30 Dnevnik -
20.05 Komisar Rex, nan. - 20.55 Dosje - 22.00 
Odmevi - 22.55 Mednarodna obzorja

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 15.00 Videospot
nice - 15.35 Sloves, dok. nad. - 16.30 Rad 
imam Lucy, nan. - 17.00 Med prijatelji, nan. -
17.50 Madonna Di Campiglio: Slalom, L 
vožnja (m) - 19.30 Videospotnice - 20.00 Go
spodarski izzivi - 20.35 Slalom, 2. vožnja -
22.00 Stoletje odkritij, dok. nad. - 23.00 Brane 
Rončel izza odra

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Dannyjeve 
zvezde - 12.30 Obala ljubezni, nan. - 13.25 
Mladi in nemirni, nad. - 14.45 Spet zaljublje
na, nan. - 15.40 Ricki Lake - 16.35 Tretja iz
mena, nan.- 17.30 Fant zrevsvet, nan. - 18.00 
Vreme - 18.05 Cosby, nan. - 18.30 Korak za 
korakom, nan. - 19.00 Ekstra magazin - 19.17 
Vreme - 19.20 Šov Jerryja Springerja - 20.10 
George iz džungle, film - 21.50 Will in Grace, 
nan. - 22.20 Tretji kamen od sonca nan. -
22.50 Noro zaljubljena - 23.20 Ekstra maga
zin - 23.40 Dannyjeve zvezde

POP TV
9.20 Risanka - 10.00 Vsiljivka, nad. - 10.55 
Črni biser, nad. - 11.50 Prepovedana strast, 
nad, - 13.10 Športna scena - 14.05 Zakon v Los 
Angelesu, nan. - 15.30 Oprah shovv - 16.25 
Prepovedana strast, nad. - 17.20 Črni biser, 
nad. - 18.15 Vsiljivka, nad. - 19.15 24 ur - 20.00 
TV Dober dan, nan. - 20.55 Sedma nebesa, 
nan. - 21.50 Urgenca, nan. - 22.40 Trije, nan.
- 23.30 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Posnetek dogodka -
17.45 Smo dobri gospodarji? - 18.15 Športni 
pregled - 18.45 Nas poznate? - 19.00 Novice
- 19.15 24 ur - 20.00 TV Dober dan, nan. -
20.45 Nas poznate? - 21.00 Novice - 21.20 
Klepet z... - 21.50 Kmetijski razgledi - 22.20 
Športni pregled - 22.45 Nas poznate? - 23.00 
Novice - 23.15 Podjetniška praksa

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila - 10.05 Izobraže
valni program - 12.00 Poročila - 12.40 Ti si 
moja usoda, nad. - 13.25 Popoln dopust, film
- 15.00 Poročila - 15.05 Onkraj Babilona, dok. 
nad. - 16.00 Predšolska vzgoja - 16.45 Hrvaš
ka danes - 17.00 Vsakdan - 18.30 Tišina, izo- 
br. oddaja- 19.00 Kviz - 19.15 Risanka- 19.30 
Dnevnik 20.10 Dok. oddaja - 21.10 Latinica
- 22.50 Odmevi dneva - 23.25 Nočni program

HTV 2
8.55 Ponovitve: Prizma; Svet zabave; Mir in 
dobro; Povabilo na čaj, nad.; Cafe Cinema; 
Mesečina; Hruške in jabolka; Glamour Cafe 
- 15.10 Program za otroke in mladino - 16.05 
Poročila za gluhe in naglušne - 16.10 Otroš
ka oddaja - 16.40 Hugo - 17.10 Ti si moja 
usoda, nad. - 18.00 Panorama - 18.30 Kolo 
sreče - 19.00 Show Michaela Richardsa -
19.30 Umetnine svetovnih muzejev - 19.45 
Aretacija in sojenje, nad. - 20.10 Še enkat od 
začetka, nad. - 21.00 Polni krog - 21.20 Beck
er, nan. - 21.45 Proti udarec, dok. oddaja -
22.30 Ponovitve

TOREK, 11.12.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Mo
stovi; Gulimišek; Radovedni Taček; Čarobni 
šolski avtobus; Moja mala enciklopedija; Re
cept za zdravo življenje; Pomagajmo si; Komi
sar Rex, nan, - 13.00 Poročila - 13.35 Obzorje 
duha - 14.05 Dosje - 15.00 30 let Pustolovščin 
in ljubezni, dok. oddaja - 16.00 Prisluhnimo 
tišini - 16.30 Poročila - 16.45 Sprehodi v nara
vo - 17.00 Čarovnikova hiša, nan. - 17.45 
Človek Opica, nad. - 18.45 Risanka - 19.00 
Kronika - 19.30 Dnevnik - 20.05 Titani, nad
- 21.00 Aktualno - 22.00 Odmevi - 22.50 Prav
ljica o zlati ribici, drama

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 14.30 Videospot
nice - 15.05 Gospodarski izzivi - 16.30 Rad 
imam Lucy, nan. - 17.00 Med prijatelji, nan. -
18.00 Primer Ipcress, film - 19.40 Videospot
nice - 20.05 Madona di Campiglio: Slalom (m)
- 21.05 Lisice, film - 22,20 Ukinjena proga, 
slovenski kratki film - 22.35 Lovec na talente, 
film

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Mladenič v 
modrem, nan. - 12.30 Obala ljubezni, nad. -
13.25 Mladi in nemirni, nad. - 14.45 Spet za
ljubljena, nan. - 15.40 Ricki Lake - 16.35 Tretja 
izmena, nan. - 17.30 Fant zre v svet, nan. -
18.00 Vreme - 18.05 Cosby, hum. nan. - 18.30 
Korak za korakom, nan. - 19.00 Ekstra maga
zin - 19.17 Vreme - 19.20 Šov Jerryja Sprin
gerja - 20.10 Kung fu: Montana, film - 21.50 
Will in Grace, nan. - 22.20 Tretji kamen od 
sonca, nan. - 22.50 Noro zaljubljena, nan. -
23.20 Ekstra magazin - 23.40 Dannyjeve 
zvezde

POP TV
9.10 Risanka - 9.35 Hroščeborgi, nad. - 10.00 
Vsiljivka, nad. - 10.55 Črni biser, nad. - 11.50 
Prepovedana strast, nad. - 13.10 TV Dober 
dan, nan. - 14.05 Zakon v Los Angelesu, nan.
- 15.30 Oprah shovv - 16.25 Prepovedana 
strast, nad. - 17.20 Črni biser, nad. - 18.15 
Vsiljivka, nad. - 19.15 24 ur - 20.00 Preverjeno
- 20.45 Soočena s preteklostjo, film - 22.20 
Trije, nan. - 23.10 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obestila - 17.00 Brez panike - 17.30 Be
lokranjski obzornik - 18.00 Športni pregled -
18.20 Miklavž prihaja - 18.30 Podjetniška prak
sa- 18.45 Nas poznate?- 19.00 Novice- 19.15 
24ur- 20.00 Preverjeno - 21.00Novice - 21.30 
Na domači gredi - 22.05 Osnovna sestavina, 
britanski dok. film - 22.35 Rezerviran čas -
23.00 Novice - 23.15 Športni pregled

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila - 10.05 Izobra
ževalni program - 12.00 Poročila - 12.35 Ti si 
moja usoda, nad. - 13.25 Potopitev Rainbovv 
VVarriora, film - 15.00 Poročila - 15.05 Onkraj 
Babilona, dok. nad. - 16.00 Izobraževalni pro
gram - 16.45 Hrvaška danes - 17.00 Vsakdan
- 18.30 Govorimo o zdravju - 19.00 Kviz -
19.15 Risanka - 19.30 Dnevnik 20.10 Skupaj 
do zvezd - 21.00 Forum - 22.00 Portreti li
kovnih umetnikov - 22.45 Odmevi dneva -
23.20 Me ljubiš?, dok. oddaja - 0.10 Nočni 
program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
9.50 Ponovitve: Tišina; Planet Internet; Še 
enkrat od začetka; Hit HTV; Dok. nad.; Hruške 
in jabolka; Latinica - 15.10 Program za otroke 
in mladino - 16.05 Poročila za gluhe in na
glušne - 16.10 Otroška oddaja - 16.40 Hugo -
17.10 Ti si moja usoda, nad. - 18.00 Panorama
- 18.30 Kolo sreče -19.05 Veronikine skrivno
sti, nan. - 19.30 Umetnine svetovnih muzejev
- 19.45 Aretacija in sojenje, nad. - 20.10 
Glavno mesto, nad. - 21.00 Polni krog - 21.20 
Seks v mestu, nad. - 21.55 Pravica za vse -
22.30 Ponovitve
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SREDA, 12.12.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Dober 
dan, Koroška; Risanke; Sprehodi v naravo; 
Čarovnikova hiša, nad.; Lingo; Človek Opica, 
nad.; Titani, nad. - 13.00 Poročila- 13.40 Hans 
in Gluck, film - 15.05 Aktualno - 16.00 Mo
stovi - 16.30 Poročila - 16.45 Pod klobukom -
17.45 Avstralska kronika, nad. - 18.45 Risan
ka - 19.00 Kronika - 19.30 Dnevnik - 20.05 
Sedmi pečat - 21.35 Beautiful kreplje, film -
22.10 Odmevi - 23.05 Simfoniki RTV

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 12.20 Pokljuka: 
Biatlon (ž) - 15.00 Videospotnice - 15.25 Tu
ristična oddaja -15.55 Policija - 16.30 Rad imam 
Lucy, nan. - 17.00 Med prijatelji, nan. - 18.00 
Film - 19.30 Videospot niče - 20.05 Košarka - 
Zadar: Krka Telekom - 22.20 Umori, nan.

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Dannyjeve 
zvezde - 12.30 Obala ljubezni, nad. - 13.25 
Mladi in nemirni, nad. - 14.45 Spet zaljublje
na, nan. - 15.40 Ricki Lake - 16.35 Tretja iz
mena, nan. - 17.30 Fant zre v svet, nan. - 18.00 
Vreme - 18.05 Cosby, nan. - 18.30 Korak za 
korakom, nan. -19.00 Ekstra magazin -19.17 
Vreme - 19.20 Šov Jerryja Springerja - 20.10 
Begunec, nan. - 21.00 Na kraju zločina, nan. - 
21.50 Will in Grace, nan. - 22.20 Tretji kamen 
od sonca, nan - 22.50 Noro zaljubljena - 23.20 
Ekstra magazin - 23.40 Dannyjeve zvezde

POP TV
9.10 Risanka - 9.35 Hroščeborgi - 10.00 Vsi- 
ljivka, nad. - 10.55 Črni biser, nad. - 11.50 Pre
povedana strast, nad. - 13.10 Preverjeno -
14.05 Zakon v Los Angelesu, nan. - 15.30 
Oprah show - 16.25 Prepovedana strast, nad.
- 17.20 Črni biser, nad. - 18.15 Vsiljivka, nad.
- 19.15 24 ur - 20.00 Obsedenost, film - 21.45 
Newyorška policija, nan. - 22.40 Trije, nan. -
23.30 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Rezerviran čas - 17.45 
Odkrito ni skrito - 18.05 Miklavž prihaja - 
18.15 V mojem košku je mavrica - 19.00 No
vice - 19.15 24 ur - 20.00 Pokličite župana -
20.45 Nas poznate? - 21.00 Novice - 21.30 
Odprta tema - 22.30 Klepet z... - 23.00 No
vice - 23.15 Kako biti zdrav?

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila - 10.05 Program 
za otroke in mladino - 12.00 Poročila - 12.40 Ti 
si moja usoda, nad. - 13.25 Zgodba o Ammy 
Fisher, film - 15.00 Poročila - 15.05 Onkraj 
Babilona, dok. nad. - 16.00 Izobraževalni pro
gram - 16.45 Hrvaška danes - 17.05 Vsakdan -
18.30 Nora noč, dok. oddaja - 19.00 Kviz - 19.20 
Risanka - 19.30 Dnevnik 20.10 Globalna vas - 
20.45 Pol ure kulture - 21.15 Trenutek spozna
nja - 21.50 Misli 21. stoletja - 22.45 Odmevi dne
va - 23.20 Evromagazin - 23.55 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
10.00 Ponovitve: Portreti likovnih umetnikov; 
Črno-belo v barvi; Forum; Glasbena oddaja -
15.05 Program za otroke in mladino - 16.05 
Poročila za gluhe in naglušne - 16.10 Otroška 
oddaja - 16.40 Hugo - 17.10 Ti si moja usoda, 
nad. - 18.00 Panorama - 18.30 Kolo sreče -
19.05 Risanka - 19.30 Umetnine svetovnih 
muzejev - 19.45 Aretacija in sojenje, nad. -
20.10 Jack in Jill, nad. - 21.00 Polni krog - 
21.20 Nikita, nad. - 22.05 Dok. film

PRVA SLOVENSKA 
INTERAKTIVNA SLIKANICA

Maček Muri na cederomu
Mladinska knjiga, ki že več kot pol 

stoletja izdaja ob drugem tudi knjige 
za otroke in mladino, se je kot prva 
slovenska založba lotila izdaje izvirne 
slovenske interaktivne slikanice, kije 
v celoti plod domačih moči.

Pri izbiri, s katero slikanico stopiti 
na pot sodobnih digitalnih medijev, 
niso imeli težav, saj je dobro znano, 
katera je najbolj navdušila mlade bral
ce. To je Maček Muri s prijaznim mač
konom, ki gaje pred šestindvajsetimi

leti v življenje z verzi obudil pesnik 
Kajetan Kovič, podobo pa mu je dala 
ilustratorka Jelka Reichman. Posreče
nemu zlitju besede in slike seje kmalu 
pridružila še glasba Jerka Novaka v 
izvedbi Nece Falk in največja slika- 
ničarska uspešnica Mladinske knjige 
je bila rojena. Maček Muri je postal 
velik ljubljenec otrok, skupna nakla
da prodanih Murijevih slikanic je seg
la prek sto tisoč izvodov, knjigi in ka
setam pa so se pred kratkim pridružili 
še videofilm in številni proizvodi z 
Murijevo blagovno znamko, od polo 
majic, nalepk, albuma s samolepil
nimi sličicami in koledarja do pliša
stih Murijev, kvalitetnih nahrbtnikov, 
kock, čokolade in domin, kar vse je 
mogoče dobiti v Murijevem kotičku, 
ki je poslej na voljo otrokom v vseh 
knjigarnah Mladinske knjige v večjih 
slovenskih mestih.

DESET
DOMAČIH

Žreb je za sodelovanje pri oblikovanju lestvice Studia D in Dolenjskega 
lista nagrado dodelil Jožici Repše, Jedinščica 46, Novo mesto. Čestitamo! 
Lestvica, kije na sporedu Studia D v ponedeljek ob 20.10 v sklopu Večera 
domače glasbe, ponovitev pa ob nedeljah ob 17. uri, je ta teden takšna:

1. (4) Na Dolenjskem je lepo živet’- ansambel Lojzeta Slaka
2. (1) Hvala, mami - ansambel Pogum
3. (6) Prijateljev ne štej - ansambel Tonija Verderberja
4. (2) Najbolj si želim - ansambel Slapovi
5. (3) Sanje med brezami - ansambel Vrisk
6. (8) Pastirček in deklica - ansambel Spomin
7. (5) Smehljaj narave - Klemen Hribar
8. (-) Vračam se domov - ansambel Meh
9. (7) Črnolaska s kitaro - ansambel Vasovalci
10. (9) Moj svet - ansambel Rog 

Predlog:
Letni časi - ansambel Gregorja Oblaka

Sš-- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - H
Kupon št. 49

Glasujem za:__________________________________________________________

Moj naslov: ___________________________________________________________

s Trdinovega vrha /i f
na kanalu I

NE ZAMUDITE NA 
VAŠEM KANALU
• Miklavž je prvi od treh dobrotni
kov, ki decembra obdarijo otroke. 
Nocoj ob šestih zvečer bo prišel tudi 
na novomeško televizijo in bo naj
mlajšim poklonil lepo pripoved.
• Duh 21. stoletja v bolnišnici 19. 
stoletja je naslov mesečne oddaje 
Odkrito ni skrito, v kateri avtorica 
Darja Zupančič razkriva prostorske 
stiske internega oddelka novomeš
ke bolnišnice. Na sporedu bo v pe
tek ob osmih zvečer.
• V Podjetniški praksi vam bomo 

v nedeljo ob 18. uri predstavili Fri
zerstvo Pleško iz Novega mesta.
• Športni pregled je na vrsti v po
nedeljek ob 18.15 in 22.20, Klepet z 
Marjanom Jermanom pa ob 21.20.
• Urarstvo Bukovec iz Novega 
mesta se vam bo v Podjetniški 
praksi predstavilo v torek ob šestih 
zvečer.
• V kontaktni oddaji Pokličite žu
pana gostimo župana Francija Bo
goviča iz Krškega. Vse, ki vas 
karkoli zanima iz te posavske obči
ne, vabimo, da ga pokličete v sredo 
ob 20. uri v naš studio po telefonu 
na številko 07/39 30 868 in mu 
povejte, kaj vas teži.

Nagrade v Črnomelj, 
Novo mesto in Velenje

Do roka smo prejeli 148 rešitev 
in žreb je izmed reševalcev 47. na
gradne križanke izbral Ivana Bariča 
iz Črnomlja, Jožeta Mesarka iz 
Novega mesta in Franca Vončina iz 
Velenja. Bariču je pripadla denarna 
nagrada, Mesarko dobi cederom s 
slikanico o Mačku Muriju, Vončina 
pa bo za nagrado prejel knjigo. Na
grajencem čestitamo.

Rešite današnjo križanko in jo 
pošljite najkasneje do 17. decembra 
na naslov: Dolenjski list, Germova 
ulica 4, p.p. 212, 8001 Novo mesto, 
s pripisom “križanka 49”. Ovojni
co brez poštne znamke lahko od
date v nabiralnik pri vhodu v stav
bo uredništva v Novem mestu.

Rešitev 47. križanke
Pravilna rešitev 47. nagradne kri

žanke se, brano v vodoravnih vrsti
cah, glasi: SKUPINA, ARHIVAR, 
DIAREJA, ŽOLNA, AF, ISO, 
VEDA, FELAH, PIRAT, INARI, 
ONO, NAT, MARAŽEM, EKIPAŽA, 
IDA, SINE, UBIJEC, ATOS, 
RAVANA.

Zdaj je repati in brkati ljubljenec 
otrok osvojil še virtualni računalniš
ki svet. Na cederomu Maček Muri je 
več kot dvajset zanimivih strani, na 
katerih lahko otroci slede Murijevi 
zgodbi od jutranjih ur, ko ga prebudi 
zvonček v uri, pa do pozne noči, ko 
utrujen od pisanja kronike zaspi, ob 
tem pa se lahko skupaj z njim, muco 
Maco in ostalimi mucki iz Mačjega 
mesta preizkusijo v šestnajstih za
bavnih in poučnih igrah in dejav
nostih.

Cederom je zasnoval in sprogra- 
miral Mitja Koštomaj, računalniška 
grafika in animacija sta delo Maše 
Kozjek, svojo glasbo pa je Jerko No
vak nekoliko priredil računalniškemu 
mediju. Da slikanica o mačku Muri
ju zaživi na zaslonu računalnika, za
došča računalnik z operativni sistem 
Oken od verzije 95 naprej, z grafično, 
zvočno kartico in cederomsko enoto 
z najmanj štirikratno hitrostjo.

MiM

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 8000 Novo mesto 
V___________________________________ ____________________________________ /

MARIJAN NOVINA ‘OSVAJA" V ZAGREBU - V soboto, 24. novembra, je na 
3. mednarodnem tekmovanju v taekwondu v športni dvorani športnega cen
tra Sesvete v Zagrebu kot glasbeni gost nastopil Marijan Novina. Obiskovalcem 
turnirja je predstavil skladbo Zjoči se, ki jo je odpel v hrvaškem jeziku, in požel 
velik aplavz. Na fotografiji: Marijan v družbi lepotice Sanje Do/eža/ ter članic 
skupin Divas in Colonie.
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90 LET FRANCA PLANTANA - V sredo, 28. novembra, je 
praznoval visok jubilej Franc Plantan iz Stranske vasi pri Novem 
mestu. Vedno je rad prepeval, zato si tudi sedaj, ko ga je nesreča 
prikovala na posteljo, rad zabrunda kakšno domačo pesem. Slav
ljencu so v krogu sorodnikov in prijateljev čestitali župan MO 
Novo mesto Anton Starc, podžupanja Martina Vrhovnik, pred
sednik KS Birčrtb vas Marjan Ilar, predstavniki RK, gasilske 
zveze in upokojencev. (Foto: D. R.)

VISOK JUBILEJ ALOJZIJE STARIČ - 20. novembra je Alojzi
ja Starič, krajanka KS Gotna vas, praznovala visok življenjski 
jubilej, 90 let. V Domu starejših občanov v Novem mestu, kjer se 
med vrstniki dobro počuti, so jo obiskale aktivistke RK Gotna 
vas, kasneje sta se jim pridružila še župan in podžupanja mest
ne občine Novo mesto.

ZLATA POROKA ZAKONCEV ABRAM - Anica in Ivan Abram 
z Dobrave pri Kostanjevici sta pred kratkim proslavila 50-letni- 
co skupnega življenja. Na slovesnosti so se zbrali njuni otroci, 
sedem vnukov in trije pravnuki ter številni sorodniki in prijate
lji. Abramovi so znani kot vzorni kmetovalci, gospodar Ivan pa 
tudi kot obrtnik tesar in krovec, sicer pa aktiven gasilec in lovec. 
Obred poroke so opravili krški župan Franci Bogovič, predstavni
ca UE in župnik Franc Ornik. (Foto: M. Vesel)

SREČANJE STAROSTNIKOV - V jedilnico sevniške Lisce je 
krajevna organizacija Rdečega križa preteklo soboto povabila 
okrog J 50 krajanov, starejših od 70 let. Prišla jih je dobra polovi
ca, med njimi so bili tudi starejši od 90 let. Pozdravili so jih in 
jim zaželeli trdnega zdravja župan Kristijan Janc, župnik Ciril 
Slapšak, predsednica OZ RK Anica Dernač in predsednik DU 
Sevnica Janez Krajnc. Dernačeva in predsednica KO RK Beba 
Rauter (na posnetku) je izročila praktični darili Antonu Hrovatu 
in Ani Kozinc. Učenci sevniške osnovne in glasbene šole so pri
pravili starostnikom nekaj glasbenih in plesnih točk. Po progra
mu so starostnike še pogostili. (Foto: P. P.)
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Gamsi priplezali na vrh
V meddržavni vrvaški ligi je Športno društvo 
Gamsi Sevnica, v katerem so pretežno fantje iz 
Posavja, osvojilo 2. mesto

SEVNICA - Kaj mora ime
ti tisti, ki bi se rad pridružil sku
pini petnajstih članov Športne
ga društva Gamsi Sevnica, ak
tualnih slovenskih državnih 
prvakov v vlečenju vrvi? Poleg 
dobre volje predvsem še nad
povprečno telesno težo oz. ma
so mišic. Kajti niti eden izmed 
orjakov iz Posavja ne tehta 
manj kot 120 kg, ko pa najtežji 
“gams”, ki prihaja iz Zasavja, 
natančneje iz Hrastnika, stopi 
na. tehtnico, se kazalec nikoli 
ne zaustavi pod 150 kg! Koli
ko natančno tehta Hrastničan, 
fantje nočejo povedati, kot da 
gre za največjo državno skriv
nost, takole na oko bi pa oce
nili, da prej 200 kot 150 kg. 
Morda bi bil uspešen tudi kot 
sumo borec?

In kako vzdržujejo telesno 
kondicijo ti možaki najrazlič
nejših poklicev? Različno. 
Kmečki fantje se pošalijo, da 
tudi s tem, da valijo bale... No,

to je ena izmed disciplin kmeč
kih iger na Trebelnem pa mor
da še kje. Kako pa krepčajo 
mišice drugi, je spet neznanka. 
Če bi se kdo hotel pridružiti tej 
prijetni družbi, ki se zna veseli
ti svojih zmag, lahko pokličejo 
predsednika Toneta Kolmana 
na številko 041 328-169, saj bi 
Gamsi radi s trdim delom in 
svežimi močmi še izboljšali 
rezultate letošnje sezone. To 
pomeni, da bi ponovili zmago 
v slovenskem državnem prven
stvu v vlečenju vrvi, radi pa bi 
se povzpeli na sam vrh še v 
meddržavni slovensko-hrvaški 
vrvaški ligi. Tekmujejo na 
turnirjih, tako da vsako društ
vo pripravi svojega. Avgustov
skega, ki so ga Gamsi pripravili 
na športnem igrišču na Logu 
pri Šoštanju, se je udeležilo 
vseh osem društev. Prihodnje 
leto naj bi se ligi pridružilo še 
novo društvo iz Dobove.

P. P.

Evropsko sodelovanje
Med 14. in 20. novembrom je na OŠ v Velikih 
Laščah poteka! teden Comeniusa

Učitelji OŠ Primoža Trubarja 
že tretje leto aktivno sodelujemo 
v programu EU s področja izo-

Po poteh soseske zidanice
Lep jesenski dan je v soboto, 

17. novembra, privabil veliko 
število prijateljev Drašičev na 
pohod po poteh soseske zidanice 
v organizaciji krajevne skupnosti 
Drašiči pri Metliki. Pohodniki 
od blizu in daleč smo se zbrali 
od 9. uri pod vaškimi lipami, kjer 
so nam domačini pripravili pri
srčno dobrodošlico. V navzoč
nosti častnega krajana dr. Julija 
Nemaniča, in pa pozdravu župa
na Metlike Slavka Dragovana in 
predsednika krajevne skupnosti 
Drašiči Martina Nemaniča smo 
se najprej ogledali prikaz umet
nega dežja na novo prekriti stre
hi stavbe, kjer domuje soseska 
zidanica. Veselje ob tem dogod
ku smo podkrepili s še toplo po
gačo in Šilcem domačega ter pri
sluhnili petju domačih Voščačev.

Začeli smo s pohodom. Do
mačini so nas vodili med sonč
nimi vinogradi. Očarale so nas 
številne jesenske barve, ki so se 
prelivale med zidanicami, odpr
timi ta dan na stežaj. Nismo se 
mogli upreti dobri pogači in slad
ki kapljici. Tu so se nam pridru
žili še trije konjeniki. Krenili smo 
dalje, občudujoč naravo, zasne
ženi Trdinov vrh, ki seje dvigal 
pred nami. Listje pod nogami je 
šelestelo, prijazni gospodarji pa 
so nas vabili v zidanice in nam 
dokazovali, da je letošnji vinski 
pridelek enkraten.

Na Pleščem vrhu smo se pri 
Rusovih podkrepili z okusnim 
golažem, pri Mavretičevih pa 
smo ob rujni kapljici ubrano za
peli, da se je pesem razlegala 
med trtami, na katerih so še 
plapolali posamezni listi. V Že
leznikih ni bilo dosti drugače. 
Potok Babinec je bil ledeno mr
zel, kajti sonce jeseni ne prodre 
do njega. Modrovali smo o mli
nih, mletju, moki in pripešačili 
do Nove gore. Po krajšem po
stanku smo se napotili v gasilski 
dom Drašiči, ker so domačini 
pripravili srečanje ljudskih god
cev. Program je povezoval Toni 
Gašperič, nasmejali smo se do 
solz stari in mladi. Stroga oce
njevalna komisija je dodelila 
prvo mesto Anici Jordan, upo
kojenki iz Metlike. Dobro je raz
tegovala diatonično harmoniko, 
to moram priznati. Zabava se je 
zavlekla pozno v noč. Prisotni 
smo si obljubili ponovno sreča
nje ob letu osorej.

ANICA PEZDIREC

braževanja osnovnošolske mla
dine in učiteljev. Naše osrednje 
aktivnosti so usmerjene v projekt 
zgodnjega opismenjevanja otrok 
(projekt 3L) v okviru programa 
Comenius. Povezani smo s šola
mi v šestih državah in s šestimi 
OŠ v Sloveniji, ki jim posredu
jemo naše aktivnosti. Program 
projekta 3L ima skupne cilje, a 
različne poti do njih, kar je zelo 
ustvarjalno. S problemom zgod
njega opismenjevanja se sreču
jemo vsi, vsaka pozitivna izkuš
nja nam olajša delo, obogati 
drugačnost pristopov.

V okviru programa Socrates 
bo med 26. in 30. novembrom v 
Bruslju potekal teden Come
niusa, katerega glavni cilj je pro
mocija dosedanjih pedagoških 
izkušenj in dosežkov. Naši učite
lji so se med 14. in 20. novem
brom srečali s svojimi kolegi iz 
Nizozemske in Švedske na šoli v 
Velikih Laščah. Potrudili smo se, 
da smo pripravili kakovostno 
druženje. Učitelji so prisostvo
vali pouku v devetletki, spozna
vali so naše didaktično-meto- 
dične pristope, vsebine, vodenje 
dokumentacije, organizacijo 
pouka, sodelovanje s starši in 
lokalno skupnostjo. Predstavili 
smo jim tudi občino Velike La
šče, jih popeljali skozi zanimive 
kraje, med drugim smo si skupaj 
ogledali Ljubljano in Bled.

Učitelji iz Nizozemske in 
Švedske so bili zelo navdušeni 
nad našo predstavitvijo življenja 
in dela v šoli, pa tudi nad lepota
mi naše dežele. To je bil naš 
prispevek za teden Comeniusa.

Seveda pozdravljajo
Zdaj že upokojena pedagoška 

svetovalka VladimiraŠkofje, ko 
je hita še v službi na Zavodu za 
šolstvo, večkrat po službeni dolž
nosti obiskala osnovno šolo v 
Podzemlju. Tamkajšnji otroci.se 
niso obremenjevali z njenim pri
hodom, ampak so se med odmo
ri veselo igrali pred stavbo, gos
pe svetovalke celo pozdravil ni 
nihče od njih.

“Otroci, "je hotela nevsiljivo 
vzgajali gospa Škof, “ali pri vas 
prišlekov ne pozdravljate? " “Se
veda jih, ” so bili prepričljivi, 
“ampak takrat, ko odhajajo. ”

In res so ob slovesu gospe 
pedagoške svetovalke otroci 
sproščeno vpili: “Zbogom, 
teta!"

GAMSI NA GRADU - Ob zaključku nadvse uspešne sezone (o 
tem pričajo tudi številni pokali) so se Gamsi zbrati na sevniškem 
gradu, da še s fotografiranjem dokumentirajo svoje podvige. (Foto: 
P. Perc) .

SREČANJE VSEH GENERACIJ - Dom upokojencev Sevnica je 
v jedilnici Lisce pripravil tradicionalno srečanje stanovalcev doma 
s sorodniki. V bogatem kulturnem programu so sodelovali tudi 
sami stanovalci, dijaki Srednje šole Sevnica, učenci Osnovne šole 
Sava Kladnika in otroci iz vrtca Ciciban. Zbrano množico je 
pozdravil tudi župan Kristijan Janc, jim zaželel prijetno bivanje 
v domu in vse dobro ob prihajajočih praznikih. Direktorica Doma 
upokojencev in oskrbovancev Impoljca Milka Cizelj in vodja 
sevniškega doma upokojencev Mira Mlakar pa sta povedali, kaj 
so v 22 let starem domu že in kaj bodo še storili za prijetno počutje 
stanovalcev. Na posnetku socialna delavka doma Franja Svažič 
izroča šopek najstarejši stanovalki Katarini Grzina, ki je že 95. 
letu. (Foto: P P.)

PO ŠESTINTRIDESETIH LETIH - Oktobra se nas je 15 sošol
cev in sošolk, ki smo leta 1965 končali 8.b razred OŠ Žužemberk, 
zbralo v Kostanjevici na Krki, kjer je Jože Mrvar, naš sošolec in 
pobudnik srečanja, že 16 let župnik. V župnišču nam je pred
stavil župnijo in staro mesto, mi pa smo drug drugemu zaupati 
svoje življenjske zgodbe. Ogledali smo si poznobaročno 
božjepotno cerkev na Slinovcah, se udeležili maše v cerkvi .vv. 
Jakoba, ki jo je naš Jože daroval za nas, za štiri sošolce, ki niso 
mogli priti in za že pokojno sošolko. Dan med vinskimi goricami 
in bogato kulturno dediščino ne bi bi!popoln, če se ne bi razgleda
li po svetu ob Krki pod gorjanskim hrbtom od podružnice 5V. 
Miklavža in se sprehodili po galeriji Božidarja Jakca. (Pavla 
Strmole)

POSAVSKI SENIORJI - Ob 5-letnici delovanja Združenja se
niorjev Slovenije, pokrajinskega združenja za Posavje, je Lojze 
Štih, član krškega odbora seniorjev, čestital Edu Komočarju 
(desni) za petletno uspešno vodenje pokrajinskega združenja in 
mu izročil priložnostno darilo. Dejavnost nekdanjih vodilnih ljudi 
v Posavju, sedaj upokojencev, se nenehno kaže pri vzpodbujanju 
napredka Posavja na vseh področjih. (Foto: M. Vesel)
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6.12. /16.00/Miklavž za otroke; Loka bar
6.12. /19.00/Frizerska in make up delavnica; LokalPatriot
6.12. /19.30/Koncert: Peterburški solisti; KC Janeza Trdine
7.12. /19.30/Koncert: Zastrti krik madame Blavatsky 2.0, hommage a Slavko Grum 100; KC Janeza Trdine
7.12. /21.00/Koncert: Moveknovvledgement, posvetilo Goranu Balogu; LokalPatriot
7.12. /22.00/Koncert: Urban&4; Loka bar ,
8. - 9.12./Tradicionalni smučarski sejem SD Rog; Športna dvorana Marof
8.12. /8.00 - 14.00/Občinsko prvenstvo v odbojki, starejše deklice; Športna dvorana Marof
8.12. /9.00 - 12.00/Kreativne delavnice za otroke: Otroški svet; BTC Novo mesto
8.12. /10.00 - 11.30/Muzejske ustvarjalne urice: Izdelava voščilnic; Dolenjski muzej
8.12. /20.00/Kabaret: Simplozij, Andrej Rozman Roza; LokalPatriot
8.12. /16.00/MRK NM : SVIŠ, rokomet starejši dečki; Športna dvorana Marof
8.12. /18.00/ŽOK TPV: KOMIPLAS KOPER, 1. slovenska odbojkarska liga, ženske; Športna dvorana Marof
8.12. /20.00/MRK NM : GORIŠNICA, rokomet, 1. B SRL, moški; Športna dvorana Marof
8.12. /22.00/Koncert: Demolition grup; Loka bar
9.12. /14.00/Lutkovna predstava: Rdeča kapica; Loka bar
10.12. /19.00/Koncert: Erik Šuler, Večer glasbe Sergeja Rahmaninova; KC Janeza Trdine
11.12. /17.00/Ura pravljic; Knjižnica MJ, Oddelek za mladino
11.12. /19.30/Kabaret drama: Lenny, Zijah A. Sokolovič; KC Janeza Trdine
12.12. /15.00 - 18.30/Delavnica za otroke: Slikanje na steklo; RIC Novo mesto
12.12. /19.30/Kabaret drama: Lenny, Zijah A. Sokolovič; KC Janeza Trdine
12.12. /8.00 - 15.00/Področno prvenstvo v košarki, starejši dečki; Športna dvorana Marof
12.12. /17.00/ŽRM NM : BRANIK, rokomet, 1. B SRL, ženske; Športna dvorana Marof
12.12. /22.00/Koncert: Doug Hammond, jazz trio; Loka bar

31.12. /22.00/ Silvestrovanje na Glavnem trgu z ognjemetom: Sašo Hribar, Tulio Furlanič

® novomeški december

Medijski pokrovitelji:
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Neodplačna objava

Prispevki za 
Veseli december

V zadnjem tednu so za Veseli 
december v petih dolenjskih 
občinah za obdaritev 4.000 pred
šolskih otrok na žiro račun DPM 
Mojca Novo mesto št. 52100- 
678-80209 nakazali: Dušan 
Povše, s.p., Straža, 4.000; Tone 
Kregl, s.p., Mirna Peč, 3.000; 
Kartuzija Pleterje, Šentjernej, 
10.000; Emil Vidrih, s.p., Šent
jernej, 5.000; Društvo upokojen
cev N.m., 20.000; Anton Fabjan, 
s.p., N.m., 10.000; Janez Bregar, 
s.p., Šentjernej, 10.000; Hribar, 
s.p., N.m., 3.000; Janja Rorman, 
s.p., Škocjan, 10.000; Jože Mik
lič, s.p., N.m., 10.000; Društvo 
invalidov N.m., 5.000; Andrej 
Prus, s.p., N.m; 5.000; Bioener
getika in posr. Alojz Rodič, s.p., 
Škocjan, 5.000; Barbo, d.o.o., 
Mirna peč, 5.000; KS Prečna, 
25.000; Desus - območni odbor 
N.m., 10.000; Utris, d.o.o., Mir
na Peč, 10.000; Anton Bartol, 
s.p. Šentjernej, 10.000; Slavko 
Šutar, s.p., Tomo Cesar, s.p., 
N.m., 3.000; Klavdija Božič, s.p., 

' N.m., 3.000; Jure, d.o.o., N.m., 
15.000; OŠ Center N.m., 30.000; 
Jože Škufca, N.m., 2.500; Qer- 
cus, d.o.o., Šentjernej, 10.000; 
Miha Ban, s.p., N.m., 5.000; An
drej Avsenik, s.p., N.m., 5.000; 
Slavko Tratnik, s.p., 10.000; Ro
mana Jakobčič, s.p., N.m., 8.000; 
Matjaž Kovačič, s.p., Ratež, 
3.000; Lovska družina Bučka, 
Škocjan, 10.000; Ivan Kos, s.p., 
Šentjernej, 5.000; Sameks N.m., 
d.o.o., 10.000; Adolf Zupančič, 
s.p., 5.000; Ludvik Veselko, s.p., 
Šentjernej, 6.000; Martin Zu
pančič, s.p., 5.000; KS Dolž 
30.000; Društvo Novo mesto 
50.000; Komunala N.m., d.o.o., 
70.000; Result, d.o.o., Mirna 
Peč, 10.000; Bramac, d.o.o., 
Škocjan. 90.000; Slap Žužem
berk, d.o.o., 5.000; Matjaž Pav
lin, s.p., N.m., 10.000; Milan 
Trbojevič, s.p., Škocjan, 20.000; 
Boris Kovačič, s.p., Šentjernej, 
10.000; Martina Turk, s.p., Šent
jernej, 5.000; Slavko Strasbergar, 
s.p., N.m., 10.000; Polona Turk, 
s.p., Šentjernej, 10.000; Alojzij 
Kic, s.p., Mirna Peč, 2.000; Me
lita Pečjak, s.p., Otočec, 5.000; 
Franc Hudoklin, s.p.. Brusnice, 
10.000; Mestna občina Novo 
mesto 1.100.000; Hermes, d.o.o., 
Žužemberk, 15.000; Čebelarstvo 
Gorenc, Šmarješke Toplice, 
12.000 tolarjev.

Izsledili so jih
GLOBOKO - 2. decembra so 

trije Jugoslovani ilegalno presto
pili državno mejo preko Sotle iz
ven naselja Slogonsko. Pot so na
daljevali v smeri Brežic, vendar so 
jih policisti v Globokem izsledili.

Za Veseli december
METLIKA - Od 5. novem

bra do 3. decembra so na po
slovni račun OZPM Metlika 
št. 02994-0018364484 prispe
vali za prireditve in obdaritve 
v okviru Veselega decembra: 
Drogerija Kleopatra; Društvo 
upokojencev; Josip Šot, Pro- 
les; Marko Kraševec, Svet/ 
Fin; Mestna skupnost; Anica 
Jakofčič, Mizarstvo Jordan; 
Milan Šajatovič, Prevozništ
vo; Jože Kapušin, Ključavni
čarstvo; Antonija Brine, Cvet
ličarna; Anton Šuklje, Zaseb
no zobozdravstvo; Dragutin 
Štubljar; Območna obrtna 
zbornica Metlika; Marko Bo- 
siljevac, Optika (vsi iz Met
like); TPV Suhor iz Bereče 
vasi; Jože Slane, Soboslikar- 
stvo iz Čuril; Marjan Judnič, 
Elektroinštalaterstvo z Do- 
bravic; Tjaša Šikonja, Vrtnar
stvo z Dolnje Lokvice; Marjan 
Cerjanec, Pletilstvo, in Slavko 
Koplan. Avtoelektrika (oba iz 
Gradca); Ljubica Popovič, 
Svečarstvo, in Matija Brun- 
skole, Vulkanizarstvo (oba s 
Hrasta); Roman Kapušin, 
Gostina na Krasincu; Janko 
Petkovič iz Ljubljane; Matija 
Štrucelj, Trgovina in Lams, 
d.o.o (oba iz Podzemlja); 
Martin Gosenca. Zidarstvo in 
fasaderstvo, z Radoviče; Kol
pa, d.d., in Komet, d.d., iz 
Rosalnic ter Društvo upoko
jencev Suhor. Prisrčna hvala!

OZPM Metlika

Martin Škof

Trgovsko podjetje s prodajo modne konfekcije v svoj kolektiv vabi: 
• prodajalke oz prodajalce za delo v prodajalni z žensko 

konfekcijo v BTC Novo mesto.
Pogoji:
- ustrezna izobrazba IV. oz. V. stopnje,
- 5 letne izkušnje pri prodaji z žensko konfekcijo,
- urejenost, želja po delu in napredovanju,
- starost do 35 let.
Pisne ponudbe s telefonsko številko pošljite na naslov:
POLIS TIM, d.o.o. Jenkova 6, 4000 Kranj

Kotiček za podjetništvo in regionalni razvoj

Podjetniški center Novo mesto
Svetovanje in razvoj.d.o.o., Ljubljanska 26, 8000 NOVO MESTO
tel.:07 3372 8M. tel./fe«: 17 33 72 Ml, E-mell: podietniski.cmt8r.nm@titl.Mt

SVETOVANJE NA PODLAGI NAPOTNIC
Podjetniški center Novo mesto je bil že v letu 2000 izbran za pilotno 
izvajanje sistema svetovanja na podlagi napotnic. Gre za sistem, ki v 
subvencionirano svetovanje na podlagi t.i. “vavčerjev” vključuje praktično 
vse obstoječe in potencialne podjetniške skupine: od brezposelnih oseb, 
študentov, dijakov ter še zaposlenih oseb, ki želijo uresničiti svojo 
podjetniško idejo, pa do podjetnikov začetnikov, podjetij z razvojnimi 
projekti in podjetnikov v težavah.
V dosedanjem obdobju leta 2001 so bile izvedene vse začrtane 
aktivnosti, hkrati pa je Podjetniški center Novo mesto oba naročnika 
projekta, PCMG (Pospeševalni center za malo gospodarstvo) in 
ZRSZ (Zavod Republike Slovenije za zaposlovanje), sproti obveščal 
o učinkih projekta. Do konca meseca oktobra je bilo tako v projekt 
vključenih skupaj 161 bodočih podjetnikov in delujočih podjetij, 
kar je vsekakor več, kot so pričakovali pobudniki projekta. Dobra 
promocija in brezhibno izvajanje že v samem začetku sta hitro razširila 
dober glas o projektu.
V prvem delu leta smo evidentirali porast števila vključitev brezposelnih 
oseb v program samozaposlovanja, ki ga kot del projekta vavčerskega 
sistema svetovanja prav tako izvaja Podjetniški center Novo mesto. Glede 
na enako časovno obdobje v letu 2000 je bilo letos število realiziranih 
samozaposlitev na sredini leta praktično podvojeno (62 samozaposlitev). 
Na žalost je ZRSZ oziroma Vlada RS v avgustu sprejela nov pravilnik o 
izvajanju ukrepov aktivne politike zaposlovanja, ki ima za posledico, da 
se število vključitev v program od tedaj zmanjšuje. Predvsem je tu 
negativen vpliv določila, ki za pridobitev pomoči pri samozaposlitvi 
zahteva praviloma najmanj šestmesečno prijavo na ZRSZ.
Prav tako zanimiv podatek je ta, davzadnjih mesecih beležimo tudi manj 
vključitev podjetij z razvojnimi projekti, kar pa je zopet posledica 
dogajanja na nacionalnem nivoju. Razni razpisi sredstev za razvojne 
projekte za leto 2001 so namreč večinoma v tem času že zaprti, zato 
podjetniki vsekakor čakajo začetek leta 2002, ko spet lahko 
pričakujemo nove razpise sredstev, s tem pa tudi večji priliv podjetnikov 
z razvojnimi projekti in ostalih podjetniških skupin.

Srečanje 
prostovoljcev 
ZPM Krško

KRŠKO - Zveza prijate
ljev mladine Krško bo orga
nizirala jutri ob 18. uri v ze
leni dvorani hotela Sremič v 
Krškem srečanje prostovolj
cev, ki delajo v tej organiza
ciji. Srečanje, kjer pričakuje
jo pripadnike vseh generacij, 
pripravljajo ob mednarod
nem dnevu prostovoljstva.

• Tudi taki, ki so močni, da bi 
gore premikali, raje premikajo 
mamila in prebežnike.

MANi?
tutLitičnOL rZrjencijez

Kandijska 9, Novo mesto 
tel.: 07/39-35-770 
faks: 07/39-35-779

PREDBOŽIČNI
DUNAJ

sobota, 22. december, 
cena: 7.700 SIT

Prijave in informacije:
07/39-35-777

10-odst. POPUST
za bralce

DOLENJSKEGA LISTA!

Novo mesto, Lebanova 24
http://www.leran.si 
e-mail: leran@siol.net 
telefon: 07/33 79 940

07/33 79 941 
faks: 07/33 22 282
mobitel: 041/633 553

Prodamo:
• HIŠE: na Bučki, v Črnomlju, Dol. Ponikvah 

(pri Trebnjem), Jagodniku, Krškem, Metliki, 
Mokronogu, na Mirni, v Novem mestu, Preč
ni, Češči vasi, Grobljah, Straži, Škocjanu, 
Žužemberku, Gabrijelah, na Otočcu, Dvoru, 
Uršnih selih, v Višnji Gori
• STANOVANJA: v Krškem, Novem mestu, 
Straži, Črnomlju

• APARTMAJE: več novih enot v Šmarjeških 
Toplicah
• VIKENDE (zidanice): v Dol. Kotu pri Dvo

ru, Semiču, na Ljubnu, Kartaljevem
• STAVBNA ZEMLJIŠČA: nad Tuševim Do
lom, v Šentrupertu (okolica), Straži, na 
Ratežu, v Novem mestu
• POSLOVNE OBJEKTE IN PROSTORE: v 
Črnomlju (diskoteka), Novem mestu (Glavni 
trg, Novi trg, Germova, Dilančeva, Bršljin - 
Rialto)
• P0SL0VN0-STAN0VANJSKE OBJEKTE 

V OBRATOVANJU: v Dol. Vrhpolju (gostilna), 
Vavti vasi (pizzerija)
• KMETIJE: v Šentrupertu (okolica), v Beli 

krajini (6 km od Črnomlja)

Oddamo:
• poslovne prostore in stanovanja v Novem 
mestu

Oglasite se na sedežu podjetja ali nas pokličite. 
Delovni čas: od ponedeljka do četrtka od 8. do 11. in od 14. do 18 ure; 

ob petkih od 8. do 12. ure.

28. novembra je minilo eno 
leto, odkar sva se poslovila od 
dobrega prijatelja, sodelavca in 
šahista Martina Škofa.

Spoznali smo se v podjetju 
Toplovod leta 1960. pozneje 
IMP Ljubljana. V 60. in 70. letih 
smo se udeležili šahovskih iger v 
Pulju. V moštvu nas je igralo pet. 
Leta 1967 sta na teh igrah zbole
la dva igralca, zato smo razmiš
ljali, če bi sploh nastopili. Na 
Martinovo pobudo smo se od
ločili, da bomo nastopili s tremi 
igralci. Ob koncu smo komaj 
verjeli, da smo dosegli zmago. 
Kot upokojenec je imel Martin 
posebne zasluge za razvoj šahov
skih iger v Društvu upokojencev 
v Črnomlju.

Tak je bil naš Martin. Vztrajen 
in tudi v najtežjih trenutkih ne
popustljiv tako v športu, na de
lovnem mestu kot tudi v zaseb
nem življenju. Ohranila ga bova 
v lepem spominu.

FRANCI IN RUDI

V SPOMIN

Kolektiv Počitniške skupnosti Krško se v teh dneh poklanja spominu

Milana Štajnerja
našega prvega direktorja

Svojo delovno in življenjsko pot je sklenil 5.12.1991.

Plemenito idejo delavskega turizma je svojsko zasnoval 
in osmislil ter s svojimi somišljeniki uresničil.

Bil je človek, ki je živel in delal za dobro drugih. 
Prizadevali si bomo, da bodo njegove zamisli in njegovo delo 

tudi v sedanjem in prihajajočem času ohranili svoj smisel. 
Vsem, ki se nam boste v mislih pridružili ob spominu nanj, hvala.

KOLEKTIV POČITNIŠKE SKUPNOSTI KRŠKO
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tedenski koledar
Četrtek, 6. decembra - Miklavž 
Petek, 7. decembra - Ambrož 
Sobota, 8. decembra - Marija 
Nedelja, 9. decembra - Valerija 
Ponedeljek. 10. decembra -

Smiljan
Torek, 11. decembra - Danijel 
Sreda, 12. decembra - Aljoša

Lunine mene
7. decembra ob 20.54 -

zadnji krajec

kino
BREŽICE: 6. do 9.12, (ob 17. 

uri) Atlantida. 6. do 9.12. (ob
18.30) ter 10.12. (ob 18. in 20: 
uri) Ameriška zaljubljenca. 6. do 
9.12. (ob 20. uri) Sladki novem
ber. 12.12. (ob 18. uri) Zalezo
valec. 12.12. (ob 20. uri) Kruh in 
mleko.

ČRNOMELJ: 8.12. (ob 17. 
uri) in 9.12. (ob 18. in 20. uri) 
Dr. Dolittle 2. 8.12.(ob 19. in 21. 
uri) Munje.

DOBREPOLJE: 7.12. (ob
19.30) Ameriški psiho. 9.12. (ob

15. uri) Final fantasy. 9.12. (ob 
19.30) Hitri in drzni.

GROSUPLJE: 7.12. (ob 19. 
uri) Hitri in drzni.

IVANČNA GORICA: 6.12. 
(ob 19. uri) Hitri in drzni.

KOČEVJE: 8.12. (ob 17. uri) 
Final fantasy. 8.12. (ob 19. uri) 
Ameriški psiho. 10.12. (ob 20. 
uri) Hitri in drzni.

KRŠKO: 6.12. (ob 18. uri), 
od 7. do 9.12. (ob 18. in 20. 
uri) Ameriška pita 2. 6.12. (ob
20. uri) Nikogaršnja zemlja. 
11. in 12.12. (ob 19. uri) Hani
bal.

NOVO MESTO - Dom kul
ture: Od 6. do 12.12. (ob 15., 18. 
uri in 21. uri) ter 8. in 9.12. (ob 
11. uri) Harry Potter.

NOVO MESTO - KC Janeza 
Trdine: 8. in 9.12. (ob 17., 19. in
21. uri) Nataša.

RIBNICA: 8.12. (ob 21. uri) 
Hitri in drzni.

SEMIČ: 8.12. (ob 19. uri) Dr. 
Dolittle 2.

TREBNJE: 7.12. (ob 20. uri) 
in 9.12. (ob 17. uri) Lara Croft: 
Tomb Raider.

VELIKE LAŠČE: 8.12. (ob 
19. uri) Hitri in drzni.

MALE OGLASE
sprejemamo osebno, po pošti in na telefonsko številko

07/39 30 512
Izven delovnega časa lahko mali oglas oddate 

na avtomatski telefonski odzivnik.

OSMRTNICE in ZAHVALE
sprejemamo osebno, po pošti in na faks številko

07/39 30 540
Male oglase, osmrtnice in zahvale sprejemamo tudi 

po elektronski pošti na naslov:

info@dol-list.si
Male oglase brezplačno ponovimo na internetni strani 

Dolenjskega lista na naslovu:

http://www.dol-list.si

KMETIJSKI STROJI
TR0SILEC hlevskega gnoja Sip in pa

jek Sip 450 prodam .0(041 >647-028.

MOTORNA VOZILA
TERENSKI AVTO niva 1.7, letnik 1995, 

registriran do 12/02, prodam. O 

(07)3089 067. 2510

0PELVECTR0, letnik 1993, rdečo, 

lepo ohranjeno, registrirano do 11 /02, 

prodam. O (031)373-856. 2536

LAGUNO 1.8 RT, letnik 1995, registri

rano do 8/02,108.400 km, srebrno, 
prvi lastnik, prodam. 0(031 )300-422. 

VW PASSAT 1.9 TDI, 110 KM, letnik 

1997, registriran do 3/02,71.000 km, 

limuzina, comfortline, prvi lastnik, 

prodam. 0 (07)349 95 30 ali (041) 

673-464. 2512

KARAMBOLIRANO ŠKODO FAVORIT 

in Z 750, celo ali po delih, prodam. 

0(07)30-65-369. 2556

( PREPIS VOZIL j 
l 041/546-159 J
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Izdajatelj: Dolenjski list Novo mesto, d.o.o., časopisno založniška družba 
Naslov: Dolenjski list, Germova ulica 4, 8000 Novo mesto, p.p. 212 
Direktor: Drago Rusija
Uredništvo: Jožica Dorniž (odgovorna urednica), Andrej Bartelj, 
Mirjam Bezek-Jakše, Breda Dušič Gornik, Tanja Jakše Gazvoda, 
Mojca Leskovšek-Svete, Mariin Luzar, Milan Markelj, 
Lidija Murn, Pavel Perc, Igor Vidmar in Mojca Žnidaršič
Izhaja ob četrtkih. Cena izvoda v kolporlaži 240 tolarjev, naročnina za 26 izvodov 
v 2. polletju 5.980 tolarjev, za upokojence 5.382 tolarjev, za pravne osebe 11.960 
tolarjev,- za tujino letno 70 evrov oz. druga valuta v lej vrednosti. V ceni kolportažnega 
izvoda oz. naročnini je upoštevan 8-odst. DDV.
Naročila in pisne odpovedi sprejemamo samo s prvo številko v mesecu. 
Oglasi: Cena I cm v stolpcu za oglas (in mali oglas pravnih oseb) 3,100 tolarjev 
(v barvi 3.300 tolarjev), na prvi ali zadnji strani 6.200 tolarjev (v barvi 6.600 tolarjev); 
za razpis 3.700 tolarjev. V ceni oglasa oz. razpisa ni upoštevan 19-odst. DDV.
Mali oglas do deset besed 2.000 tolarjev, vsaka nadaljnja beseda 200 tolarjev. 
V ceni malega oglasa je upoštevan 19-odst. DDV.
Poslovni račun pri NLB, d.d., Divizija Dolenjska:
02970-0011425116 (tolarski); 01000-0000200097-970-7100-4405/9 (devizni) 
Telefoni: tajnica 07/39 30 500, direktor 39 30 502, odgovorna urednica 39 30 528, 
propagandna služba 39 30 514, naročniška služba 39 30 508 in 39 30 510, 
mali oglasi in osmrtnice 39 30 512, računovodstvo 39 30 504 in 39 30 506 
Telefaks: 07/39 30 540
Elektronska pošta: info@dol-list.si Internet: http://www.dol-list.si 
Računalniški prelom: Dolenjski list Novo mesto, d.o.o.
Tisk: DELO, d.d., Ljubljana, Dunajska 5
Nenaročenih rokopisov, fotografij, disket in zgoščenk ne vračamo.

POSEST
3 HA pašnikov v enem kosu ali razpar- 

celirano na manjše parcele prodam, 0 
(07)30 78 237. 2513

PREKLICI
ALOJZ ŠUTAR, Orešje 44, Šmarješke 

Toplice se opravičujem za izjavo v ru

briki Halo, tukaj bralec Dolenjca, ker s 

svojo izjavo nisem mislil na nobenega 

soseda. 2511

JOŽE BRADAČ, Dolenje Polje 7 a, 

Straža, opozarjam bivšo ženo Jožico 

Bradač, Dolenje Polje 7 a, Straža, naj 

preneha širiti neresnične govorice in 

blatiti ime firme, v kateri so zaposleni 

tudi njeni otroci, sicer jo bom sodno 

preganjal. 2524

ZDRAVKO ROBEK, Dobruškavas 29, 

Škocjan, opozarjam starešino Lovske 

družine Škocjan FRANCA BREGAČA, 

Pod Trško goro 47, Novo mesto, naj me 

neha obrekovati po lovskih zborih in 

gostilnah. Če ne bo nehal, ga bom 

sodno preganjal po poslovniku LD 

Škocjan. 2557

PRODAM
SUHA bukova drva prodam. Možen 

razrez in dostava. 0 (041)372-875. 

STARINSKO POHIŠTVO, skrinja, vra

ta, mizice, razni stoli, ogledalo, zibel

ka, kotna klop, prodam. 0 (041)248- 

646. 2519

VINA, primorska, letnik 2001, merlot 

250 SIT/I in belo, po 180 do 200 SIT/ 

I, prodam. Dostava po Dolenjski. 0 
(041 >875-934 ali (031 >249-039.2534 

VINO cviček prodam. O (07)30 65 

105, po 16. uri. 2539

DRVA, mešana z dostavo prodam. 

0(041)736-646. 2541

SVEŽO SLANINO BOMO PRODAJALI 

9. decembra in 200 do 300 I cvička 

prodam. 0(07)30-82-392 . 2551

RAZNO
HITRO IZPLAČILO gotovine z nizko 

provizijo pri prodaji delnic, ki kotirajo 

na ljubljanski borzi, nudimo. BPH Med

vešek Pušnik, d.d., Ljubljana, poslo

valnica Mercator center Novo mesto, 

0(07)393 02 62. 2330

Prodajni center podov
PCP PUREBER-
PARKETARSTVO

Foersterjeva 10, Novo mesto

DECEMBER V IZOLI
Vabimo vas, da kljub sivini zimskega 

časa, v družbi prijetnih ljudi preživite 

nekaj dni v HOTELU DELFIN IZOLA 
Na voljo imamo še nekaj prostih sob 

in sicer do 30.12.2001.

Poleg ugodnih cen penzionskih 

storitev vam nudimo dva bazena in dve 

kopeli z morsko vodo od 28-32° C, 

pestro izbiro izletov, ob petkih in 

sobotah glasbo s plesom, kozmetični 

salon in še marsikaj zanimivega.

Za upokojence veljajo posebne cene, 

popusti za otroke pa do 15. leta. 

NUDIMO VAM MOŽNOST PLAČILA 
na 3 OBROKE s ČEKI!

Informacije in rezervacije: 

telefon: 05/660-74-00, 660-704)0 
faks: 05/660-74-20

PRIČAKUJEMO VAŠ KLIC!

GOTOVINSKA POSOJILA 
kratkoročna

D&DD Novo mesto, d.o.o.
Muzejska 3, Novo mesto 

PE Zastavljalnica MONETA 
Muzejska 3, Novo mesto 

Tel. 07/33-21-751 
Del. čas: 8.-12., 13.-17. 

REALIZACIJA TAKOJ

ROLETARSTVO
BAYER
Bayer Aleksander, s.p., Stopiče 37 a

07/ 30 80 210 
040/ 202 868

j

GOSTILNA-PRENOČIŠČA
1B 07/30-85-603

■I RATEŽ /
i ? pri Novem mestu / f

]
mEŽElBB

GOSTIŠČE KOS V LOČNI 
sprejema rezervacije za 
silvestovanje in novoletni 
ples. Tel. 07/33 70 540

07/33-24-945
Garancija: »avtomobili
• plačilne kartice * pokojnina
• osebni dohodek • nepremičnine

GOTOVINA TAKOJ
Pon-čet: 9.00-17.00, pet: 9.00-12.00 
GOLDINVEST, d.o.o., Malgajeva 2, Celje 

PE Glavni trg 14, Novo mesto

Sprejem za POP TV, KANAL 
A, NOVA, MREŽA PLUS, HRT, 
BK, RTS.MRTV in ostalih 200 
TV in 100 radijskih programov 
uredim in izboljšam.

ANTENE ZUPANČIČ 
041/542 020,07/384 76 50

DEŽURNE TRGOVINE
Mercator Dolenjska, d.d.
Livada 8, Novo mesto
ob sobotah: od 7. do 13.ure:
• vse živilske prodajalne
• od 8. do 20. ure: Hipermarket Cikava 
ob nedeljah: od 8. do 12. ure:
• Hipermarket Cikava
• od 8. do 11. ure: PC Ločna, Market 
Drska, Market Smrečnikova, PC Kandijska

•

Kmetijska zadruga Krka, z.o.o.
ob nedeljah: od 7. do 12. ure: ZNC
• od 7. do 11. ure: Samopostrežba Mirna Peč
• od 8. do 11. ure: samopostrežbe Brusnice, 
Straža (vsako drugo nedeljo), Dol. Toplice, 
Škocjan

^ * od 8. do 11. ure: samopostrežba Bršljin ^

GRADITELJI! Po konkurenčnih cenah 

in kakovostno izdelujemo strojne tlake, 

strojne omete in termo fasade. 0 
(031)623-000, Tržan Dušan, s.p., 

Ledina 40, Sevnica. 2465

V NOVEM MESTU vzamemo v najem 

garažo ali podoben prostor. 0 (040) 

346-271. 2530

Neodplačna objava

Pa.pilo-t

CENTER ZA POMOČ ŽRTVAM KAZNIVIH DEJANJ
vam ie na volio vsak dan v tednu 24 ur na dan! 

Če ste bili žrtev kateregakoli kaznivega dejanja (rop, tatvina, spolni 
napad, ogrožanje varnosti), če se nad vami izvaja nasilje (fizično, 
psihično, spolno), če ne vidite poti iz situacije, v kateri se počutite kot 
žrtev, ne glede na to, ali je storilec znana, neznana oseba ali institucija:

POIŠČITE POMOČ!
Prijazne svetovalke so vam med delovnim časom na voljo osebno, 
nenehno pa na telefonski številki

S 07/33-74-030, Florjanov trg 2, Novo mesto 
“S 07/49-93-576, Černelčeva 3a, Brežice 
Izvedeli boste vse, kar vas zanima.

POMOČ JE ZAUPNA IN BREZPLAČNA!

GOFLOR, d.o.o., Seidlovac. 20, Novo 

mesto, oddamo v najem cvetličarno v 

Novem mestu. 0(041 >633-894.2509 

26-LETNA Novomeščanka lika in 

pospravlja na vašem domu. Tanja 

Šušteršič, M. Podljuben 1, Novo me

sto, 0(07)30 84149. 2526

LOKAL v Brežicah, 76 m2, zelo ugod

no prodamo. 0(041)642-556. 2532 

ODDAM poslovni prostor,(70 m2), 

utečena cvetličarna, v bližini pokopali

šča ob glavni cesti. Lahko tudi za drugo 

dejavnost. 0(07)33-23-575. 2548

SLUŽBO DOBI
COMMEX sercice group, d.o.o., Novo 

mesto, redno zaposlimo več čistilk iz 

okolice Novega mesta. 0 (031)790- 

622. 2507

GOFLOR, d.o.o., Seidlovac. 20, Novo 

mesto, zaposli v bistroju študentko ali 

dijakinjo. Delo je pretežno ob vikendih. 

0(041)779-252. 2508

CELI SVET d.o.o., Ul. 24. junija 23, 

1231 Ljubljana - Črnuče, zaradi razši

ritve dejavnosti zaposlimo več trgovcev 

(-k) v trgovini v Krškem. Pogoj: konča

na trgovska šola. Kandidati naj oddajo 

svoje prijave na zgoraj navadeni naslov 

v roku 8 dni. 2531

PLESKARJAz večletno prakso zaposli

mo za nedoločen čas. zaželjen izpit B 

kategorije. Marjan Tomazin, Gorenja 

vas 9 A, 8220 Šmarješke Toplice, 

0(07)30-73-451 ali (041)619-625.

ŽIVALI
PRAŠIČE, 110 do 120 kg, prodam. 0 
(07)30 73 552. 2488

PRAŠIČE, 30 do 40 kg, prodam. 0 
(041)779-457. 2514

SIMENTALČKA IN FRIZIJCA, stara 1 

teden, prodam. 0 (07)30 78 414.

3 PRAŠIČE, težke 80 do 130 kg, 

domača krma, prodam. O (07)30 82 

358 ali (041 >580-153. 2518

PRAŠIČE, težke 120 kg, prodam. 

0(07)30-81-828. 2550

TELICE SIVKE, breje, 200-litrski bojler 

za centralno ali toplotno črpalko ugod

no prodam. 0 (041 )82 8880. 2520 

TELICO sivko v devetem mesecu bre

josti in črno-belega bikca, starega 10 

dni, prodam. 0(07)346-30-65. 2521 

PRAŠIČE, 140 do 160 kg, domača 

krma, prodam po 370 SIT/kg. 0 

(07)3073054. 2522

ČRNO-BELEGA TELIČKA, starega 14 

dni, kostanjevo kolje in bukova drva 

prodam. 0(07)30 78 086. 2523

ZARADI BOLEZNI oddam prijaznega 

mešančka (šnaucer-terier) skrbni dru

žini z možnostjo dnevnih sprehodov. Za 

manjše plačilo oddam uto z vsem pri

borom. 0(07)30-73-723. 2525

PRAŠIČE, 100 do 150 kg prodam. 0 
(07)33 24 625. 2527

KOKOŠI NESNICE, rjave, enoletne 

prodajamo. Humek, Laze 21,0 (07)30 

67108. 2528

TELICO SIVKO v sedmem mesecu 

brejosti prodam. 0 (07) 3321 631. 

PRAŠIČA za zakol, vino cviček in 

modro frankinjo prodam. 0(041)519- 

323. 2533

PRAŠIČA, 150 in 170 kg, prodam. 0 
(07)30 82 310. 2535

PRAŠIČA, 130 kg, prodam. 0 (031) 

740-261. 2537

TELICO SIMENTALKO, težko 240 kg, 

prodam. 0(07)3328062. 2538

ZBIRAMO NAROČILA za bele piščan

ce. težke 1 kg. Vrtačič, Pristavica 1, 

Šentjernej, 0(07)30-71-287, (031) 

712-995. 2544

PRAŠIČE za zakol, domače krmljene, 

prodam. Vrtačič, Pristavica 1, Šent

jernej, 0(07)30-71-287, (031)712- 

995. 2545

BREJI KRAVI V DEVETEM MESECU in 

polhovo mast prodam. 0(31)580- 

939. 2547

BERNARDINCE, mladičke, čistokrvne, 

brez rodovnika, cepljene, zelo ugodno 

prodam. 0(041)384-045 ali (01) 

7231-651. 2553

KRAVO SIMENTALKO prodam, kupim 

pakoruzovstoržih. 0(07)30-75-368.

Če želite vsak četrtek v letu prejeti vsebinsko bogat in oglasno odmeven časopis, 
ki ga bere blizu sto tisoč ljudi, izpolnite naročilnico in jo pošljite na naslov: 
Dolenjski list, 8000 Novo mesto, Germova ulica 4, p.p. 212. 
Za vse drugo bomo poskrbeli mi, vi pa pazite, da si ne bo ob četrtkih sosed iz vašega 
poštnega nabiralnika pred vami “izposodil” vašega Dolenjskega lista.

H-

Naročilnica za
■H

DOLENJSKI LIST
S to naročilnico naročam DOLENJSKI LIST za:

Ime in priimek:________ _________________________ ___________________Upokojenec: da ne

Naslov (kraj, ulica, hišna številka):_____ (_______________________________________________________

______________________________________________________Pošta:_________________________________

Naročnik izjavlja, da naročilo res velja zanj, dokler naročnine ne bo pisno odpovedal, sicer pa bo 
naročnino plačeval osebno ali s posebno položnico, ki mu jo bo poslal Dolenjski list.
Naročnik bo časopis začel prejemati od prve številke dalje v mesecu: 2001

^ Kraj: Datum: Podpis:
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8 MESECEV brejo kravo prodam. 

0(041)746-750. 2552

DVA PRAŠIČA, 140 in 200 kg, krmlje

na z domačo krmo, prodam. 0(07)30- 

71-597. 2543

PRAŠIČA, od 100 do 120 kg, krmljene

ga z domačo krmo, ugodno prodam. 

0(041)671-446. 2555

PRAŠIČA, težka 200 in 140 kg, doma

če krmljena, slanino za ocvirke in ba- 

lirano slamo in otavo prodam. 0(07) 

30-73-119,(041)358-147. 2542

PRAŠIČA, težkega 160 kg, in teličko 

frizijko, staro 10 dni prodam. 0(07)30- 

49-280. 2540

1 iz br«EŽiškE 
pore od MiŠNicE

V času od 18. do 30. novem
bra so v brežiški porodnišnici 
rodile: Stanka Gorenc iz Lomne
ga - Patricija, Mojca Ljubič iz 
Brežic - Aneja, Bojana Vintar iz 
Sevnice - Simona, Valerija Sle- 
menšek iz Virštanja - Jono, Mi
lena Romih z Dunaja - Klavdi
jo, Mojca Sever s Preske - Gaš
perja, Vladka Sunčič-Tomše iz 
Brežic - Fredija, Simona Bučar 
iz Spodnjih Dul - Špelo, Helena 
Živič iz Raven pri Zdolah - 
Matevža, Sandra Leskovec z 
Obrežjega - Lavro, Martina No
vak iz Pisec - Barbaro, Alenka 
Laznik z Libne - Davida, Rena
ta Koretič-Petelinc iz Slovenske 
vasi - Jana, Barbara Kerin iz 
Podbočja - Jakoba, Manja Kode
lja s Senovega - Mijo.

Čestitamo!

Ponarejeno dovoljenje
NOVO MESTO - Policisti so 

med kontrolo prometa med po
stopkom ugotovili, daje 61-letni S. 
B. iz Novega mesta utemeljeno 
osumljen kaznivega dejanja pona
rejanja listin, saj je pokazal pona
rejeno vozniško dovoljenje.

Topla šola, toplo mesto
BREŽICE - V Brežicah je kljub ohladitvi še precej toplo. Bolj ko ogre

vajo osnovno šolo v Brežicah, boljje toplo v mestu. Verjetno je lahko ugo
toviti, kako sta povezana ogrevanje mestne osnovne šole in toplota mest
nega zraka. Namig: dajte roko k oknu domače dnevne sobe. Če vam 
malce piha pod prste, potem boste prej omenjeno uganko lahko rešili.

ZAHVALA
V nebu nad vrhovi 
je mir
in med lesovi 
že nikjer 
diha več ni:
žgolenje ptic je zaspalo.
Čakaj le, kmalo 
spal boš še ti.
(Johann Wolfgang Goethe)

V 81. letu starosti nas je zapustil 
naš dragi

IVAN KRALJ
Breg 13, Novo mesto

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v teh težkih 
trenutkih stali ob strani in pokojnika pospremili na zadnji poti.

Vsi njegovi

ZAHVALA

V 80. letu starosti nas je zapustila 
• naša draga mama, stara mama, 

sestra in teta

JUSTINA 
LUKSE
rojena Saje

iz Koroške vasi 23

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, znancem, sodelavcem, 
sosedom in vaščanom za izraze sožalja, darovano cvetje in 
sveče, gospodu župniku za lepo opravljen obred ter vsem, 
ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti. Vsem in vsakemu 
posebej še enkrat iskrena hvala!

Vsi njeni

Ugasnilo je srce ljubljeni dragi 
ženi, mami in babici

MARIJI
KASTELIC

MIŠI
rojeni Saje

Od nje smo se poslovili v krogu družine v ponedeljek, 3. 
decembra, na pokopališču v Šmihelu.

Za njo žalujejo Zmago, Alja ter njeni najdražji

V Novem mestu, 30. novembra 2001

ZAHVALA

Ob nenadnem in bolečem odhodu 
najinega

JOŽETA
KOCJANČIČA

iz Novega mesta, 
Paderšičeva 21

se iskreno zahvaljujeva vsem, ki ste se od pokojnega 
poslovili s spoštovanjem, izrazi sožalja, podarjenim cvetjem 
in svečami. Iskrena hvala gospodu župniku Cirilu Plešcu 
za pogrebni obred, Smiljanu Trobišu za občutene verze v 
slovo in pevcem PGD Šmihel.

Žalujoča žena Sonja in sin Rok

ZAHVALA
Poslednja solza v spomin spolzi 
in mehka breza v vetru onemi, 
otrpne stisk ljubečih rok, 
ostane v srcu nemi jok...

Ob izgubi naše drage mame, 
stare mame in prababice

JELKE 
RUPENA
roj. Slapničar

iz Mirne Peči

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sodelavcem, sosedom 
in vsem, ki ste jo imeli radi. Zahvaljujemo se za sveče, cvetje, 
ki ji je bilo namenjeno, ustno in pisno izražena sožalja. 
Zahvaljujemo se g. župniku Janezu Šimencu za lepo opravljen 
pogrebni obred, pevcem, g. Jerini in pogrebni službi Oklešen. 
Posebna zahvala zdravstvenemu osebju Splošne bolnišnice 
Novo mesto, še posebej dr. Piletiču in dr. Vukeličevi ter vsem 
sestram. Hvala vsem, ki ste pokojno v tako velikem številu 
30. novembra 2001 pospremili na njeni zadnji poti.

Vsi njeni

ZAHVALA

Mnogo prezgodaj, v 51. letu starosti, nas je zapustil dragi sine, ati, 
brat, stric

FRANC ROLIH
iz Gornjega Suhadola 9

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam stali ob strani, nam izrazili sožalje, 
pokojnemu darovali cvetje in sveče ter ga v tako velikem številu pospremili k zadnjemu 
počitku. Posebna zahvala g. župniku za lepo opravljen obred, pogrebni službi Oklešen, 
sodelavcem Adria-Mobil, OOS SKE1, Revoz Servis Car, NS Revoz za denarno pomoč, 
sodelavcem VP Frex, GRC Novo mesto, g. Srebrnjaku za ganljive besede ob odprtem grobu. 
Vsem še enkrat iskrena hvala!

ZAHVALA

V 44. letu starosti nas je zapustil naš dragi sin, mož, oče, stari oče, 
brat, zet, tast, stric in boter

DRAGO BIZJAK
iz Zavratca pri Studencu

Žalujoči se zahvaljujemo sorodnikom, znancem, sosedom in prijateljem za izrečeno sožalje, 
darovane sveče, cvetje, svete maše in denarno pomoč. Posebno se zahvaljujemo Domu 
upokojencev Impoljca, Taninu Sevnica, šolskemu centru Novo mesto, ZD Sevnica, Bolnišnici 
Brežice in Kliničnemu centru CIT-terapiji, g. župniku za lepo opravljen obred ter g. Stanetu 
Rokovem za govor pri odprtem grobu. Najlepša hvala tudi Gasilskim društvom Studenec, 
Sevnica in Boštanj za spremstvo na zadnji poti, pogrebni službi Blatnik iz Škocjana ter pevcem 
iz Šmihela za občuteno zapete žalostinke. Vsem imenovanim in neimenovanim še enkrat 
iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njegovi Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
Imel si rad življenje, 
imel si rad vinograd, gozd, ljudi, živali, 
imel si rad prijatelje ob sebi, 
a zdaj te ni- odšel si v večni mir.
Toda med nami boš ostal, v nas, v naših srcih.

1. decembra smo se v Vojni vasi poslovili od dragega moža, očeta, 
brata in strica

JOŽETA ŠOBRA
1944 - 2001

iz Črnomlja

Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam stali ob strani, delili z nami žalost, nam ustno in pisno 
izrazili sožalje ter pokojnemu darovali cvetje in sveče. Posebna zahvala lovcem LD Loka za 
organiziran pogreb. Lovskemu pevskemu zboru za zapete pesmi, govornikom za lepe 
življenjske preproste govore Niku Šuštaršiču, Stanetu Jevščku iz OZ Črnomelj in sosedu Radu 
Vrliniču. Zahvala vsem sosedom, posebno Zvonki za nesebično pomoč, g. diakonu za lepo 
opravljen obred. Še enkrat hvala vsem, ki ste ga cenili in spoštovali.

Žalujoči: žena Marjana, sinova Janez in Roland, bratje Ivan, Ludvik, Darko z družinami, sestri 
Jožica in Ivanka z družino in ostalo sorodstvo

ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 78. letu nepričakovano za vedno zapustil 
naš dragi mož, oče, dedek, pradedek in brat

STEVO RADOJČIČ
Bojanci 7

Zahvaljujemo se sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za izraze sožalja, vsem, ki 
so nam v težkih trenutkih slovesa stali ob strani, se pokojniku poklonili, mu darovali cvetje 
in sveče ter ga pospremili na zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo sosedu Mladenu za vso 
pomoč v težkih dnevih, dr. Kati Paun, osebju Pljučnega oddelka Splošne bolnišnice v Novem 
mestu in predstojniku dr. Gliicksu, ki so pokojnika negovali, g. Hitiju za organizacijo pogreba, 
PGD Bojanci za spremstvo, govornikoma za besede tolažbe in spomina na našega plemenitega 
očeta. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Neutolažljivi: žena Mileva, sin Niko z družino, hčerki Ljiljana in Radmila z družinama, brata 
Niko in Obrad, sestra Ljuba, vnuki in pravnuki ter ostalo sorodstvo
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PORTRET TECj A TEdlNA

Franc Pavkovič

Kajje snemalcu prva ljubica? Je to 
lahko (videojkamera?Za 62-letnega 
Sevničana, Franca Pavkoviča, bi lah
ko odgovorili pritrdilno, kajti le malo
kdaj ga srečaš brez kamere ali vsaj fo
toaparata. S tem se je pred 35 leti 
pravzaprav pričela Francijeva razgiba
na življenjska pot, najprej kronista 
dogodkov in ljudi v Sevnici in okoli
ci, ko je oktobra dobil prvo nagrado 
Dolenjskega lista za fotografijo tedna, 
za ovekovečene poplave v Sevnici. 
Franciju je dala nagrada močno spod
budo, da je na pravi poti. Še zdaj se 
rad spominja tistih let, ko je vladal 
med zunanjimi sodelavci Dolenjskega 
lista velik, a zdrav tekmovalni duh. 

‘Kriteriji so bili kar strogi. Še zdaleč 
niso objavili vsega, kar sem poslal. 
Vedeti pa je treba, da smo takrat filme 
sami razvijali in tudi izdelovali fo
tografije. " Fotografi'je je objavljal tudi 
v Delu in Delavski enotnosti.

Ob 100-letnici slovenskega tabora 
je ime! že prvo filmsko kamero in 
ustanovil je Kinoklub v Sevnici, ki se 
je združil s Fotoklubom pod vodstvom 
Janija Cizerleta. Takrat so se preko 
kluba izobraževali, samo preko klu
ba so lahko sodelovali na festivalih. 
Za osemmilimetrski dokumentarni 
kratki film Oče nebeški, glej je prejel 
bronasto kolajno v Ljubljani. Film, ki 
prikazuje nekdanji način dela v vino
gradu od spomladi do jeseni, torej do 
trgatve, je tako prevzel direktorja lju

tomerske vinske kleti, da je na tekmo
vanju, kjer je bil pokrovitelj, zahteval, 
naj ponovno predvajajo prav njegov 
film, čeprav ni zmagal. In to zadovolj
stvo ljudi, ki jih prikazuje takšne, 
kakršno je pač življenje, Pavkoviču 
pomeni največ. Obzirno se izogiba, da 
ne bi užalil niti preprostega bajtarja, 
ki morda še elektrike nima, a ima 
bogato dušo. Zaradi Francijeve pri
rojene topline so njegovi izdelki tudi 
z dolgoletno patino zelo všečni lju
dem. To je naposled dokazal tudi nje
gov kalejdoskop praznični Sevnici v 
galeriji Ana. Sevniški umetnik Rudi 
Stopar je dejal, da je Pavkovič opravil 
življenjsko delo za Sevnico.

Četrt stoletja je, odkar je pričel sne
mati za ljubljansko televizijo tiste 
dogodke, ki jih ni zmogel prvi snema
lec nacionalke na Dolenjskem in v 
Posavju Mirko Vesel. Hitro se je uvel
javil, ker je imel pravo žilico in tehni
ko. Zavestno je izbiral motive in zani
mivosti s podeželja, stare hiše, dreve
sa, na Slovenskem so s pomočjo Pav- 
kovičevih posnetkov spoznavali Clu- 
sijev svišč, oz. encijan na Lovrencu, 
azaleo pontico v Boštanju, najstarej
šo slovensko salamiado pri Vrtovšku 
in še marsikaj. Snemal je tudi po 
Jugoslaviji.

Njegov kratki film Heroja mati o 
materi padlega heroja Alojza Kolma
na - Maroka se je na festivalu v Ma
riboru uvrstil med najboljšo deseteri
co, z utrinki iz živalskega sveta pa je 
v Idriji požel drugo nagrado občinst
va. Ko je 38 let delal pri Elektru Kr
ško je imel vedno s sabo kamero ali 
vsaj fotoaparat, da je dokumentiral 
elektrifikacijo podeželja. Nekaterim 
šefom pa je šlo njegovo družbeno ko
ristno delo precej v nos. “Več so imeli 
razumevanja za alkoholike, ” se še 
danes otožno spominja Franci, tako 
tudi svojega otroštva in doma v 
Zavratcu pri Studencu, kjer je mama 
na kmetiji povila 8 otrok. Kruha ni 
bilo v izobilju. Franci je šel s 17 leti 
od doma, v rudnik Trbovlje, kjer se je 
izučil za elektrikarja, pozneje pa je ob 
delu končal še srednjo tehniško šolo.

PAVEL PERC

Pestro v Lokal Patriotu
NOVO MESTO - Klub LokalPatriot 

priredi v četrtek, 6, decembra, ob 19. 
uri v klubu LokalPatriot frizersko in 
make-up delavnico. Na obe prireditvi je 
vstop prost. V petek, 7. decembra, ob 21. 
uri vabijo na koncert novomeške glas
bene skupine Moveknowledgement. 
Vstopnina stane 600 tolarjev (kon- 
znmacija 200 tolarjev). V soboto, 8. de
cembra, ob 20. uri bodo imeli v gosteh 
Gledališče Kabaret s komikom in kome
diografom Andrejem Rozman-Rozo in 
gledališkim in glasbenim improvizator
jem Goranom Završnik. Vstopnina 
stane 500 tolarjev.

Umetniška akcija
NOVO MESTO - V petek, 7. decem

bra, bo ob 19.30 v Kulturnem centru 
Janeza Trdine umetniška akcija Zastrti 
krik madame Blavatsky 2.0 v spomin 
stoletnice Grumovega rojstva. Akcijo so 
zasnovali v Zagorju, kjer je bila premier
no uprizorjena, novomeška izvedba pa 
je spremenjena in bo imela v ospredju 
koncert prvakinje beograjske opere 
Jadranke Jovanovič.

PRED HIŠO KUP, DA TE KAP- “Ali boste vse to razsekali?” smo pokazali na 
gromozanski kup razžagane hlodovine. “Kolikor pač bom, zdaj je čas, spo
mladi pa kdo ve, kako bo, "je odvrnil Černe in nas povabil na kavico ali 
kozarček rdečega, ki se je grel v steklenici ob zidu. (Foto: B. D. G.)

Tudi v pokoju se greješ
Na sončen poznojesenski dan, malo nad Šentjernejskim 
poljem in tik pod Gorjanci, je Černetov Janez sekal drva

KBO v Črnomlju
ČRNOMELJ - V soboto, 8. decem

bra, bo ob 22. uri v Mladinskem kul
turnem klubu Črnomelj nastopila razvpi
ta punk rock skupina KBO iz Kragujev
ca. Za ogrevanje pa bodo s svojim 
melodičnim punkom poskrbeli D.D.V. iz 
Grosupljega.

GORENJE VRHPOLJE - Letos se 
je začel mraz na ostro, čeprav je bila 
pozna jesen še dokaj mila in topla. 
Ljudje se niso greli za zapečki, tem
več so postorili okrog hiš še marsikaj,

kar včasih ostane do spomladi. Jane
za Černeta iz Gorenjega Vrhpolja in 
njegove žene to zimo že ne bo zeblo. 
Lovil je še morda zadnje tople dni in 
se lotil sekanja drv.

Z ženo zdaj kurita sama zase v hiši 
ob potoku Kobila, saj so tri hčerke 
odrasle in odšle vsaka po svoje. Čer
netova hiša je ena redkih starih v vasi 
in je tudi lepo ohranjena. Še pred 
dnevi so z ganka visele bršljanke, a 
zdaj jih je že vzel mraz. “Te so ostale 
zunaj, ker so že stare. Morali bi vide
ti, koliko jih je bilo poleti,” je pojas
nil Janez.

Zdaj je upokojen, zato pripomni, da 
ga ni treba dati v časopis, ko je ravno 
pri delu. Pa se nismo mogli zadržati. 
Navsezadnje se človek mora greti tudi 
v pokoju, mar ne?

B. D. G.

Trije obdarovalci in pravljice
NOVO MESTO - Na Oddelku za 

mladino Knjižnice Mirana Jarca bo ves 
ta mesec na ogled razstava z naslovom 
Trije možje, ki obdarujejo, razstavljeni 
pa bodo različni okraski, poučne knjige 
in pravljice na temo Miklavža, Božička 
in dedka Mraza. Ob torkih, od 4. do 18. 
decembra, in ob petih popoldan pa' bo 
ura pravljic, ki jih bo pripovedovala 
Slavka Kristan.

ZGOREL V LASTNEM DOMU - V torek, 4. decembra,jeokrog4. ure izbruh
nil požar na starejši leseni stanovanjski hiši v Klenoviku pri Škocjanu. Hiša 
je pogorela do tal, v njej pa tudi 61 letni Boro Mitrovič, ki je v njej živel sam. 
Požar je prvi opazit bližnji sosed Ivan Giodani, ki se je ponoči odpravil na 
stranišče in zaslišal pok. Hiša je bita takrat že v dimu, tako da je le še pokli
cal pomoč. Vzrok požara še ni znan, policisti primer še raziskujejo. Na sliki: 
ob obisku se je s pogorišča še kadilo, vaščani in gasilci pa so ga čistili. Več v 
prihodnji številki. (Foto: MiM)

Halo, tukaj je bralec Dolenjca!
Za spremembo najprej pohvale - Varčnejše luči bodo razsvetlile Ulico Sadež v Črnomlju - 
Nov pismonoša v Šentjerneju - Se obrtna zadruga Hrast potaplja?

Znano je, da gredo graje lažje- in 
pogosteje iz ust kot pohvale, kar se še 
posebej opazi v tej rubriki. Ampak 
minuli četrtek je bil izjema, saj je 
dežurna novinarka sprejela enako 
število pohval kot graj. Če so pohvale 
bolj redke, pa jim vsaj takrat, ko jih 
izrečete, dajmo prednost.

Cvetka z Gorenjih Kamene je po
hvalila poštenega najditelja njene 
bančne kartice, ki bi kartico lahko 
zlorabil ali vrgel stran, pa je ni. Pre
dal jo je banki, ki jo je vrnila lastnici.

Halo, tukaj je
DOLENJSKI LIST

Novinarji Dolenjskega lista si 
želimo še več sodelovanja z bralci. 
Vemo, da je težko pisati, zato pa je 
lažje telefonirati. Če vas kaj žuli, če 
bi radi kaj spremenili, morda koga 
pohvalili, ali pa le opozorili na za
nimiv dogodek iz domačih krajev - 
pokličite nas! Prisluhnili vam bo
mo, zapisali, morda dali kakšen na
svet in po možnosti poiskali odgo
vor na vaše vprašanje. Na telefonski 
številki

07/ 39 30 522
vas čakamo vsak četrtek med 18. in 
19. uro. Dežurni novinar vam bo po
zorno prisluhnil.

Bralec iz Novega mesta se zahva
ljuje predrznemu zmikavtu, ki je v so
boto, L decembra zvečer, medtem ko 
je bdel pri pokojniku na pokopališču 
v Mirni Peči, vlomil v njegov avto, 
odnesel torbico za kontejner, izpraz
nil denarnico, torbico z vso ostalo 
vsebino pa vrnil v avto. Če bi odne
sel vse, kar je bilo v torbici, bi bralcu 
povzročil večjo škodo, tako gaje oško
doval le za okoli 18 tisočakov goto
vine. Morda bodo odtisi, ki jih je 
pustil, policiji pomagali, da ga bo 
dosegla roka pravice.

Marjan iz Novega mesta je pohva
lo namenil zavarovalni družbi Adria
tic. Pri popravilu avtomobila mu je 
izvajalec del izstavil dva zapisnika 
namesto treh, vendar na Adriaticu 
zato niso “komplicirali”. “Res se po
trudijo za vsakega uporabnika. To je 
pravi odnos,” je še pristavil.

Pred kratkim je Francija iz Krškega 
bolelo uho. Namenil se je k zdravni
ku dr. Obradoviču, ki ga je prijazno 
sprejel in oskrbel, za kar mu je naš 
bralec namenil posebno zahvalo.

Stanko iz Pivke je bil kljub temu, da 
se z vlakom ne vozi, zelo razburjen, 
ko je izvedel, da nameravajo Sloven
ske železnice ukiniti vlake, ki vozijo 
ob sobotah, nedeljah in praznikih. 
Sicer ve, da so za to krive izgube, ki 
jih te linije povzročajo, vendar meni, 
da bi morda lahko ukinili nekaj de
lovnih mest, povezave ob sobotah, 
nedeljah in praznikih pa obdržali!

Milan iz ulice Sadež v Črnomlju je
opozoril, da v ulici še vedno nimajo 
javne razsvetljave, kljub temu da so 
zanjo že plačali. Povprašali smo pri 
Vinku Kuniču, vodji oddelka za varst
vo okolja in urejanje prostora pri 
črnomaljski občini, ki je povedal, da 
bodo v omenjeni ulici napeljali po
sebne, varčnejše luči, za katere je bil 
čas dobave daljši kot običajno. Mon
tirali naj bi jih v teh dneh.

Uroš iz Šentjerneja seje pritožil nad 
počasnostjo storitev pošte, od katere 
je oddaljen le dobrih 300 metrov, pa 
mora menda na Dolenjski list ob če
trtkih čakati tudi do 17. ure popoldan. 
Vodja pošte v Šentjerneju Romana 
Prašnikar je povedala, da pismonoše 
pošto dostavljajo po obhodnem redu, 
vendar je vsem res ne morejo dosta
viti zjutraj. Poleg tega imajo zadnja 
dva tedna na uvajanju novo pismo
nošo, zaradi česar so bile pošiljke 
dostavljene s časovnim zamikom. 
Vendar vaja dela mojstra, tako da bo 
v prihodnje že bolje.

Obrtnik iz okolice Novega mesta je 
zgrožen nad tem, kar se dogaja v obrt
ni zadrugi Hrast. Opozoril je na neka
tere nepravilnosti, ki naj bi se doga
jale pri poslovanju zadruge, vendar se 
revizijske komisije in uprava javne 
varnosti menda zanje ne zmenijo. “Če 
se ne bo nihče zavzel za Hrast, bo ta 
prej pogorel, kot se potopil," je za
skrbljen pripomnil.

I. P.

NAŠA NARAVNA DEDIŠČINA

Gozd Dobrava ali regijska deponija!
Gozd Dobrava je poleg Kra

kovskega gozda zadnji večji ohra
njeni nižinski gozd hrasta in belega 
gabra ob reki Savi in v Sloveniji. 
Okoli 1300 ha velik gozdni otok se 
razteza nekaj kilometrov severno od 
Brežic na uravnanem severnem 
obrobju brežiške ravnine. Značilne 
hidrološke razmere sooblikujejo 
razvejena mreža potokov, visoka 
podtalnica in slabo prepustna tla, 
na katerih zastaja površinska voda.

Gozdni ekosistem označujeta vi
soka stopnjo naravne ohranjenosti 
in pestra sestava gozdnih združb. 
Prvi popisi živalskih vrst izpostav
ljajo pomen ogroženih dvoživk in 
ptic. Med pticami izstopajo vitalne 
populacije detlov na čelu z redkimi 
srednjimi detli, katerih prehrana in 
gnezdenje sta vezana na dob. Pozor
nost zbuja tudi eno redkih gnezd 
črne štorklje v Sloveniji, ki že vrsto 
let gnezdi v osrednjem delu gozda, 
kjer je tudi je gozdni rezervat pred
viden za zavarovanje.

Tovrstni ekosistemi so v sloven
skem in evropskem merilu med naj
bolj ogroženimi, saj se njihov obseg 
zaradi različnih posegov hitro krči. 
Videti je, da tudi Dobravi ne bo pri
zaneseno: Občina Brežice si priza
deva v njenem osrčju sredi najbolj

Detli ne bodo nikoli dali soglasja za 
posek Dobrave! (Foto: H. Oršanič)

ohranjenih gozdnih sestojev zgradi
ti regijsko deponijo!

Deponija v jedru gozda bo skrči
la obseg gozdnega ekosistema ter 
povzročila trajno degradacijo pro
stora. Zaradi tega je pričakovati 
negativne vplive na površinsko vodo 
in podtalnico, ki sta osnovna grad
nika naravnih razmer. Plaz spre
memb v naravnem okolju bo s sabo 
odnesel tudi danes dragocene rast
linske in živalske vrste, Dobrava pa 
gotov ne bo več oaza narave sredi 
obdelanih polj.

ANDREJ HUDOKLIN, 
ZVNKD Novo mesto, 

Enota za varstvo narave


